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3. Ανακοινώνεται ότι µε την υπ' αριθµόν 14062/8073, από

28 Αυγούστου 2019, απόφαση του Προέδρου της Βουλής,
συγκροτήθηκαν οι προβλεπόµενες από το άρθρο 43Α του
Κανονισµού της Βουλής Υποεπιτροπές των Ειδικών Μόνιµων
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4. Αποχώρηση από τη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
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iii. του ΜέΡΑ 25, σελ. 2373
5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2339, 2340, 2341, 2342,

2343, 2344, 2348, 2351, 2355, 2356, 2358, 2359, 2360, 2361,
2362, 2363, 2365, 2366, 2367, 2369, 2370, 2373, 2376, 2377,
2380, 2381, 2385
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Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: Οι Υπουργοί Υποδοµών και

Μεταφορών, Οικονοµικών, Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Εσωτερικών, Τουρισµού, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, κατέθεσαν στις 28.8.2019 σχέδιο
νόµου: "Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
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γείου Υποδοµών και Μεταφορών: "Ρυθµίσεις του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και άλλες επείγουσες διατάξεις",
σελ. 2339 - 2405

4. Αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς επί της τροπολογίας
34/4/30-8-2019 µε τίτλο: "Ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε τη
δοµή, την οργάνωση και τη λειτουργία της ΕΥΠ" του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, σελ. 2385
- 2389

5. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της υπουργικής τροπολο-
γίας µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό αριθµό 4 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, σελ. 2389
- 2403

6. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 2389 - 2398
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Αθήνα, σήµερα στις 30 Αυγούστου 2019, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 12.29’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-8-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΓ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
26 Αυγούστου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χα-
ρακτήρα, µέτρα εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016 για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και ενσωµάτωση
στην εθνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/680 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016». 

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη θα ήθελα
να προβώ σε κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Προ-
στασίας του Πολίτη, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Τουρισµού, καθώς και ο
Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 28-8-

2019 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον.

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατέθεσε την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω επίσης την τιµή να σας ανα-
κοινώσω ότι: Με την υπ’ αριθµόν 14062/8073, από 28 Αυγούστου
του 2019, απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν
οι προβλεπόµενες από το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βου-
λής Υποεπιτροπές των Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών: α) Υποεπι-
τροπή Υδατικών Πόρων της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Προστασίας Περιβάλλοντος, β) Υποεπιτροπή για τα θέµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας,
Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και γ) Υποεπιτροπή
Νησιωτικών και Ορεινών Περιοχών της Ειδικής Μόνιµης Επιτρο-
πής Περιφερειών. Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοι-
νοβουλευτική Διαφάνεια» και θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ο Βουλευτής Ροδόπης κ. Δηµήτρης Χαρίτου ζητεί
άδεια απουσίας στο εξωτερικό -στη Μεγάλη Βρετανία και στη
Σκωτία- για οικογενειακούς λόγους από 11 Σεπτεµβρίου έως 15
Σεπτεµβρίου.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης ζητεί ολιγοή-

µερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 2 Σεπτεµβρίου έως 6
Σεπτεµβρίου. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Το παραπάνω νοµοσχέδιο, µετά την απόφαση την οποία έλαβε
η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, ύστερα από πρό-
ταση του αρµόδιου Υπουργού, συζητείται µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 4 του
Συντάγµατος και το άρθρο 109 του Κανονισµού της Βουλής.

Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
της Βουλής, η συζήτηση και ψήφιση των κατεπειγόντων νοµο-
σχεδίων ολοκληρώνεται σε µία συνεδρίαση διάρκειας κατ’ ανώ-
τατο όριο δέκα ωρών. 

Κατά τη διαδικασία του κατεπείγοντος στη συζήτηση συµµε-
τέχουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές, ο Πρωθυπουργός ή
ο αρµόδιος Υπουργός, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων και από ένας εκπρόσωπός τους. Η οµιλία τους στα κατεπεί-
γοντα νοµοσχέδια περιορίζεται στο µισό του χρόνου που
προβλέπεται από τα άρθρα 97 και 103 του Κανονισµού της Βου-
λής. 

Προτείνω, κατά την κοινοβουλευτική πρακτική, η συζήτηση επί
της αρχής και επί των άρθρων να είναι ενιαία. Επίσης, προτείνω
να διευρυνθεί ο κατάλογος των οµιλητών και να οριστούν δύο
έως τρεις οµιλητές από κάθε κοινοβουλευτική οµάδα. Θα είναι,
δηλαδή, κύκλοι έξι Βουλευτών.

Ως προς τους χρόνους οµιλίας προτείνω οι εισηγητές και οι
ειδικοί αγορητές να έχουν χρόνο οµιλίας οκτώ λεπτά, οι αρµόδιοι
Υπουργοί δέκα λεπτά, οι τυχόν λοιποί Υπουργοί και Υφυπουργοί
που θα ζητήσουν τον λόγο πέντε λεπτά, ο Πρωθυπουργός και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
καθώς και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δέκα λεπτά, οι Πρόεδροι των υπολοίπων κοινοβουλευτικών
οµάδων οκτώ λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δέκα
λεπτά και οι ορισθέντες από τα κόµµατα οµιλητές πέντε λεπτά.

Συµφωνεί το Σώµα µε αυτή τη διαδικασία; 
Ζητεί τον λόγο ο κ. Τζανακόπουλος και ο κ. Γκόκας.
Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Υπάρχει ένα ζήτηµα επί του κατεπείγοντος, αλλά και επί της

διάρθρωσης του νοµοσχεδίου, διότι σε καµµία στιγµή καθ’ όλη
τη διάρκεια της διαδικασίας στην Επιτροπή, αλλά και στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, δεν εξηγήθηκε επακριβώς σε τι συνίστα-
ται το κατεπείγον. Από τη δική µας πλευρά, βεβαίως,
αναγνωρίζουµε ότι έχετε την κοινοβουλευτική πλειοψηφία και
µπορείτε να ορίζετε τις διαδικασίες κατά το δοκούν. Δεν νοµίζω,
όµως, ότι αυτός είναι ένας τρόπος για να λειτουργεί το Κοινο-
βούλιο. 

Λέω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι σε καµµία φάση της διαδικα-
σίας δεν εξηγήθηκε σε τι ακριβώς συνίσταται το κατεπείγον ούτε
στη συζήτηση στη Διάσκεψη των Προέδρων ούτε βεβαίως στην
επιτροπή. Αναγνωρίζω, βεβαίως, ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει την
κοινοβουλευτική πλειοψηφία και µπορεί να καθορίζει τις διαδι-
κασίες κατά το δοκούν, ακριβώς επειδή έχει την πλειοψηφία στην
Αίθουσα. Εδώ, όµως, τίθεται ένα συνολικότερο ζήτηµα, σε σχέση
µε τους όρους που νοµοθετεί το Κοινοβούλιο. Διότι, από τα πέντε
νοµοσχέδια, τα οποία έχουν συζητηθεί από τη στιγµή της ανά-
δειξης της νέας Κυβέρνησης και της νέας πλειοψηφίας στο Κοι-
νοβούλιο, τα τρία από αυτά έχουν έρθει µε τη µορφή του
κατεπείγοντος και ένα από αυτά έχει έρθει µε τη µορφή του επεί-
γοντος. Έχουµε, λοιπόν, τέσσερις στις πέντε διαδικασίες, οι
οποίες είναι εξαιρετικές διαδικασίες νοµοθέτησης. Δεν νοµίζω
ότι αυτό τιµά τους Βουλευτές. Δεν νοµίζω ότι αυτό τιµά τη λει-
τουργία του Κοινοβουλίου. Και εν πάση περιπτώσει, κάποια
στιγµή, πρέπει η Κυβέρνηση να µας εξηγήσει αν προτίθεται να

συνεχίσει να νοµοθετεί µε τον τρόπο αυτό. Διότι η απαξίωση του
Κοινοβουλίου, η οποία έχει επισυµβεί τον τελευταίο ενάµιση
µήνα, νοµίζω ότι δεν έχει προηγούµενο.

Θέλω να πω και κάτι ακόµα, το οποίο είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό, αλλά και ουσιαστικό: Στη Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε
Πρόεδρε, είχαµε συζητήσει ότι το νοµοσχέδιο αυτό θα είναι ένα
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και δεν
θα εµπεριέχει άλλες διατάξεις. Καταλαβαίνετε ότι η διαδικασία
γίνεται ακόµα πιο δύσκολη µε δεδοµένο ότι εδώ έχουµε διατά-
ξεις από πολύ περισσότερα Υπουργεία, στα οποία δεν συµµετεί-
χαν καν οι αρµόδιες επιτροπές, δηλαδή, για παράδειγµα, η
Επιτροπή Οικονοµικών, η Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης και Δι-
καιοσύνης, στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου, πράγµα το οποίο
δηµιουργεί εξαιρετικά µεγάλο πρόβληµα στη συζήτηση, εξαιρε-
τικά µεγάλο πρόβληµα στο να έχει τη δυνατότητα το Κοινοβούλιο
να πάρει θέση για όλα τα ζητήµατα που το αφορούν. Εκτιµώ, λοι-
πόν, ότι αυτές οι διαδικασίες δεν µας τιµάνε. 

Επειδή υπάρχει και ένα αρνητικό προηγούµενο, θέλω να επι-
σηµάνω και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου για τους ΟΤΑ υπήρξε µια εξαιρετικά προβληµατική
διαδικασία µε απόλυτη ευθύνη της Κυβέρνησης, η οποία αφο-
ρούσε την κατάθεση τροπολογίας από το Υπουργείο Εργασίας
και από τον κ. Βρούτση ένα τέταρτο πριν το τέλος της διαδικα-
σίας, χωρίς καν να έχουµε ενηµερωθεί ότι πρόκειται να έρθει µια
τέτοια τροπολογία προς συζήτηση στη Βουλή. Αυτό το γεγονός
οδήγησε και σε µια πρωτοφανή για τα µεταπολιτευτικά χρονικά
-και αν κάνω λάθος, κύριε Πρόεδρε, διορθώστε µε- αντίδραση
εκ µέρους των κοινοβουλευτικών κοµµάτων, όπου είχαµε το και-
νοφανές ότι το σύνολο της Αντιπολίτευσης αποχώρησε από την
Αίθουσα και έµεινε η Νέα Δηµοκρατία να νοµοθετεί µόνη της.
Εγώ δεν θυµάµαι -εσείς µπορεί να έχετε καλύτερη γνώση από
εµένα σε σχέση µε το τι έχει συµβεί στο Κοινοβούλιο από το 1974
µέχρι σήµερα- να έχει ξανασυµβεί ένα τέτοιο γεγονός από το
1974 και µετά, δηλαδή να αποχωρήσει το σύνολο της Αντιπολί-
τευσης από το Κοινοβούλιο.

Για τον λόγο, λοιπόν, αυτόν θέλω να σας πω το εξής, κύριε
Πρόεδρε: Αν προτίθεται η Κυβέρνηση να φέρει τροπολογίες και
µάλιστα, τροπολογίες σηµαντικές, τροπολογίες ουσιαστικές, οι
οποίες θα επιλύουν ενδεχοµένως και ζητήµατα της διάρθρωσης
των θεσµών και ενδεχοµένως των επικεφαλής φορέων του στε-
νού πυρήνα της Κυβέρνησης, καλό είναι να µας το πείτε εντός
των επόµενων είκοσι, εικοσιπέντε λεπτών -φαντάζοµαι η Κυβέρ-
νηση θα έχει οργανώσει τη νοµοθετική της πρωτοβουλία για τη
σηµερινή ηµέρα µέχρι αυτή τη στιγµή, εποµένως δεν θα είναι και
τόσο δύσκολο να µας ενηµερώσει αν προτίθεται ή δεν προτίθεται
να καταθέσει τροπολογίες- έτσι ώστε να έχουµε και εµείς τη δυ-
νατότητα να γνωρίζουµε πώς θα εξελιχθεί η διαδικασία. Νοµίζω
ότι αυτό είναι ένα εύλογο αίτηµα εκ µέρους µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επίσης, έχει ζητήσει

τον λόγο και ο κ. Λιβανός. 
Κύριε Γκόκα, έχετε τώρα εσείς τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Όπως είπαµε και χθες στην επιτροπή, δεν

συµφωνούµε µε τον χαρακτηρισµό αυτού του νοµοσχεδίου ως
κατεπείγοντος, ενός νοµοσχεδίου του Υπουργείου Μεταφορών,
που οι διατάξεις του είναι µόλις το ένα τρίτο των συνολικών δια-
τάξεων, ενός νοµοσχεδίου χωρίς αρχή, που, είναι συρραφή τρο-
πολογιών περισσότερο, παρά νοµοσχέδιο.

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µια συνέχεια και µια αντιγραφή των
πρακτικών της προηγούµενης κυβέρνησης µε τα κατεπείγοντα
νοµοσχέδια και µε την κατάθεσή τους την τελευταία στιγµή. Το
νοµοσχέδιο κατατέθηκε τα µεσάνυχτα της Τετάρτης, κι είχαµε
ελάχιστο χρόνο στη διάθεσή µας να προετοιµαστούµε. Εποµέ-
νως, θέλω να καταγγείλω ως απαράδεκτη αυτή τη διαδικασία.
Πράγµατι, τα περισσότερα νοµοσχέδια έχουν χαρακτήρα κατε-
πείγοντος -ένα επείγον και ένα µε κανονική διαδικασία- και θα
ήθελα να µην επαναληφθεί. Εννοείται ότι σε αυτή τη συζήτηση
και µε αυτό το πλαίσιο, προφανώς δεν µπορεί κανείς να είναι
αποτελεσµατικός και ουσιαστικός. Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση
άλλα εξήγγειλε και δεν νοµίζω ότι συνιστά επαναφορά στην κα-
νονικότητα αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης. 
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Το δεύτερο που ήθελα, κύριε Πρόεδρε, είναι να θέσω µια ερώ-
τηση όσον αφορά την ύπαρξη και άλλων τροπολογιών, πλην της
µίας του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης, που έχει κατατεθεί,
γιατί αυτή η στρεβλή διαδικασία, που ακολουθήθηκε µε την υπο-
τιθέµενη κατεπείγουσα ανάγκη συζήτησης αυτού του νοµοσχε-
δίου ελπίζουµε να µην έχει συνέχεια στη σηµερινή συζήτηση και
µε άλλες τέτοιας µορφής τροπολογίες. 

Χθες έγινε από τον κύριο Υπουργό και επίκληση ενός άλλου
άρθρου άσχετου µε το θέµα των διπλωµάτων οδήγησης, ότι αυτό
ήταν, λέει, το κατεπείγον. Θεωρώ ότι η ανάγκη να ψηφιστούν ή
να περάσουν κάποιες τροπολογίες φαίνεται να οδήγησε στην κα-
τασκευή ενός νοµοσχεδίου µε κατεπείγοντα χαρακτήρα.

Το τρίτο που θα ήθελα να θέσω, κύριε Πρόεδρε, είναι σε
σχέση µε τον χρόνο των τοποθετήσεων των εισηγητών. Εφόσον
θα γίνει ενιαία η τοποθέτηση και επί της αρχής και επί των άρ-
θρων, προτείνω ο χρόνος να είναι διπλάσιος, να µην είναι οκτώ
λεπτά για τους εισηγητές, γιατί δεν προλαβαίνουµε σε οκτώ
λεπτά να αναπτύξουµε τη θέση µας και επί της αρχής και επί των
άρθρων. Ο χρόνος, λοιπόν, να είναι διπλάσιος του χρόνου που
προτείνατε.

Ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε µε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρία Μανωλάκου,

έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εµείς διαφωνούµε µε τον χαρα-

κτήρα του κατεπείγοντος. Η Κυβέρνηση το έχει κάνει κανόνα,
ενώ θα έπρεπε να είναι η εξαίρεση. Πολιτικά δεν υπάρχουν τεκ-
µηριωµένες δικαιολογίες και γι’ αυτό, όχι µόνο εκφράζουµε τη
διαφωνία µας, αλλά το καταγγέλλουµε σαν διαδικασία αυταρχι-
σµού, που φιµώνει κάθε φορέα από το να κληθεί για το αντικεί-
µενό του και να εκφράσει τη γνώµη του, τις αντιρρήσεις του, την
κριτική του, αλλά και στα κόµµατα ουσιαστικά, περιορίζεται ο
χρόνος για να διατυπώσουν την οποιαδήποτε κριτική, αλλά και
προτάσεις. Αυτός ήταν ο λόγος που χθες αποχωρήσαµε σε έν-
δειξη διαµαρτυρίας από την επιτροπή, καταγγέλλοντας όλη αυτή
τη διαδικασία.

Τέλος, δεν µπορεί να υπάρχει η µορφή και ο χαρακτήρας του
κατεπείγοντος όπου είναι περιορισµένοι οι χρόνοι και να µας έρ-
χονται και τροπολογίες, για τις οποίες δεν µένει χρόνος ούτε καν
να τοποθετηθούµε. Αυτό το λέω γιατί το νοµοσχέδιο αυτό αφορά
οκτώ Υπουργεία και µε την τροπολογία που καταθέσατε πριν
λίγα λεπτά γίνονται εννέα µε το Υπουργείο Γεωργίας και δεν ξέ-
ρουµε στις επόµενες ώρες τι άλλο θα συµβεί. Είναι απαράδεκτο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λιβανός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Όλοι έχουµε µία κακή εµπειρία από το παρελθόν. Ίσως θα
έπρεπε κάποια στιγµή να ξαναδούµε λίγο το θέµα του Κανονι-
σµού. Θυµόµαστε στο πρόσφατο παρελθόν πάρα πολλά νοµο-
σχέδια, ότι πάνω από το 25% των νοµοσχεδίων που φέρατε,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στην προηγούµενη τετραετία ήρθαν µε τη
µορφή του επείγοντος και του κατεπείγοντος. Πολλά, δε, άλλα-
ζαν στη διάρκεια πορεία και όνοµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επείγοντος. Τρία χρόνια εί-
χαµε να καταθέσουµε κατεπείγον. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Επίσης, έρ-
χονταν στην Ολοµέλεια πάρα πολλές τροπολογίες -δέκα, δεκα-
πέντε, είκοσι- σε κάθε νοµοσχέδιο, χωρίς καµµία εισηγητική
έκθεση. Υπήρχαν πάρα πολλές, οι οποίες δεν είχαν καµµία έκ-
θεση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Υπήρχε µία τερά-
στια εκµετάλλευση όλης αυτής της ιστορίας. 

Θυµόµαστε, ως αποκορύφωµα αυτής της προσπάθειας για
καλή νοµοθέτηση από τη µεριά σας τις βδοµάδες µετά τις ευ-
ρωεκλογές, όπου δεν βρίσκατε ηµεροµηνία να βάλετε τις εκλο-
γές για να ικανοποιήσετε τις κοµµατικές σας προθέσεις και τους
«ηµετέρους». 

Μπορώ να βρω κι άλλα να σας πω. Δεν θα ήθελα, όµως, µε τί-
ποτα να επιχειρήσω έναν συµψηφισµό -όπως δεν θέλετε και
εσείς- γιατί ξεκινήσαµε πάρα πολύ καλά -νοµίζω- αυτό το πρώτο
διάστηµα. Αντιλαµβάνοµαι, επίσης, και τη δηµοκρατική σας ευαι-

σθησία. Μην εκληφθεί, σε καµµία περίπτωση, ως διάθεση της Κυ-
βέρνησης ή της δικής µας Κοινοβουλευτικής Οµάδας να χρησι-
µοποιήσουµε ως λευκή επιταγή, προφανώς, την ετυµηγορία του
ελληνικού λαού. Όλοι θέλουµε να δούµε το Κοινοβούλιο να δου-
λεύει, όπως είπε ο Πρόεδρος στην εναρκτήρια οµιλία του. Αυτό
είναι σαφές και είµαστε µαζί σας. Νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες
της Βουλής κινούνται σε αυτήν την κατεύθυνση.

Υπάρχουν, όµως, πάρα πολλά προβλήµατα, τα οποία πρέπει
ταχύτατα να επιλύσει αυτή η Κυβέρνηση και να δώσει λύσεις, για
να ανακουφίσει, πρώτον, εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας.
Πρέπει να λύσουµε προβλήµατα, τα οποία ίσως δεν προλάβατε
-για να είµαι ευπρεπής- να λύσετε εσείς. Ακόµη πρέπει να βελ-
τιώσουµε καταστάσεις τις οποίες αφήσατε πίσω, όπως αυτές
που υπάρχουν στο παρόν νοµοσχέδιο.

Η προσπάθεια της Κυβέρνησης είναι σαφής. Από τα κυβερνη-
τικά χείλη, τα πιο επίσηµα ακούστηκε -και εµείς το δεχόµαστε
καλή τη πίστει, νοµίζω ότι θα το δεχτείτε και εσείς- ότι αυτό δεν
θα είναι η κανονικότητα. Ξεκινάει ένα αυτοκίνητο να τρέχει µε µε-
γάλη ταχύτητα, για να βελτιώσει την κατάσταση της χώρας. Ξε-
κινάµε, λοιπόν, το µαρσάρισµα µε την πρώτη, αλλά στην πορεία
θα πάµε στην τρίτη, την τέταρτη και την πέµπτη ταχύτητα. Θα
µπουν τα πράγµατα σε µία οµαλότητα. Οπότε όλοι θα αισθανό-
µαστε πολύ πιο οικεία µε µία διαδικασία, την οποία δεν έχουµε
συνηθίσει στο παρελθόν.

Ήθελα να πω ότι έχετε ένα δίκιο. Πολλές από αυτές τις διατά-
ξεις δεν έχουν σχέση µεταξύ τους. Αν έρχονταν ως τροπολογίες,
όπως το κάνατε συνέχεια τα προηγούµενα χρόνια, δεν θα µπο-
ρούσαν ούτε να περάσουν από την επιτροπή ούτε οι Βουλευτές
θα µπορούσαν να τοποθετηθούν. Κυρίως δεν θα µπορούσαν να
ακούσουν οι Βουλευτές τις εισηγήσεις των Υπουργών.

Άρα, αυτά τα οποία έγιναν χθες, δηλαδή ένας διάλογος καλός
σε κάποιες στιγµές, λίγο πιο έντονος σε κάποιες άλλες, είναι µία
καλή προσπάθεια -και καλό είναι να δώσετε και εσείς αυτά τα εύ-
σηµα- ούτως ώστε αυτές οι τροπολογίες να µαζευτούν σε ένα
µίνι πολυνοµοσχέδιο, για να έρθουν γρήγορα να περάσουν και
να ανακουφίσουµε κόσµο, όπως τις εκατόν πέντε χιλιάδες συ-
νανθρώπων µας, οι οποίοι δεν µπορούν να πάρουν το δίπλωµά
τους σήµερα και άλλες πολλές, οι οποίες είναι µέσα.

Ως εκ τούτου, νοµίζω ότι αυτή η διαδικασία είναι στη σωστή
κατεύθυνση, µε όλα αυτά τα οποία είπαµε να καταχωρούνται στη
δηµοκρατική µας συνείδηση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφού µίλησαν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, θα ήθελα να µιλήσω εκ µέρους του
Προεδρείου και της Βουλής γι’ αυτή τη διαδικασία και γι’ αυτές
τις αιτιάσεις που ακούστηκαν εν σχέσει µε το γεγονός ότι τα πε-
ρισσότερα µέχρι τώρα νοµοσχέδια ήρθαν µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος. 

Αυτό είναι αναµφισβήτητο. Δεν είναι σωστό όµως και δηµιουρ-
γεί µία απαισιόδοξη προοπτική εάν αντλούµε στατιστικά στοιχεία
από τον πρώτο µήνα της νοµοθετικής εργασίας. Και δεν οµιλώ
για την Κυβέρνηση. Οµιλώ για τη Βουλή. Ο πρώτος µήνας της
νοµοθετικής εργασίας -είναι κυριολεκτικά πρώτος µήνας σή-
µερα- δεν συνιστά στατιστικό δείγµα συµπεριφοράς ούτε της Κυ-
βέρνησης -τολµώ να πω, χωρίς να µου πέφτει λόγος- αλλά
πρωτίστως ούτε της Βουλής. 

Είπατε ότι αυτή η διαδικασία είναι αυταρχική. Εγώ ξέρω ότι η
ίδια η Κυβέρνηση, διά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, πολύ
πρόσφατα είχε αποποιηθεί τη διαδικασία των τροπολογιών της
τελευταίας στιγµής, παραδεχόµενη ότι αυτό δεν συνιστά τον κα-
νόνα και εξηγώντας ότι αυτό που οδήγησε στην αποχώρηση -το
οποίο µας υπενθυµίσατε- πριν το κλείσιµο της Βουλής, δεν πρό-
κειται ως προς τις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής να απο-
τελέσει τη συνηθισµένη πρακτική ούτε καν να επαναληφθεί. Η
ίδια η Κυβέρνηση, συνεπώς, ανέβασε τον πήχη. 

Υπάρχει µία ενδιαφέρουσα ιστορία που έχει να κάνει µε το
ερώτηµά σας εάν έχει ξαναγίνει µετά τη Μεταπολίτευση τέτοιας
εκτάσεως αποχώρηση. Έχει ξαναγίνει και µεγαλύτερης εκτά-
σεως αποχώρηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έφυγαν όλοι δηλαδή;
Έφυγε και η συµπολίτευση;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ξαναγίνει και
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µεγαλύτερης εκτάσεως αποχώρηση, αλλά επιτρέψτε µου να σας
πω ότι υπάρχει και µία παραµονή στην Ολοµέλεια -και θα σας πω
τον λόγο που έγινε- που είναι χειρότερη από αποχώρηση.

Ακούστε, κύριε Βίτσα, που σας βλέπω να απορείτε τι εννοώ.
Όταν µίλησε από την Ολοµέλεια, εδώ, ο Στρατηγός Αϊζενχάουερ
το Δεκεµβριο του 1959, ήταν έτοιµος να απαντήσει ο Πρωθυ-
πουργός. Έτσι συνηθίζεται. Η αντιπολίτευση αξίωσε αν απαν-
τούσε ο Πρωθυπουργός, να απαντήσουν όλοι, αλλιώς θα αποχω-
ρούσαν. Και ο Πρωθυπουργός, για να µην γίνει ρεζίλι η χώρα µε
µαζική αποχώρηση της αντιπολίτευσης, παρουσία του Προέδρου
τον ΗΠΑ, αποποιήθηκε του δικαιώµατός του να καλωσορίσει τον
Αρχηγό του αµερικανικού κράτους στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Άρα, δεν είναι µόνο οι αποχωρήσεις που δίνουν σηµασία, είναι
και οι παραµονές µερικές φορές που έχουν κακή αιτιολογία.
Αυτά τα αναφέρω, επειδή έθεσε θέµα ο κ. Τζανακόπουλος αν
έχει ξαναγίνει και εξηγώ ότι τα φαινόµενα απατούν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Αυτό είναι πριν το 1974. Μεταπολι-
τευτικά είπε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Περιµένετε, κύριε
Βαρεµένε. Υπάρχουν και ενδιαφέρουσες ιστορίες. 

Τώρα, ως προς τη Βουλή: Η διαδικασία του κατεπείγοντος δεν
αποφασίζεται όταν το νοµοσχέδιο έρχεται στην Ολοµέλεια. Η
διαδικασία του κατεπείγοντος είναι πρόταση του επισπεύδοντος
Υπουργού και το αποδέχεται η επιτροπή εις την οποία άγεται το
θέµα. 

Προφανώς, όπως είπε ο κ. Τζανακόπουλος, υπάρχει πλειοψη-
φία. Πάντα έτσι γίνεται. Όµως, δεν είναι µόνο η πλειοψηφία. Είναι
και η ουσία, η οποία αφορά τη Βουλή και το Προεδρείο της Βου-
λής. Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία σύντοµη αναδροµή. 

Όταν στη Διάσκεψη των Προέδρων προεξόφλησα ότι δεν θα
έχει τροπολογίες το νοµοσχέδιο για τα προσωπικά δεδοµένα -
έτσι ξεκίνησε η συζήτηση στη Διάσκεψη των Προέδρων- που τε-
λικά είχε µόνο µία, αλλά ευχάριστη και αναγκαία τροπολογία για
την λήξη των capital controls, που έδωσε τεράστια ανάσα στη
χώρα και στην οικονοµία, τότε, λοιπόν, είπα ότι θα έρθει νοµο-
σχέδιο, κατεπείγον, του Υπουργείου Μεταφορών, το οποίο χα-
ρακτήρισα ορισµό του κατεπείγοντος, λόγω του ότι περιµένουν
ογδόντα χιλιάδες πολίτες -έκανα λάθος είναι πάνω από εκατό χι-
λιάδες πολίτες- να λύσουν το θέµα τους, το οποίο νοµοσχέδιο -
όπως είπα στη Διάσκεψη των Προέδρων- θα έχει και τροπο-
λογίες. Και µου ζήτησε -θυµάµαι- κ. Κωνσταντινόπουλος αυτές
οι τροπολογίες να έρθουν όσο νωρίτερα γίνεται. Οι τροπολογίες
εκείνες για τις οποίες µίλησα, ενσωµατώθηκαν κατά βάση στο
νοµοσχέδιο υπό µορφή επειγουσών άλλων διατάξεων.

Σήµερα, επειδή µε ρωτήσατε, έχουµε πέντε τροπολογίες, µία
εκ των οποίων είναι η τροπολογία που απεδέχθη η Κυβέρνηση,
µία σχολαστικά και τυπικά σωστή παρατήρηση περί ελλείψεως
σε τρεις παραγράφους του άρθρου 18 της υπογραφής του
Υπουργού Δικαιοσύνης, οπότε µοιραία αυτό θα έρθει ως τροπο-
λογία, µε την υπογραφή του Υπουργού Δικαιοσύνης, έπειτα από
την αποδοχή αυτών των παρατηρήσεων της Αντιπολιτεύσεως. 

Επίσης, έχει έρθει µια επείγουσα τροπολογία του Υπουργείου
Γεωργίας και θα έχουµε συνολικά πέντε τροπολογίες από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη, οι οποίες δεν θα έρθουν τελευταία στιγµή. Θα έρθουν µέσα
στα επόµενα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ξέρουµε τι αφορούν, κύριε
Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Να τελειώσω πρώτα.
Εγώ σας άφησα να ολοκληρώσετε. 

Όσον αφορά τώρα τη Βουλή και το Προεδρείο και τον έλεγχο
για το αν τα κατεπείγοντα έχουν κατεπείγοντα χαρακτήρα, θα
σας πω ότι η Βουλή δεν δέχεται αµάσητα αυτά που λέγονται περί
κατεπείγοντος. Κρίνονται και δεν πάνε µόνο µε την πλειοψηφία. 

Διαβάζω πρόχειρα ότι όσον αφορά αυτό το νοµοσχέδιο, για
να δικαιολογηθεί το κατεπείγον, φέρ’ ειπείν, για το σκέλος του
Υπουργείου Μεταφορών, στην εισηγητική έκθεση γίνεται λόγος
για αυξηµένο αριθµό εκκρεµών αιτήσεων για έκδοση αδείας οδη-
γήσεως, που ξεπερνούν τις εκατό χιλιάδες. Στη διάταξη αρµο-
διότητας του Υπουργείου Οικονοµικών γίνεται λόγος για κάποιες
τροποποιήσεις σε συντελεστές και προδιαγραφές εκποµπών

ρύπων, η εφαρµογή των οποίων πρέπει να ισχύσει από 1-9-2019. 
Η διάταξη αρµοδιότητας του Υπουργείου Περιβάλλοντος µι-

λάει για τους δικαιούχους µειωµένης χρέωσης λογαριασµών από
το ΕΤΜΕΑΡ και λέει, «Η ανωτέρω υπουργική απόφαση µειωµένης
χρέωσης αυτών των λογαριασµών δεν έχει εκδοθεί µέχρι σή-
µερα, µε συνέπεια, στους καταναλωτές οικιακής χρήσης χαµη-
λής τάσης να συνεχίσουν να επιβάλλονται σηµαντικά αυξηµένες
χρεώσεις, σε σχέση µε τις υπόλοιπες κατηγορίες καταναλωτών».

Άρα, δεν είναι ακριβές ότι πάει µόνο µε την πλειοψηφία. Εξε-
τάζει η Βουλή -και υπ’ αυτή την έννοια οµιλώ, για λογαριασµό
της Βουλής- µε τις πλειοψηφίες που προβλέπονται, αν πράγµατι
συντρέχει λόγος επείγοντος. 

Τώρα, αν µε ρωτάτε αν αυτό που έγινε τον τελευταίο µήνα
αποτελεί τον κανόνα και αν είναι σωστή η παρατήρησή σας, ότι
αυτού του είδους η κατεπείγουσα νοµοθέτηση δυσκολεύει το να
έχουµε χρόνο, δυσκολεύει το να µιλάµε αρκετά, δυσκολεύει το
να ελέγχουµε περισσότερο τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, θα
σας απαντήσω ότι όλο αυτό που λέτε είναι σωστό, αρκεί να διαρ-
κούσε. Τίποτε δεν µας δείχνει ότι αυτό θα διαρκέσει µέσα στην
πορεία της θητείας της Βουλής ή της Κυβερνήσεως, µε βάση τις
διαβεβαιώσεις της Κυβερνήσεως, αλλά και µε βάση τη δική µας
εποπτεία επί του θέµατος και της απόψεως που έχουµε ότι όλο
αυτό που γίνεται δεν αποτελεί τον κανόνα.

Αυτά ήθελα να σας πω πάνω στις παρατηρήσεις σας και να
συνεχίσουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ένα λεπτό. 
Θέλουν να δευτερολογήσουν οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσω-

ποι; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, για ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Τζανα-

κόπουλε, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω

να προεξοφλήσω το τι µέλλει γενέσθαι κατά τις διαδικασίες νο-
µοθέτησης, που προτίθεται να ακολουθήσει η Κυβέρνηση.
Ωστόσο, οφείλω να επισηµάνω ότι έχουµε ένα πρώτο δείγµα. Και
αυτό το πρώτο δείγµα -νοµίζω ότι και εσείς ο ίδιος το αναγνωρί-
σατε- είναι µάλλον αρνητικό. Ξαναλέω ότι οι οιωνοί δεν είναι
καλοί. Ελπίζουµε η Κυβέρνηση να διορθωθεί το επόµενο διά-
στηµα, µετά και από τις πιέσεις που δέχεται από την Αντιπολί-
τευση και να µη συνεχίσει αυτόν τον τρόπο νοµοθέτησης, ο
οποίος, όπως σας είπα προηγουµένως, και απαξιώνει το Κοινο-
βούλιο και δεν δίνει τον χώρο και τον χρόνο για να υπάρξουν σε
τεχνικά και πρακτικά θέµατα ακόµα και συγκλίσεις, ενδεχοµένως,
όπως έγινε σε προηγούµενες φάσεις. 

Τώρα, σε σχέση µε το τι έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, θα
ήθελα να σας πω και να σας θυµίσω, ότι τα τελευταία τρία χρόνια
η προηγούµενη κυβέρνηση δεν έφερε ούτε ένα κατεπείγον νο-
µοσχέδιο. Ακόµα και τα νοµοσχέδια, τα οποία αφορούσαν την
ολοκλήρωση αξιολογήσεων, έρχονταν µε τον χαρακτήρα του
επείγοντος, για να υπάρχει η δυνατότητα να καλούνται οι φορείς,
να γίνονται περισσότερες διαδικασίες στις επιτροπές, να υπάρχει
πλατιά συζήτηση, παρά το γεγονός ότι ήταν δεδοµένο πως ο
χρόνος πίεζε εξαιτίας της διαδικασίας της επιτροπείας στην
οποία η χώρα είχε µπει από το 2010. Εποµένως, δεν πρέπει να
χρησιµοποιείτε, κατά τη γνώµη µου, συγκρίσεις και συµψηφι-
σµούς. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω το εξής, κύριε Πρόεδρε: Εί-
πατε ότι προτίθεται το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη να
φέρει µία τροπολογία. Φαντάζοµαι -ενδεχοµένως να κάνω και
λάθος- ότι γνωρίζετε το περιεχόµενό της. Ίσως και όχι. Σε κάθε
περίπτωση, εγώ θα θέλω να προειδοποιήσω την Κυβέρνηση ότι
εάν σκοπεύει να αλλάξει αναδροµικά όρους και προϋποθέσεις
για τον ορισµό της επιλογής δηµόσιου φορέα, έτσι ώστε να κα-
λύψει παρανοµία, η οποία έχει επισηµανθεί το προηγούµενο διά-
στηµα από τη µεριά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, από τη
µεριά του ΣΥΡΙΖΑ, να µην τολµήσει να το κάνει!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Χάριν της ιστορίας
και µόνο, θα σας πω ότι στην προηγούµενη περίοδο δεν είχαµε
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«κανένα κατεπείγον», αλλά δεκαπέντε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα ότι τρία χρόνια είχαµε

να καταθέσουµε κατεπείγον.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Απλώς, διαλέγετε

τον στατιστικό χρόνο που είναι ευνοϊκός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να σας πω ότι είχαµε τρία

χρόνια να καταθέσουµε κατεπείγον.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εγώ διαλέγω το σύ-

νολο της περιόδου. Εσείς που τώρα διαλέγετε τον πρώτο µήνα -
και καλώς κάνετε, γιατί ο πρώτος µήνας έχει πολλά
κατεπείγοντα- αφήστε µε να διαλέξω την τελευταία τετραετία, η
οποία είχε δεκαπέντε κατεπείγοντα και τριάντα δύο επείγοντα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στον πρώτο µήνα έχετε ήδη
φέρει τρία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θυµίζω ότι µε ρυθ-
µίσεις του 2016 και του 2017 -πολύ πρόσφατες- τα επείγοντα
ήταν περίπου κατεπείγοντα, αλλά µε µία µέρα παραπάνω.

Όλα αυτά, όµως, είναι άνευ σηµασίας, διότι σε λίγο καιρό, µοι-
ραία, και η σηµερινή Κυβέρνηση θα έχει παρελθόν και θα ξέ-
ρουµε και θα µιλάµε πολύ πιο αντικειµενικά αν φέρνει
περισσότερα ή λιγότερα κατεπείγοντα νοµοσχέδια.

Έχει ζητήσει τον λόγο άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Γκόκα,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σύµφωνα µε αυτά που αναφέρατε µε βάση τον Κανονισµό της

Βουλής, τυπικά µοιάζουν όλα σωστά. Επί της ουσίας, όµως, και
στη συζήτηση χθες στην επιτροπή, αλλά πιστεύω και σήµερα
στην Ολοµέλεια, θα φανεί ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν
έχει κανένα χαρακτηριστικό κατεπείγοντος, διότι και µετά από
δύο, τρεις ηµέρες η νοµοθέτηση -και ειδικά η σωστή νοµοθέ-
τηση, µε πρόσκληση φορέων, µε διάλογο- θα απέδιδε πολύ κα-
λύτερα αποτελέσµατα και ίσως θα έλυνε ακόµα πιο
αποτελεσµατικά το πραγµατικό πρόβληµα, που ταλαιπωρεί
εκατό χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Ως προς τις τροπολογίες, θα ήθελα, αν µπορείτε, να µας πείτε
ποιο είναι το περιεχόµενό τους. Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα
πρέπει να έχουµε τις τροπολογίες αυτές άµεσα. Δεν µπορούµε
να πάρουµε τις τροπολογίες στο τέλος της διαδικασίας και να
µην προλάβουµε ούτε να τις διαβάσουµε.

Θα ήθελα, επίσης, να υπενθυµίσω ότι όντως υπήρξαν νοµοθε-
τικές διαδικασίες, οι οποίες εξέθεταν το Κοινοβούλιο στα µάτια
των πολιτών την εποχή της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό,
όµως, δεν πρέπει να αποτελεί άλλοθι για τη νέα Κυβέρνηση, η
οποία υποσχέθηκε µια άλλη κανονικότητα. Τα δείγµατα γραφής
µέχρι στιγµής -το λέω µετά λύπης µου, κύριε Πρόεδρε- είναι απο-
γοητευτικά.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επαναφέρω το αίτηµα για τον χρόνο
οµιλίας των εισηγητών.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όσον αφορά τον
χρόνο οµιλίας των εισηγητών, να ξέρετε ότι αυτό λύνεται συνή-
θως µε µία κατανόηση. Βάσει, όµως, του Κανονισµού αυτός είναι
ο χρόνος που σας πρότεινα. Δεν σας πρότεινα µια δική µου ιδέα.
Σας πρότεινα τον προβλεπόµενο από τον Κανονισµό χρόνο. Εν-
νοείται ότι θα υπάρχει µια σχετική κατανόηση. 

Τον λόγο έχει τώρα από την Ελληνική Λύση ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχαµε πάρει απόφαση να τα πούµε όλα στην Ολοµέλεια, αλλά

πραγµατικά, οι προκλήσεις είναι πάρα πολλές, ακούγοντας και
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας και τον
κ. Τζανακόπουλο. Είπε ο κύριος συνάδελφος της Νέας Δηµοκρα-
τίας ότι έχουµε µία κακή εµπειρία από το παρελθόν. Εγώ, λοιπόν,
ρωτάω: Γιατί τι συνεχίζετε; Τη συνεχίζετε, διότι είναι ένα παιχνίδι
µεταξύ των δύο. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε και µε όλο το σεβασµό, παρακολου-
θώντας αυτόν το διάλογο -γιατί µας ζητάτε να ακολουθούµε τους
κανονισµούς- αναρωτιόµαστε γιατί η Βουλή δεν ακολουθεί τους
κανονισµούς, να σέβεται τους υπόλοιπους. Βεβαίως, έχετε πλει-
οψηφία και µπορείτε να νοµοθετείτε και µόνοι σας, αλλά πρέπει
να επιδεικνύετε και τον απαραίτητο σεβασµό στο δικό µας πρό-

σωπο, που ως Αντιπολίτευση ερχόµαστε εδώ να πούµε τις από-
ψεις µας, να κάνουµε τις προτάσεις µας και ζητάµε τις απαραί-
τητες διαδικασίες. Επιδοθήκατε σε έναν διαγωνισµό για το ποιος
έκανε λιγότερο λάθος τα προηγούµενα χρόνια, αν ήταν δεκα-
πέντε τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια, δώδεκα, δεκατρία ή αν έχει
ήδη πέντε ή τέσσερα η Νέα Δηµοκρατία. Γιατί να µην επιστρέ-
ψουµε στην κανονικότητα; Αυτό που ζητούµε όλοι είναι να επι-
στρέψουµε στην κανονικότητα και να λειτουργεί η Βουλή όπως
πρέπει. 

Θεωρώ ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, οι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας ξεπέρασαν τον εαυτό τους. Όλο αυτό µου
θυµίζει µια ατάκα του Γκάλη ότι «η µεγαλύτερη επιτυχία είναι η
επόµενη». Αυτό λέγαµε για κάθε νοµοσχέδιο δικό σας, αλλά εδώ
ξεπεράσατε τον εαυτό σας. Στις έντεκα παρά είκοσι κατατέθηκε
κι έπρεπε εµείς στις δέκα το πρωί να είµαστε έτοιµοι για την επι-
τροπή, όπως και οι υπόλοιποι εδώ. 

Αυτό δεν είναι κανονικότητα. Ζητάµε επιστροφή στην κανονι-
κότητα και να µην συγκρίνουµε τα λάθη των δύο. Η Βουλή δεν
είναι Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. Η Βουλή είναι και τα υπόλοιπα
κόµµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ως Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κοιτάξτε, λέτε δεν είναι αυταρχι-

σµός αυτή η διαδικασία. Όταν έρχονται πέντε τροπολογίες, τις
οποίες δεν τις ξέρουν οι εισηγητές, πώς θα τοποθετηθούν; Και
την ίδια στιγµή, δεν έχουν δικαίωµα δευτερολογίας µέσα από τη
διαδικασία του κατεπείγοντος. Άρα φέρνετε τροπολογίες, που
δεν θέλετε να ακούσετε τη γνώµη, την κριτική, την αντίθεση των
άλλων κοµµάτων. Αυτό κάνετε. 

Συνεπώς το ζήτηµα δεν είναι να τσακώνεστε ποιος έχει φέρει
περισσότερα ή λιγότερα µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Η
µορφή του κατεπείγοντος, ξαναλέω, πρέπει να είναι η εξαίρεση.
Κι εσείς στον ένα µήνα που είστε Κυβέρνηση, το 75% των νοµο-
θετηµάτων που φέρατε είναι µε τη µορφή του κατεπείγοντος.
Άρα είναι αυταρχισµός. 

Εµείς τι σας ζητάµε; Ζητάµε να αποσυρθούν οι τροπολογίες
και να µην έρθουν -αυτό το αίτηµα βάζουµε- µε ευθύνη του Προ-
έδρου της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Αδαµοπούλου. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρούµε παροµοίως ότι -στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα

αναφερθώ πρωτίστως- δεν υπάρχει στην αιτιολογική έκθεση ει-
δική αναφορά σε συγκεκριµένη παράγραφο, γιατί γενικά, αυτό
το νοµοσχέδιο εισάγεται µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Το
ότι µπορεί τώρα να συνάγουµε από τις διατάξεις, ερµηνευτικά,
όπως για τις αιτήσεις που αναφέρατε, ότι γι’ αυτό το λόγο µπορεί
να εισαχθεί µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, θεωρώ ότι είναι
µια αυθαίρετη ερµηνεία. 

Μέχρι τώρα, τα τέσσερα από τα πέντε νοµοσχέδια έχουν ει-
σαχθεί µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Συνεπώς µέχρι τώρα
θεωρούµε ότι αυτό είναι µια συστηµατική και πάγια τακτική της
Κυβέρνησης. Το τι θα γίνει στο µέλλον και αν θα επιστρέψουµε
στην οµαλότητα είναι απλά µια εικασία. Θεωρούµε ότι οι διαδι-
κασίες αυτές παραβιάζουν τον κοινοβουλευτισµό. 

Αυτό το δικοµµατικό παιχνίδι του τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ συµπαρα-
σύρει, όπως πολύ σωστά είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης, τα υπόλοιπα κόµµατα, συµπαρασύρει όλη
την κοινοβουλευτική διαδικασία, συµπαρασύρει, στο τέλος, τον
ελληνικό λαό, διότι αυτά αφορούν θέµατα οικονοµικής πολιτικής,
κυβερνητικής πολιτικής, που έχουν άµεση επίδραση στη ζωή του
Έλληνα πολίτη. 

Στη Διάσκεψη των Προέδρων αποφασίστηκε ότι µόνο τα θέ-
µατα του Υπουργείου Μεταφορών θα εισαχθούν µε τη διαδικασία
του κατεπείγοντος κι εδώ έχουµε τροπολογίες, οι οποίες αφο-
ρούν άλλα επτά, οκτώ Υπουργεία. 

Καταδικάζουµε, λοιπόν, αυτήν την πολιτική. Την καταγγέλ-
λουµε. Ελπίζουµε να επιστρέψουµε στην οµαλότητα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, όταν κατατίθενται τα περισσότερα
νοµοσχέδια 11.00’ το βράδυ, δεν παρέχεται η δυνατότητα σε
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εµάς να τα επεξεργαστούµε σωστά, να ακολουθήσει η διαδικα-
σία της δηµόσιας διαβούλευσης, η ακρόαση των φορέων, ώστε
να γίνει µια αποτελεσµατική και όχι τάχιστη νοµοθέτηση. 

Το ζητούµενο δεν είναι η ταχεία νοµοθέτηση. Το ζητούµενο
είναι η αποτελεσµατική νοµοθέτηση, ώστε να επιστρέψουµε
πραγµατικά στην κανονικότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Λιβανός έχει τον

λόγο εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μάλιστα,

κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.
Κατανοούµε απόλυτα τις θέσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-

σώπων της Αντιπολίτευσης. Όµως δεν δεχόµαστε ότι αυτό θα
συνεχιστεί, όπως είπα και πριν. Από τα χείλη της Κυβέρνησης
έχει ακουστεί αυτό. Θα τους δώσουµε την ευκαιρία να δούµε
πώς θα εξελιχθεί το πράγµα. Είναι η αρχή. Αυτή δεν θα είναι η
κανονικότητα.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν δεχό-
µαστε µαθήµατα κοινοβουλευτισµού από τους εκπροσώπους του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν δεχόµαστε µαθήµατα δηµοκρατίας από τους εκπρο-
σώπους του ΣΥΡΙΖΑ. Τα επείγοντα έγιναν κατεπείγοντα στις
µέρες σας. Βγάζατε ηµεροµηνίες τις οποίες αλλάζατε. Ερχόσα-
σταν εδώ και δηµιουργούσατε ένα θέµα µε όλα τα ζητήµατα
απλώς και µόνο για να περάσετε τις απόψεις σας χωρίς συζητή-
σεις. Δεν είστε αθώες περιστέρες. Δεν µπορείτε, δεν δικαιούστε
να κάνετε τις αθώες περιστέρες. Δεν έχετε το δικαίωµα να εγκα-
λείτε εµάς στον πρώτο ενάµιση µήνα της διακυβέρνησης για το
πώς κυβερνούµε. Θα κριθούµε στην πορεία.

Θέλω να πω, όµως -και θα σας τα πει σε λίγο και ο Υπουργός-
ότι δεν µπορώ να καταλάβω την ευαισθησία σας. Έχετε αφήσει
εκατόν πέντε χιλιάδες ανθρώπους εδώ και εννιά µήνες χωρίς τα
διπλώµατά τους. Δεν µπορούν να πάνε στη δουλειά τους. Μεγά-
λοι άνθρωποι δεν µπορούν να πάνε στα νοσοκοµεία. Η οικονοµία
βάλλεται. Ο κλάδος χάνει λεφτά, το κράτος χάνει λεφτά. Εσείς
έρχεστε εδώ και µας λέτε πώς πρέπει να κάνουµε τη δουλειά µας
και δεν αναφέρεστε καθόλου στην ουσία.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Υπάρχουν πολλά θέµατα τα οποία όχι απλώς έχετε αφήσει εκ-

κρεµή, αλλά έχετε φέρει διάλυση σε πάρα πολλούς τοµείς της
οικονοµίας. Ένα από αυτά τα οποία συζητήθηκαν εχθές ήταν η
ΔΕΗ. Εµείς προσπαθούµε να σώσουµε και να µαζέψουµε τα απο-
καΐδια από αυτά τα οποία δηµιουργήσατε εσείς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα, κύριε Πρόεδρε, προ-
καλεί!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εάν στη
ΔΕΗ στις 24 Σεπτεµβρίου δεν υπάρχει ένα σχέδιο, θα υπήρχε
σχέδιο αποσταθεροποίησης της ΔΕΗ και κατ’ επέκταση, των τρα-
πεζών και του συνόλου της οικονοµίας. Αυτή ήταν η κυβέρνησή
σας. Δεν σας επιτρέπουµε να εγκαλείτε την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας των σαράντα πέντε ηµερών. Θα προχωρήσουµε µε
αυτή τη διαδικασία και θα κριθεί στη συνέχεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα δώσω…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, γιατί πρέπει να

τελειώσει αυτή η ιστορία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ: Επί διαδικαστικού θέλω τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βίτσα, είπαµε

τις απόψεις µας. Είναι η ώρα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αν µιλήσει ο κ. Βίτσας, θα ζητήσω και
εγώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βίτσα, είστε
επινοητικός, αλλά δεν υπάρχει διαδικαστικό ζήτηµα. 

Θα µου επιτρέψετε να συνοψίσω στο εξής και νοµίζω ότι θα
συµφωνήσουµε όλοι, γιατί κατά βάθος δεν διαφωνείτε σήµερα
εδώ και θα σας εξηγήσω γιατί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ναι, κύριε Τζανακόπουλε, υπάρχουν και άλλες απόψεις.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας πείτε τι θα σκεφτό-

µαστε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε κάτι. Είναι

µια λέξη…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας επιβάλετε τι θα

σκεφτόµαστε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, θα επιχειρήσω.

Δεν θα το πω. Μπορεί να αποτύχω, αλλά αφήστε µε να επιχει-
ρήσω. Μη µου απαγορεύετε να επιχειρήσω. Η λέξη-κλειδί στο
παράπονό σας…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι παράπονο. Δεν
παραπονούµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): …στην αιτίαση που
υποβάλατε, είναι το δείγµα της νοµοθετικής συµπεριφοράς. Το
δείγµα έχει το ποσοστό που είπε η κ. Μανωλάκου. Είναι αριθµη-
τική. Δεν αρνείται κανείς αυτό το δείγµα. Το ερώτηµα είναι: Αυτό
θα είναι το δείγµα από εδώ και πέρα;

Το δείγµα δεν µπορεί να ληφθεί από τον πρώτο µήνα, λέω εγώ,
της νοµοθετικής εργασίας, κύριε Τζανακόπουλε. Συνεπώς εφό-
σον κατά βάθος η αγωνία είναι για την κανονική νοµοθέτηση,
είµαι βέβαιος, όπως και η Κυβέρνηση έχει δεσµευθεί, ότι αυτό
δεν αποτελεί δείγµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ένα δείγµα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αποτελεί µια αντα-

πόκριση σε επείγουσες ανάγκες που, βάσει του Κανονισµού της
Βουλής, µοιραία η Πλειοψηφία τις έχει κρίνει ότι ευσταθούν.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Βίτσας επί του Κανονισµού.
Πείτε µας, κύριε Βίτσα, τι θέµα υπάρχει επί του Κανονισµού;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ: Είπατε ότι είµαι επινοητικός, αλλά είπα,

επί της διαδικασίας. Η διαδικασία λέει το εξής: Αυτή τη στιγµή
ξέρουµε ότι θα έρθουν τρεις τροπολογίες τις οποίες -τυπικά ή
πραγµατικά- δεν ξέρουµε.

Οι εισηγητές θα αρχίσουν να µιλάνε. Επί της διαδικασίας εγώ
λέω το εξής: Αν έρθουν οι τροπολογίες και υπάρξει αίτηµα από
κάποια Κοινοβουλευτική Οµάδα να χωριστεί η συζήτηση επί των
τροπολογιών ή επί κάποιας τροπολογίας, πρέπει να γίνει δεκτό.
Αυτό είναι το ένα ζήτηµα.

Το δεύτερο είναι το εξής: Άκουσα τον κ. Λιβανό. Όπως θα
έλεγε ο Χάρρυ Κλυνν: «Δεν το δέχεστε, δεν το δέχεστε, αλλά το
κάνετε». Αυτό είναι το ζήτηµα.

Τέλος, το τρίτο ζήτηµα αφορά το πόσο είναι κατεπείγον. Κοι-
τάξτε όλα τα άρθρα του Υπουργείου Εσωτερικών. Υπάρχουν δύο
κατεπείγοντα. Το ένα αφορά τη µεταφορά των µαθητών και συµ-
φωνώ και εγώ. Το δεύτερο ούτε νοµοτεχνικά δεν µπορούσατε να
το λύσετε. Αντί να πείτε ότι αν η 1η Σεπτεµβρίου πέφτει Κυριακή,
τότε µπορούν να γίνουν διαδικασίες στα δηµοτικά συµβούλια,
λέτε «Μόνο γι’ αυτή τη φορά είναι κατεπείγον…» -διότι ο κ. Μη-
τσοτάκης θα είναι 7 και 8 Σεπτεµβρίου στη Θεσσαλονίκη, αυτό
είναι το βασικό θέµα- «…κι έτσι εµείς νοµοθετούµε». Μάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω

τον λόγο επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Τρα-

γάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κατα-

θέσω λίγο εδώ την εµπειρία µου σε ό,τι συµβαίνει σήµερα.
Κατ’ αρχάς, δεν υπάρχει διαδικασία επί της διαδικασίας…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ: Υπάρχει επί του Κανονισµού.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Επί του Κανονισµού έπρεπε να έρθουν

µε δύο υπογραφές και να συζητηθεί επάνω στον Πρόεδρο και να
δώσει τον λόγο επί του Κανονισµού και, µάλιστα, ο Πρόεδρος θα
αποφασίσει αν υπάρχει παραβίαση του Κανονισµού.

Άρα όλη αυτή η συζήτηση τώρα γίνεται για το κατεπείγον, δη-
λαδή αν το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί µε τη διαδικασία του κατε-
πείγοντος, εφόσον η επιτροπή το εισηγήθηκε, διότι η επιτροπή
το εισηγήθηκε και δέχθηκε την εισήγηση της Κυβέρνησης.

Από εκεί και πέρα, η διαδικασία είναι η εξής: Θα πρέπει να µι-
λήσουν ένας λέγων και ένας αντιλέγων για τη διαδικασία του κα-
τεπείγοντος. Κατά παράβαση του Κανονισµού δίνουµε τον λόγο
στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που παρίστανται.
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Όµως αυτό γίνεται κατά παράβαση του Κανονισµού. 
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, λοιπόν, όταν παίρνουν τον

λόγο, δεν θα πρέπει…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πάγια τακτική.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι, είναι πάγια τακτική, αλλά κατά πα-

ράβαση του Κανονισµού.
Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν –αυτό το είδα και στην επιτροπή-

όποτε σηκώνει το χέρι του ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
να παίρνει τον λόγο. Μόνο δύο φορές το ζητά από τον Πρόεδρο
και ο Πρόεδρος έχει το δικαίωµα να του τον δώσει και, µάλιστα,
στη διαδικασία της συζήτησης του νοµοσχεδίου τρεις φορές.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι πρέπει να προχωρήσει αυτή η δια-
δικασία. Υπάρχει ο υποβάλλων την αίτηση για να υπερασπιστεί
το κατεπείγον, αυτός που θα την αντικρούσει και θα πάρει µια
απόφαση η Βουλή, για να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία.

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπε ο κ. Βίτσας, δεν υπάρχει διαχω-
ρισµός ψηφοφορίας. Ο διαχωρισµός ψηφοφορίας γίνεται αν κά-
ποια τροπολογία ή οτιδήποτε άλλο αφορά µία θέση την οποία
δεν αποδέχεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ή όλη η Αντιπολί-
τευση και µπορεί να ζητήσει ονοµαστική ψηφοφορία.

Το µείζον σ’ αυτήν την υπόθεση τώρα είναι το εξής: Επειδή
έγινε κάποια σύγκριση και δεν ήθελα να µπω εγώ στη διαδικασία
των συγκρίσεων κατεπείγοντος και επείγοντος, στην προηγού-
µενη κοινοβουλευτική µας θητεία –λυπάµαι που δεν παρίσταται
ο κ. Βούτσης- στη Διάσκεψη των Προέδρων υπήρχε µια οµοφω-
νία, ένα καλό κλίµα. Βλέπω τώρα ότι υπάρχει µία κοινοβουλευ-
τική αναστάτωση, δηλαδή, από την πλευρά τουλάχιστον της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτό θα µας δηµιουργήσει προ-
βλήµατα. Την προηγούµενη φορά εµείς αποδεχόµασταν, παρά
το γεγονός ότι γινόταν η διαδικασία µε τη µορφή του επείγοντος,
το να υπάρχει και µία ενδιάµεση µέρα που γινόταν ακρόαση φο-
ρέων, κάτι που δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό. Το αποδε-
χόµασταν εµείς στη Διάσκεψη των Προέδρων και γινόταν πράξη.
Και το αποδεχόταν ο κ. Βούτσης αυτό. Μιλάµε για τη διαδικασία

του επείγοντος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάντε το κι εσείς να το απο-

δεχθούµε κι εµείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Από εκεί και πέρα, για να ολοκληρωθεί

αυτό το θέµα, εγώ προτείνω: «Λέγων, αντιλέγων, ψηφοφορία και
προχωράµε στη διαδικασία ψήφισης του νοµοσχεδίου».

Αναφορικά µε αυτό που είπε ο κ. Τζανακόπουλος –κι αυτό
µπορώ να σας πω ότι το λέω µε θλίψη- υπήρξε νοµοτεχνική βελ-
τίωση τριάντα επτά σελίδων και, µάλιστα, σε πολύ βασικά θέ-
µατα. Δεν θέλω να συγκρίνω, αλλά επειδή κάνατε εσείς τη
σύγκριση, γι’ αυτόν τον λόγο απευθύνοµαι σε σας. Μάλιστα,
αφορούσαν σοβαρότατα θέµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν την ξεκίνησα εγώ τη
σύγκριση. Θέλετε να δούµε τι κάνατε το 2012-2014; Μην µπαί-
νετε σ’ αυτή τη συζήτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ξέρετε, µάλιστα, πότε ήρθε αυτή η νο-
µοτεχνική βελτίωση; Στις δώδεκα η ώρα ψηφίζαµε και ήρθε
23.59’. Ούτε πρόλαβε να διανεµηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η συζήτηση –και οι
απόψεις- για το κατεπείγον, δηλαδή αν αποτελεί µόνιµη ή προ-
σωρινή πρακτική, έληξε.

Πριν δώσω τον λόγο στον πρώτο εισηγητή, τον κ. Παπαδό-
πουλο, παρακαλώ τον Υφυπουργό Μεταφορών κ. Κεφαλογιάννη
να µας ανακοινώσει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί του σώ-
µατος του νοµοσχεδίου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ζήτησα τον λόγο ακριβώς για να αναφερθώ σε νοµοθετικές
βελτιώσεις έτσι ώστε να µπορούν να διανεµηθούν στους συνα-
δέλφους από νωρίς και να µπορούν να τοποθετηθούν και οι ει-
σηγητές.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Προτού όµως αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, στις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις θα µου επιτρέψετε, να κάνω µια πολύ σύν-
τοµη αναφορά σε αυτά τα οποία άκουσα προηγουµένως και από
πλευράς Κυβέρνησης θέλω να τοποθετηθώ διότι την τριετία είχα
την τιµή να είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Και εάν κάνει
κανείς την σύγκριση της προηγούµενης περιόδου µε τη σηµε-
ρινή, πράγµατι εµείς θα παραδεχτούµε ότι δεν είναι αυτή µια κα-
νονικότητα. Βεβαίως και έχουµε δεσµευτεί ότι το επόµενο
διάστηµα θα επέµβουµε και θα επανέλθουµε σε µια κανονικότητα
όσον αφορά την κοινοβουλευτική διαδικασία. Θα µου επιτρέψετε
ενδεχοµένως να παραφράσω τη γνωστή φράση ότι στην ουσία
αυτή τη στιγµή κοινοβουλευτικά ζούµε µια εποχή των τεράτων,
που ευτυχώς το παλιό έχει πεθάνει και το νέο αυτή τη στιγµή γεν-
νιέται. Εποµένως το νέο, αυτό το οποίο δηµιουργούµε, θα είναι
πράγµατι µια κανονικότητα.

Όσον αφορά στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις για να αναφερθώ
και να καταγραφεί και στα Πρακτικά:

Στην τρίτη παράγραφο του άρθρου 7 του σχεδίου νόµου, αν-
τικαθίσταται ο αριθµός «2» από τον αριθµό «3».

Στο πρώτο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου
7 του σχεδίου νόµου, η ηµεροµηνία «1.1.2019» αντικαθίσταται
ως εξής «01.01.2019».

Στο πρώτο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου
7 του σχεδίου νόµου, µετά τη φράση το «Δίκτυο ή το Σύστηµα»
προστίθεται η φράση «, η οποία χρέωση ορίζεται ως Χρέωση
Βάσης («Χρέωση Βάσης»- «ΧΒ»).».

Στο τέλος του δεύτερου εσωτερικού εδαφίου της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 7 του σχεδίου νόµου, η φράση «επί χρέωσης
βάσης» («Χρέωση Βάσης»- «ΧΒ»)» αντικαθίσταται από τη φράση
«επί της Χρέωσης Βάσης».

Στο τρίτο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 7
του σχεδίου νόµου, αµέσως µετά τη φράση «προσδιορίζονται ει-
δικά για τα έτη 2019 και 2020» προστίθεται η φράση «και µε ισχύ
από 01.01.2019». 

Στο έκτο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 7
του σχεδίου νόµου, η ηµεροµηνία «1.1.2019» αντικαθίσταται ως
εξής «01.01.2019». 

Στο έκτο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 7
του σχεδίου νόµου, η φράση «, επιβάλλεται στους καταναλωτές
Οικιακής Χρήσης Χαµηλής Τάσης (ΧΤ), στου καταναλωτές Λοι-
πών Χρήσεων Χαµηλής Τάσης (ΧΤ) και σε κατηγορίες καταναλω-
τών που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας» διαγράφεται.

Στο έκτο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 7
του σχεδίου νόµου, αµέσως µετά τη φράση «του τέταρτου και
του πέµπτου εδαφίου» προστίθεται η φράση «, ενώ από το έτος
2021 η Χρέωση Βάσης (ΧΒ) καθορίζεται από τη ΡΑΕ σύµφωνα
και µε τα οριζόµενα στο τέταρτο και πέµπτο εδάφιο.». 

Στο έβδοµο εσωτερικό εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου
7 του σχεδίου νόµου, ήτοι το εδάφιο: «Με όµοια απόφαση καθο-
ρίζονται οι όροι και η διαδικασία αναθεώρησης της Χρέωση
Βάσης κατά τα έτη 2019 και 2020, η διαδικασία εκκαθάρισης των
χρεώσεων από 01.01.2019 και σε κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της.», διαγράφεται.

Στο τέλος του άρθρου 7 του σχεδίου νόµου, προστίθεται πα-
ράγραφος 4 ως εξής: «4. Το παρόν άρθρο τίθεται σε ισχύ από
την ψήφισή του.».

Επίσης, στην περίπτωση α της παραγράφου 2 του άρθρου 10
του σχεδίου νόµου οι λέξεις «περίπτωσης γ’» αντικαθίσταται από
τις λέξεις «περίπτωσης δ’». 

Στη περίπτωση β της παραγράφου 2 του άρθρου 10 του σχε-
δίου νόµου οι λέξεις «περίπτωσης γ’» αντικαθίσταται από τις λέ-
ξεις «περίπτωσης δ’». 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ αυτό να διανεµηθεί στους συνα-
δέλφους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία.
Επαναφέρω τη συζήτηση σε αυτά που σας έλεγα για τους χρό-

νους των οµιλητών και για τον τρόπο µε τον οποίο θα γίνει η συ-
ζήτηση. 

Ερωτώ, όπως πρέπει, εάν συµφωνεί το Σώµα για αυτόν τον
τρόπο διεξαγωγής της συζήτησης; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Προφανώς κατά

πλειοψηφία.
Καλώ στο Βήµα για τον λόγο τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Μιχάλη Παπαδόπουλο, Βουλευτή Κοζάνης, για τα οκτώ
λεπτά του χρόνου του. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο

είναι πραγµατικά κατεπείγον. Έχουµε φάει µιάµιση ώρα να κου-
βεντιάζουµε αν είναι κατεπείγον ή αν είναι το ένα ή το άλλο ή
ακούστηκε «να µην τολµήσουµε» από κάποιους, δεν έχουν κατα-
λάβει πού βρισκόµαστε. Η Νέα Δηµοκρατία και τολµάει και προ-
χωράει γρήγορα, γιατί αυτό κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη και αυτό κάνουν και οι Υπουργοί µας. Εάν ενοχλεί
αυτό, λάθος πόρτα χτυπάτε. Αυτός είναι ο ρόλος µας, αυτό εί-
χαµε υποσχεθεί προεκλογικά.

Κανέναν συνάδελφο δεν ενθουσιάζουν τα κατεπείγοντα νοµο-
σχέδια, εννοείται, όταν δεν είναι κατεπείγοντα. Αυτό είναι κατε-
πείγον και ειπώθηκαν οι λόγοι. 

Σήµερα είναι πάνω από εκατόν πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας
που περιµένουν να δώσουν εξετάσεις για να πάρουν το δίπλωµά
τους και όχι µόνο για να πηγαίνουν βόλτα µε το αυτοκίνητό τους.
Μια µεγάλη πλειοψηφία είναι άνθρωποι που χρειάζονται το επαγ-
γελµατικό τους δίπλωµα, που σηµαίνει δουλειά.

Οι διαγωνισµοί στις περιφέρειες για τη µεταφορά µαθητών ξε-
κινούν σε δέκα µέρες και υπάρχουν εκκρεµότητες. Αν αυτά δεν
είναι κατεπείγοντα, τι είναι κατεπείγον; 

Δεν θα µπω στη λογική του συµψηφισµού που ακούστηκε για
τα κατεπείγοντα. Δεν έχει νόηµα. Δεν µπορώ να µπω στη λογική
αυτή, γιατί δεν είµαι στη λογική του ΣΥΡΙΖΑ. Η δική µας λογική
είναι τελείως διαφορετική από τη λογική που είχατε για τεσσε-
ράµισι χρόνια, την καταστροφική λογική για τη χώρα και για τους
πολίτες. Εσείς είστε υπεύθυνοι που περιµένουν αυτοί οι άνθρω-
ποι να δώσουν εξετάσεις για να πάρουν το δίπλωµά τους. Ξέρετε
γιατί είστε υπεύθυνοι; Διότι ο νόµος αυτός δεν λειτούργησε ποτέ.
Γιατί δεν λειτούργησε; Διότι σχεδόν είκοσι έξι κανονιστικές απο-
φάσεις δεν εκδόθηκαν. Τι σηµαίνει αυτό για τους νέους συνα-
δέλφους; Ότι δεν υπέγραψε ο Υπουργός Μεταφορών τις
κανονιστικές αποφάσεις για να λειτουργήσει ο νόµος και από την
άλλη φωνάζει γιατί αλλάζει ο νόµος. Δεν υπογράφηκαν ποτέ. Τι
σηµαίνει αυτό; Καθυστέρηση, κωλυσιεργία από το Υπουργείο
Μεταφορών. 

Το 2014 που είχα την τιµή να είµαι Υφυπουργός Μεταφορών
είχα ορίσει µια επιτροπή για ακριβώς αυτό το θέµα, γιατί είναι
γνωστό σε όλους -και δεν το αµφισβητεί κανείς- ότι υπάρχουν
θέµατα διαφθοράς, όπως υπάρχουν σε όλη την κοινωνία. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι αποτελούν την πλειοψηφία, αλλά και η µειοψη-
φία πρέπει να παταχθεί. Η επιτροπή αυτή από θεσµικούς φορείς
και από στελέχη του Υπουργείου Μεταφορών συνεδρίαζε και
είχε σχεδόν ολοκληρώσει το έργο της. Με την ανάληψη των κα-
θηκόντων η καινούργια ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών το
2015 αδιαφόρησε πλήρως για την επιτροπή αυτή και όχι µόνο
αδιαφόρησε, αλλά αδιαφόρησε και γι’ αυτούς που αφορούσε,
όπως είναι η Οµοσπονδία Εκπαιδευτών Οδήγησης. 

Χθες, στη συζήτηση στην επιτροπή, υπήρχε µία έντονη τάση
από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να γίνει ακρόαση φορέων. Δεν
έµαθαν εδώ και τεσσεράµισι χρόνια ότι στα κατεπείγοντα νοµο-
σχέδια δεν υπάρχει ακρόαση φορέων; Είχε, όµως, τη δυνατότητα
η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να ακροαστεί τους φορείς και
δεν το έκανε ποτέ. 

Μπήκα, λοιπόν, στο διαδίκτυο και µάζεψα αιτήσεις της Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Εκπαιδευτών Οδήγησης, οι οποίοι από τις
14 Σεπτεµβρίου του 2018, από τις 19 Σεπτεµβρίου του 2018, από
τις 19 Νοεµβρίου του 2018, από τις 10 Ιανουαρίου του 2019 ζη-
τάνε να συναντηθούν και να µιλήσουν µε το Υπουργείο Μεταφο-
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ρών και αυτό δεν έγινε ποτέ. Στις 23 Μαΐου του 2019 που είχε
ψηφιστεί ο νόµος, ρωτούν γιατί δεν λειτουργεί ο νόµος. Καµµία
απάντηση από το Υπουργείο. Στις 15 Μαρτίου του 2019, στις 16
Μαρτίου. Θα ήθελα αυτά να τα καταθέσω στα Πρακτικά για να
ενηµερωθεί το Σώµα και να γίνει κατανοητό ότι όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι ζητούσαν να συνεννοηθούν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χθες µας είπατε εκατό φορές γιατί δεν καλούµε φορείς, φο-
ρείς που δεν τους είχατε δει ποτέ ή όταν τους είχατε δει, δεν εί-
χατε δεχθεί τίποτε απ’ αυτά που σας ζητούσαν.

Άρα κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µη λέτε πράγµατα τα οποία
δεν ισχύουν. Σήµερα θερίζετε ό,τι έχετε σπείρει εσείς. Αυτό γί-
νεται σήµερα. 

Έρχεται, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία µε παραίνεση του Πρω-
θυπουργού, του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών Κώστα
Καραµανλή και του παρευρισκόµενου Υφυπουργού Γιάννη Κε-
φαλογιάννη να κάνει τι; Να λύσει ένα πρόβληµα το οποίο είναι
πάρα πολύ ουσιαστικό για την ελληνική κοινωνία, να λύσει ένα
πρόβληµα το οποίο έχει ταλαιπωρήσει την ελληνική κοινωνία. Τι
κάνει; Μέχρι η επιτροπή αυτή, η οποία δηµιουργείται, να βγάλει
ένα συµπέρασµα µετά από συνεννόηση µε τους φορείς, µετά
από συνεννόηση µε τα κόµµατα, µετά από συνεννόηση µε όλους
τους εµπλεκόµενους για τις σχολές οδήγησης, καταργεί τον
νόµο ο οποίος δεν λειτούργησε και δεν λειτούργησε –επαναλαµ-
βάνω- γιατί εσείς δεν βγάλατε τις κανονιστικές αποφάσεις για να
λειτουργήσει ο νόµος και δίνει µια παράταση εξάµηνη συν τρεις
µήνες για να φτιαχτεί πραγµατικά ένα σωστό σύστηµα εξετά-
σεων. 

Όλοι µας ξέρουµε ότι το σύστηµα εξετάσεων έχει θέµα. Θα
ήταν ψεύτης όποιος έλεγε ότι δεν το ξέρει και όλοι θέλουµε να
το λύσουµε. Το θέµα –για να είµαστε ειλικρινείς- είναι ακόµα µε-
γαλύτερο στα µεγάλα κέντρα, όπως είναι η Αθήνα και η Θεσσα-
λονίκη, και όχι στα περιφερειακά παραρτήµατα του Υπουργείου
Μεταφορών ή των περιφερειών.

Να σας πω και κάτι άλλο; Έχετε κάνει συνεχόµενα λάθη. Είστε
εσείς που τη δωροδοκία από κακούργηµα την κάνατε πληµµέ-
ληµα. Ποιο είναι το θέµα στις εξετάσεις των οδηγών; Η δωροδο-
κία. Αυτό είναι το θέµα. Κάνατε, λοιπόν, τη δωροδοκία
πληµµέληµα από κακούργηµα, έρχεστε και φωνάζετε, διαφω-
νείτε. Αυτά δεν είναι επείγοντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εξαιρετικά επείγοντα όλα
αυτά που σας αναφέρω. Θα µπω όσο προλαβαίνω και στην
ουσία. Σας είπα, λοιπόν, ότι µετά την ολοκλήρωση της επιτρο-
πής, η οποία περίπου σε έξι µε επτά µήνες θα έχει τα συµπερά-
σµατά της, θα προχωρήσει η δηµιουργία ενός νέου νόµου. Γιατί
δεν µπορεί να δουλέψει ο προηγούµενος νόµος; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε. Θα συνεχίσω µετά στα
άρθρα. 

Γιατί ήταν αδύνατον να βρεθούν ειδικά διαµορφωµένοι χώροι
προκειµένου να γίνουν οι ειδικές δοκιµασίες, όπως οπισθοπορεία
και παρκάρισµα. Εδώ πρόκειται για έναν παραλογισµό. Ο ΚΟΚ
απαγορεύει την οπισθοπορεία αλλά οι εξετάσεις έχουν οπισθο-
πορεία στον υποψήφιο οδηγό. Αλλά και σε όσες περιοχές βρέ-
θηκε αυτός ο χώρος δεν επαρκούσε ώστε να εξεταστούν όλοι οι
υποψήφιοι, µε αποτέλεσµα η ποιότητα των εξετάσεων να µην
είναι ενδεδειγµένη. Να ταλαιπωρούνται οι πολίτες και να µην γί-
νεται ουσιαστική εξέταση. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο
χώρος του ΚΤΕΟ του Χολαργού. Κάθε µεσηµέρι, θα δει όποιος
περάσει από εκεί δεκάδες υποψηφίους να περιµένουν τη σειρά
τους για να εξεταστούν, όταν δεν υπάρχει απεργία κι όταν γίνον-
ται οι εξετάσεις. 

Χθες ο πρώην Υπουργός ανέφερε ότι δεν πρέπει να αλλάξει
το ότι ο εξεταστής πρέπει να έχει το δίπλωµα για το οποίο εξε-
τάζει. Θέλω να του θυµίσω όµως ότι αυτή η απόφαση πάρθηκε
από µένα το 2013, όταν διαπίστωσα ότι ένας υπάλληλος του
Υπουργείου Μεταφορών εξέταζε κάποιον υποψήφιο για φορ-

τηγό, ενώ δεν είχε καν δίπλωµα µηχανής ή αυτοκινήτου.
Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο το

οποίο λύνει προβλήµατα. Επιταχύνει τη λύση προβληµάτων,
αυτό που χρειάζεται σήµερα η ελληνική κοινωνία. Έτσι, λοιπόν,
να είστε σίγουροι ότι θα τολµήσουµε. Και µην κουνάτε το χέρι
σε µας για να µην τολµήσουµε να κάνουµε εκείνο. Είµαστε άλλη
ιστορία και παλιοί. Θα τολµήσουµε τα πάντα που είναι προς όφε-
λος των Ελλήνων πολιτών. Θα τολµήσουµε τα πάντα που είναι
προς όφελος της χώρας. Αυτή είναι η αποστολή µας. Αυτό θα
κάνουµε.

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω µετά στα άρθρα.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα η
εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Καληµέρα σας, αγαπητοί συνά-
δελφοι.

Είναι η πρώτη µου τοποθέτηση και θα ήθελα να είµαι πολύ
συµπαθητική και συναινετική, αλλά δεν θα τα καταφέρω µ’ αυτά
που ακούω και µ’ αυτά που έρχονται. 

Η διαδικασία του κατεπείγοντος αναφέρθηκε. Δεν θα επιµείνω.
Είχαµε και σωρεία παραβιάσεων, εγώ θα έλεγα, στην τάξη των
πραγµάτων. Ούτε ο Υπουργός Δικαιοσύνης είχε υπογράψει, ενώ
υπήρχαν διατάξεις που αναφέρονταν στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης. Ούτε δηµόσια διαβούλευση, άρα συνοµιλία µε τους θεσµι-
κούς οµιλητές της εκτελεστικής εξουσίας, είχε γίνει. 

Ακούω συνέχεια αυτή την κουβέντα για τις εκατό χιλιάδες. Ζη-
τάµε από χθες να µας φέρετε κάποια στοιχεία ανά περιφερειακή
ενότητα. Αν ξεκινήσουν εξετάσεις, πόσες εκκρεµούν; Το νού-
µερο εκατό χιλιάδες που αναφέρουν τα δηµοσιεύµατα δεν µπο-
ρεί να ακούγεται µέσα στη Βουλή αυθαίρετα. Ελπίζω να έχει ο
κύριος Υπουργός τα στοιχεία που ζητήσαµε από χθες. 

Εν πάση περιπτώσει, θα είµαι πολύ σύντοµη, γιατί δεν θα µου
αρκέσει ο χρόνος για όλο αυτό το νοµοσχέδιο. Ξεκινάω από την
ουσία του θέµατος, γιατί ακούσαµε από την Κυβέρνηση ότι τολ-
µάει. Για να δούµε τι τολµάει να κάνει και ποια Κυβέρνηση τολ-
µάει. 

Το θέµα της έκδοσης αδειών οδήγησης είναι ένα πολύ ευαί-
σθητο θέµα. Γιατί ακουµπάει συγχρόνως στα θέµατα της οδικής
ασφάλειας και της διαφθοράς. Και ποιας διαφθοράς; Αυτής που
θέλει τρεις. Εκεί που οι νέοι άνθρωποι που είναι η πρώτη τους
επαφή µε την διοίκηση, πάνε να βγάλουν ένα χαρτί, το δίπλωµα,
και έρχονται σε επαφή µε τη διαφθορά κατευθείαν. Κι αυτό το
ξέρουµε όλοι. Δεν υπάρχει άνθρωπος στην Αίθουσα που να µην
το ξέρει. Σήµερα µάλιστα έχουµε φτάσει στο σηµείο να ξέρουµε
και το τίµηµα αυτής της συναλλαγής. Η διαφθορά συνειδήσεων
καµµιά φορά είναι πιο σοβαρή και από την ίδια την πράξη. 

Πάµε στην οδική ασφάλεια, θέµα το οποίο είναι επίσης γνωστό
στην Αίθουσα. Περίπου ένα εκατοµµύριο άνθρωποι παγκόσµια
σκοτώνονται ετησίως. Ο Οργανισµός Υγείας έχει κατατάξει τη
χώρα µας -παρ’ όλη τη µικρή µείωση που είχαµε τα τελευταία
χρόνια, για την οποία δεν µπορούµε να είµαστε περήφανοι-, στην
όγδοη υψηλότερη θέση. Αρκεί να πούµε ότι η πρώτη αιτία θανά-
του για νέους έως 29 ετών είναι αυτή. Το οδικό ατύχηµα. 

Έρχεται λοιπόν και η επιστήµη και λέει για τη συγκοινωνιακή
τεχνική ότι οι κύριοι παράγοντες των ατυχηµάτων είναι τρεις: Ο
πρώτος παράγοντας είναι η υποδοµή, η οδόστρωση, τα γεωµε-
τρικά της χαρακτηριστικά, η συντήρηση κ.λπ., η οποία λίγο -
πολύ στη χώρα µας έχει βελτιωθεί, πάλι από την κυβέρνησή µας
µε τους οδικούς άξονες, µε τη συντήρηση του εθνικού δικτύου
και βεβαίως, θέλει συνεχή παρουσία. Ο δεύτερος παράγοντας
είναι το όχηµα, που τα τελευταία χρόνια µε την τεχνολογία, τα
συστήµατα ασφαλείας, επίσης, έχει βελτιωθεί. Και ο τρίτος πα-
ράγοντας είναι ο ανθρώπινος, ο οδηγός. Υπάρχουν και µελέτες
που λένε ότι στο 95% των ατυχηµάτων εµπλέκεται ο οδηγός και
στο 75% είναι ο αποκλειστικά υπεύθυνος. Και µόνο αυτή η σύν-
τοµη παράθεση στοιχείων, νοµίζω ότι δείχνει ότι µία κυβέρνηση
πρέπει να παρέµβει σε αυτό το πολύ ευαίσθητο θέµα και να πα-
ρέµβει κατ’ αρχάς µε τις άδειες οδήγησης, γιατί η οδηγική συµ-
περιφορά είναι θέµα κουλτούρας και ένα πρώτο στάδιο είναι και
η εκπαίδευση των υποψηφίων οδηγών.
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Αυτό ακριβώς έκανε η κυβέρνησή µας και ο αρµόδιος Υπουρ-
γός, ο κ. Σπίρτζης. Έπιασε αυτό το ευαίσθητο θέµα και τόλµησε
να σπάσει και κυκλώµατα, όπως αυτά που ήλθαν χθες και παρου-
σιάστηκαν στην επιτροπή. Σύµβουλοι άτυποι του Υπουργού, της
Κυβέρνησης, πρόεδροι Οµοσπονδίας Εκπαιδευτών; Δεν ξέρω.
Έχει µείνει αδιευκρίνιστο.

Έρχεστε λοιπόν, σήµερα και τι κάνετε; Επαναφέρετε αυτό το
φαύλο, στρεβλό, διεφθαρµένο, που όλοι εδώ παραδεχόµαστε,
σύστηµα που βγαίνουν έτσι οι άδειες οδήγησης, για εννέα µήνες.
Εγώ όµως, πριν έλθω στους εννέα µήνες, θέλω να ξέρουµε τι εί-
δους διατάξεις είναι αυτές που καταργεί ο νόµος που φέρνετε.
«Η κλήρωση πριν τις εξετάσεις για το ποιος εξεταστής θα εξε-
τάσει τον υποψήφιο οδηγό», δηλαδή να µην υπάρχει το ζεύγος
από πριν «οπτικοακουστικά µέσα, κάµερες, µικρόφωνα κατά τη
διάρκεια εξέτασης και σύνδεση σε πραγµατικό χρόνο µε το κέν-
τρο ελέγχου στο Υπουργείο, εποπτεία και αξιολόγηση εξεταστών
και εκπαιδευτών, απουσία του εκπαιδευτή από το όχηµα» -φαν-
ταστείτε δηλαδή είναι οι µόνες εξετάσεις που τις δίνουµε µαζί µε
το δάσκαλό µας-, «σύσταση Σώµατος Ελεγκτών Μεταφορών» κι
άλλα. Είναι ένα προϊόν πολύ σοβαρής επιστηµονικής δουλειάς
και ακολουθεί τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές. Βεβαίως, δεν
υπήρχε αυτή η ετοιµότητα στη χώρα µας, όπως σε πολλά άλλα
θέµατα. Επίσης, δεν υπήρχαν οι πίστες, αλλά οι πίστες είναι µια
διεθνής πρακτική. Υπάρχουν όµως, οι µεταβατικές διατάξεις. Κα-
ταργούµε τον νόµο; Ας δώσουµε παραπάνω χρόνο. Και επιτέ-
λους, κάποτε η τοπική αυτοδιοίκηση και οι περιφέρειες να βρουν
χώρους, να κάνουν τις απαραίτητες σηµάνσεις και να λειτουρ-
γήσουν οι πίστες.

Το σύστηµα της ηλεκτρονικής καταγραφής όλων των αποτε-
λεσµάτων, των πρακτικών εξετάσεων, που δηµιουργεί ουσια-
στικά το προφίλ των παραγόντων που συµµετέχουν στις
εξετάσεις, εξεταστών, εκπαιδευτών, σχολών οδηγών όπου µε
βάση τις ενδείξεις µπορεί να δοθεί προτεραιότητα σε ελέγχους
που παρουσιάζουν ακραίες τιµές από τη στατιστική ανάλυση και
να επισηµανθούν αυτά τα σηµεία, δεν ήταν έτοιµο. Και; Δεν πρέ-
πει να επισπεύσουµε να το ετοιµάσουµε; Πάλι υπάρχουν µετα-
βατικές διατάξεις. Δίνετε λάθος σήµα όταν λέτε ότι θα
επιστρέψουµε έστω και προσωρινά στο παλιό σύστηµα και κα-
ταργείτε όλες αυτές τις διατάξεις, οι οποίες, όπως είπα, είναι
βέλτιστες πρακτικές. Είναι µία λογική του «ράβε-ξήλωνε».

Επισηµαίνω για άλλη µια φορά πως όταν µια µεταρρύθµιση
είναι σοβαρή, όπως θεωρώ ότι είναι αυτή, για να ολοκληρωθεί
ξεπερνάει τον χρόνο της µέσης θητείας µιας κυβέρνησης και
ενός Υπουργού. Αυτό όµως το αγνοείτε συνειδητά, γιατί πολλές
φορές δεν θέλετε αυτήν τη µεταρρύθµιση. Είναι σαν το µύθο του
Σισύφου: ανεβάζει το βράχο µέχρι την κορυφή, ξανακυλάει στο
διηνεκές.

Είναι γεγονός βέβαια ότι ο ιστορικός του µέλλοντος θα κατα-
γράψει ότι κάθε φορά που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τόλµησε να σπά-
σει κυκλώµατα, να έλθει σε σύγκρουση µε συµφέροντα, υπήρχε
ένας θεσµός συκοφαντιών, αντιδράσεων, πάντα βέβαια µε την
ευγενική χορηγία των φιλικών σας µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Δεν περιµέναµε ότι θα ήταν εύκολη αυτή η µεταρρύθµιση που
κάνουµε και αυτή η τοµή. Δεν το περιµέναµε και λέµε ότι οι συµ-
πολίτες µας ταλαιπωρήθηκαν γιατί υπήρξε πρόβληµα.  Ξέρετε
είναι πολύ ωραίο να ακούω εδώ µέσα «εκατό χιλιάδες οι επαγ-
γελµατίες». Υπήρξε, πράγµατι, πρόβληµα. Γιατί; Γιατί έγινε η
απεργία των εξεταστών –το οποίο τακτοποιήθηκε- και γιατί
υπήρχε άτυπη και ύπουλη και κρυφή απεργία των εκπαιδευτών
και το ξαναφέρνω στην κουβέντα και ζητώ στοιχεία να δούµε σε
ποιες περιφερειακές ενότητες υπάρχει ακόµα αυτό το πρόβληµα
και σε ποιο βαθµό.

Δηλώνετε, λοιπόν, παρ’ όλο που ήσασταν έτοιµοι από καιρό,
ότι θέλετε και εννέα µήνες να ξαναφέρετε µία επιτροπή για να
φέρει τον νόµο. Και εγώ σας λέω µε σιγουριά και µε επιστηµονική
πια τεκµηρίωση ότι δεν υπάρχει περίπτωση αν αυτή η επιτροπή
έχει την πολιτική εντολή να βάλει τάξη στο θέµα να µην καταλήξει
στα ίδια συµπεράσµατα: πίστα, ηλεκτρονική καταγραφή, εκπαι-
δευτής έξω από το όχηµα. Σε αυτά θα καταλήξει.

Εάν, όµως, η πολιτική εντολή είναι «ας τα αφήσουµε όπως ξέ-
ρουµε τόσα χρόνια», κύριε Υπουργέ, λυπάµαι αλλά η παρουσία

του κ. Ηλιάδη χθες µου έχει δηµιουργήσει αυτόν το φόβο. Ελπίζω
να µην επιβεβαιωθεί. Εάν δηλαδή σας συµβουλεύουν οι άνθρω-
ποι που φέρονται να εµπλέκονται σε κυκλώµατα πλαστών διπλω-
µάτων οδήγησης, έχουµε πρόβληµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Μη βιάζεστε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ε, ωραία. Τότε το µόνο που θα
κάνετε εάν λειτουργήσει αυτή η επιτροπή, είναι να χάσουµε άλ-
λους εννέα µήνες, να πάµε πάλι πίσω, ενώ τώρα ξεκίνησαν οι εξε-
τάσεις, να ξαναγίνει όλο αυτό για να κάνουµε τα ίδια;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μάξιµουµ
εννέα µήνες.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Λοιπόν, όλα τα θέµατα έχουν τα-
κτοποιηθεί και τα ασφαλιστικά προϊόντα και οι πίστες γίνονται
σιγά-σιγά.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Σιγά-σιγά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Βεβαίως, σιγά-σιγά. Υπάρχουν

µεταβατικές διατάξεις. Ακούστε να δείτε. Δεν καταργούµε, «πο-
νάει κεφάλι, κόβω κεφάλι». Πιέζουµε και αυτό θα έπρεπε να
είναι....

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό κάνουµε!
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Παπαδόπουλε, εσείς το

έχετε ζήσει το Υπουργείο. Αυτά τα κυκλώµατα δεν λειτουργού-
σαν εκεί µέσα; Πάντα. Δεν πρέπει να τα σπάσουµε; Πρέπει να
πάµε εννέα µήνες να έρθει η επιτροπή να ξαναφέρει τα ίδια.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τέσσερα χρόνια δεν το κάνατε.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Νάτος ο νόµος, τον καταργείτε

σήµερα.
Λοιπόν, προχωρώ στις δευτεροβάθµιες ιατρικές επιτροπές.

Ξέρετε όλοι οι εµπλεκόµενοι ότι δεν λειτούργησαν ποτέ, γιατί δεν
υπήρχαν γιατροί. Δεν λειτούργησαν. 

Και έρχοµαι τώρα σε συγκεκριµένα θέµατα µε την ανοχή σας,
κύριε Πρόεδρε. Τετράχρονες µοτοσυκλέτες έως 125 κυβικά, οι
γνωστές ως «γουρούνες», οι οποίες ονοµάζονται «γουρούνες»
γιατί είναι οχήµατα ειδικά για να κυκλοφορούν στα χώµατα και
στις λάσπες. Αυτά, λοιπόν, θέλετε να τα βγάλετε στους δρόµους;
Υπάρχουν στατιστικά στοιχεία για τα τροχαία ατυχήµατα που
οφείλονται σε αυτές τις «γουρούνες», οι οποίες κυκλοφορούν
στα νησιά, στους στενούς δρόµους, επιβαρύνουν το οδικό δίκτυο
και έχουµε πολλά ατυχήµατα. Μάλιστα, έρχεται και από κάποι-
ους φορείς της Κρήτης, όπου ο Πρόεδρός σας είπε ότι θα κάνει
και ρύθµιση ειδική για την οδική ασφάλεια. Είναι µεγάλη η ευ-
θύνη που αναλαµβάνετε να µπουν οι «γουρούνες» στους δρό-
µους.

Το ένα παράβολο που αυξήθηκε από 10 σε 15 ευρώ και ήταν
υπέρ της περιφέρειας έχει εν τω µεταξύ µαζευτεί και είναι για
δράσεις οδικής ασφάλειας, πίστες, κ.λπ.. Με αυτά τι θα γίνει;

Προχωράω σε άλλο θέµα, οι 74χρονοι. Ακούµε από χθες ότι
πουθενά στον κόσµο, στην Ευρώπη δεν υπάρχει αυτό το θέµα.
Σας πληροφορώ πρώτον ότι Αυστραλία και Δανία έχουν δοκιµά-
σει και τώρα εξετάζονται τα αποτελέσµατα των µελετών για την
υποβολή των 74χρονων πάλι σε διαδικασία αξιολόγησης οδήγη-
σης. Και βεβαίως στην Ευρώπη υπάρχουν προγράµµατα που
έχουν ως στόχο πρόταση πρωτοκόλλων για δοκιµασίες εκτίµη-
σης στις ικανότητες οδήγησης των ηλικιωµένων. Έγιναν κάποιες
εξετάσεις και κάποιοι 74χρονοι δεν πέρασαν το τεστ ικανότητας
οδήγησης. Με αυτούς τι θα γίνει; Θα πάρουν διπλώµατα και θα
βγουν στο δρόµο; Θα πάρουµε αυτόν το νόµο, αναλαµβάνετε
αυτή την ευθύνη;

Λυπάµαι, αλλά κλείνετε το µάτι σε ένα πολύ διεφθαρµένο σύ-
στηµα. Δίνετε λάθος µήνυµα κι εγώ λέω για τελευταία φορά
ελάτε να παρέµβετε σηµειακά, εκεί που υπάρχει πρόβληµα µε
υποµονή, ίσως µε κάποιες ρυθµίσεις παραπάνω, αλλά να µην ξα-
ναβγεί καµµία άδεια οδήγησης-«οπλοφορίας», όπως χαρακτηρι-
στικά λέει ο Ιαβέρης, «δεν είναι άδειες οδήγησης, είναι άδειες
οπλοφορίας».

(Σε αυτό το σηµείο κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα χρειαστώ λίγο χρόνο για τα υπόλοιπα
άρθρα. 

Σε ό,τι αφορά το τέλος ταξινόµησης οχηµάτων, υπάρχει ένα
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θέµα πώς αυτό ενισχύει την αγορά λιγότερο ρυπογόνων επιβα-
τικών αυτοκινήτων. Υπάρχει και ένα θέµα ότι στα πιο παλιά και
στα αµέσως προηγούµενα, σύµφωνα µε τα πρότυπα, δίνεται η
ίδια αύξηση, 50%. Δείτε το λίγο είναι ακριβώς το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρία Πέρκα, έχετε
τρία λεπτά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Για το ΕΤΜΕΑΡ τι να πρωτοπώ; Ακούσαµε χθες τον αρµόδιο

Υπουργό, ο οποίος καταστροφολογεί συνέχεια για τη ΔΕΗ. Δεν
αποδεικνύονται αυτά που λένε. Λογιστικές είναι και οι ζηµιές.
Υπάρχουν προβλήµατα. Περιµένουµε έναν στρατηγικό σχεδια-
σµό και, πέρα από το ξεπούληµα, είναι και η αύξηση της τιµής
του ρεύµατος. Σήµερα εδώ έρχεται µείωση του ΕΤΜΕΑΡ. Ελπίζω
µόνο -γιατί δεν είναι αυτό το θέµα µας- το αποθεµατικό για τις
ΑΠΕ να µην πειραχτεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Οι λογιστι-
κές ζηµιές τι είναι;

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Λογιστικές ζηµιές: Νοµίζω ο κ.
Φάµελλος θα επεκταθεί περισσότερο.

Όλα γίνονται πρόχειρα, γρήγορα και απρόσεκτα. Κάνουµε ένα
νοµοσχέδιο και µετά αρχίζουµε και διορθώνουµε τις ουρίτσες.
Δίνουµε στον δήµαρχο, λοιπόν, µια πλειοψηφία στην οικονοµική
επιτροπή µε το νοµοσχέδιο. Τώρα ερχόµαστε και δίνουµε στην
οικονοµική επιτροπή την αρµοδιότητα για τον προϋπολογισµό,
τις δαπάνες. Πάει το δηµοτικό συµβούλιο. Δεν έχει καµµία αρ-
µοδιότητα. Είναι η οικονοµική επιτροπή. Το πάτε πολύ καλά! 

Ένα άλλο πολύ σοβαρό θέµα, είναι αυτά τα θέµατα τα περι-
βαλλοντικά, που κάθε φορά που γίνεται µια φυσική καταστροφή,
κλαίµε και οδυρόµαστε, που σε κάθε εισήγηση –δική σας εννοώ-
υπάρχει ο όρος «περιβάλλον» τουλάχιστον δέκα φορές και όταν
έρχεστε να νοµοθετήσετε, πάει περίπατο η περιβαλλοντική συ-
νιστώσα. 

Φορέας Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, ΦΟΔΣΑ: Τα αντι-
σταθµιστικά οφέλη χρόνια τώρα, γιατί έτσι πρέπει, µε τις παλιές
διατάξεις διατίθεντο αποκλειστικά για περιβαλλοντική αντιστάθ-
µιση από τη λειτουργία των εγκαταστάσεων των αντίστοιχων.
Έρχεστε τώρα σε αυτό το νοµοσχέδιο σε ένα αρθράκι και λέτε,
όχι, µπορεί να χρησιµοποιούνται και για άλλες δαπάνες οποιεσ-
δήποτε. Δεν περιγράφετε. Πολύ φωτογραφικό είναι αυτό. 

Σε ό,τι αφορά τις συγχωνεύσεις, νοµίζω ότι δεν είναι εφαρµό-
σιµη, γιατί δεν προβλέπει ούτε διαδικασία πιστοποίησης, ποιος
διαπιστώνει αυτά τα κριτήρια. 

Για τους διακριθέντες αθλητές, συµφωνούµε. Είναι διάταξη
που είχαµε ετοιµάσει και εµείς. Πλην όµως, επίσης έχω ζητήσει
στοιχεία πόσους αφορά, ποια σωµατεία και πόσα, γιατί δεν είχαν
τα σωµατεία αναγνωριστεί. Δεν φταίνε οι αθλητές. Ωραία. 

Και ένα τελευταίο, το άρθρο 18, το οποίο κακώς ήρθε, έτσι
όπως ήρθε. Αφορά και το Υπουργείο Δικαιοσύνης, το οποίο δεν
υπάρχει. Ουρά και αυτό. Ξαφνικά πήραµε το σωφρονιστικό σύ-
στηµα, το οποίο υπήρχε στο Προστασίας του Πολίτη κατά το
δόγµα «νόµος και τάξη» και καταλάβαµε ότι η ιατροδικαστική αρ-
µοδιότητα, οι επιµελητές ανηλίκων, δεν µπορούν να είναι. Το
φέρνουµε, λοιπόν, πίσω, διότι το ταµείο που έχει την ευθύνη να
χρηµατοδοτεί τις φυλακές και τα καταστήµατα πρέπει να περά-
σει και αυτό στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

Αυτά είναι τα νοµοθετήµατα που φέρατε, οι «ουρές». Κυρίως,
όµως, εγώ επιµένω ότι είναι απαράδεκτο -και αυτό θα το γράψει
η ιστορία- αυτό που γίνεται µε το νοµοσχέδιο των µεταφορών.
Μία φορά µια κυβέρνηση πήγε να βάλει τάξη σε αυτά τα κυκλώ-
µατα και έρχεστε και τους κλείνετε το µάτι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
εισηγητής του ΚΙΝΑΛ, ο κ. Χρήστος Γκόκας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µην παραποιείτε
τον τίτλο του κόµµατος. Κίνηµα Αλλαγής, το έχουµε πει πολλές
φορές.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο εισηγητής του Κι-
νήµατος Αλλαγής έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, ο τίτλος
αυτός είναι «Κίνηµα Αλλαγής». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη διαδικασία της κατάθε-
σης του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου, που τη χαρακτηρίσαµε
ως απαράδεκτη και ως προς τον χαρακτηρισµό του κατεπείγον-
τος, αλλά και ως προς τον χρόνο που κατατέθηκε, έχουµε πει
ήδη αρκετά. 

Η ενίσχυση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της πλειοψηφίας
της διαβούλευσης που συµπεριλάβατε στο νοµοσχέδιο για το
επιτελικό κράτος, εφαρµόστηκε στο παρόν νοµοσχέδιο παρά
λεπτό µεσονύκτιο κατατεθέν και ξηµερώνοντας στην επιτροπή
συζητούµενο. Έχουµε µπροστά µας για συζήτηση µια συρραφή
διατάξεων –τροπολογιών θα τις χαρακτήριζα- µια πολυτροπολο-
γία-νοµοσχέδιο, που από τη φύση του δεν έχει κάποια αρχή, επί
της οποίας θα µπορούσαµε να τοποθετηθούµε. Γι’ αυτό και κα-
ταψηφίζουµε επί της αρχής, γιατί δεν υπάρχει αρχή στην έννοια
αυτού του νοµοσχεδίου, στο οποίο παραβιάστηκε και η αρχή της
καλής νοµοθέτησης. Χαρακτηρίστηκε κατεπείγον χωρίς ουσια-
στικό λόγο και κατατέθηκε χωρίς διαβούλευση. Δεν υπήρξε
ακρόαση φορέων. Δεν υπήρξε διάλογος. Βέβαια, διάλογο έκανε
το Υπουργείο ή τα Υπουργεία προχθές όλη την ηµέρα, απ’ ότι
µάθαµε. 

Δεν είναι αυτό το πλαίσιο αποδεκτό. Είπαµε ότι δεν συµφω-
νούµε στην αρχή του. Έχουµε τις επιφυλάξεις µας. Δεν µπο-
ρούµε να έχουµε ολοκληρωµένη άποψη. Εποµένως, θα δούµε σε
ποιες διατάξεις και µε ποιες προϋποθέσεις, µετά το τέλος της
συζήτησης, θα είµαστε θετικοί.

Όσον αφορά στο πραγµατικά σοβαρό ζήτηµα των εξετάσεων
για τα διπλώµατα οδήγησης, το βλέπουµε όλοι, είναι ένα συνο-
λικό πρόβληµα. Αυτό, όµως, το πολύ σοβαρό ζήτηµα αποτέλεσε
µία πολύ έντονα προβληθείσα τις προηγούµενες µέρες επικοι-
νωνιακή πρωτοβουλία νοµοθέτησης της Κυβέρνησης, στην προ-
σπάθεια να πείσει ότι είναι πανέτοιµη. 

Αποδείχτηκε, όµως –και αποδεικνύεται- ότι και στα θέµατα
αυτά που αφορούν την οδική ασφάλεια, της οποίας σηµαντική
παράµετρος είναι τα διπλώµατα οδήγησης και τα άλλα θέµατα
που αναφέρονται, η Κυβέρνηση δεν είναι καθόλου έτοιµη. Επα-
ναφέρει ένα παλιό νοµοσχέδιο. Καταργεί ό,τι ψηφίστηκε και ορι-
σµένες διατάξεις στα πλαίσια του ν.4599/2019, κάποιες από τις
οποίες είχατε ψηφίσει και οι ίδιοι. Μιλάω για την παράταξή σας,
διότι κάποιοι από τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας µπορεί να
µην ήταν στην προηγούµενη Βουλή. Παραδείγµατος χάριν, το
επίδοµα στους εξεταστές το είχατε ψηφίσει, ενώ το είχατε κατα-
ψηφίσει τρεις φορές στο παρελθόν, το φέρνετε σήµερα προς
ψήφιση.

Εποµένως, θα περιµέναµε να προχωρήσετε µειώνοντας εσείς
τις καθυστερήσεις που υπάρχουν, να προσθέσετε κανονιστικές
διατάξεις ή να τροποποιήσετε διατάξεις που θα έρχονταν προς
συζήτηση µε κανονική διαδικασία. Κι αν αυτό το νοµοσχέδιο για
τα διπλώµατα οδήγησης ψηφίζονταν τη Δευτέρα ή την Τρίτη, δεν
νοµίζω ότι θα χάλαγε ο κόσµος ή ότι δεν θα µπορούσαµε να δώ-
σουµε αποτελεσµατική και ουσιαστική λύση. Μπορούσαµε να
δώσουµε ίσως και καλύτερη.

Υπάρχει παράταση, υπάρχουν µεταβατικές διατάξεις και δυ-
νατότητες τροποποιήσεων. Αντί για τη µέση λύση, πήγατε στην
εύκολη λύση, διαψεύδοντας τους εαυτούς σας στην ετοιµότητα
αντιµετώπισης των προβληµάτων που άφησε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Διότι, πραγµατικά, γι’ αυτές τις εκατό
χιλιάδες ανθρώπων που δεν έχουν σήµερα διπλώµατα οδήγη-
σης, υπάρχει ένα παρελθόν τεσσάρων χρόνων το οποίο οδήγησε
σε αυτό το αποτέλεσµα κι αυτό εµείς δεν µπορούµε να το αγνοή-
σουµε ή να το ξεχάσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν
η αξιολόγηση των πραγµατικών αναγκών και προϋποθέσεων για
τους υποψήφιους οδηγούς και να µην προσδιορίζεται αυτό το
πλαίσιο από άσχετες ή συγκυριακές παραµέτρους. 

Άρα, λοιπόν, επαναφέρουµε ένα παλιό σύστηµα και συστήνουµε
γενικά µια επιτροπή. Δεν γνωρίζουµε πότε θα παραγάγει αποτε-
λέσµατα, αν θα µπορέσει πράγµατι να έχει αποτελέσµατα µέσα
στο εξάµηνο ή στο ενιάµηνο. Γι’ αυτό θεωρήσαµε και θεωρούµε
ότι είναι λάθος έτσι όπως θεσµοθετήθηκε αυτή η διαδικασία. 
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Κάποια στιγµή πρέπει να περπατήσουµε στο δρόµο που µας
οδηγεί σε σύγκλιση µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, µε έναν
σύγχρονο σχεδιασµό, που θα αφορά και ένα σύγχρονο πλαίσιο
εκπαίδευσης, υποδοµή για τις εξετάσεις, τεχνολογία. Φυσικά
αυτά να τα κάνουµε, αλλά όχι επιστρέφοντας σε ένα σύστηµα το
οποίο κι αυτό έχει το δικό του παρελθόν. Γιατί έχουν επαναφερ-
θεί κι έχουν αναβληθεί πολλά και από προηγούµενους νόµους
επί της κυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και είδαµε τα αποτελέ-
σµατα και πού οδήγησε αυτή η κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Συνεχίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε επιµέρους θέµατα,
όπως της ασφάλειας που µπορεί να υπάρχει από την κίνηση των
ελαφρών και βαρέων τετράτροχων οχηµάτων και µοτοσικλετών.
Νοµίζω ότι υπήρξε µία βιαστική απόφαση στην προηγούµενη πε-
ρίοδο, η οποία ελήφθη µάλιστα, απ’ ότι έµαθα, χωρίς διάλογο.
Άρα, λοιπόν, ενώ είχαµε προβλήµατα και µε το παλιό σύστηµα,
έχουµε προβλήµατα και µε το ισχύον. Φαίνεται ότι απέτυχε αυτό
το µέτρο γιατί σχεδιάστηκε χωρίς ορθολογισµό. 

Συνεπώς τώρα θα πρέπει να το δούµε µε περισσότερη συζή-
τηση και θα έπρεπε να υπάρχει διάλογος και µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση και µε όσους εµπλέκονται γύρω από αυτό το θέµα,
διότι όντως υπάρχουν αυτά τα προβλήµατα που αναφέρθηκαν
διεξοδικότερα και χθες στην επιτροπή από την κίνηση αυτών των
οχηµάτων.

Ως προς τη δευτεροβάθµια ιατρική επιτροπή, η οποία καταρ-
γήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει να υπάρξει µια τέτοια επι-
τροπή. Θα πρέπει, όµως, να είναι θεσµοθετηµένη, να είναι στα
νοσοκοµεία µε ειδικούς γιατρούς, οι οποίοι θα έχουν και µία συγ-
κεκριµένη εκπαίδευση, όπως γίνεται στην Ευρώπη. Πρέπει να
υπάρχει ειδικό πλαίσιο εκπαίδευσης και κανόνες εξέτασης των
ηλικιωµένων, ούτως ώστε να παρέχουν την υπηρεσία που πραγ-
µατικά πρέπει να παρέχουν για να υπάρξει ασφάλεια ως προς
τις δυνατότητες του κάθε εξεταζόµενου. 

Και φυσικά θα πρέπει να δούµε αυτό το θέµα, που αφορά τους
συµπολίτες µας, που είναι από κάποια ηλικία και πάνω, χωρίς
πρόθεση σε καµµία περίπτωση διάκρισης. Όµως, είναι αντικει-
µενική ανάγκη να δούµε πώς θα υπάρξουν καλύτερα αποτελέ-
σµατα στο πλαίσιο µε το οποίο θα χορηγείται η δυνατότητα να
οδηγούν αυτοί οι συµπολίτες µας και στο δικαίωµα που έχουν να
οδηγούν, εφόσον υπάρχουν οι προϋποθέσεις και από ιατρικής
πλευράς και µε βάση τη δυνατότητα να χειρίζονται το όχηµα σε
κυκλοφορία, σύµφωνα όµως µε την υλοποίηση ενός πιο ευέλι-
κτου σχεδιασµού στον τρόπο που θα εξετάζονται όλα αυτά που
αφορούν αυτούς τους συµπολίτες µας.

Η δε δευτεροβάθµια επιτροπή σε κάθε περίπτωση θα πρέπει
να αµείβεται ανάλογα µε τις υπηρεσίες που παρέχει. Και αυτό
είναι ένα σοβαρό ζήτηµα, που πρέπει να εξεταστεί, όταν θα προ-
κύψουν οι συγκεκριµένες αποφάσεις.

Στα υπόλοιπα άρθρα έχουµε θέµατα που αφορούν τις διατά-
ξεις του Υπουργείου Εσωτερικών. Επιχειρώντας να διορθώσετε
τα προβλήµατα που είχαν δηµιουργηθεί µε το έκτρωµα του
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» ή αυτά που προέκυψαν µε το νέο προβληµατικό
νόµο του κ. Θεοδωρικάκου, πάµε σε έναν τρόπο νοµοθέτησης
και πάλι βιαστικό, πρόχειρο. Και φυσικά οι επισηµάνσεις που η
παράταξή µας είχε διατυπώσει κατά τη συζήτηση του πρόσφα-
του νόµου για την τοπική αυτοδιοίκηση, αναδεικνύονται τελικά
εύστοχες και δικαιωνόµαστε ως προς τις έγκαιρες και στοχευ-
µένες αυτές παρεµβάσεις, αλλά και ως προς τον χαρακτηρισµό
των νοµοθετηµάτων ως πρόχειρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω θα ήθελα να επιση-
µάνω ορισµένα πράγµατα επιπλέον σε κάποια άρθρα -θα µου δώ-
σετε παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε τον χρόνο- και σε κάποια άλλα
άρθρα θα τοποθετηθούν συνάδελφοι από την πλευρά µας για να
αναφερθούν ειδικότερα σε κάποια ζητήµατα.

Στο άρθρο 1 στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο υπάρχει πρό-
βλεψη για έναν εξεταστή. Θα πρέπει να προβλέπονται δύο εξε-
ταστές, γιατί είναι το πιο σωστό για όλους τους εµπλεκόµενους.
Ο χρόνος εξέτασης θα πρέπει να αφορά όλες τις ηµέρες και για
όσο χρόνο απαιτείται και εκτός του ωραρίου, ώστε να αποσυµ-
φορηθούν οι εκκρεµότητες που υπάρχουν αλλά και να αποζη-

µιωθούν οι εξεταστές όπως πρέπει και µε µεγαλύτερες εύλογες
αµοιβές ακόµη για το διάστηµα αυτού του εξαµήνου µέχρι την
αποσυµφόρηση και τη θεσµοθέτηση του νέου πλαισίου. 

Στο άρθρο 2 -που είναι µία παραδοχή ανετοιµότητας, όπως εί-
παµε- προτείνουµε η επιτροπή που θα συγκροτηθεί να αποτελείται
µεταξύ άλλων από υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου
που έχουν την εµπειρία, από υπηρεσιακούς παράγοντες περιφε-
ρειακών υπηρεσιών που έχουν µία άλλη διαφορετική εµπειρία,
αλλά να υπάρχει και συµµετοχή ή διαβούλευση µε τους εµπλεκό-
µενους φορείς, όπως είναι οι εξεταστές, οι εκπαιδευτές κ.λπ.. 

Στο άρθρο 4 έχω αναφερθεί. 
Στο άρθρο 6 υπάρχει ένα ζήτηµα που πρέπει να προσέξουµε,

γιατί κινδυνεύουµε να βρεθούµε σε µία διαρκή διαδικασία δυσµε-
νέστερης αντιµετώπισης για τα επιβατικά αυτοκίνητα νέας τεχνο-
λογίας και άρα επιβάρυνσης στα τέλη ταξινόµησης που
επηρεάζουν και τα τέλη κυκλοφορίας, αφού σύµφωνα µε τα νέα
πρότυπα εκποµπών ρύπων προκύπτει αυτή η επιβάρυνση.

Για τη µείωση του ΕΤΜΕΑΡ στους λογαριασµούς της ΔΕΗ, θα
πρέπει να υπάρξει µία διαβεβαίωση ότι η µείωση για τα επόµενα
χρόνια δεν θα δηµιουργήσει πρόβληµα στην αυξηµένη διείσδυση
των ΑΠΕ, όπως προβλέπεται από το εθνικό σχέδιο για την ενέρ-
γεια και το κλίµα, που θέλετε µάλιστα να κάνετε ακόµα πιο φιλό-
δοξο.

Στα άρθρα 8 και 9 υπάρχουν παρατάσεις επί παρατάσεων. Αν-
τιµετωπίζουν βεβαίως πρακτικά ζητήµατα, αλλά κάποια στιγµή
αυτά πρέπει να κλείσουν. 

Στο άρθρο 13 και σχετικά µε τα αντισταθµιστικά οφέλη από
τους ΦΟΔΣΑ, στην πράξη υπάρχει κίνδυνος να έχουµε ελεύθερη
διαχείριση των σχετικών κονδυλίων. Η θέση µας είναι ότι αυτά
πρέπει πράγµατι να διατίθενται σε έργα και δράσεις περιβαλλον-
τικής αντιστάθµισης. Έτσι κι αλλιώς για το περιβάλλον υπάρχουν
πάρα πολλά ζητήµατα σε όλες τις περιφέρειες, σε όλους τους
δήµους.

Στο άρθρο 15 κάθε χρόνο –εννοώ για τα µαθητικά δροµολό-
για- υπό την πίεση των αναγκών ψηφίζεται ένα άρθρο κατά πα-
ρέκκλιση των διατάξεων περί δηµοσίων συµβάσεων. Όµως,
απαιτείται το αρµόδιο ή τα αρµόδια Υπουργεία να αναλάβουν
πρωτοβουλίες για την οριστική διευθέτηση αυτού του θέµατος.

Στο άρθρο 16 έχουµε τις επιφυλάξεις µας, αφού άλλαξαν οι
κανόνες και ήδη υπάρχουν αποτελέσµατα πανελλαδικών εξετά-
σεων, παρ’ ότι υπάρχει µια λογική στο θέµα των κινήτρων. Όµως,
είναι θέµα που πρέπει να εξεταστεί και να επικαιροποιηθεί συνο-
λικά, αφού στηρίζει τον σχολικό αθλητισµό. Όµως, αυτό το
άρθρο αποτελεί µια αποσπασµατική αντιµετώπιση.

Στο άρθρο 17 η διάταξη έχει λογική. Φαίνεται να εξυπηρετεί
την αποτελεσµατική λειτουργία στο ΕΑΠ, αλλά πέρα από το ότι
πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχουν και άλλα κίνητρα για αναβάθ-
µιση του κύρους του ιδρύµατος, αλλά και µια προοπτική εκλογής
των οργάνων του, θα πρέπει να µας διευκρινίσετε ακριβώς τι τρο-
ποποιεί και καταργεί αυτή η διάταξη σε σχέση µε την προηγού-
µενη, διότι µεταξύ τους µοιάζουν εντελώς άσχετες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Τέλος, για το άρθρο 18 πιστεύω ότι θα υπάρξει αναφορά από
άλλον οµιλητή της παράταξής µας. 

Θα κλείσω µε το εξής σχόλιο: Γίνεται µια προσπάθεια επίλυ-
σης των προβληµάτων που δηµιούργησε η βιαστική νοµοθετική
διαδικασία µε τη σωρηδόν µεταφορά αρµοδιοτήτων από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
και φαίνεται ότι και εδώ οι επιφυλάξεις µας και οι αµφισβητήσεις
που είχαµε ως προς αυτή τη διαδικασία, αλλά και την ουσία του
θέµατος δικαιώνονται.

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα κλείνοντας να µας δώσετε τη δυνα-
τότητα και τον λόγο να τοποθετηθούµε στις τροπολογίες οι
οποίες άρχισαν να έρχονται µόλις πριν ανέβω στο Βήµα και φυ-
σικά δεν πρόλαβα να ρίξω ούτε µια µατιά. Θα πρέπει να µας
δοθεί ο λόγος να τοποθετηθούµε επί της ουσίας και για τις τρο-
πολογίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
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Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τα επιχειρήµατα για τη διαδικασία που αποφασίζεται το κατε-

πείγον είναι κατά βάση προσχηµατικά. Τι επιχειρείτε µε αυτή τη
διαδικασία; Να περιορίσετε έως και να εκµηδενίσετε τη δυνατό-
τητα γνώσης του περιεχοµένου, αντίδρασης, έκφρασης γνώµης
και διεκδίκησης αλλαγών από τα κόµµατα και, βέβαια, από τους
αντίστοιχους φορείς. Είναι επιλογές που δεν θα σταµατήσουν να
αξιοποιούνται για να ικανοποιούνται απαιτήσεις επιχειρηµατικών
οµίλων, µηχανισµών στήριξης του συστήµατος και άλλων δε-
σµεύσεων. 

Η επιλεκτική πρόσκληση –γιατί πρόσκληση δεν ήταν, κύριε
Υπουργέ- στην επιτροπή κατά τη συζήτηση επιβεβαιώνει τον
ισχυρισµό µας για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ιδιαί-
τερα για τις ρυθµίσεις του Υπουργείου Μεταφορών.

Ποιο ήταν το επιχείρηµα; Χιλιάδες υποψήφιοι οδηγοί, λέτε, δεν
µπορούν να ολοκληρώσουν τη διαδικασία των εξετάσεων και δο-
κιµασίας λόγω των προβληµάτων που προέκυψαν από τις ρυθ-
µίσεις του προηγούµενου νόµου. Παρουσιάζετε µια εικόνα
ψεύτικη, ότι δεν γίνονται σήµερα εξετάσεις οδήγησης, και έρχε-
στε να λύσετε το ζήτηµα µε επείγουσες διαδικασίες. Εξετάσεις
γίνονται στο µεγαλύτερο µέρος της χώρας. Από τις εβδοµήντα
τέσσερις περιφερειακές ενότητες της χώρας δεν γίνονται για
διάφορους λόγους, γιατί δεν υπάρχουν εξεταστές, γιατί δεν
έχουν εξασφαλιστεί οι κατάλληλοι χώροι σε λιγότερες από δέκα
πέντε περιφερειακές ενότητες. 

Όµως, αυτή η ψεύτικη εικόνα που προβάλλετε, προκειµένου
να αιτιολογήσετε τις κατάπτυστες διαδικασίες που επιλέγετε,
δείχνει ότι η επιστροφή στο παλιό, διάτρητο σύστηµα εξετάσεων
που συντηρούσατε χρόνια ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία δεν είναι
καθόλου µεταβατική. 

Και τέλος πάντων, η µία εβδοµάδα επεξεργασίας και διαβού-
λευσης αυτό είναι το πρόβληµα; Το νοµοσχέδιο δεν είναι µόνο
του Μεταφορών αλλά και άλλων οκτώ Υπουργείων και τώρα µε
τις πέντε τροπολογίες τα Υπουργεία, τα οποία είναι σε αυτό το
νοµοσχέδιο, έγιναν έντεκα - δώδεκα.

Το πρώτο µέρος µε τα πέντε άρθρα του νοµοσχεδίου αφορούν
το Υπουργείο Μεταφορών. Το νοµοσχέδιο καταργεί δώδεκα
άρθρα, µεταξύ αυτών και τις κυρώσεις που προβλέπονται στο
άρθρο 9 για την τέλεση αξιόποινης πράξης κατά τη διενέργεια
της θεωρητικής εξέτασης των υποψήφιων οδηγών ή των δοκιµα-
σιών προσόντων και συµπεριφοράς από τους εµπλεκόµενους.

Τι έχουµε να πούµε; Είναι πανθοµολογούµενο. Όλοι µιλούν για
το σαθρό, διάτρητο και αναχρονιστικό νοµικό πλαίσιο στο ζήτηµα
εξετάσεων οδήγησης που ο λαός το πλήρωνε αρκετά χρόνια και
πάνω από όλα, δεν εξασφαλίζει την οδική ασφάλεια. Πρόκειται
για ένα απόστηµα που δεν σπάει, που συντηρείται και αυξάνει
σε ένα πλήρως ιδιωτικοποιηµένο µοντέλο µε υπέρογκα ποσά που
πληρώνει ο κάθε υποψήφιος οδηγός για το δικαίωµα να αποκτή-
σει άδεια οδήγησης, να την επεκτείνει, να την ανανεώσει. Η αδια-
φάνεια και η διαφθορά είναι συνυφασµένες µε αυτό το σύστηµα
που δηµιουργεί την αντικειµενική βάση να δηµιουργούνται και να
ενισχύονται.

Στον µηχανισµό θεωρητικών εξετάσεων και δοκιµασιών προ-
σόντων και συµπεριφοράς υποψηφίων οδηγών και οδηγών, όσα
πρότυπα και αν ενσωµάτωσε στη λειτουργία του κυριαρχούσε η
αδιαφάνεια, µε υποβάθµιση συνολικά της οδικής συµπεριφοράς
µε την καθοριστική επίδραση στην οδική ασφάλεια. 

Μιλάµε για έναν µηχανισµό που κυριαρχεί η πελατειακή σχέση,
ιδιαίτερα το γρηγορόσηµο και όχι η ουσιαστική εκπαίδευση για
την απόκτηση των αναγκαίων δεξιοτήτων που απαιτούνται και
την αντικειµενική εξέταση των δεξιοτήτων που αποκτήθηκαν. Δυ-
στυχώς, όλη αυτή η κατάσταση αποτυπώνεται µε τραγικό τρόπο
στα τροχαία δυστυχήµατα. Κάθε χρόνο σε όλον τον κόσµο, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία, πάνω από ένα εκατοµµύριο διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες άνθρωποι χάνουν τη ζωή τους σε οδικές
συγκρούσεις και εκατοµµύρια περισσότεροι τραυµατίζονται. 

Η χώρα µας είναι πρωταθλήτρια στην απώλεια ζωών από τρο-
χαία δυστυχήµατα. Στην Ελλάδα, από το 2010 µέχρι το τέλος του
2017, µε βάση τα στοιχεία, είχαµε ενενήντα τέσσερις χιλιάδες

επτακόσια ενενήντα επτά τροχαία ατυχήµατα µε επτά χιλιάδες
εκατόν σαράντα τρεις νεκρούς, µε εννιά χιλιάδες τριακόσιους
δεκαπέντε βαριά τραυµατίες, µε εκατόν οκτώ χιλιάδες επτακό-
σιους, σχεδόν, ελαφρά τραυµατίες. Το 58% των τροχαίων γίνον-
ται στην Αττική µε το 27,8% των θανάτων.

Ενώ είναι προφανής η αναγκαιότητα αλλαγών στο σύστηµα,
ώστε να εξασφαλίζεται µε διαφάνεια η ορθή εκτέλεση του εξε-
ταστικού έργου και η συµβολή του στην οδική ασφάλεια, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε πρόσχηµα τα προβλήµατα
στη διαδικασία διενέργειας των δοκιµασιών προσόντων και συµ-
περιφοράς υποψηφίων οδηγών και οδηγών, που δηµιούργησε ο
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο ν.4599/2019, επανέρχεται στο θεσµικό πλαί-
σιο που προϋπήρχε της ψήφισης αυτών των διατάξεων, το οποίο
όλοι καταγγέλλατε.

Βεβαίως, και ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ δεν αποτελούσε λύση, γιατί
πολλές από τις πλευρές που και εµείς είχαµε αναδείξει κατά την
ψήφισή του αποτέλεσαν εµπόδιο στη διενέργεια των εξετάσεων.
Για αυτό και δεν είχαµε συµφωνήσει.

Η επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας να επαναφέρει το παλιό θε-
σµικό πλαίσιο που όλοι συµφωνούν ότι είναι διάτρητο, θεωρούµε
ότι δεν θα είναι προσωρινή λύση. Ο ισχυρισµός ότι µετά από έξι
ή το πολύ εννιά µήνες η υπό σύσταση επιτροπή θα καταλήξει σε
πρόταση για την αναµόρφωση του πλαισίου εκπαίδευσης και
εξέτασης υποψηφίων οδηγών αποτελεί πρόφαση για τη διατή-
ρηση του ίδιου µηχανισµού.

Κατανοούµε ότι υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα. Αρκετοί υπο-
ψήφιοι οδηγοί και επαγγελµατίες που θέλουν να επεκτείνουν την
άδεια οδήγησης ταλαιπωρούνται και εξυπηρετούνται µε πολύ αρ-
γούς ρυθµούς. Η επιστροφή, όµως, στο παλιό σύστηµα δεν απο-
τελεί λύση. Τα προβλήµατα παραµένουν, όπως είναι η
αντιµετώπιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας στον τοµέα της οδή-
γησης ως εµπόρευµα, η επιλογή ενίσχυσης της ανταποδοτικότη-
τας, η διατήρηση διάτρητων και αδιαφανών διαδικασιών, η
υποστελέχωση των υπηρεσιών των διευθύνσεων µεταφορών των
περιφερειών, όπως και σε άλλους τοµείς του δηµοσίου, που η κα-
νονικότητά σας, θα τη συνεχίσει, αλλά και η γενικότερη αντιµετώ-
πιση των όρων ζωής και εργασίας των ανθρώπων ως ζητήµατα,
που υποτάσσονται στην κερδοφορία σε όλους τους τοµείς.

Με το άρθρο 3 προβλέπεται η σύσταση δευτεροβάθµιων ια-
τρικών επιτροπών που θα είναι αρµόδιες για την εξέταση των κα-
τόχων άδειας οδήγησης, οι οποίοι έχουν συµπληρώσει την ηλικία
των ογδόντα ετών και επιθυµούν να την ανανεώσουν, καθώς και
για την εξέταση των υποψηφίων οδηγών ή οδηγών.

Δεν διαφωνούµε στην κατάργηση των εξετάσεων για την ανα-
νέωση της άδειας των ηλικιωµένων. Στηρίξαµε και στην προ-
ηγούµενη νοµοθετική ρύθµιση τη θέση µας ότι για την ανανέωση
άδειας οδήγησης των ηλικιωµένων, ο έλεγχος αξιολόγησής τους,
δηλαδή της ικανότητας οδήγησης να συνδέεται κυρίως µε τα ια-
τρικά δεδοµένα και όχι µε την πρακτική εξέταση οδήγησης. 

Τα ιατρικά δεδοµένα πρέπει να σχετίζονται, όχι µόνο µε τα
αποτελέσµατα των εξετάσεων οφθαλµίατρου και παθολόγου,
που υπάρχουν και είναι µέχρι σήµερα, αλλά και µε τον εντοπισµό
γνωσιακών λειτουργιών, αν δηλαδή ξεχνάει, αν έχει Αλτσχάιµερ,
την ταχύτητα των αντανακλαστικών, δηλαδή µε έναν ολοκληρω-
µένο και ενδελεχή ιατρικό έλεγχο και από νευρολόγο, ΩΡΛ κλπ..
Μια τέτοια ρύθµιση θα µπορεί να αντιµετωπίσει το ζήτηµα. Ιατρι-
κές εξετάσεις πρέπει να γίνονται χωρίς παράβολα, άλλα δωρεάν
από δηµόσια νοσοκοµεία. 

Εσείς, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ µε κάποιες µικρές διαφορές, δεν αν-
τιµετωπίζετε τους ηλικιωµένους και υπερήλικες οδηγούς σε αυτή
τη βάση, στη λογική της πρόληψης των προβληµάτων υγείας και
της δωρεάν επανεκπαίδευσης, αλλά στην πραγµατικότητα σαν
µια πηγή εσόδων.

Προβλέπεται από το άρθρο 3 αµοιβή από τον οδηγό στη δευ-
τεροβάθµια ιατρική επιτροπή στο τριπλάσιο από αυτό που προ-
βλέπεται ως κατώτατο όριο αµοιβής των συµβεβληµένων µε το
δηµόσιο γιατρών. 

Καταργείτε την καθολική απαγόρευση της κίνησης των τετρά-
τροχων µοτοσυκλετών, τις γουρούνες όπως λένε, µε τις οποίες
εµείς συµφωνούµε. Είχαµε διαφωνήσει µε αυτό στην προηγού-
µενη νοµοθετική ρύθµιση. 
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Συµπερασµατικά, για τα συγκεκριµένα άρθρα πρέπει να πούµε
ότι δεν αποδεχόµαστε εµείς την επιστροφή σε ένα διάτρητο σύ-
στηµα εξετάσεων οδήγησης, που δεν υπηρετεί την οδική ασφά-
λεια και τις αρχές ασφαλούς κυκλοφορίας, µε σεβασµό στους
εξεταζόµενους, που δεν εξασφαλίζει τη διαφάνεια σε όλες τις
φάσεις της διαδικασίας, δηµόσιες πίστες εξέτασης, αξιοπρεπείς
όρους εργασίας εξεταστών και εκπαιδευτών, στελέχωση των
υπηρεσιών, δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση και επιµόρφωση
των εξεταστών και των οδηγών.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και άλλα άρθρα των Υπουργείων,
όπως είπαµε και προηγουµένως. Η ρύθµιση του άρθρου 7 φέρνει
µειώσεις στο ειδικό τέλος µείωσης εκποµπών αερίων ρύπων. Η
Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι µε αυτή εξισορροπεί τις αυξήσεις στα
τιµολόγια της ΔΕΗ. Ο ισχυρισµός αυτός είναι παραπλανητικός,
καθώς οι αυξήσεις που χθες ανακοίνωσε στην επιτροπή ο Υπουρ-
γός είναι σηµαντικές, είναι µεγάλες, αφορούν το σύνολο των λαϊ-
κών νοικοκυριών. 

Θα είναι φωτιά έως και 20% σαν πρώτη δόση του αντιλαϊκού
πακέτου διάσωσης της ΔΕΗ. Μεταφέρει στις πλάτες του λαού
τις συνέπειες της απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Η «λυπητερή» περιλαµβάνει µια µεγάλη γκάµα µέτρων,
όπως απολύσεις εργαζοµένων και κλείσιµο λιγνιτικών µονάδων.
Είναι βαρύς ο λογαριασµός της απελευθέρωσης της ηλεκτρικής
ενέργειας για τα λαϊκά στρώµατα. 

Η στρατηγική αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που υπηρετή-
θηκε πιστά από όλες τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα, οδηγεί σε
τεράστια κέρδη για τους µονοπωλιακούς οµίλους σε βάρος του
δικαιώµατος του λαού για την κάλυψη των ενεργειακών του
αναγκών. 

Ο λαός δυσκολεύεται, πολλοί αδυνατούν να αποπληρώσουν
τους πανάκριβους λογαριασµούς, η ενεργειακή φτώχεια εξα-
πλώνεται. Οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα, όχι µόνο δεν
έχουν να περιµένουν τίποτα από τους σχεδιασµούς αυτούς, αλλά
καλούµε σαν ΚΚΕ το εργατικό λαϊκό κίνηµα να αντιµετωπίσει και
να συγκρουστεί µε το κυβερνητικό σχέδιο.

Η Κυβέρνηση µε το άρθρο 10 θέτει σε προτεραιότητα και δι-
ευρύνει το οπλοστάσιο µε απανωτές ρυθµίσεις για την επιχειρη-
µατική αξιοποίηση της δηµοτικής περιουσίας. 

Με το άρθρο 13 και τις ρυθµίσεις για τους ΦΟΣΔΑ, προκαλεί
τον λαό της Αττικής και ιδιαίτερα όσους κατοικούν στις πόλεις
κοντά στη χωµατερή. Δίνει στους δήµους που υποδέχονται τους
ΦΟΣΔΑ τη δυνατότητα να διοχετεύουν νόµιµα, τα όποια αντι-
σταθµιστικά που γίνονται για το περιβάλλον, να τα αξιοποιούν σε
δράσεις ενσωµάτωσης και εξαγοράς. Τα ποσά αυτά προέρχονται
κατευθείαν από την τσέπη των λαϊκών νοικοκυριών της Αττικής. 

Ο Δήµαρχος Φυλής βρίσκεται πίσω από αυτή τη ρύθµιση. Τα
ανταλλάγµατα για τη συµφωνία του στην επέκταση λειτουργίας
της χωµατερής και µέχρι τώρα διαχειριζόταν τέτοια ποσά ως αν-
τισταθµιστικά και δικαίως λέµε εµείς, δεν τον έσωσαν ούτε το πε-
ριβάλλον αλλά ούτε περισσότερο και τα χρέη του δήµου, που
είναι δυσθεώρητα. 

Σε συµπαιγνία ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας µε τον δήµαρχο
µαζί συµφωνήσατε για την επέκταση της χωµατερής της Φυλής.
Τον λόγο έχει ο λαός µε την οργάνωση του αγώνα και την απο-
φασιστικότητά του, να µπορεί να επιβάλει το δικαίωµα για τη ζωή
που του αξίζει. Το αίτηµα να κλείσει τώρα η χωµατερή θα πρέπει
να πάρει µεγαλύτερες διαστάσεις στην περιοχή. 

Με τις ίδιες διαδικασίες, σε συµπαιγνία Νέας Δηµοκρατίας και
ΣΥΡΙΖΑ, προχωράτε µαζί σε υλοποίηση της αντιλαϊκής πολιτικής.
Αυτό σχεδιάζετε και µε τον συνδικαλιστικό νόµο επιδιώκετε την
απρόσκοπτη υλοποίηση όλων των αντεργατικών νόµων, παλαιών
και καινούργιων. Οι εργαζόµενοι µε τον ισχύοντα συνδικαλιστικό
νόµο µε µαζικές διαδικασίες αγωνίζονται κάτω από τις δύσκολες
συνθήκες, κάτω από την εργοδοτική και κρατική τροµοκρατία για
το ψωµί των παιδιών τους. 

Αυτό δεν το θέλετε. Εσείς µε 39% -µειοψηφία στον λαό- κατα-
δικάζετε µε την αντεργατική σας πολιτική τη µεγάλη πλειοψηφία
των εργαζοµένων και του λαού στη φτώχεια και την εξαθλίωση.
Τσακίζετε µαζί µε την εργοδοσία τους εργαζόµενους, που αγω-
νίζονται για να βελτιώσουν τους όρους αµοιβής και εργασίας. 

Σας λέµε ότι οι εργαζόµενοι και ο λαός δεν έχουν πει την τε-

λευταία λέξη. Το κίνηµα, αργά ή γρήγορα, θα ανατρέψει την αν-
τεργατική, αντιλαϊκή πολιτική.

Ως ΚΚΕ, προσπαθούµε αυτό να µην καθυστερήσει. Με την
πρωτοπόρα δράση των κοµµουνιστών στο εργατικό κίνηµα ανοί-
γουµε δρόµο, οργανώνουµε µαζί µε κάθε τίµιο αγωνιστή τον
αγώνα, για να εµποδίσουµε, να δυσκολέψουµε την αντεργατική
σας πολιτική. 

Η µαζική συµµετοχή των εργαζοµένων στο συλλαλητήριο των
συνδικάτων, που συσπειρώνονται στο ΠΑΜΕ στις 7 του Σεπτέµ-
βρη στη Θεσσαλονίκη θα διεκδικήσει σύγχρονους όρους δου-
λειάς, ζωή µε δικαιώµατα.

Ψηφίζουµε «κατά» επί της αρχής και στην ψηφοφορία θα πά-
ρουµε θέση επί των άρθρων και των τροπολογιών, που έχετε κα-
ταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε. Απλά, θέλω να υπενθυµίσω να τηρείτε τον χρόνο
σας, όσο µπορείτε. Η ανεκτικότητα θα υπάρχει πάντα, αλλά να
µην καθυστερήσουµε πάρα πολύ τη διαδικασία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τώρα θέλω να ζητήσω
συγγνώµη από τους εισηγητές της Ελληνικής Λύσης και του
ΜέΡΑ25, τον κ. Κεγκέρογλου και τον κ. Τζανακόπουλο που έχουν
ζητήσει το λόγο επί του Κανονισµού, επί των άρθρων 87 και 88. 

Θα σας δώσω τον λόγο µόνο για δύο λεπτά, για να συνεχιστεί
η διαδικασία.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο επί του Κανονισµού, γιατί µετά τη χρονοβόρα

-θα έλεγα- συζήτηση που κάναµε στην αρχή για το νοµοσχέδιο
και τις διαδικασίες υπήρξε κατάφωρη παραβίαση του άρθρου 87
και 88 από την Κυβέρνηση και συγκεκριµένα της παραγράφου 1
και 2 του άρθρου 87. Η δεύτερη παράγραφος αναφέρει ρητά ότι
οι τροπολογίες κατατίθενται σε συγκεκριµένο χρόνο πριν τη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου στην Ολοµέλεια. 

Επειδή κάποιος θα πει ότι το νοµοσχέδιο είναι κατεπείγον, θα
πρέπει να πάµε και στο άρθρο 88, στο οποίο αναφέρεται -συγ-
κεκριµένα στην τρίτη παράγραφο- ότι οι τροπολογίες πρέπει να
σχετίζονται µε το κύριο αντικείµενο του νοµοσχεδίου ή της πρό-
τασης νόµου. Και στην παράγραφο 6 αναφέρεται ότι οι τροπο-
λογίες τυπώνονται και διανέµονται στους Βουλευτές πριν από
την έναρξη της κατ’ άρθρον συζήτησης του αντίστοιχου νοµο-
σχεδίου ή πρότασης νόµου.

Είναι εποµένως, µια παραβίαση του Κανονισµού, αλλά και της
συζήτησης που είχαµε πριν την έναρξη του νοµοσχεδίου για µια
προσπάθεια, που πρέπει να γίνει, να µην υπάρχουν παρεκτρο-
πές.

Επειδή υπάρχει και ουσία στην υπόθεση, θα πρέπει να πω ότι
στην τροπολογία ειδικά, που αφορά την απάλειψη προσόντων
για τον διορισµό του διοικητή της ΕΥΠ, όπου καταργείται η διά-
ταξη που προέβλεπε πτυχίο πανεπιστηµιακού επιπέδου ή αντί-
στοιχο της αλλοδαπής και διοικητική εµπειρία, έρχεται η
Κυβέρνηση να πει «ή πτυχίο ή και δεκαετής επαγγελµατική εµ-
πειρία». 

Ως προς τη διαδικασία, λοιπόν και ως προς την ουσία η Κυ-
βέρνηση σήµερα είναι απόλυτα εκτεθειµένη.

Εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι ούτε αυτή τη διαδικασία να
ανεχθούµε ούτε όµως και τις πολιτικές επιλογές, οι οποίες έρ-
χονται να δώσουν λάθος µήνυµα στην κοινωνία: «βάζουµε τους
δικούς µας, αρκεί µια νοµοθετική ρύθµιση, για να προσαρµό-
σουµε τα προσόντα τους στον νόµο, αρκεί να προσαρµοστεί ο
νόµος στα προσόντα και όχι οι επιλογές των προσώπων σε αυτά
που απαιτούνται, στους κανόνες, στις διαδικασίες και στο επί-
πεδο που απαιτεί κάθε θέση».

Καλούµε τον κ. Γεραπετρίτη -που παρευρίσκεται στην Αί-
θουσα- και τον κ. Καραµανλή -που είναι ο επισπεύδων Υπουργός
για το νοµοσχέδιο- να πάρουν πίσω αυτή την τροπολογία, να ζη-
τήσουν από τον Πρωθυπουργό να πάρει πίσω αυτή την επιλογή
και να έρθετε στη συνέχεια να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο. Εάν
δεν το πράξετε, εµείς στη συζήτηση τέτοιας τροπολογίας -ή τέ-
τοιων τροπολογιών- δεν θα πάρουµε µέρος και όχι µόνο. Θα
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δούµε τις διαθέσεις σας. Σας καλούµε να τοποθετηθείτε και στη
συνέχεια θα τοποθετηθούµε οριστικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχα-

ριστώ πάρα πολύ.
Έχω ξαναπεί σε αυτήν την Αίθουσα ότι το κύριο δεν είναι ο

διαδικαστικός φορµαλισµός. Το κύριο δεν είναι η διαδικασία,
αλλά η ουσία. 

Πέρα, λοιπόν, από το γεγονός ότι πράγµατι παραβιάζονται τα
άρθρα 87 και 88 του Κανονισµού της Βουλής, το κύριο ζήτηµα
είναι ότι µε πρωτοβουλία του κ. Γεραπετρίτη, αλλά και του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, έχουµε ενώπιόν µας µία τρο-
πολογία σκανδαλώδη. 

Σας το είχαµε επισηµάνει, κύριοι Υπουργοί από την πρώτη
στιγµή ότι ο διορισµός του διοικητή της ΕΥΠ, χωρίς να κατέχει
τους απαραίτητους από τον νόµο τίτλους, είναι παράνοµη. Με
την τροπολογία, που φέρνετε σήµερα εδώ, παραδέχεστε ότι τι-
νάξατε στον αέρα τη λειτουργία της ΕΥΠ, από την ηµέρα του διο-
ρισµού τού εν λόγω κυρίου µέχρι και σήµερα και ενδεχοµένως
στο µέλλον, διότι η συνταγµατικότητα της τροπολογίας αυτής
επίσης θα κριθεί και επιφυλασσόµαστε νοµικά. Είναι ντροπή,
είναι αίσχος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι απαράδεκτο το γεγονός ότι ο κ. Μητσοτάκης είχε πει σε

αυτήν την Αίθουσα, όταν προκλήθηκε από τον κ. Τσίπρα να απαν-
τήσει αν ο διοικητής της ΕΥΠ έχει τους απαιτούµενους τίτλους
σπουδών για να διοριστεί, ότι τους κατέχει και ότι δεν πρόκειται
να κάνει καµµία αλλαγή του νόµου, για να µπορέσει να νοµιµο-
ποιήσει αναδροµικά την απαράδεκτη αυτή επιλογή. 

Είστε βαρύτατα εκτεθειµένοι, είστε βαρύτατα υπεύθυνοι για
όλα όσα έχετε προκαλέσει αυτόν τον έναν µήνα και για όσα πρό-
κειται να προκληθούν στην ΕΥΠ. Εµείς, σας είχαµε πει από την
αρχή ότι δεν έχουµε καµµία διάθεση να κάνουµε τα ζητήµατα
ασφάλειας της χώρας κεντρικό αντιπολιτευτικό ζήτηµα. Κάνετε
όµως αυτού του τύπου τις λαθροχειρίες, αυτού του τύπου τις
παραβιάσεις του νόµου, αυτού του τύπου τις εξαναγκαστικές
επιλογές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Εδώ αναρωτιέµαι: Ποιος σας αναγκάζει, κύριε Γεραπετρίτη,
να εξευτελιστείτε κατά τον τρόπο αυτόν, νοµιµοποιώντας ανα-
δροµικά έναν κύριο ως διοικητή της ΕΥΠ και να µην κάνετε µία
άλλη επιλογή, η οποία θα µπορούσε να ικανοποιεί τα κριτήρια
του νόµου; Γιατί εξευτελίζετε κατά τον τρόπο αυτόν και την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, αλλά πολύ περισσότερο την ελ-
ληνική Κυβέρνηση στα µάτια του συνόλου της διεθνούς κοινότη-
τας; Είστε υπεύθυνος και οφείλετε άµεσα να αποσύρετε αυτήν
την τροπολογία, όχι για να µην εξευτελιστείτε, ως Κυβέρνηση και
εσείς ως Υπουργός, κύριε Γεραπετρίτη, αλλά για να µην εξευτε-
λίζετε τη χώρα διεθνώς, µε τον τρόπο αυτόν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Διακόψαµε τη ροή
των εισηγητών. Αντιλαµβάνοµαι ότι υπήρχαν αιτήµατα βάσει των
άρθρων 87 και 88 του Κανονισµού.

Κυρία Μανωλάκου, ζητήσατε και εσείς τον λόγο, µε βάση τα
ίδια άρθρα του Κανονισµού; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχετε τον λόγο για

δύο λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Βεβαίως, καταπατούνται τα συγ-

κεκριµένα άρθρα του Κανονισµού. 
Είναι προκλητικό για τον εξής λόγο: Οι περισσότερες τροπο-

λογίες ούτε επείγουσες είναι ούτε σχέση µε το νοµοσχέδιο
έχουν. Διορθώνουν πλειοψηφίες και κυρίως σε επιτροπές, προ-
κειµένου να υπάρχει κυριαρχία της κυβερνητικής άποψης.

Επίσης, προκλητική είναι και η διάταξη που αφορά τον διοι-
κητή της ΕΥΠ. Είναι «φωτογραφική» διάταξη, όπως και οι προ-

ηγούµενες. Εµείς θέλουµε να θυµίσουµε ότι ο Πρωθυπουργός,
απαντώντας στην κριτική, που είχε ασκηθεί τότε, είχε δεσµευθεί
ότι δεν θα δεχθεί και δεν θα προωθήσει καµµία αλλαγή στο θε-
σµικό πλαίσιο. Να, όµως, που διαψεύδεται. Με αυτήν την έννοια
επιµένουµε στη θέση µας να αποσυρθούν όλες οι τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον
λόγο και ο κ. Λιβανός εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, µε βάση
τα ίδια άρθρα του Κανονισµού, όπως οι προηγούµενοι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, τα άρθρα του Κανονισµού αυτό λένε, όµως η πάγια

τακτική λειτουργίας της Βουλής πρακτικά µάς λέει άλλα. Υπάρχει
ένα δεδοµένο, το οποίο έχει ακολουθηθεί όλα τα προηγούµενα
χρόνια. Άρα, νοµίζω ότι -η Βουλή, βέβαια, και ο Πρόεδρός της
θα αποφασίσει- η προηγούµενη εµπειρία µας µάς οδηγεί στο να
καταλάβουµε ότι είναι ανεκτή αυτή η λειτουργία. 

Τώρα, για τη συνάφεια που είπατε πριν, κύριε Κεγκέρογλου,
το κατεπείγον θα το κρίνει η Βουλή. 

Όσον αφορά τη συγκεκριµένη τροπολογία, µε την ανάγνωση
που κάνουµε νοµίζουµε ότι είναι µια καλή ιδέα αυτή η αλλαγή
της τροπολογίας, καθότι…

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην γελάτε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί να µην γελάω; Αφού

εκτίθεστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Γιατί γε-

λάτε; Να µην γελάτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Λιβανέ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν ο κόσµος λέει αστεία,

ο άλλος κόσµος γελάει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Λιβανέ, το

γέλιο είναι υγεία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Χαίροµαι

για το χιούµορ σας. Το γέλιο είναι και υγεία πράγµατι.
Όµως, ειλικρινά εγώ δεν µπορώ να καταλάβω γιατί θα πρέπει

να γελάτε όταν διαχωρίζουµε, ας πούµε, τα πανεπιστήµια της
ηµεδαπής από την αλλοδαπή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τυχαία!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς ανα-

φερθήκατε σε ένα θέµα αναδροµικότητας. Δεν υπάρχει θέµα
αναδροµικότητας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, είναι παράνοµος ο
διορισµός! Ευχαριστώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ποιος διο-
ρισµός;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Του κυρίου διοικητή της
ΕΥΠ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Έγινε;
Άρα, λοιπόν, εµείς λέµε ότι θεωρούµε ότι είναι προς την καλή

κατεύθυνση αυτή η διάταξη. Πιστεύουµε ότι το ουσιαστικό για
έναν διοικητή της ΕΥΠ είναι τα διοικητικά του προσόντα, η επι-
χειρησιακή του ικανότητα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και γιατί λέγατε ότι δεν θα
αλλάξετε τον νόµο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα κριθεί
εκ του αποτελέσµατος από την πορεία την οποία θα έχει στο
πόστο αυτό. 

Πιστεύουµε, επίσης, ότι είναι απαράδεκτο από τη µεριά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, καθώς δεν είχε γίνει ποτέ από τη
Νέα Δηµοκρατία στο παρελθόν, όπως ποτέ επίσης από το
ΠΑΣΟΚ, να µπαίνουν θέµατα εθνικής ασφάλειας και δη µε τέτοιο
ιταµό ύφος µέσα στο Κοινοβούλιο. Λυπούµεθα γι’ αυτό.

Θεωρούµε ότι ξεφεύγετε µε τον ίδιο τρόπο που ξεφεύγετε και
στα άλλα θέµατα. Διότι απλούστατα δεν έχετε καµµία πολιτική
στρατηγική, δεν έχετε επιχειρήµατα επί της προσπάθειας που
κάνει η Κυβέρνηση να αναδιατάξει τη χώρα και την οικονοµία, να
βάλει µια τάξη σε αυτό το µπάχαλο που µας κληρονοµήσατε. 

Επιµένουµε στις διοικητικές ικανότητες, ειδικά σε αυτή τη
θέση και στο πλαίσιο των αλλαγών της διάρθρωσης της ΕΥΠ µε
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τους τρεις υποδιοικητές και τις επιχειρησιακές αρµοδιότητες του
καθενός. Νοµίζω ότι είσαστε υπερβολικοί το λιγότερο και από τη
µεριά µας στηρίζουµε αυτή την τροπολογία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λιβανέ. 
Οπότε µπαίνουµε στη ροή των εισηγητών που διακόψαµε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα επιµείνει η

Κυβέρνηση στην τροπολογία;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επιµένει η Κυβέρνηση;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μόλις τελειώσουν οι

εισηγητές, που είναι άλλοι δύο ακόµη, θα λάβουν τον λόγο οι
Υπουργοί για τις τροπολογίες που έφεραν και θα απαντήσουν σε
αυτά τα ερωτήµατα. 

Κύριε Βιλιάρδο, παρακαλώ έχετε τον λόγο ως εισηγητής της
Ελληνικής Λύσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κατ’ αρχάς συµφωνούµε µε τους συναδέλφους όσον
αφορά τις εµβόλιµες τροπολογίες και ειδικά την τελευταία. 

Ακούσαµε όλοι τις µαζικές διαµαρτυρίες όλων των κοµµάτων
γενικότερα για τη διαδικασία. Έχει γίνει πλέον µονότονο να κα-
ταγγέλλει κανείς την Κυβέρνηση λέγοντας πως τα νοµοσχέδια
µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος που καταθέτει είναι ο κανό-
νας και όχι η εξαίρεση. Εντούτοις, το σηµερινό έχει ξεπεράσει
κάθε προηγούµενο, αφού κατατέθηκε την Τετάρτη τη νύχτα στις
11.00’, όταν και ειδοποιηθήκαµε -όσοι βέβαια άνοιξαν το e-mail
τους- ότι θα συζητούταν την επόµενη µέρα στις 10.00’ το πρωί. 

Αυτό που µας έκανε εντύπωση -έχοντας ενηµερωθεί από τη
Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής πως, όταν ερχόταν, θα
αφορούσε µόνο τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας- ήταν πως συµ-
περιελάµβανε πολλά άλλα. Επρόκειτο και πρόκειται για ένα πο-
λυνοµοσχέδιο που συνιστά επί της ουσίας συρραφή
τροπολογιών. Αφορά δε µια σειρά Υπουργείων, όπως το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο Αθλητισµού,
το Υπουργείο Τουρισµού, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και το Υπουργείο Εσωτερικών.

Όπως ήταν, λοιπόν, φυσικό, καταγγείλαµε τη διαδικασία ως
απαράδεκτη και ζητήσαµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου όχι
µόνο όσον αφορά στο κατεπείγον, αλλά επιπλέον και στη λανθα-
σµένη πληροφόρηση που είχαµε από τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Εκτός αυτού έλειπε η απαιτούµενη υπογραφή του
Υπουργού Δικαιοσύνης, κατά την ορθή διαπίστωση συναδέλφων,
ενώ παρευρισκόταν στην επιτροπή ένας άτυπος σύµβουλος του
Υφυπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, όπως ο ίδιος τον απο-
κάλεσε, ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εκπαιδευ-
τών Οδήγησης κ. Ηλιάδης, πιθανότατα παράτυπα.

Όπως καταλάβαµε, χρησιµοποιήθηκαν προσχηµατικά αυτοί
που περιµένουν τις άδειες οδήγησης για να περάσει η Κυβέρ-
νηση µια σειρά τροπολογιών. Επειδή µας είχε υποσχεθεί πως δεν
θα το ξανακάνει, εφηύρε έναν άλλον τρόπο, προφανώς όλα αυτά
στο πλαίσιο του «αποφασίζουµε και διατάζουµε» που έχει εγκαι-
νιάσει ο Πρωθυπουργός µε το επιτελικό του κράτος.

Στα σηµαντικότερα άρθρα τώρα θέλω να πω τα εξής.
Άρθρο 1: Νέα αποζηµίωση εξεταστών. Από την έκθεση του Γε-

νικού Λογιστηρίου του Κράτους προκύπτει επιβάρυνση του κρα-
τικού προϋπολογισµού κατά περίπου 3 εκατοµµύρια ευρώ από
τη µηνιαία αποζηµίωση των εξεταστών ύψους 250 ευρώ από 1-
11-2019 έναντι 240 ευρώ σήµερα, ενώ θα χορηγείται για πέντε
αντί για έξι συµµετοχές τους στην πρακτική εξέταση. Νοµίζουµε
ότι το άρθρο αυτό πρέπει να προσεχθεί ιδιαίτερα από την Κυ-
βέρνηση.

Άρθρο 2: Επαναφορά στο προηγούµενο καθεστώς θεωρητι-
κής εξέτασης, δοκιµασίας προσόντων και συµπεριφοράς υποψη-
φίων οδηγών για εννέα µήνες έως ότου µια ειδική επιτροπή που
συστήνεται για το θέµα αυτό θα εισηγηθεί ένα νέο πλαίσιο κατά
τα πρότυπα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κατά την άποψή µας, εδώ δεν είναι υλοποιήσιµο το εννεάµηνο
για τη σωστή ολοκλήρωση της διαδικασίας, οπότε θα ήταν κα-
λύτερα να το σκεφτεί η Κυβέρνηση για να µη γίνουν ξανά λάθη.

Άρθρο 3: Σύσταση Δευτεροβάθµιων Ιατρικών Επιτροπών, που

είχαν καταργηθεί και ενεργοποιούνται εκ νέου. Η δαπάνη εκτι-
µάται στα 1,3 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ θα υπάρχει επιπλέον απώ-
λεια εσόδων 1,5 εκατοµµυρίων ευρώ από την κατάργηση της
υποχρεωτικής επανεξέτασης των οδηγών άνω των 74 ετών. Σύµ-
φωνα µε τον Υπουργό, οι παραπάνω δαπάνες θα καλυφθούν από
τα έσοδα που δεν έχει το δηµόσιο λόγω των καθυστερήσεων
στην έκδοση διπλωµάτων, αλλά προφανώς το ένα δεν έχει σχέση
µε το άλλο.

Κατά την άποψή µας, δεν υπάρχει λόγος να επιβαρυνθεί το δη-
µόσιο µε το κόστος µιας ακόµα επιτροπής, αφού η εργασία αυτή
µπορεί να επιτελεστεί από δηµόσια νοσοκοµεία ή από ιδιωτικά
ιατρεία, εκτός του ότι µπορεί να συντελέσει στη δηµιουργία πε-
λατειακών σχέσεων µεταξύ των σχολών οδηγών και της διεύθυν-
σής τους.

Άρθρο 7: Μείωση του ΕΤΜΕΑΡ στους λογαριασµούς ρεύµα-
τος της ΔΕΗ σε συγκεκριµένες κατηγορίες καταναλωτών. Εν
προκειµένω, τα εξής: Πρώτον, δεν έχει προηγηθεί η καταγραφή
στο ειδικό µητρώο κατηγορίας πελατών των δικαιούχων µειωµέ-
νης χρέωσης ΕΤΜΕΑΡ, σύµφωνα µε την απόφαση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. Συγκεκριµένα, δεν έχουν θεσπιστεί τα
προβλεπόµενα κριτήρια ανά κατηγορία καταναλωτών στο εθνικό
νοµοθετικό µας σύστηµα.

Δεύτερον, το άρθρο αναφέρεται σε µειώσεις του ΕΤΜΕΑΡ σε
καταναλωτές χαµηλής τάσης, όπου δεν υποκατηγοριοποιεί τους
καταναλωτές χαµηλής τάσης. Με απλά λόγια, εντάσσει στην ίδια
κατηγορία τους οικιακούς και εµπορικούς καταναλωτές. Δηλαδή,
ταυτίζει τις ενεργειακές ανάγκες ενός απλού νοικοκυριού, για
παράδειγµα, µε αυτές ενός πολυκαταστήµατος.

Τρίτον, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν κανένα κοινωνικό κριτήριο, όπως
τις ευαίσθητες οµάδες ή τους ανέργους για τη µείωση του
ΕΤΜΕΑΡ ούτε τις επικρατούσες κλιµατολογικές συνθήκες ανά
κλιµατική ζώνη της χώρας. Δηλαδή, θεωρεί ότι οι ανάγκες για
ψύξη και άρα για κατανάλωση ρεύµατος τους θερινούς µήνες σε
περιοχές της Α’ Κλιµατικής Ζώνης, δηλαδή της νότιας Ελλάδας,
είναι ίδια µε την Δ’ Κλιµατική Ζώνη, δηλαδή µε τη βόρεια Ελλάδα.

Τέταρτον, µε την υποτιθέµενη µείωση του ΕΤΜΕΑΡ κατά 25%
µεσοσταθµικά, όπως είχε εξαγγείλει ο Υπουργός Ενέργειας και
µε την αντίστοιχη µείωση του ΦΠΑ από το 13% στο 6% που νο-
µοθετήθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση, καθώς επίσης µε
τη µείωση του ποσοστού έκπτωσης από 10% στο 5% στους λο-
γαριασµούς της ΔΕΗ για τους συνεπείς καταναλωτές, θεωρεί ότι
ο καταναλωτής δεν θα επιβαρυνθεί µε τη νέα αύξηση του τιµο-
λογίου της Δ.Ε.Η. που θα ισχύσει από 1η Σεπτεµβρίου του 2019.

Παραθέτουµε στα Πρακτικά έναν πίνακα υπολογισµού που
αποδεικνύει ότι το επόµενο διάστηµα οι καταναλωτές ρεύµατος
συνολικά θα επιβαρυνθούν κατά 8%-10%.

Τον καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέµπτον, επιπλέον το παρόν νοµοσχέδιο δεν αναφέρει τι θα
γίνει µε τους καταναλωτές µέσης τάσης, µε τα ενεργοβόρα κτή-
ρια, όπως είναι οι βιοµηχανίες, τα νοσοκοµεία, τα ξενοδοχεία,
κ.λπ. και, φυσικά, µε τους αγρότες.

Συνεχίζετε, λοιπόν, να µη δίνετε καµµία σηµασία στην πρωτο-
γενή παραγωγή, η οποία θα έπρεπε να αποτελεί βασικό πυλώνα
της ελληνικής οικονοµίας. Φαίνεται καθαρά πως το παρόν άρθρο
λόγω της πίεσης χρόνου και των δεσµεύσεων από την Ευρω-
παϊκή Ένωση έχει γραφτεί πρόχειρα, οπότε θα ακολουθήσουν
ως συνήθως επόµενες σχετικές υπουργικές αποφάσεις. 

Η προχειρότητα φαίνεται γενικότερα στη ΔΕΗ, καθώς οι εκά-
στοτε κυβερνήσεις των τελευταίων δεκαετιών δεν θέλουν να κα-
ταλάβουν πως τα προβλήµατά της οφείλονται αποκλειστικά και
µόνο στην ανέκαθεν κακή διαχείρισή της, που καλούνται να πλη-
ρώσουν οι καταναλωτές µε αυξήσεις. Έτσι, έχει καταντήσει να
κοστίζει στο Χρηµατιστήριο περί τα 650 εκατοµµύρια ευρώ, όταν
µόνο τα πάγια περιουσιακά της στοιχεία υπερβαίνουν τα 14 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Σαν να µην έφταναν δε όλα αυτά, η Κυβέρνηση θέλει να ξε-
πουλήσει τα πλέον πολύτιµα περιουσιακά της στοιχεία, τα δίκτυα
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του ΑΔΜΗΕ και του ΔΕΔΔΗΕ, επικαλούµενη πως και ο ΣΥΡΙΖΑ
ξεπούλησε µέρος του ΑΔΜΗΕ και τη ΔΕΣΦΑ, οπότε αυτή δι-
καιούται να ξεπουλήσει τα υπόλοιπα µαζί µε τα Ελληνικά Πετρέ-
λαια και τη ΔΕΠΑ. Να µείνει, δηλαδή, η Ελλάδα χωρίς καθόλου
ενεργειακές επιχειρήσεις, ειδικά όταν διαθέτει ενεργειακά απο-
θέµατα και πρόκειται να διέλθουν ενεργειακοί αγωγοί.

Εάν αυτό δεν είναι έγκληµα, τότε δεν ξέρουµε τι άλλο θα µπο-
ρούσε να είναι. Αναρωτιόµαστε, πάντως, εάν η Κυβέρνηση, εκτός
από το ξεπούληµα, έχει κάποια άλλη συνταγή για την ανάπτυξη
της χώρας.

Συνεχίζοντας, στο άρθρο 10 ρυθµίζονται ξανά θέµατα των
ΟΤΑ, παρά το ότι λιγότερο από έναν µήνα πριν κατατέθηκε αντί-
στοιχο νοµοσχέδιο. Το γεγονός αυτό τεκµηριώνει την απίστευτη
προχειρότητα της Κυβέρνησης.

Οµοίως, στο άρθρο 13, που αφορά τους Φορείς Διαχείρισης
Στερεών Αποβλήτων, δεν αναφέρεται σε ποιες περιοχές θα
εφαρµοστεί η προτεινόµενη ρύθµιση ούτε από ποιον θα ελέγχε-
ται. Μ’ αυτόν τον νόµο η Κυβέρνηση εκφράζει την πλήρη περι-
βαλλοντική της αδιαφορία. Χωρίς να συστήνει κανέναν ελεγκτικό
µηχανισµό, αφήνει ευχέρεια στους δήµους -οι οποίοι κατά πλει-
οψηφία είναι της Νέας Δηµοκρατίας- να διαχειρίζονται τα αντι-
σταθµιστικά κατά το δοκούν και όχι προς όφελος των πολιτών ή
προς αποκατάσταση του περιβάλλοντος, µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται. Πρόκειται για ένα ακόµη δώρο στους εκλεκτούς δηµάρχους
της Νέας Δηµοκρατίας το οποίο, δυστυχώς, θα αποβεί κυριολε-
κτικά µοιραίο για τους δηµότες. 

Επίσης, το άρθρο 14 αφορά θέµατα των ΟΤΑ και δίνεται ακόµα
µεγαλύτερη εξουσία στις οικονοµικές επιτροπές, µε την απαρά-
δεκτη ανάλογη αποστέρηση των δικαιωµάτων των διοικητικών
συµβουλίων. 

Τέλος, µε το άρθρο 16 νοµιµοποιούνται οι µη νόµιµες πρακτι-
κές που εφαρµόζονται µέχρι σήµερα, όπως η δυνατότητα αγω-
νιστικής διάκρισης που οδηγεί σε παραπάνω µόρια για την
εισαγωγή σε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Η δυνατότητα
αυτή δίνεται ακόµα και σε σωµατεία χωρίς ειδική αθλητική ανα-
γνώριση, οπότε θα µπορούσε να είναι µία «φωτογραφική» διά-
ταξη, όπως αρκετές άλλες του νοµοσχεδίου.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι υπάρχουν πολλές επιπλέον
ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιο οι οποίες αιτιολογούν πλήρως τον χα-
ρακτηρισµό του ως πολυνοµοσχέδιο ή ως συρραφή µαζικών τρο-
πολογιών. Αποτελεί πραγµατικά ένα θλιβερό γεγονός για ένα
κόµµα που υποτίθεται πως θα έπρεπε να έχει διδαχθεί από τα τε-
ράστια λάθη του στο παρελθόν, όπως ασφαλώς είναι τα θηριώδη
δίδυµα ελλείµµατα και η υπερχρέωση της χώρας το 2009, καθώς
επίσης η υπογραφή του εγκληµατικού PSI το 2012, µε το οποίο
η Ελλάδα έχασε την εθνική της κυριαρχία και υποθήκευσε τα
πάντα χωρίς κανέναν απολύτως λόγο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βιλιάρδο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης από το Κόµµα
ΜέΡΑ25, ο οποίος έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά. Είναι ο τελευ-
ταίος εκ των ειδικών αγορητών.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά που βιώνουµε όσον αφορά

τις διαδικασίες του Κοινοβουλίου είναι συγκλονιστικά και η Κυ-
βέρνηση φέρνει σε δύσκολη θέση όχι µόνο την ελληνική κοινω-
νία, αλλά και τους ίδιους τους Βουλευτές της. Είναι ξεκάθαρη
και από την επιτροπή όπου συζητήθηκαν όλες αυτές οι διαδικα-
σίες, αλλά και από δω πέρα η δυσκολία που έχουν οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας να τοποθετηθούν και να υπερασπιστούν
αυτά τα ανεπίτρεπτα που γίνονται.

Είναι τέσσερα τα νοµοσχέδια µε τη διαδικασία του κατεπείγον-
τος, τέσσερα νοµοσχέδια χωρίς διαβούλευση, τέσσερα νοµοσχέ-
δια χωρίς να έχουν χρόνο οι Βουλευτές να τα επεξεργαστούν
στην ουσία τους. Όπως είπαν οι συνάδελφοι, στις 23.00’ το
βράδυ ήρθε το νοµοσχέδιο για να συζητηθεί σε µία επιτροπή το
άλλο πρωί. 

Τι καθιστά όµως κατεπείγον αυτό το νοµοσχέδιο; Φοβάµαι ότι
το καθιστούν οι «φωτογραφικές» διατάξεις του. Δίνετε δικαίωµα

στα ξενοδοχεία να κτίζουν, να πάρουν περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση σε αιγιαλό και δάση, όσο εκκρεµεί ακόµα η κύρωση των δα-
σικών χαρτών και ο ορισµός αιγιαλού. Ποιος ζήτησε αυτή τη
τροπολογία; Πείτε µας! Φαίνεται να έχει ονοµατεπώνυµο. Δεν δη-
µιουργούνται τετελεσµένα όσον αφορά τους δασικούς χάρτες;
Όταν πάρουν αυτές τις άδειες οι επιχειρήσεις, τα ξενοδοχεία και
δεν θα αλλάξουν το τελικό αποτέλεσµα των δασικών χαρτών εκ
των υστέρων, τι θα κάνετε; Θα φέρετε νέες διατάξεις για να διορ-
θώσετε µε εξαγορά προστίµων -ή δεν ξέρω τι άλλο- τους δασι-
κούς χάρτες; 

Άλλη διάταξη: Δικαίωµα δήµων να χρησιµοποιούν τις αντισταθ-
µιστικές χρηµατοδοτήσεις επειδή φιλοξενούν χώρους διάθεσης
και διαχείρισης απορριµµάτων, όχι για την περιβαλλοντική ανα-
βάθµιση, όπως προβλέπει ο νόµος, αλλά για οτιδήποτε επιθυ-
µούν. Εδώ ξέρουµε και τα ονοµατεπώνυµα. Το είχε ζητήσει ο
δήµαρχος Φυλής στην ΚΕΔΕ πριν από λίγες µέρες. Και γιατί το
κάνετε αυτό το χατίρι; Για να µη διαµαρτύρεται για την παράνοµη
καθ’ ύψος επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής στις ήδη κορεσµένες εγ-
καταστάσεις του, κάτι που πρότεινε βεβαίως η κ. Δούρου, όµως
συµφωνείτε, όπως συµφωνείτε και µε την προγραµµατισµένη
ανεξέλεγκτη καύση των σκουπιδιών, που ετοιµάζετε. Η κοινωνία
αντιδρά. Και αυτό το είδατε και όσοι πήγατε στην χθεσινή ορκω-
µοσία του Περιφερειάρχη κ. Πατούλη. 

Την ίδια στιγµή στερείτε από τους όµορους δήµους τη χρηµα-
τοδότηση αυτή, λες και όταν η Φυλή έχει υποβαθµιστεί, δεν επη-
ρεάζεται η Πετρούπολη, δεν επηρεάζεται το Ίλιον, δεν
επηρεάζονται οι Άγιοι Ανάργυροι. Μιλάω για την Πετρούπολη
γιατί εκεί δίπλα ετοιµάζεται και µια άλλη επέκταση µε βάση την
τελευταία απόφαση της κ. Δούρου. 

Οι «φωτογραφικές» σας διατάξεις αφορούν και συγκεκριµέ-
νους αθλητές και περιφέρειες που δεν ολοκλήρωσαν εµπρόθε-
σµα τις προκηρύξεις για τα σχολικά λεωφορεία. Πείτε µας ποιες
είναι αυτές οι περιφέρειες. Δεν πρέπει να το ξέρουµε; 

Όλα στο νοµοσχέδιό σας φαίνεται να έχουν ονοµατεπώνυµο.
Γι’ αυτά, για τις χάρες αυτές σε ιδιωτικά συµφέροντα και σε συγ-
κεκριµένα άτοµα, παραβιάζεται κάθε διαδικασία του Κοινοβου-
λίου. 

Στη Διάσκεψη των Προέδρων αυτό που αποφασίστηκε ήταν να
µπει µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος ένα νοµοσχέδιο που
αφορά θέµατα µεταφορών. Τελικά ήλθε ένα νοµοσχέδιο διαφο-
ρετικό, ένα νοµοσχέδιο που έχει θέµατα των Υπουργείων Οικο-
νοµικών, Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας, Υγείας,
Περιβάλλοντος, Εσωτερικών, Τουρισµού, Πολιτισµού, Δικαιοσύ-
νης και συνυπογράφεται απ’ αυτούς τους Υπουργούς. Άλλο απο-
φασίστηκε, άλλο εγκρίθηκε και άλλο ήλθε. Γιατί έγινε αυτό; Διότι
η Κυβέρνηση ορίζει τις διαδικασίες σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, γιατί
ο Κανονισµός της Βουλής είναι συµβουλευτικός τελικά. Είναι
προαιρετική η εφαρµογή του στην πράξη. 

Σα να µην έφτανε αυτό, έλειπε και ο υπογραφή του Υπουργού
Δικαιοσύνης από το νοµοσχέδιο. Μετά από πάρα πολλή συζή-
τηση και φασαρία στην επιτροπή, µετά από πολλές ώρες συζή-
τησης, αυτές οι διατάξεις αποσύρθηκαν για να έρθουν ως
εκπρόθεσµη τροπολογία σήµερα. 

Ας δούµε, όµως, και τι προέβλεπε το αρχικό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Μεταφορών. Έχουµε ένα σύστηµα εξετάσεων για
τα διπλώµατα οδήγησης που έχει καταγραφεί στην κοινωνία ως
διεφθαρµένο. Ξέρουµε και τις τιµές που πληρώνουν οι πολίτες.
Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έφερε αλλαγές που κινούνται προς τη
σωστή κατεύθυνση µε προφανή προχειρότητα όσον αφορά στην
προετοιµασία εφαρµογής.

Εσείς, όµως, κάνατε αυτό που κάνετε σ’ όλα τα θέµατα. Αντί
να βελτιώσετε το νοµοσχέδιο εκεί που υπάρχει το πρόβληµα, έρ-
χεστε να το καταργήσετε και να επανέλθετε στην προηγούµενη
«αµαρτωλή» κατάσταση. Ήταν κοινωνικά αποδεκτή βέβαια, ήταν
µια κατάσταση διαφθοράς. 

Μας λέτε ότι είναι 105.000 οι πολίτες, οι νέες και οι νέοι που
περιµένουν να βγάλουν διπλώµατα οδήγησης. Αυτοί οι άνθρωποι
στο εννεάµηνο που δίνετε µέχρι να ξαναλλάξει ο νόµος, όπως
έχετε ανακοινώσει, θα οδηγηθούν σε αυτό το σύστηµα διαφθο-
ράς για να βγάλουν τα διπλώµατά τους. Μ’ αυτήν την πίεση,
όπως µας λέτε, για τους 105.000 ανθρώπους τι θα γίνει; Θα αυ-
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ξηθεί η διαφθορά ή όχι; Δεν γνωρίζετε ότι θα πολλαπλασιαστούν
τα φαινόµενα διαφθοράς ακόµα και σε σχέση µε το παλιό σύ-
στηµα; Το γνωρίζετε και το επιτρέπετε; 

Αυτή η πρόχειρη παράταση, στην ουσία η πρόταση διαγραφής
του προηγούµενου νόµου, χρειάστηκε ενάµιση µήνα Κυβέρνη-
σης για να ετοιµαστεί; Αφού εσείς δεν βιαζόσασταν για ενάµιση
µήνα να καταθέσετε αυτήν την απλή κατάργηση στην πράξη του
νόµου, γιατί το νοµοσχέδιο αυτό είναι κατεπείγον; Επειδή καθυ-
στερήσατε ενάµιση µήνα; 

Τώρα µας φέρνετε και τις εκπρόθεσµες τροπολογίες. Δεν το
λέει αυτό µόνο ο Κανονισµός. Το λένε και οι υπηρεσίες της Βου-
λής. Έχουµε από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων τροπολογία εκπρόθεσµη. Το γράφει πάνω-πάνω. Έχουµε
τροπολογία από το Υπουργείο Ναυτιλίας. Εκπρόθεσµη, το γρά-
φει πάνω-πάνω. Έχουµε τροπολογία από το Υπουργείο Υγείας.
Εκπρόθεσµη, το γράφουν οι υπηρεσίες της Βουλής. Έχουµε από
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Εκπρόθεσµη. Βέβαια,
είναι και η τροµερή τροπολογία για την ΕΥΠ. Εκπρόθεσµη. Τι ση-
µασία έχει, όµως, αν τα γράφουν αυτά οι υπηρεσίες της Βουλής,
αφού οι κανονισµοί σ’ αυτό το Κοινοβούλιο δεν τηρούνται; 

Όσον αφορά την τροπολογία για την ΕΥΠ, είναι κάτι συγκλο-
νιστικό. Αποκρύψατε το βιογραφικό του διοικητή της ΕΥΠ για
πολλές µέρες. Αποκαλύφθηκε γιατί το αποκρύβατε. Το αποκρύ-
βατε γιατί πάρα πολύ απλά δεν έχει πτυχίο αναγνωρισµένο αυτός
ο άνθρωπος. Έρχεστε τώρα εκ των υστέρων να νοµιµοποιήσετε
το παράνοµο, το ότι µπορεί να είναι διοικητής της ΕΥΠ κάποιος
χωρίς πτυχίο πανεπιστηµίου. Τελικά οι άριστοι και οι νόµοι είναι
για τους άλλους!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Απαξιώνετε τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Το ΜέΡΑ25 θα

βρεθεί απέναντι σ’ αυτή την προσπάθειά σας. Εµείς δεν θα ψη-
φίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα παραµείνουµε σ’ αυτή την Αί-
θουσα για να καταγγείλουµε αυτή την παραβίαση του
Κανονισµού της Βουλής, αυτή την απαξίωση του Κοινοβουλίου.
Θα εξαρτηθεί κι από τη διαδικασία µε την τροπολογία της ΕΥΠ.
Θα παραµείνουµε για να υπερασπιστούµε το κοινωνικό συµφέ-
ρον και τη δηµοκρατία. Όµως όλα θα έχουν κι ένα όριο. 

Παρακαλώ πολύ, να αποσύρετε την τροπολογία για την ΕΥΠ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με την οµιλία του κ.

Αρσένη, που τήρησε εν πολλοίς τον χρόνο του και τον ευχαρι-
στούµε, κλείνει ο κύκλος των ειδικών αγορητών εκ µέρους των
κοµµάτων. 

Εν συνεχεία θα καλέσω να λάβουν τον λόγο οι πέντε Υπουργοί
που έφεραν τις πέντε τροπολογίες. Ο επισπεύδων Υπουργός, κ.
Καραµανλής, µετά θα τοποθετηθεί περί της αποδοχής ή όχι των
τροπολογιών. Ύστερα θα µπούµε στον πρώτο κύκλο των οµιλη-
τών. Παρακαλώ, να λάβει τον λόγο ο κ. Ελευθέριος Οικονόµου,
Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, για την τροπολογία του
Υπουργείου του.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την προτεινόµενη τροπολογία
µε γενικό αριθµό 35 και ειδικό 5 προστίθενται παράγραφοι 2, 3
και 5 στο άρθρο 18 του σχεδίου νόµου µε τίτλο «Ρυθµίσεις του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και άλλες επείγουσες
διατάξεις», οι οποίες διαµορφώνονται ως εξής:

Με την προτεινόµενη ρύθµιση προστίθεται παράγραφος 5 στο
άρθρο 10 του νοµοθετικού διατάγµατος 1017/71, σύµφωνα µε
την οποία η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής πολιτικής του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη θα λαµβάνει ποσοστό 20%
επί των ετήσιων συνολικών οικονοµικών πόρων του ΤΑΧΔΙΚ. Ου-
σιαστικά δηλαδή συνεχίζει η χρηµατοδότηση ενός µέρους της
λειτουργίας των σωφρονιστικών καταστηµάτων, όπως ίσχυε και
µέχρι τώρα και έτσι διασφαλίζεται η οµαλή λειτουργία των φυ-
λακών. Είναι µια διάταξη η οποία είναι αναγκαία και κατεπεί-
γουσα προκειµένου να συνεχίσει η λειτουργία των φυλακών και
να διασφαλιστεί η κάλυψη των άµεσων αναγκών. 

Επίσης, επιχειρείται µε τη διάταξη η παροχή ως 31-12-2019 δι-
οικητικής υποστήριξης από πλευράς Υπουργείου Δικαιοσύνης

στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής, προκειµένου
να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος και να υπάρξει µια οµαλή προσαρ-
µογή στη νέα δοµή του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης, όπου µε-
ταφέρεται. 

Παράλληλα, συστήνεται στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµα-
τικής Πολιτικής η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και
Διοικητικής Υποστήριξης, µε τρεις Διευθύνσεις: Μια Οικονοµικής
Διαχείρισης, µια Προµηθειών και µια Ανθρώπινου Δυναµικού και
Διοικητικής Υποστήριξης. 

Επίσης, στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής συ-
στήνεται Γενική Διεύθυνση Διαχείρισης Καταστηµάτων Κράτη-
σης και Διαχείρισης Κρίσεων, µε δυο Διευθύνσεις: Μία
Διαχείρισης Καταστηµάτων Κράτησης και µία Διαχείρισης Κρί-
σεων, προκειµένου να εξασφαλίσουµε την πληρέστερη και κα-
λύτερη λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης και να υπάρχει
ως προς το σκέλος της διοικητικής και οικονοµικής υποστήριξης
η Γενική Γραµµατεία, η οποία θα συντονίζει το όλο αυτό έργο,
αλλά παράλληλα ως προς το επιχειρησιακό σκέλος να µπορεί να
υπάρχει καλύτερος συντονισµός, δεδοµένου ότι, όπως γνωρίζετε
όλοι σας πάρα πολύ καλά, τα προβλήµατα µέσα στις φυλακές
από πλευράς τάξης, ασφάλειας και διασφάλισης γενικότερα των
δικαιωµάτων των κρατουµένων αλλά και των σωφρονιστικών
υπαλλήλων είναι οξυµένα και απαιτούν άµεσες λύσεις προκειµέ-
νου να υπάρξει ευνοµία και ευταξία µέσα στον χώρο των φυλα-
κών. Αναγκαία, βέβαια, προϋπόθεση προς αυτό είναι να
εξασφαλίσουµε και την οµαλή λειτουργία του επιστηµονικού
συµβουλίου, το οποίο µέχρι τώρα ήταν ενδεκαµελές. Όπως γνω-
ρίζετε, η παροχή των υπηρεσιών των µελών του επιστηµονικού
συµβουλίου είναι αµισθί. Ως ενδεκαµελές που ήταν, ουσιαστικά
καθίστατο δύσχρηστη η λειτουργία του, δεδοµένου ότι η συγ-
κρότηση του ήταν πάρα πολύ δύσκολη. Τώρα, λοιπόν, επιχειρεί-
ται από ενδεκαµελές να είναι πενταµελές. Με αυτό τον τρόπο
διασφαλίζεται η άρτια επιστηµονική συγκρότησή του και µπορεί
να εισηγείται, να λειτουργεί αποτελεσµατικά, ώστε να µπορέ-
σουµε να εφαρµόσουµε και στη χώρα µας µία σωφρονιστική πο-
λιτική, η οποία να ανταποκρίνεται στο δικό µας πολιτισµό, αλλά
παράλληλα να εναρµονιστούµε, επιτέλους, και µε τις υποδείξεις
τόσο του Συµβουλίου της Ευρώπης όσο και των διεθνών οργα-
νισµών.

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη αναφορά στην προτει-
νόµενη τροπολογία µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4, που αφορά
στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Όπως γίνεται γνωστό και
αντιλαµβάνεστε, επιχειρείται να υπάρξει µία θεσµική πλέον λει-
τουργία της υπηρεσίας για πρώτη φορά ως προς το σκέλος των
συνεργασιών της, τόσο µε το εξωτερικό όσο και στο εσωτερικό.
Οι κίνδυνοι για τη χώρα είναι γνωστοί, είναι ορατοί. Οι προκλή-
σεις τόσο στο διεθνές όσο και στο εσωτερικό περιβάλλον είναι
µεγάλες, υπαρκτές. Επιβάλλεται πλέον η Υπηρεσία Πληροφο-
ριών τόσο στις συνεργασίες της µε τους ξένους φορείς όσο και
στο εσωτερικό, να έχει διαφάνεια και έναν θεσµικό χαρακτήρα.
Είναι µία πάρα πολύ σηµαντική διάταξη αυτή. Επιχειρείται για
πρώτη φορά η αποκατάσταση, θα έλεγα, του κύρους της υπη-
ρεσίας και η λειτουργία της µε έναν θεσµικό τρόπο.

Παράλληλα, προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε µέσα από το
επιτελικό γραφείο του διοικητή του και των υποδιοικητών, το
οποίο ξανασυστήνεται, µία καλύτερη λειτουργία, ούτως ώστε και
ο διοικητής, αλλά και οι υποδιοικητές να µπορούν να έχουν την
αναγκαία γραµµατειακή υποστήριξη, µε τις επιµέρους διατάξεις
οι οποίες ρυθµίζονται. 

Τέλος, όσον αφορά το θέµα των προσόντων του διοικητή, απο-
δίδεται µεγάλη σηµασία στην επαγγελµατική συγκρότηση και ου-
σιαστικά στην διασφάλιση όλων εκείνων των αναγκαίων
κριτηρίων, ούτως ώστε το έργο του διοικητή της υπηρεσίας να
είναι αποτελεσµατικό. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να κάνω µία υπόµνηση. Μέχρι
τώρα, τουλάχιστον, ουδέποτε έχει ασκηθεί από κανένα κόµµα
της Βουλής ουσιαστική, θα έλεγα, κριτική πάνω στο θέµα των δι-
οικήσεων της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών κατά το παρελ-
θόν.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. Θα µιλή-
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σετε. Εν συνεχεία θα πάρετε τον λόγο. Πρέπει να ολοκληρώσει
ο Υπουργός.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια έκκληση: Είναι
καλό στα εθνικά θέµατα, στα θέµατα ασφάλειας και δεδοµένων
των κινδύνων που αντιµετωπίζουµε τόσο από πλευράς εξωτερι-
κών όσο και εσωτερικών απειλών, να υπάρξει µία αυτοσυγκρά-
τηση στη µικροκοµµατική προσέγγιση των θυµάτων αυτών και
στη µικροπολιτική. Οι κίνδυνοι είναι υπαρκτοί, είναι µεγάλοι και
νοµίζω ότι στα θέµατα ασφάλειας -ειδικά γι’ αυτούς τους κινδύ-
νους- µπορούµε όλοι να έχουµε την αναγκαία συναίνεση και προ-
σέγγιση σε όλα τα θέµατα αυτά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλείται ο κ.
Βορίδης να λάβει τον λόγο για την τροπολογία, η οποία είναι αρ-
µοδιότητος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε διάφορες παραδοξότη-
τες σε αυτήν την Αίθουσα. Και λέω παραδοξότητες, γιατί, κύριε
Κεγκέρογλου και κύριε Τζανακόπουλε, είστε καιρό στην Αίθουσα.
Σωστά; Δεν εξελέγητε προσφάτως και άρα γνωρίζετε την πρα-
κτική του Σώµατος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ προσφάτως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Γνωρίζετε πως κατ’ επανάληψη το Σώµα έχει
αποφανθεί για τα ζητήµατα και του εκπροθέσµου και της συνά-
φειας των τροπολογιών. 

Και πάµε λίγο στην ουσία. Μα, εκεί ερείδεται καταρχήν η αν-
τίρρηση σας. Αυτά είπατε. Θέσατε ζήτηµα Κανονισµού και είπατε
ότι υπάρχει παραβίαση στα άρθρα 87 και 88. Αυτά δεν είπατε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Όχι µόνο αυτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα πάµε και στα άλλα, κύριε Βαρεµένο. Ένα,
ένα να τα τελειώνουµε. 

Πάµε στα άρθρα 87 και 88. Τι λέει το άρθρο 87; Λέει ότι για
να είναι εµπρόθεσµη η τροπολογία, η κατάθεσή της πρέπει να
γίνει τρεις ηµέρες πριν. Και τι αναφέρει το άρθρο 88; Αναφέρει
ότι πρέπει να υπάρχει συνάφεια µε το γενικό θέµα του αντικει-
µένου. Μάλιστα.

Ως προς το βασικό, το θέµα του εκπροθέσµου και δήθεν αιφ-
νιδιασµού, σας θυµίζω ότι συζητούµε κατεπείγον νοµοσχέδιο.
Όταν το νοµοσχέδιο κατετέθη εχθές, πώς είναι δυνατόν να τη-
ρηθεί το τριήµερο; 

Άρα, προφανώς ορθά ερµηνευτικά έχει κατ’ επανάληψη κριθεί
από το Σώµα ότι όταν συζητούµε κατεπείγον, δεν έχει νόηµα η
τήρηση του τριηµέρου, όχι µία φορά, πολλές φορές.

Κύριε Τζανακόπουλε, εσάς σας βλέπω ζωηρό. Δεν το έχετε
κάνει αυτό ποτέ! Έτσι δεν είναι; Η κυβέρνησή σας εκπρόθεσµη
τροπολογία και άσχετη δεν έχει φέρει σε νοµοσχέδια. Δεν σας
έχει τύχει αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πάµε, όµως και στο µείζον. Τι είναι

το σηµαντικό; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Μην βιάζεστε. Γιατί βιάζεστε; Δεν θέλω άγχη. Ηρεµία και νη-
φαλιότητα και θα τα πούµε όλα.

Τι έχει πει κατ’ επανάληψη το Συµβούλιο της Επικρατείας; Τα
ζητήµατα αυτά των άρθρων 87 και 88 αποτελούν µη ελεγκτέα δι-
καστικώς ζητήµατα και κρίνονται ως interna corporis του Σώµα-
τος. 

Τι λέει, δηλαδή, το Συµβούλιο; Λέει ότι εµείς εδώ, στη Βουλή,
κυριαρχικά έχουµε τη δυνατότητα να αποφασίσουµε για αυτά.
Γιατί το λέει αυτό το Συµβούλιο; Διότι θέλει να πάει στην ουσία.
Δηλαδή τι; Να µας αφήσει να κρίνουµε εάν πράγµατι υπάρχει κα-
τεπείγον, εάν πράγµατι υπάρχει µία ουσιαστική αναγκαιότητα να
ρυθµιστεί ένα ζήτηµα που έχει µία κρισιµότητα. Και θέλει αυτό
να το αφήσει στην κυριαρχία του Κοινοβουλίου. Είναι έτσι; Είναι.

Αντί, λοιπόν, να πάτε τώρα στην ουσία των θεµάτων και να

πείτε «διαφωνούµε, γιατί η ρύθµιση δεν είναι κατεπείγουσα ή α’
ή β’ και δεν έπρεπε να εισαχθεί γιατί δεν είναι επείγουσα», βάζετε
ένα γενικό θέµα, το οποίο δεν πατάει.

Έρχοµαι στο δικό µου, να σας εξηγήσω το κατεπείγον της
δικής µου τροπολογίας. 

Η δική µου τροπολογία αποτελεί ενσωµάτωση µιας τροποποί-
ησης µιας κοινοτικής οδηγίας, η οποία έχει προθεσµία ενσωµα-
τώσεως την 30ή Αυγούστου. Μετά την παρέλευση της
ηµεροµηνίας αυτής, υπάρχει ζήτηµα κυρώσεων για τη χώρα.

Θα συµφωνήσει το Σώµα ότι είναι δικαιολογηµένο το κατεπεί-
γον, για να αποφύγουµε τις κυρώσεις; Θα συµφωνήσει, λοιπόν, το
Σώµα ότι ενσωµατώνοντας εδώ αυτήν την οδηγία, κάνουµε καλά
τη δουλειά µας εµείς, ενώ η οδηγία αυτή έπρεπε να είχε ενσωµα-
τωθεί πολύ πιο πριν, από κάποιους άλλους που την είχαν χρόνια
στα χέρια τους και δεν την ενσωµατώνανε και τώρα µας κατηγο-
ρούν, γιατί ακολουθούµε αυτήν την εσπευσµένη διαδικασία για να
τηρήσουµε µία προθεσµία που θα µπορούσε να έχει τηρηθεί;

Άρα, ως προς το κατεπείγον είναι σαφές; Είναι σαφές. 
Η ουσία της διατάξεως της δίκης µου -τι είναι αυτή, δηλαδή, η

αλλαγή του Κανονισµού- αφορά ζητήµατα φυτοπροστασίας, εν-
δείξεων και επικινδυνότητας. Γίνεται αυστηρότερη η ευρωπαϊκή
νοµοθεσία σε σχέση µε την χρήση και τις διαδικασίες αδειοδό-
τησης ορισµένων σκευασµάτων φυτοπροστασίας. 

Δεν µπαίνω σε περισσότερες λεπτοµέρειες. Είναι εκτενείς και
τεχνικοί οι πίνακες, οι οποίοι αφορούν το ζήτηµα αυτό.

Η δεύτερη διάταξη που φέρνω, επίσης έχει ζήτηµα κατεπεί-
γοντος. Και αναφέροµαι στην παράγραφο 2, µε την οποία ρυθ-
µίζεται ένα ειδικό θέµα αλιείας και αφορά παράταση προθεσµίας
προσφυγών αλιέων, οι οποίοι, αν δεν τους δώσουµε αυτήν την
παράταση -στην πραγµατικότητα λήγει η προθεσµία στην 31 Αυ-
γούστου- δεν θα µπορούν να υπαχθούν σε ρύθµιση που έχει
κάνει η προηγούµενη κυβέρνηση. Ζητάµε εδώ να εγκρίνετε την
παράταση των προσφυγών αυτών, της προθεσµίας, για ένα δί-
µηνο, για να υπαχθούν σε ρύθµιση που έχετε κάνει εσείς. Ελπίζω
να µη στεναχωριέστε για αυτό.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα το ψηφίσουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εάν µου επιτρέπετε, παρ’ ότι εγώ

έχω εξηγήσει τα θέµατά µου, το µόνο το οποίο θέλω να σας πω
ακόµη είναι ότι θα καταθέσω µία νοµοτεχνική βελτίωση, γιατί
στην αιτιολογική έκθεση υπάρχει ένα τυπογραφικό λάθος. Ανα-
φέρεται λάθος ο Κανονισµός. Αντί για 1108, αναφέρεται 1008.
Καταθέτουµε, λοιπόν, τώρα νοµοτεχνική, για να βελτιώσουµε
αυτό το τυπογραφικό λάθος στην αιτιολογική έκθεση.

Αν µου επιτρέπετε, όµως, θα ήθελα να πω µισή κουβέντα γι’
αυτό το µεγάλο θέµα του διοικητή της ΕΥΠ. Είναι µείζον θέµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ως αρµόδιος Υπουργός το λέει
τώρα αυτό, κύριε Πρόεδρε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ο διοικητής της ΕΥΠ, λέει ο κ. Τζα-
νακόπουλος, έχει κάνει τεράστια ζηµιά αυτό το µήνα. Ο διοικητής
που δεν έχει οριστεί και δεν έχει πάει στην ΕΥΠ! Τόσα ξέρει ο κ.
Τζανακόπουλος και λέει και τόσο εµπαθής είναι η κριτική του που
και τον διόρισε και πήγε κι έκανε και ζηµιά ο µη διορισµένος δι-
οικητής! 

Πάµε, όµως, τώρα στο ζήτηµα των αλλαγών. Δεν άκουσα την
ουσία της κριτικής σας. Γιατί εγώ τι θα περίµενα από εσάς; Θα
περίµενα να γυρίσετε και να κάνετε συζήτηση για την ουσία, όχι
για το πρόσωπο. Η ουσία ποια είναι; Κουβέντα δεν έχετε πει…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ότι δεν έχει πτυχίο! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ότι δεν  έχει πτυχίο. Προσέξτε µε: Όταν λέτε ότι
δεν έχει πτυχίο, µιλάτε για το πρόσωπο. Εδώ το ερώτηµα που
πρέπει να κάνετε…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Για όποιον! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε λίγο. Είναι διαφορετική. Διαβάστε τις
δύο ρυθµίσεις και πάνω σ’ αυτό τοποθετηθείτε.

Τι λέει η µία ρύθµιση, αυτή που αλλάζουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Λέει ότι πρέπει να έχει πτυχίο πανεπιστηµίου και δι-
οικητική εµπειρία. Άρα, ποιος µπορεί να διοριστεί διοικητής της
ΕΥΠ µε την προηγούµενη ρύθµιση; Απόφοιτος µίας σχολής πα-
νεπιστηµιακής, µε διοικητική εµπειρία…
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Σταµάτησε ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Τι έγινε; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Σταµάτησε ο χρόνος, κύριε Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Βλέπετε; Δεν είναι κακό αυτό. Το ότι συγκλονίζεστε
τόσο πολύ που σταµατάει ο χρόνος, δεν είναι κακό. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, να τηρείτε το χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε, δυ-
στυχώς, ο χρόνος δεν σταµατάει. Αυτό είναι το πρόβληµα. Είναι
τεχνικό το θέµα, αλλά, δυστυχώς, δεν σταµατάει. Λύνεται τώρα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Θα µιλάει µέχρι το πρωί ο κ. Βορίδης; Και µιλάει ωραία! 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Όχι, δεν θα µιλάω µέχρι το πρωί.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν θα µιλάει µέχρι το
πρωί.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δύο επιχειρήµατα και τελείωσα.

Επαναλαµβάνω: Τι λέει η προηγούµενη διάταξη; Λέει, «πτυχίο
και κάποια διοικητική εµπειρία». Δηλαδή, ποιος έχει δυνατότητα
να διοριστεί; Κάποιος ο οποίος αποφοίτησε χθες, πήγε και πήρε
µία διευθυντική θέση σε µία ιδιωτική εταιρεία επί τρίµηνο, διορί-
ζεται διοικητής της ΕΥΠ. Σωστά; Μπορεί να είναι είκοσι τριών
ετών. Γίνεται µε την προηγούµενη ρύθµιση; Γίνεται. Τι λέµε εµείς;
Λέµε, «πτυχίο ή δεκαετής επαγγελµατική εµπειρία». Ερώτηση… 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Και τα δυο µαζί δεν γινόταν; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε λίγο. Δεν αµφισβητώ ότι και η µία και η
άλλη διάταξη αφήνουν ευρύτατη διακριτική ευχέρεια επιλογής
προσώπων. Στην πραγµατικότητα, η βούληση του νοµοθέτη, -και
του προηγούµενου και του παρόντος νοµοθέτη, αυτού που προ-
τείνει, δηλαδή, σήµερα η Κυβέρνηση- είναι πράγµατι για την επι-
λογή προσώπου σε µία τέτοια κρίσιµη θέση να υπάρχει ευρύτατη
διακριτική ευχέρεια. 

Δηλαδή, εσείς λέτε ότι άνθρωποι µε µεγάλη επαγγελµατική εµ-
πειρία µπορεί να είναι λιγότερο ικανοί γι’ αυτή τη θέση από κά-
ποιον που έχει ένα πτυχίο από οπουδήποτε.   

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Και η αριστεία; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και δεν συζητάτε γι’ αυτό. Συζητάτε για να πλή-
ξετε εκ των προτέρων µία επιλογή. Και αυτό είναι που σας είπε
εδώ ο κύριος Υπουργός, ότι δεν σέβεστε στο σηµείο αυτό την
ευρύτατη απαιτούµενη συναίνεση για τα ζητήµατα αυτά. Γιατί;
Για να βγάλετε µικροπολιτικό µεροκάµατο σήµερα! Αυτό είναι
όλο κι όλο.

Άρα, κυρίες και κύριοι, κανένα ζήτηµα δεν υπάρχει! Ορθά νο-
µοθετεί η Κυβέρνηση και προχωράµε σε αυτό που πρέπει να κά-
νουµε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Άριστοι! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

το λόγο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ θα ήθελα το λόγο,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχουµε συµφωνήσει ότι θα συνεχιστεί έτσι η διαδικασία. Η δια-
δικασία είναι σύντοµη και σαφής. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να κάνουµε µία δήλωση. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα τελειώσουν οι

Υπουργοί την ανάγνωση των τροπολογιών…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για την τροπολογία που µίλησε

και ο κύριος Υπουργός θα πω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφήστε µε να µι-

λήσω, κύριε Κεγκέρογλου.
Θα τελειώσουν οι Υπουργοί τις πέντε τροπολογίες, θα δούµε

τυπικά αν η Κυβέρνηση, διά του επισπεύδοντος Υπουργού, του
κ. Καραµανλή, τις αποδέχεται µία προς µία και εν συνεχεία και

πριν τη συζήτηση του πρώτου κύκλου των οµιλητών, θα δούµε
αν πρέπει να τοποθετηθούν οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μας προσβάλλει όµως! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν µπορούν να το-

ποθετηθούν οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι πριν την τυπική εν-
σωµάτωση των τροπολογιών στο σώµα του νοµοσχεδίου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εδώ υπάρχει θέµα προσβολής
της προσωπικότητάς µας! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Βελόπουλος
που είναι Αρχηγός κόµµατος κι όχι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, έχει ορθώς ζητήσει να τοποθετηθεί µετά τους Υπουργούς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εδώ υπάρχει ηθικό θέµα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ, κύριε

Κεγκέρογλου. 
Άρα, τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Πλακιωτάκης, για να ανα-

πτύξει την τροπολογία του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι ευχαριστείτε, κύριε Πρόεδρε;
Θα µας ευχαριστήσετε για να µας προσβάλλουν και άλλο οι
Υπουργοί; Εκεί που µας χρώσταγαν, µας πήραν και το βόδι;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν έχετε τον λόγο!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι δυνατόν, αυτή η διαδικα-
σία; Ο κ. Βορίδης µιλούσε για άλλα θέµατα από την τροπολογία
του!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν έχετε τον λόγο! Θα µιλήσει ο κ. Πλακιωτάκης για την τροπο-
λογία του Υπουργείου Ναυτιλίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πώς δεν τον έχω; Ανάµεσα
στους Υπουργούς µιλάνε κι άλλοι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Πλα-
κιωτάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η πρακτική ακόµα και επί ΣΥΡΙΖΑ
ήταν ότι ανάµεσα σε Υπουργούς µιλάνε και απλοί Βουλευτές!
Ακόµα και επί ΣΥΡΙΖΑ!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν είστε απλός Βουλευτής...

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ τη δήλωση
θα την κάνω. Θέτε δεν θέτε, θα την ακούσετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, δεν γίνεται έτσι!
Δεν γίνεται έτσι!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η δήλωση είναι ότι αυτό το αί-
σχος εµείς δεν το νοµιµοποιούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κεγκέρογλου,
δεν γίνεται έτσι!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να µείνετε µόνοι, να τα συζητή-
σετε, οι Υπουργοί και οι Βουλευτές που ψηφίζουν, χωρίς να ρω-
τάνε!

Ευχαριστούµε πάρα πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν γίνεται έτσι,

ποιος µιλάει πιο δυνατά. Αυτό γίνεται σε άλλες αρένες! Εδώ θα
µιλήσει ο Υπουργός.

Τον λόγο έχει ο κ. Πλακιωτάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η διάταξη η οποία κατετέθη από το Υπουργείο Ναυτιλίας και

Νησιωτικής Πολιτικής, αφορά τις δαπάνες που θα προκληθούν
από τις συµβάσεις ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας. Μέχρι σή-
µερα τι γινόταν; Οι συγκεκριµένες δαπάνες καλύπτονταν από τον
τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής. Και αναφέροµαι στις άγονες γραµµές, που είναι
πιο γνωστές. Με αυτό που κάνουµε σήµερα, ουσιαστικά θα κα-
λύπτονται από τις πιστώσεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Αυτό, πρακτικά, τι ευελιξία µας δίνει; Κατ’ αρχάς δεν θα
µένουν αδιάθετα στο τέλος του έτους -είναι γνωστό ότι το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µεταφέρεται στο επόµενο οικο-
νοµικό έτος µέχρι φυσικής εξάντλησης του αντικειµένου- και,
βεβαίως, θα υπάρχει καλύτερο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα. 

Γιατί είναι επείγουσα η διάταξη; Διότι, θέλουµε να προχωρή-
σουµε τις διαγωνιστικές διαδικασίες, προκειµένου να προωθη-
θούν οι νέες συµβάσεις ανάθεσης δηµοσίων υπηρεσιών από
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1-11-2019. Και τι σκοπεύουµε ως Κυβέρνηση να προωθήσουµε;
Κατ’ αρχάς, να βελτιώσουµε το ακτοπλοϊκό δίκτυο µε καλύτερα
πλοία, µε καλύτερα χαρακτηριστικά, µε δυνατότητα θεσµοθέτη-
σης πλοίου αντικατάστασης και, βεβαίως, να βελτιώσουµε ευρύ-
τερα τις ακτοπλοϊκές συνδέσεις του νησιωτικού χώρου.

Βούληση της σηµερινής Κυβέρνησης είναι να στηρίξει τη νη-
σιωτική Ελλάδα, όπου κατοικεί το 15% των Ελλήνων πολιτών.

Εποµένως, κύριε Πρόεδρε, ζητώ την υπερψήφιση της συγκε-
κριµένης διατάξεως. 

Και επιτρέψτε µου σ’ αυτό το σηµείο να συµπληρώσω ότι σή-
µερα κατετέθη το νέο, βελτιωµένο master plan της ΟΛΠ Α.Ε. στο
Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Είχαµε καταστή-
σει σαφές από τις πρώτες µέρες που αναλάβαµε την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου, ότι µας ενδιαφέρει να προωθηθούν το
συντοµότερο χρονικό διάστηµα όλες εκείνες οι απαραίτητες
επενδύσεις, που θα στείλουν το «πράσινο φως» στους υποψήφι-
ους επενδυτές ότι επιτέλους η Ελλάδα είναι φιλική χώρα προς
τις επενδύσεις. Αυτό είναι το πρώτο µας µέληµα. Γίνεται αυτό το
βήµα µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Θέλω να σηµειώσω ότι παλεύουµε µε το συγκεκριµένο master
plan τα τελευταία τριάµισηχρόνια. Και εµείς µέσα σε ενάµιση
σχεδόν µήνα και σε συνεργασία µε τους επενδυτές, καταφέρ-
νουµε να καταθέσουµε ένα βελτιωµένο master plan, πάντοτε, βέ-
βαια, µέσα στα πλαίσια της νοµιµότητας. 

Επιτέλους, η Ελλάδα στέλνει «πράσινο φως» και προχωρεί τις
δοµικές εκείνες αλλαγές που είναι απαραίτητες. Με αυτόν τον
τρόπο δηµιουργούµε ανταγωνιστικό, επιτέλους, κλίµα για επεν-
δύσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πλακιωτάκη για τη συντοµία.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοντοζαµάνης.
Κύριε Κοντοζαµάνη, ως Υφυπουργός Υγείας θα µιλήσετε για

την τροπολογία που αφορά στο Υπουργείο σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Η τροπολογία-προσθήκη του Υπουργείου Υγείας έχει πράγ-

µατι επείγον χαρακτήρα, διότι αφορά στη συνέπεια τήρησης
προθεσµιών από την πλευρά του κράτους και στην καθηµερινή
λειτουργία των νοσοκοµείων.

Ειδικότερα, σύµφωνα µε τον νόµο 4613 ορίζεται η 1η Σεπτεµ-
βρίου ως η ηµεροµηνία έναρξης µιας νέας διαδικασίας έγκρισης
και χρηµατοδότησης συνεδρίων και επιστηµονικών εκδηλώσεων
στο χώρο της υγείας.Η αρµοδιότητα µεταφέρεται από τον
Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων στο Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας.
Για τεχνικούς λόγους και λόγω του γεγονότος ότι απαιτείται η
προεργασία ειδικά στα πληροφοριακά συστήµατα, δεν είναι δυ-
νατόν να είµαστε συνεπείς ως προς την προθεσµία και για τον
λόγο αυτό ζητάµε την παράταση της προθεσµίας έναρξης της
εν λόγω διαδικασίας µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του τρέχοντος
έτους.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά την καθηµερινή λειτουργία των νο-
σοκοµείων, είναι µέληµά µας να προσφέρουµε τις καλύτερες
υπηρεσίες υγείας στους πολίτες. Γνωρίζουµε την κακή κατά-
σταση των νοσοκοµείων την οποία παραλάβαµε και η Κυβέρνηση
έχει καταστήσει σαφές, ότι η αξιολόγηση των διοικήσεων των νο-
σοκοµείων θα είναι συνεχής και µε συγκεκριµένα κριτήρια, έτσι
ώστε να µπορούµε να παρέχουµε τις καλύτερες υπηρεσίες
υγείας. 

Για τον λόγο αυτό, στην επιτροπή αξιολόγησης των διοικητών
των νοσοκοµείων αντικαθιστούµε ένα µέλος και βάζουµε ένα µά-
χιµο στέλεχος, έναν προϊστάµενο του Υπουργείου Υγείας. Είναι
το πιο κατάλληλο πρόσωπο που γνωρίζει τόσο την ανθρωπογε-
ωγραφία στο σύστηµα υγείας, όσο και τις καθηµερινές ανάγκες
λειτουργίας των νοσηλευτικών ιδρυµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Την πέµπτη τροπο-

λογία θα αναπτύξει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Στην πραγµατικότητα, θα προσπαθήσω µε επιχειρηµατολογία
να ενισχύσω την αιτιολόγηση που έκανε νωρίτερα ο Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη, κ. Οικονόµου. Και, φυσικά, αναφέροµαι
στην τροπολογία η οποία επιµερίζει πόρο του ΤΑXΔΙΚ, προκειµέ-
νου να χρηµατοδοτηθούν, ουσιαστικά, οι λειτουργίες της Γραµ-
µατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής. 

Φαντάζοµαι ότι είναι µια αυτονόητη τροπολογία, η οποία δεν
νοµίζω ότι δηµιουργεί κάποιο ζήτηµα, προκειµένου να υπάρχουν
διαφορετικά επιχειρήµατα από οποιαδήποτε πλευρά. Αντιλαµβά-
νεστε ότι είναι, ουσιαστικά, η εξέλιξη η οποία δροµολογείται µε
τη µεταφορά της αντεγκληµατικής πολιτικής από το Υπουργείο
Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Αυτά και µόνο, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι η βασική αιτιολό-
γηση έχει ήδη τεθεί από τον κ. Οικονόµου νωρίτερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ τον επι-

σπεύδοντα Υπουργό, τον κ. Κώστα Καραµανλή να τοποθετηθεί
επί των τροπολογιών των συναδέλφων του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Μεταφο-
ρών και Υποδοµών): Κύριε Πρόεδρε, σε συνέχεια των υπουργι-
κών τροπολογιών, οι οποίες έχουν αναπτυχθεί στην Ολοµέλεια
από τους αρµόδιους Υπουργούς, σας ενηµερώνω ότι γίνονται
δεκτές και εντάσσονται στο σώµα του νοµοσχεδίου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µια δήλωση …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ένα λεπτό, κύριε συ-

νάδελφε. 
Αυτή είναι η τυπική σειρά της διαδικασίας. Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Γεραπετρίτης, για να τοπο-
θετηθεί πάνω σε αυτές τις τροπολογίες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε
Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να µιλήσω, αλλά µου περιποίησε την
τιµή για µια ακόµη φορά ο κ. Τζανακόπουλος να αναφερθεί σε
εµένα πολλές φορές, µολονότι δεν εισηγούµαι εγώ τις συγκεκρι-
µένες διατάξεις, οπότε οφείλω µια απάντηση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος τις εισηγείται; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τις ει-

σηγήθηκε, κ. Οικονόµου, κύριε Τζανακόπουλε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί, κύριε Γεραπετρίτη;

Φοβόσαστε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Παρά

ταύτα, έχω να πω τα εξής και θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο
σαφής γίνεται. 

Υπήρξε µια απόδοση µεγάλης µοµφής για το γεγονός ότι έρ-
χονται κατ’ επανάληψη νοµοσχέδια τα οποία είναι επείγοντα και
κατεπείγοντα. Αφήνω κατά µέρος το ποιος έφερε τα περισσό-
τερα επείγοντα, διότι σε ό,τι µε αφορά, αυτού του τύπου η πα-
ρελθοντολογία δεν µε αφορά. Θα µπω στην ουσία των
πραγµάτων. 

Σήµερα η Κυβέρνηση συµπληρώνει τριάντα πέντε ηµέρες από
τότε που έλαβε ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή. Τριάντα
πέντε ηµέρες! Στις τριάντα πέντε αυτές ηµέρες θα έχουν ψηφι-
στεί πέντε νοµοσχέδια, αν η Βουλή µας κάνει την τιµή να ψηφίσει
το σηµερινό νοµοσχέδιο. Να υπενθυµίσω απλώς ότι η προηγού-
µενη κυβέρνηση το πρώτο της νοµοσχέδιο το έφερε στις σα-
ράντα πέντε ηµέρες. 

Επείγοντα, λοιπόν, και κατεπείγοντα, αγαπητοί Βουλευτές. Να
δούµε τι ήταν το καθένα. 

Το επιτελικό κράτος ήρθε µε τακτική διαδικασία. Η κυβερνησι-
µότητα των δήµων έπρεπε να ψηφιστεί µέχρι την 1η Σεπτεµβρίου,
διότι διαφορετικά θα κατέρρεε το σύστηµα διακυβέρνησης των
δήµων εξαιτίας του συστήµατος, το οποίο υιοθετήθηκε. 

Οι φορολογικές διατάξεις που ήρθαν ως κατεπείγουσες
έπρεπε να ψηφιστούν, διότι την επαύριο εκδίδονταν τα εκκαθα-
ριστικά ΕΝΦΙΑ, τα οποία κρατήθηκαν για αυτόν τον λόγο. Ή
µήπως δεν συµφωνούµε και σε αυτό, το οποίο εξάλλου ψηφί-
στηκε από όλες τις πτέρυγες της Βουλής; 

Το τέταρτο νοµοσχέδιο ήταν η προστασία προσωπικών δεδο-
µένων. Είχαµε δεκαέξι µήνες καθυστέρηση να ενσωµατωθεί η
κοινοτική οδηγία, η οποία στοίχισε 2.500.000.000 ευρώ, 5.500
ευρώ για κάθε ηµέρα, η οποία παρερχόταν. Μήπως δεν ήταν κα-
τεπείγον αυτό; Ούτε αυτό ήταν κατεπείγον. 
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Να θυµίσω απλώς λοιπόν ότι παρέµεινε εκκρεµής η προστασία
προσωπικών δεδοµένων όλων των πολιτών. Ας απολογηθεί κά-
ποιος για το γεγονός ότι υπήρξαν δύο νοµοπαρασκευαστικές
επιτροπές και δύο νοµοσχέδια και κανένα από αυτά δεν έκανε
στην προηγούµενη διακυβέρνηση για να έρθουµε εµείς µέσα
στις τριάντα πέντε ηµέρες να ρυθµίσουµε το θέµα να σταµατήσει
το πρόστιµο. Αυτό δεν είναι κατεπείγον; Ούτε αυτό είναι κατε-
πείγον.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για την ΕΥΠ πείτε τώρα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντά-

ξει, δεν είναι κατεπείγον. 
Το σηµερινό νοµοσχέδιο, επίσης, δεν είναι κατεπείγον. Δεν

έχει καµµία σηµασία ότι χιλιάδες πολίτες είναι εγκλωβισµένοι σή-
µερα. Καµµία σηµασία δεν έχει αυτό. Δεν είναι κατεπείγον το γε-
γονός ότι εµείς όλοι µπορούµε να οδηγούµε το αυτοκίνητό µας,
ενώ έχει εγκλωβιστεί ένας µεγάλος αριθµός, διότι υπήρξε ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο στην πραγµατικότητα εισήγαγε ένα σύ-
στηµα, το οποίο εκ των πραγµάτων δεν µπορούσε τον χρόνο
αυτό να υλοποιηθεί. Αυτό δεν είναι κατεπείγον. Εάν είναι κατε-
πείγον ή όχι –θα µου επιτρέψετε να πω- να ρωτήσετε εκείνους
που εγκλωβίστηκαν όλον αυτόν τον χρόνο. Τότε, θα δούµε εάν
είναι κατεπείγον ή όχι.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πόσες χιλιάδες; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας πείτε για την ΕΥΠ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα µι-

λήσω και για την ΕΥΠ…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά ο κ. Ηλιάδης σας τα

λέει; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Τζανακόπουλε,

προφανώς, δεν έχετε τον λόγο. Το ξέρετε αυτό. Οπότε εκ περισ-
σού µιλάτε. Ο οµιλητής έχει τη δική του ροή και είναι απτόητος
εν σχέσει µε τις παρατηρήσεις σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό θα το δούµε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Υπουργέ, προ-

φανώς, συνεχίζετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας

ευχαριστώ. Ευχαριστώ και για το ότι δεν πτοούµαι. 
Θέλω να επισηµάνω, λοιπόν, το εξής απλό: Επειδή αναλώθηκε

σήµερα η µισή κουβέντα για τα επείγοντα και για τα κατεπεί-
γοντα, εγώ θέλω να πω -αυτό µπορείτε να µου το αναγνωρίσετε,
επειδή είστε και νοµικός- ότι είµαι εκείνος, ο οποίος κατ’ εξοχήν
έχει ασχοληθεί µε την καλή νοµοθέτηση, ότι όλες αυτές οι νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες ήταν πυροσβεστικές για να θεραπεύσουν
πληµµέλειες που διαµορφώθηκαν στην προηγούµενη διακυβέρ-
νηση, όλες µία προς µία. 

Όταν, λοιπόν, θα αποκατασταθεί η τάξη, η οποία διαταράχ-
θηκε -θα µου επιτρέψετε να πω- τότε θα δείτε την καλή νοµοθέ-
τηση και θα την αξιολογήσετε σε σχέση µε όσα συνέβαιναν στο
παρελθόν. Τότε θα την αξιολογήσετε και όχι στις πρώτες τριάντα
πέντε ηµέρες που εξαναγκαζόµαστε εκ των πραγµάτων να θερα-
πεύσουµε κενά, ασάφειες, πληµµέλειες που δηµιουργήσατε.

Δεύτερο ζήτηµα. Κύριε Τζανακόπουλε, δεν µου αρέσει καθό-
λου να απευθύνοµαι σε πρόσωπα εντός του Κοινοβουλίου. Θα
το κάνω όµως για µία φορά κατ’ εξαίρεση. Οι εκφράσεις, όπως
«σας προειδοποιούµε» και «µην τολµήσετε» είναι προσβολή της
δηµοκρατίας, κύριε Τζανακόπουλε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάντε µας µαθήµατα δηµο-

κρατίας!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το ότι

γελάτε σηµαίνει ότι δεν αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει δηµοκρατία.
Διότι δηµοκρατία σηµαίνει, κύριε Τζανακόπουλε, να σέβεστε και
τους κανόνες που έφεραν αυτό ακριβώς το ισοζύγιο πολιτικών
δυνάµεων µέσα στη Βουλή. Αυτό, λοιπόν, ας σεβαστούµε για µία
φορά. 

Το «σας προειδοποιούµε» και το «µην τολµήσετε» είναι εκφρά-
σεις, οι οποίες κατά την ταπεινή µου άποψη απάδουν από αυτόν
τον χώρο.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε και την περίφηµη ΕΥΠ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πόση ώρα

θα µιλάει ο κύριος Υπουργός; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εάν
θέλετε, κύριε Τζανακόπουλε, να µην µιλήσω για την ΕΥΠ, τότε
κάθοµαι. Δεν έχω πρόβληµα. Αν θέλετε να µην µιλήσω για την
ΕΥΠ, να καθίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Τζανακόπουλε,
θέλετε να µιλήσει ή να σας πω για πόσο θα µιλήσει; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ό,τι πει ο κ. Τζανα-

κόπουλος, κύριε Γεραπετρίτη. Υποτασσόµεθα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το σέ-
βοµαι, διότι εγώ τιµώ τις κοινοβουλευτικές µειοψηφίες και τα δι-
καιώµατά τους.

Για την περίφηµη ΕΥΠ θέλω να πω ένα πράγµα. Εγώ δεν είµαι
πολλά χρόνια κοινοβουλευτικός, αλλά ξέρω ένα πράγµα από τη
Βουλή, ότι υπάρχουν κανόνες κοινοβουλευτικής ηθικής, οι οποίοι
είναι πάρα πολύ σοβαροί και είναι σοβαροί, δεν µιλάω για το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, µιλάω για Κοινοβούλια τα οποία έχουν πολύ
µεγαλύτερη παράδοση από εµάς. 

Αναζητήστε, λοιπόν, ένα Κοινοβούλιο παγκοσµίως -εγώ θα το
δεχτώ, διότι δεν τα ξέρω όλα, ξέρω τα πολύ βασικά- στο οποίο η
Αντιπολίτευση να µέµφεται την Συµπολίτευση για θέµατα τα
οποία αφορούν αντίστοιχη Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Να
το δείτε. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ σας προκάλεσα ξέρετε, δεν γελάω. Γιατί είναι ένα θέµα

πολύ σοβαρό. Δεν γελάω.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι το εξής…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εσείς εκθέτετε την ΕΥΠ. Εσείς έχετε

διασύρει την ΕΥΠ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν έχετε τον λόγο,

κύριε Ραγκούση. Μην κάνουµε τέτοια αρχή. Κύριε Ραγκούση, δεν
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είπε ή όχι ότι δεν θα αλλάξει τίποτα;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ραγκούση, δεν

έχετε τον λόγο. Κακώς και απαραδέκτως οµιλεί ο κ. Ραγκούσης.
Δεν γράφονται στα Πρακτικά οι διακοπές του κ. Ραγκούση.

Κύριε Γεραπετρίτη, παρακαλώ συνεχίστε. Ο κ. Ραγκούσης δεν
ακούγεται, δεν καταγράφεται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: ….
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ραγκούση,

µπορώ να οµιλώ περισσότερο από εσάς. Δεν καταγράφεστε.
Είστε και προβλέψιµος.

Κύριε Γεραπετρίτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν

θέλω για λόγους ισότητας των όπλων να χρησιµοποιώ το µικρό-
φωνο, όταν ο κ. Ραγκούσης δεν το έχει. Αν θέλετε να σταµατή-
σουµε και να φωνάζουµε όλοι µαζί χωρίς µικρόφωνο, εγώ δεν
έχω πρόβληµα. Αλλά στο µέτρο που θα έχω το µικρόφωνο, θα
µου κάνετε τη χάρη να ολοκληρώσω και µετά θα το συζητή-
σουµε. 

Λέω, λοιπόν, το εξής απλό: Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών αν-
τίστοιχη σηµαίνει ένα και µόνο πράγµα, τη δυνατότητα της Κυ-
βέρνησης να θέτει τους όρους έτσι ώστε να µπορεί η υπηρεσία
αυτή να λειτουργεί υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος, της εθνι-
κής ασφάλειας, της δηµόσιας τάξης. 

Εκτός αν θέλετε την επιλογή αυτή σε ό,τι αφορά και τα προ-
σόντα και τα πρόσωπα να τα αφήσουµε στην Αντιπολίτευση. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να συνεχίσω. Συγγνώµη. Δεν είναι

κατάσταση αυτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λοιπόν, ο κ. Γεραπε-

τρίτης θα ολοκληρώσει οπωσδήποτε αυτά που θέλει να πει και
εν συνεχεία, θα προχωρήσουµε στη συζήτηση κανονικά. Έχει δι-
καίωµα να πει την άποψή του. Περιέργως, πρέπει να το αποδε-
χτείτε.

Εµπρός, κύριε Γεραπετρίτη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέω,
λοιπόν, το εξής, αυτό που η δηµοκρατική πολιτεία απαιτεί….
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η νοηµοσύνη είναι

κάτι σχετικό. Να µην µπούµε σε αυτό το θέµα, κύριε Ραγκούση.
Η νοηµοσύνη είναι κάτι σχετικό. Δεν ορίζεται από το Κοινοβούλιο
η νοηµοσύνη. Είναι θέµα άλλων διαδικασιών. Οφείλουµε να τον
αφήσουµε να µιλήσει και µην τον διακόπτετε, γιατί προσβάλλετε
τη διαδικασία που είναι πιο ξεκάθαρη από αυτά που λέτε.

Εµπρός, κύριε Γεραπετρίτη, θα τα καταφέρουµε στο τέλος, να
είστε βέβαιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχω
ακούσει πολλά στη ζωή µου, αλλά ότι δεν έχω νοηµοσύνη ή ότι
προσβάλλω τη νοηµοσύνη άλλων είναι η πρώτη φορά που το
ακούω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και θα το ξανακούσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλω

να πω, λοιπόν, το εξής απλό, Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών ση-
µαίνει στην πραγµατικότητα να υπάρχει η δυνατότητα να διορί-
ζεται πρόσωπο και να ορίζονται τα προσόντα έτσι ώστε να
εξυπηρετείται το δηµόσιο συµφέρον. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι ζήτηµα και δεν έχει υπάρξει καµµία αναδροµικότητα. Σας

παρακαλώ πάρα πολύ να είστε τεχνικά ακριβείς. Δεν υπάρχει
καµµία αναδροµικότητα. Ορίζονται τα προσόντα σήµερα και για
το µέλλον και θα υπάρξει ο ορισµός του διοικητή. Άρα, παρα-
καλώ πολύ, µεγαλύτερη προσοχή και τεχνική αρτιότητα σε αυτά
τα οποία λέµε. 

Και να πω και µία κουβέντα επί της ουσίας, επειδή θίγεται και
το θέµα της ουσίας. Να πω, λοιπόν, για να δείτε ότι ούτε ο προ-
ηγούµενος Διοικητής είχε τα προσόντα. Αυτό το γνωρίζετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τι λέτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το

γνωρίζετε αν είχε τα προσόντα; Να σας πω, λοιπόν, ότι ο προ-
ηγούµενος Διοικητής, ο κ. Ρουµπάτης, δεν είχε ισότιµο ή ανα-
γνωρισµένο πτυχίο. Αυτό δεν προσεβλήθη ποτέ από την τότε
αντιπολίτευση. Διότι ο κανόνας της κοινοβουλευτικής…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι ψευδές αυτό που λέτε!
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ψέµατα! 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίζουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ο κα-

νόνας της κοινοβουλευτικής ηθικής επιβάλλει στα ζητήµατα εθνι-
κής ασφάλειας να υπάρχει αυτού του τύπου η συνεννόηση. 

Να κλείσω. Καµµία αλλαγή δεν υπάρχει στα προσόντα! Καµµία
αλλαγή δεν υπάρχει στα προσόντα! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: …
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, η κατά-
σταση είναι πλέον απαράδεκτη! Δεν σας τιµά αυτό που κάνετε!
Η συζήτηση θα συνεχιστεί και µετά. Δεν είµαστε χορωδία εδώ
πέρα, είµαστε Βουλή!

Συνεχίστε, κύριε Γεραπετρίτη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ό,τι

υπήρχε, η απαίτηση ύπαρξης τίτλων σπουδών, η διοικητική εµ-
πειρία αυξάνεται σε δεκαετή, έτσι ώστε να µην σηµαίνει έστω και
µία µέρα διοικητικής εµπειρίας, έτσι ώστε να τίθεται η δυνατό-
τητα ενός πτυχίου ή µεγάλης διοικητικής εµπειρίας που µπορεί
να το υποκαθιστά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα! Καµµία αλλαγή
στα προσόντα! Και εν πάση περιπτώσει, µεγαλύτερο σεβασµό
στη δηµοκρατία και µεγαλύτερο σεβασµό στα θέµατα που αφο-
ρούν την εθνική ασφάλεια!

Ευχαριστώ.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εάν

δεν το ανέχεστε, εγώ δεν µπορώ να µιλήσω άλλο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. 
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Αρχηγός του κόµµατος Ελληνική

Λύση κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ραγκούση, µην

ταλαιπωρείτε τις φωνητικές σας χορδές αδίκως! Μην καταπο-
νείτε τις φωνητικές σας χορδές αδίκως! 

Κύριε Βελόπουλε, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. Εάν µπορεί,
αναλαµβάνει ο κ. Βελόπουλος τον κ. Ραγκούση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Ραγκούση, θα µας κάνετε τη χάρη να µιλήσουµε;
Μπορούµε, κύριε Ραγκούση; Επί δεκαπέντε λεπτά καθυστερείτε
την οµιλία µας. Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν καθυστερούµε εµείς τίποτα, η
Κυβέρνηση! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Καθυστερείτε, κύριε Ραγκούση, επί δεκαπέντε λεπτά!
Είστε Αντιπολίτευση, αλλά είµαστε και εµείς εδώ, εν πάση περι-
πτώσει! Σεβαστείτε λίγο τους υπολοίπους! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Λένε ψέµατα! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Το ψέµα το έχετε κάνει επάγγελµα εδώ όλοι όσοι κυ-
βερνήσατε! Τώρα το θυµηθήκατε το ψέµα; Έλα τώρα!

Πάµε στα σοβαρά. Να ξεκινήσουµε λίγο από τα σοβαρά.
Ακούστε, κύριε Γεραπετρίτη. Έφυγε; Όχι, εδώ είναι. Τον συµ-

παθώ πάρα πολύ τον κ. Γεραπετρίτη. Τι µας είπε ο κ. Γεραπετρί-
της: Αυτοί που αγωνίζονταν για την αριστεία και κατηγορούσαν
τον ΣΥΡΙΖΑ για την αριστεία, ότι δεν θέλει την αριστεία, τώρα δεν
θέλουν και πτυχία. Είναι απίστευτο δηλαδή!

Κύριε Γεραπετρίτη, ακούτε τι µας είπατε; Δηλαδή εσείς που
φωνάζατε και κατηγορούσατε τους κυρίους από εδώ ότι πολε-
µούν την αριστεία έρχεστε σήµερα και λέτε «δεν χρειάζονται πτυ-
χία, τους διορίζουµε εµείς!». Ακούστε λίγο, κύριε Γεραπετρίτη:
Ένας πορτιέρης σε πρεσβεία, «σεκιουριτάς», δεν είναι άξιος να
είναι Διοικητής της ΕΥΠ. Μην κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα! Στην
πόρτα της πρεσβείας ήταν! Γιατί λέτε, λοιπόν, άλλα πράγµατα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στην ουσία. Δεν έχω τίποτα µε τον άνθρωπο, «σεκιουρι-

τάς» ήταν, όπως πολλά παιδιά των 700 ευρώ, αλλά όσον αφορά
τον Διοικητή της ΕΥΠ -και να µαλώνουµε εδώ µέσα όλοι γιατί κά-
νατε ένα έγκληµα, ένα λάθος, γιατί κοµµατικοποιείτε το κράτος
και πάλι και θα σας το αποδείξω σε λίγο µε άλλη τροπολογία- ο
Διοικητής της ΕΥΠ, λοιπόν, έχει τα κλειδιά της εθνικής ασφά-
λειας της χώρας στα χέρια του, αν καταλάβαµε καλά. Εδώ
έπρεπε να υπάρχει οµόνοια, άρα δεν έπρεπε να γίνει έτσι, κύριε
Γεραπετρίτη. 

Άρξασθε χειρών αδίκων! Δώσατε το δικαίωµα στον ΣΥΡΙΖΑ, σε
εµάς και στους υπολοίπους να λέµε το αυτονόητο: Η αριστεία
χωρίς πτυχία δεν υπάρχει! Τι να κάνουµε τώρα; Δεν γίνεται! 

Και πάµε στην επόµενη τροπολογία. Εµένα µου άρεσε ο φίλος
µου ο Μάκης Βορίδης –µε τον Μάκη είµαστε φίλοι χρόνια, γνω-
ριζόµαστε από τα παλιά- µε ένα ύφος –ξέρετε, γιατί έχει ένα
ωραίο ύφος ως πολιτικός άνδρας- να λέει στους άλλους από
δίπλα: «Μεταξύ κατεργαρέων ειλικρίνεια! Δεν τα κάνατε εσείς
αυτά; Δεν τα ξέρατε εδώ µέσα; Δεν ξέρατε ότι τα κάνατε και
εσείς; Επειδή, λοιπόν, τα κάνετε και εσείς, θα τα κάνουµε και
εµείς!». Αυτό είναι θέατρο, φαρσοκωµωδία και δεν είναι πολιτική,
επιτρέψτε µου! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η ουσία. Τώρα να µου πείτε για τον διορισµό της

ΕΥΠ, το ανέφερα. 
Πάµε τώρα να µιλήσουµε για τον κ. Χρυσοχοΐδη: Σύσταση

νέων διευθύνσεων, παραπάνω προσωπικό. Δηλαδή ποιο ευέλικτο
κράτος, ποιο επιτελικό κράτος µας λέτε; Είναι η τροπολογία 35/5.
Δηλαδή ποιο επιτελικό κράτος υπηρετείτε; Θέλετε να βολέψετε
κόσµο, το καταλαβαίνω. Θέλετε να κάνετε το δικό σας κοµµατικό
κράτος. Το αντιλαµβάνοµαι, αλλά να έρθετε εδώ και να το πείτε
ωµά, «ήρθαµε και θέλουµε να λεηλατήσουµε το κράτος µε δικά
µας στελέχη», γιατί η άλλη τροπολογία, που αφορά τον προϊστά-
µενο διεύθυνσης Υπουργείου Υγείας δεν γίνεται γιατί θέλετε να
τον αλλάξετε σώνει και καλά, αλλά γιατί αυτός τοποθετεί τους
διοικητές των νοσοκοµείων. Και θέλετε όλους τους αποτυχηµέ-
νους Βουλευτές σας να τους κάνετε διοικητές! Αυτή είναι η αλή-
θεια! Αυτά πρέπει να λέτε για να σας πιστέψει ο κόσµος και να
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σας πιστέψει, διότι πραγµατικά θέλετε να κυβερνήσετε ως νέο
κόµµα µε νέο ήθος και νέο ύφος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα επόµενα. 
Πρώτον, θέλω ειλικρινά, µετά λόγου γνώσεως, να πω ότι µου

προκάλεσε θλίψη η παρουσία του κ. Μητσοτάκη στη Γερµανία.
Δεν µε ενδιαφέρει αν η κ. Μέρκελ είναι ασθενής. Να είναι καλά η
κυρία, γιατί έχει ένα πρόβληµα. Στον εθνικό ύµνο, όµως, ο Πρω-
θυπουργός έπρεπε να σηκωθεί όρθιος. Και το λέω αυτό ως άν-
θρωπος και ως Έλληνας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεύτερον, δεν περίµενα ποτέ να ευχαριστήσει Έλληνας Πρω-

θυπουργός τον γερµανικό λαό. Μας αποζηµίωσαν; Η δήλωση
ήταν η εξής: «Ευχαριστώ τον γερµανικό λαό για τη σταθερή κα-
τανόησή του προς τον ελληνικό λαό τα τελευταία δέκα χρόνια».
Δηλαδή ο γερµανικός λαός τι µας έκανε, κύριοι; Κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ο γερµανικός λαός -δεν έχω τίποτα µαζί του, εκεί
γεννήθηκα, εκεί µεγάλωσα, εκεί έχουν σπίτι συγγενείς µου, ζω-
τι καλό µάς έκανε εδώ και δέκα χρόνια και δεν το κατάλαβα εγώ;
Μας αποζηµίωσε για το 1944; Μας έδωσε τις πολεµικές αποζη-
µιώσεις και επανορθώσεις; Και έπρεπε να ευχαριστήσουµε τον
γερµανικό λαό; Ο παππούς µου σκοτώθηκε στα Γιαννιτσά, δολο-
φονήθηκε από τους ναζί. Αυτούς να ευχαριστήσω; Όχι, κύριοι!
Αν δεν επανορθώσουν το εθνικό έγκληµα που έκαναν, δεν ευχα-
ριστούµε κανέναν γερµανικό και κανέναν αµερικανικό λαό! Τε-
λεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στα υπόλοιπα. Γιατί δεν πάει ο Υπουργός

των Εξωτερικών µας στην Πολωνία, κύριοι συνάδελφοι; Η Πολω-
νία κίνησε ήδη επισήµως διαδικασία διεκδικήσεως 850 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ αποζηµιώσεων και γι’ αυτό είναι στην κόντρα µε
τη Γερµανία. Γιατί δεν πάει ο Υπουργός να ενώσουµε δυνάµεις;
Ευρωπαϊκή χώρα είναι και αυτή. Ας πάει ένας από εσάς. Τι φο-
βάστε επιτέλους από τη Γερµανία; Γιατί τη φοβάστε; 

Τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια είναι προφάσεις εν αµαρτίαις. Ο
κύριος Υπουργός έχει δίκιο. Μείζονος σηµασίας οι εκατό χιλιά-
δες οδηγοί, αλλά περνάνε «τρέιλερ» από πίσω και άλλα πράγ-
µατα, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι ότι περνάτε αυτό και να
συµφωνήσουµε να το ψηφίσουµε. Περνάτε µαζί µε αυτό και
άλλα. Αυτά δεν γίνονται. Προφάσεις, δηλαδή, εν αµαρτίαις. Δι-
καιολογούµε τα αδικαιολόγητα.

Άρα να λέτε -εµείς δεν λέµε- ψέµατα, αλλά τουλάχιστον να
είναι και αληθοφανή, να είναι αντιληπτό στον Έλληνα ότι λέτε
αλήθειες. Η µισή αλήθεια δεν είναι αλήθεια, είναι ψέµα. Ούτε δια-
βούλευση έγινε, ακρόαση φορέων δεν έγινε, δεκαοκτώ άρθρα,
εννιά εµπλεκόµενα Υπουργεία, πολυνοµοσχέδιο. Πουθενά το κα-
τεπείγον. Ας µην κοροϊδευόµαστε. 

Απλώς εγώ απορώ µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.
Πώς το ανέχεστε όλο αυτό; Πώς το αντέχετε όλο αυτό; Πώς αν-
τέχετε δηλαδή αυτή τη διαδικασία; Κάποιοι είστε καινούριοι,
αλλά οι παλαιότεροι εδώ µέσα φωνάζατε γι’ αυτούς από εδώ, ότι
τα έφερναν όλα ως κατεπείγοντα και ουρλιάζατε, σηκωνόσασταν
από τα έδρανα και φωνάζατε «τι είναι αυτά;». Κάνετε τα ίδια
πράγµατα ακριβώς. 

Πάµε και στα πολύ σοβαρά. Άκουσε κανείς σήµερα τον
Υπουργό Άµυνας της Τουρκίας; Έχετε ακούσει τι είπε σήµερα
το µεσηµέρι; «Είµαστε στο ίδιο σηµείο µε το 1974. Θα γίνει ό,τι
χρειαστεί από την πλευρά της Τουρκίας». Τι έγινε το 1974, κύριοι
και κυρίες µου; Τι έγινε και µας απειλεί ο Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας της Τουρκίας; Και το πολιτικό σύστηµα σιωπά, δεν ασχολεί-
ται. Βόλτες κάνουν τα τρυπάνια, κανείς δεν µιλάει. Κινδυνεύουµε
να πάµε στο Καστελόριζο, να τρυπήσουν οι Τούρκοι και κάποιοι
χαµογελούν εδώ µέσα. Δεν αντιλαµβάνονται ότι είµαστε ειλικρινά
ένα βήµα πριν από µία κακή -γιατί κανείς δεν θέλει πόλεµο εδώ
µέσα- σύγκρουση. Κάποια στιγµή, όµως, ο Πρωθυπουργός ας
συγκαλέσει το Πολιτικό Συµβούλιο και να πει τι µπορούµε να κά-
νουµε, ποια είναι η κόκκινη γραµµή. Ουρλιάζω: Να καθορίσουµε
ΑΟΖ. Είναι σηµαντικό να γίνει επιτέλους η ελληνική ΑΟΖ. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, γιατί µπορεί να µην το ξέρετε
αυτό: Αν πάει γεωτρύπανο στο Καστελόριζο, στα δεκατέσσερα
ναυτικά µίλια και τρυπήσει, δεν έχουµε δικαίωµα να παρέµβουµε

γιατί δεν έχουµε καθορίσει ΑΟΖ. Το καταλάβατε; Μέχρι τα δώ-
δεκα µπορεί να κάνουµε το οτιδήποτε. Στα δεκατρία, δεκατέσ-
σερα, δεκαπέντε δεν έχει το δικαίωµα η Ελλάδα. Ας αποφασίσει
το ελληνικό Κοινοβούλιο ότι έχουµε ΑΟΖ, καθορίζουµε ΑΟΖ. Όλα
τα κόµµατα µαζί να ψηφίσουµε για να µην είναι ελεύθεροι οι
Τούρκοι να αλωνίζουν στο Αιγαίο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι τα απλά. Κάτι όµως σας φοβίζει. Τι είναι αυτό που φοβά-

στε; Δεν το καταλαβαίνω. Δεν θα µιλήσω για τα υπόλοιπα, αλλά
θα πάω στην ουσία της ΔΕΗ. Ακούστε λίγο, κύριοι συνάδελφοι.
Εδώ είναι το ζήτηµα: Άρθρο 7. ΕΤΜΕΑΡ. Θυµάµαι κάποιους νεο-
δηµοκράτες Βουλευτές πολύ εύστοχα -και τον κ. Παπαδηµη-
τρίου, αν δεν κάνω λάθος, όταν ήταν στον «ΣΚΑΪ»
πριν γίνει Βουλευτής- ότι η ΔΕΗ έχει µέσα ένα σωρό φόρους,

κανονικούς φόρους. Αυτά είναι χαράτσια. ΕΤΜΕΑΡ, δηµοτικά
τέλη, ΕΡΤ, ένα σωρό τέλη. Θέλετε να σώσετε τη ΔΕΗ; Βγάλτε
όλα αυτά τα τέλη που έχει µέσα και αφήστε µόνο το τιµολόγιο.
Θα το πληρώνουν κανονικότατα, πιστέψτε µε, όλοι οι Έλληνες,
γιατί είναι το ένα πέµπτο της αξίας του τιµολογίου. Τόσο είναι το
ρεύµα.

Και αν πλήρωναν όλοι οι Έλληνες αυτή την τιµή, δεν θα χρεο-
κοπούσε η ΔΕΗ. Αλλά, θέλατε να έχετε εισπρακτικό µηχανισµό
τη ΔΕΗ επί δεκαετίες.

Και να πω και κάτι ακόµη. Ο κ. Γεραπετρίτης προς τιµήν του
είπε κάτι πολύ ωραίο: Θα αναζητηθούν ευθύνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Σας δίνω συγχαρητήρια και αν το κάνετε, είµαστε µαζί σας, να
δούµε ποιος χρεοκόπησε τη µεγαλύτερη εταιρεία στη χώρα µας,
την ατµοµηχανή της βιοµηχανίας! Είµαστε µαζί σας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να ψάξουµε τους ηθικούς και φυσικούς υπαίτιους, να µπουν

κάποιοι φυλακή. Ξέρετε τι σηµαίνει ΔΕΗ; Αν κλείσει η ΔΕΗ, τε-
λειώνει η βιοµηχανία, τελειώνει η Ελλάδα. Την αφήσαµε, λοιπόν,
να τη σκυλεύουν οι οποιοιδήποτε. 

Τι δεν µας είπατε, όµως; Δεν µας είπατε κάτι πολύ απλό. Δεν
µας είπατε ότι οι κύριοι εδώ από τα αριστερά πουλούσαν στους
ιδιώτες -γιατί, λέει, ήταν µνηµονιακή υποχρέωση- το ρεύµα χα-
µηλότερα και αυτοί το πουλούσαν σε εµάς. Οι γνωστές εταιρείες.
Αυτό δεν είναι επένδυση, γιατί έχετε ακούσει για επενδύσεις.

Οι γνωστές ιδιωτικές εταιρείες ενέργειας στην Ελλάδα δεν
είναι οι επενδύσεις, είναι παροχή υπηρεσίας. Έχουν συµβόλαια
µε τη ΔΕΗ, αγοράζουν φθηνότερα το ρεύµα από ό,τι η ΔΕΗ το
πουλάει, και το πουλάνε λίγο πιο ακριβά απ’ όσο το παίρνουν.
Τζάµπα δουλειές. 

Αυτό το υπέγραψαν οι κύριοι και σήµερα φωνάζουν για τη
ΔΕΗ. Δηλαδή, έβαζαν τη ΔΕΗ να µπαίνει µέσα καθηµερινά για
να βουλεύονται οι ιδιώτες και οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ έχουν το θρά-
σος σήµερα και φωνάζουν και διαµαρτύρονται εναντίον αυτών
που συνεχίζουν το ίδιο έγκληµα. Κάτι δεν πάει καλά. Κάτι δεν
µπορώ να καταλάβω καλά. Ή εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι τι γίνεται
γύρω µου.

Όπως επίσης, έχω απαντήσεις των Υπουργείων. Περίπου δώ-
δεκα εκατοµµύρια χρωστάει η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας
Τάξης στη ΔΕΗ. Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση του
Υπουργού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περίπου ενάµισι εκατοµµύριο τα αµυντικά συστήµατα. Το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας 600.000 ευρώ ρεύµα χρωστάει γιατί
τα έδινε στα hot spots των λαθροεισβολέων, του Χασάν και του
Ιµπραήµ, και κόβουν το ρεύµα του Έλληνα! Πεντακόσιες χιλιά-
δες ευρώ! Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο Δηµόκριτος 770.000 ευρώ. Το Εθνικό Αστεροσκοπείο 25.000
ευρώ. Ένα σωρό εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ χρωστάει το κράτος. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Η Νέα Δηµοκρατία;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μισό λεπτό, µη βιάζεστε.
Όταν χρωστάει το κράτος στη ΔΕΗ, γιατί το κράτος ή η Κυ-

βέρνηση σήµερα έρχεται να κλείσει ή να πουλήσει τη ΔΕΗ; Να
πληρώσει το κράτος στη ΔΕΗ. Για να µην πω για τις ρυθµίσεις
της Νέας Δηµοκρατίας.

Χρωστάτε τελικά ή δεν χρωστάτε; Ξέρουµε ότι τα δάνεια θα
τα ρυθµίσετε. Περιµένει ένας φίλος µου στο χωριό να ρυθµίσει
µε τον ίδιο τρόπο τα δάνειά του, αλλά δεν µπορεί ο άνθρωπος.
Δεν ξέρω τι έγινε. Κάτι διακόσια χρόνια µετά, λέει, θα πληρώ-
σετε. Τη ΔΕΗ σας τη ρυθµίσατε; Την πληρώσατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Τζανακόπουλε και κύριε Μπάρκα, δεν χρειάζοµαι
βοήθεια. Μπορώ κι εγώ να απαντήσω. 

Δεν την πληρώσατε. Πώς, λοιπόν, κόβετε το ρεύµα αυτού που
χρωστάει διακόσια ευρώ; Το Υπουργείο χρωστάει 1.300.000
ευρώ από τον Φεβρουάριο και δεν τα πληρώνει. Δεν τα πληρώ-
νει! Άντε να κόψετε το ρεύµα στο Υπουργείο. Μπορείτε; 

Σας λέω, λοιπόν, ότι όλα αυτά αποδεικνύουν κάτι πολύ απλό.
Δεν καταφέρατε να κάνετε πράξη αυτό που λέγατε. Εγώ πίστευα
ότι είστε έτοιµοι να σχεδιάσετε και να υλοποιήσετε. Άρπα-κόλλα
κάνετε. Να σας το πω και διαφορετικά. Αν ήταν τόσο επείγοντα,
κύριε Γεραπετρίτη, να ήσασταν 19 του µηνός Αυγούστου όλοι
πίσω κι όχι να έρθετε 30 και 25 του µηνός µε δύο νοµοσχέδια.
Στις 20 να ήσασταν εδώ! Εγώ σας περίµενα εδώ 20 Αυγούστου
και δεν ήσασταν εδώ οι περισσότεροι. Ήµασταν µόνοι µας στη
Βουλή, τριγυρνούσαµε.

Πάµε και στα υπόλοιπα, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Κι ευ-
χαριστώ για τον χρόνο.

Έχω µπροστά µου ένα έγγραφο µιας µη κυβερνητικής οργά-
νωσης. Κύριοι συνάδελφοι, θα ελέγξετε τις ΜΚΟ; Κύριε Βορίδη,
έχετε µια αδυναµία στις ΜΚΟ. Θα τις ελέγξετε; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μάλιστα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Χαίροµαι.

Ακούστε, λοιπόν. Πήρε 7 εκατοµµύρια ευρώ η ΜΚΟ, κύριε Βο-
ρίδη. Μη γελάτε, λεφτά του ελληνικού λαού είναι. Είναι από το
πρόγραµµα δηµοσίων δαπανών. Θα σας το δώσω. Πήρε από το
κράτος 7 εκατοµµύρια ευρώ. Όχι επί Νέας Δηµοκρατίας, µην
µπερδεύεστε. Άλλο θέλω να πω. Να τις ελέγξετε λέω. Κλείστε
τις. Κλείστε τις ΜΚΟ που παρασιτούν στην Ελλάδα. Επτά εκα-
τοµµύρια ευρώ! Σας δίνω λοιπόν τα έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποια είναι αυτή; Πείτε µας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα σας την πω σε λίγο. Μη βιάζεσαι, ναύαρχε. Όλα τα
λέω εγώ. Δεν έχω κανένα πρόβληµα.

Επτά εκατοµµύρια ευρώ περίπου, ακούστε, είναι από το πρό-
γραµµα δηµοσίων δαπανών, αν δεν κάνω λάθος. Τα λένε εδώ τα
έγγραφα. Πάρτε τα, δικά σας, µε µια υποχρέωση, να καταθέσει
παραστατικά 16.000 ευρώ. Τι ωραία µπίζνα! Καταθέτω παραστα-
τικά 16.000 ευρώ και παίρνω 7 εκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ούτε εγώ στις επιχειρήσεις µου, που τζιράρει η µία 6 εκατοµ-
µύρια ευρώ δεν τα έχω αυτά τα κέρδη. Δεν γίνεται. Κάτι δεν πάει
καλά. Ελέγξτε τους. Τσακίστε τους στη νοµιµότητα. Μπορείτε;
Μαζί σας! 

Η Ηλιαχτίδα είναι, κύριε.
Όλα ψέµατα είναι για εσάς. Είναι µε έγγραφο του Υπουργείου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε, µε

ευχαριστήσατε για τον χρόνο. Πόσο υπολογίζετε ακόµη; Δύο
τρία λεπτά;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ξέρετε γιατί ενοχλούνται; Γιατί είναι ΣΥΡΙΖΑ. Ας το ψά-
ξουν, λοιπόν. Ισχύει ή δεν ισχύει. Είναι έγγραφο του δηµοσίου,
βρε παιδιά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε, θα
σας δώσω δύο-τρία λεπτά ακόµη να τελειώσουµε. Ευχαριστώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ.

Εδώ, λοιπόν, έχω και άλλα θέµατα, αλλά θα κλείσω ως εξής.
Φίλες και φίλοι έχω µπροστά µου ένα έγγραφο το οποίο απευ-

θύνεται σε ανθρώπους που δεν ήρθαν εδώ. Τους λέτε «πρόσφυ-
γες», τους λέτε «λαθροµετανάστες». Είναι λαθροεισβολείς. Για
µένα δεν έχει καµµιά σηµασία. Παίρνουν επίδοµα πετρελαίου
θέρµανσης, κοινωνικό µέρισµα, εγγυηµένο κοινωνικό εισόδηµα
-ΕΚΕ- κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης. Τους δίνουµε χρήµατα,
λοιπόν και πάνε και κλείνουν τους σιδηροδρόµους, πάνε και κλεί-
νουν τη διέλευση των εθνικών οδών.

Σήµερα µόνο είχαµε τρία παρόµοια γεγονότα, όχι ένα. Είναι οι
επαγγελµατίες των ΜΚΟ οι περισσότεροι. Αυτοί, λοιπόν, οι αλ-
λοδαποί έξω από τον σταθµό Λαρίσης προχθές, απειλές από αν-
θρώπους ότι θα κλείσουν την Ειδοµένη, όλα αυτά δείχνουν κάτι,
ότι αν δε φύγουν από εδώ οι λαθροεισβολείς, δεν πρόκειται ποτέ
η Ελλάδα να ανανήψει πραγµατικά.

Στα Εξάρχεια δεν κάνατε τίποτα. Τίποτα πραγµατικά. Θέλετε
να τελειώσει η ιστορία των Εξαρχείων; Χτυπήστε τους εµπόρους
ναρκωτικών, χτυπήστε τους εµπόρους όπλων. Μη µαζεύετε τον
κάθε κακοµοίρη και τον πηγαίνετε από εδώ και από εκεί. Επανα-
λαµβάνω: Χτυπήστε τους δολοφόνους των παιδιών µας.

Για να κλείσουµε -επειδή κάποιοι έχουν µια ιδιαιτερότητα σε
αυτό το θέµα, να κλείνει η Ελληνική Λύση πάντα και να µη µιλάει-
θα πω το εξής: Το θέµα δεν είναι να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι. Το θέµα είναι αν αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και
τα άλλα που φέρατε, επιλύουν το πρόβληµα της χώρας.

Δυστυχώς, δεν έχετε καταλάβει ένα πράγµα, ότι πήγε ο Πρω-
θυπουργός στη Γερµανία, δεν έθεσε ούτε πλεονάσµατα, ούτε
Συµφωνία Πρεσπών, ούτε γερµανικές επανορθώσεις και το µόνο
που είπε ήταν «ευχαριστώ τους Γερµανούς».

Εµείς «ευχαριστώ» σε κανέναν δεν θα πούµε ποτέ. «Ευχαρι-
στώ» θα πούµε σε αυτόν που αποδεδειγµένα είναι φίλος. Η Γερ-
µανία και κάθε χώρα δεν είναι φίλη µας. Μόνοι µας είµαστε, µόνοι
θα δουλέψουµε, µόνοι θα σχεδιάσουµε και θα διαπρέψουµε και
πάλι. «Ευχαριστώ» σε Γερµανούς και Αµερικανούς δεν λένε οι
Έλληνες, όταν αυτοί τους εκβιάζουν και καθηµερινά βιάζουν τον
ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βελόπουλο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μισό λεπτό, κύριε
Κεγκέρογλου. 

Θα προχωρήσουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους. Έχουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι σε αυτό
το κατεπείγον νοµοσχέδιο, προφανώς. Νοµίζω ότι έχουν και δέκα
λεπτά χρόνο.

Προηγουµένως όµως, για ένα εξαιρετικά επείγον θέµα για το
οποίο πρέπει να φύγει, θα ήθελα να δώσω τον λόγο στην
Υπουργό Παιδείας για να µας αναπτύξει για µόνο ένα λεπτό το
κοµµάτι του Υπουργείου Παιδείας, που αφορά αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Αµέσως µετά θα λάβουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της δια-
δικασίας θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Τζανακόπουλε,
υπάρχουν και κάποια θέµατα, στα οποία πρέπει να δείχνουµε µια
στοιχειώδη κατανόηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρία Κεραµέως,
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έχετε ένα λεπτό για να αναπτύξετε το κοµµάτι που σας αφορά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ όχι σε τροπολογία, αλλά σε δύο κανονικές δια-

τάξεις στο νοµοσχέδιο το οποίο είναι υπό συζήτηση. 
Στο άρθρο 16, που αφορά ζητήµατα διακριθέντων αθλητών σε

πανελλήνιους αγώνες, προβλέπεται η εξής περίπτωση: Όταν οι
διακριθέντες αθλητές έχουν πετύχει τη διάκρισή τους προτού
αναγνωριστεί το σωµατείο τους να αναγνωρίζεται πριν τη δηµο-
σίευση του νόµου και αντίστοιχη περίπτωση, όταν υπάρχουν δια-
κριθέντες αθλητές, δεν υπήρχε κατά τη στιγµή της διάκρισης ο
ελάχιστος αριθµός σωµατείων, ο οποίος είναι απαραίτητος για
να τύχουν της ευεργετικής διάκρισης, υπήρξε όµως πριν από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

Το κάνουµε, λοιπόν, αυτό προκειµένου και αυτοί οι διακριθέν-
τες πανελληνίως µαθητές να µπορέσουν να τύχουν της ευεργε-
τικής διάταξης του νόµου.

Μια δεύτερη διάταξη, άρθρο 17: Δίνεται η δυνατότητα στον
Πρόεδρο και τους Αντιπροέδρους της Διοικούσας Επιτροπής
του Ανοιχτού Πανεπιστηµίου να µπορούν να επιλέξουν αν ανα-
στείλουν ή όχι διοικητικά, διδακτικά και ερευνητικά καθήκοντα
σε τυχόν ΑΕΙ στα οποία υπηρετούν. Δίνεται, λοιπόν, αυτή η επι-
λογή. Επιλέγουν αναστολή ή όχι.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω τήρησα το λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κεραµέως, που τήρησε τον χρόνο που µας είπε.
Η συζήτηση είναι στο εξής στάδιο. Είµαστε πριν τον πρώτο

κύκλο οµιλητών, πριν δηλαδή τον πρώτο κύκλο των έξι συναδέλ-
φων από κάθε κόµµα που θα µιλήσουν µετά τους ειδικούς αγο-
ρητές. Ζητούν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Θα
δώσουµε τον λόγο προφανώς στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους, που δικαιούνται να µιλήσουν για δέκα λεπτά.

Προτείνω κάθε δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να ακολου-
θούνται από δύο Βουλευτές. Αν θέλετε, να µιλήσουν όλοι οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, δηλαδή εξήντα λεπτά τυπικά -που
δεν θα είναι εξήντα, γιατί θα µιλήσουν δώδεκα και δεκατρία
λεπτά- και µετά να µιλήσουν οι συνάδελφοι Βουλευτές του πρώ-
του κύκλου.

Η γνώµη µου είναι να είναι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
δύο Βουλευτές, δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, δύο Βουλευ-
τές.

Παρακαλώ για τη γνώµη σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα

να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-

ρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν

έχουµε αντίρρηση σ’ αυτό που λέτε, µόνο που δεν θα συµµετά-
σχουµε στη διαδικασία. Θέλουµε να κάνουµε µία απλή δήλωση
στο στάδιο αυτό και γι’ αυτό θα σας ζητήσουµε τον λόγο πριν
τους άλλους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ να κάνετε
τη δήλωση. Αλίµονο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέσαµε ένα ση-
µαντικό ζήτηµα, πέρα από το τυπικό του Κανονισµού, που γίνεται
ουσία βεβαίως και οδηγεί στην κακή νοµοθέτηση και ο κ. Γερα-
πετρίτης, του οποίου τα βιβλία εν πολλοίς έχω διαβάσει, το επό-
µενο έργο που πιστεύω ότι θα συγγράψει θα είναι πώς ο
επιστήµονας έρχεται σε σύγκρουση µε αυτά που κάνει ως πολι-
τικός. Και θα έχει ενδιαφέρον για τις επόµενες γενιές. 

Όµως, σήµερα είµαστε σε ένα στάδιο όπου συζητάµε σοβαρά
θέµατα και δεν θα πρέπει επιπόλαια να γίνονται κινήσεις. Το θέµα
της ΕΥΠ, πράγµατι, που µπορεί να είναι θέµα εθνικών διαστά-
σεων –το τοποθετήσετε εσείς µ’ αυτόν τον τρόπο- δεν πρέπει να
γίνεται αντικείµενο αντιπαράθεσης στη Βουλή µε τον ένα ή τον
άλλο τρόπο. Απαιτεί, όπως και άλλα, προηγούµενη συνεννόηση.
Εάν, λοιπόν, είναι εθνικό θέµα, θα έπρεπε να έχετε προβεί σε
εθνική συνεννόηση προκειµένου να µην έχουµε αυτήν την εικόνα
σήµερα εδώ, η οποία ήταν µε αποκλειστική ευθύνη σας.

Θεωρώ ότι, όπως και σε άλλα ζητήµατα -για παράδειγµα,
έθεσε ο κ. Βελόπουλος προηγουµένως το θέµα των ελληνοτουρ-

κικών- η Κυβέρνηση υστερεί -όπως και η προηγούµενη στο ζή-
τηµα της συνεννόησης, µε δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση επιµένει
για το θέµα της ΕΥΠ σε ένα σύνολο, βεβαίως, τροπολογιών που
θα µπορούσαµε να τις «καταπιούµε» διαδικαστικά, όπως το
έχουµε κάνει και στο παρελθόν µε τους προηγούµενους. Το είπα
εκ των προτέρων. 

Όµως, εδώ είναι πάρα πολύ σοβαρό το θέµα. Έρχεστε σε αν-
τίθεση µε τον εαυτό σας όλο το προηγούµενο διάστηµα και ως
προς τα ζητήµατα της αριστείας και ως προς το γεγονός ότι δεν
µπορεί, εάν η πραγµατικότητα είναι διαφορετική, εµείς να λέµε
να αλλάξει η πραγµατικότητα ή να αλλάξουν ζητήµατα που δεν
ωφελούν τον τόπο.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η µη απόσυρση της τροπολογίας αυτής
για περαιτέρω διαβούλευση και συνεννόηση που κατά την άποψή
µας απαιτείται, µας οδηγεί στο να µη συµµετάσχουµε από δω και
πέρα στη διαδικασία, όπως εξάλλου σας το είχαµε πει εκ των
προτέρων. 

Οι επιλογές είναι δικές σας και οι επιπτώσεις βεβαίως είναι
δικές σας. Προσέξτε όµως. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. Δεν
µπορεί! Κάνουµε έκκληση στο όνοµα της Κοινοβουλευτικής Δη-
µοκρατίας, προκειµένου το επόµενο διάστηµα να λειτουργήσει
η Βουλή, το Κοινοβούλιο και, άρα η δηµοκρατία, µε έναν τρόπο
αντάξιο των προσδοκιών του ελληνικού λαού, να µην προβαίνετε
πλέον σε τέτοιες προκλήσεις, γιατί είναι προκλήσεις.

Σας ευχαριστούµε. Μπορείτε να τα πείτε µεταξύ σας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. Έγινε αντιλη-

πτή αυτή η δήλωση.
Ήθελα σας πω το εξής: Η δήλωση που έκανε ο κ. Κεγκέρο-

γλου δεν προβλέπεται στον Κανονισµό. Ωστόσο εδόθη ο λόγος
και µίλησε ο άνθρωπος δυο, τρία λεπτά. Είναι στο χέρι µας να
µπορούµε να κάνουµε κάποια πράγµατα πέραν του αυστηρά εν-
νοούµενου Κανονισµού, αρκεί να µην το παρακάνουµε. Προφα-
νώς, σας το λέω γενικότερα, γιατί είναι κρίµα να οχυρωνόµαστε
πίσω από µία απολύτως αυστηρή τήρηση του Κανονισµού. Άρα
είναι στο χέρι µας να πάει η διαδικασία καλύτερα.

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές του Κινήµατος Αλλαγής απο-
χωρούν από την Αίθουσα)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τώρα πρότεινα να µι-
λήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Προφανώς, δεν µου
ζητάτε τον λόγο για να ξεκινήστε να µιλάτε, αλλά για να τοποθε-
τηθείτε επί της διαδικασίας που πρότεινα.

Ορίστε, λοιπόν, έχετε τον λόγο, κύριε Τζανακόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε,

εγώ δεν έχω αντίρρηση µε τη διαδικασία, την οποία προτείνετε.
Δεν έχουµε αντίρρηση. Ωστόσο, εδώ βρισκόµαστε αντιµέτωποι
µε µία πραγµατικότητα. Σε ένα κατεπείγον νοµοσχέδιο πήραν τον
λόγο πέντε, έξι Υπουργοί, µίλησαν όσο µίλησαν και αυτό στο
οποίο καταλήγουµε, ειδικά µε δεδοµένο και το τεράστιο θέµα
που έχει προκύψει κατά τη γνώµη µας µε την τροπολογία που
αφορά τον διοικητή της ΕΥΠ, είναι το εξής: Αν µιλήσουν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για δέκα λεπτά, είτε δεν θα έχουµε
τη δυνατότητα να µιλήσουµε για τις τροπολογίες οι οποίες κα-
τατέθηκαν και είναι εξαιρετικά σηµαντικές, είτε θα πρέπει να
αφήσουµε στην άκρη την ουσία του νοµοσχεδίου. Δεν µπορεί να
γίνουν όλα ταυτόχρονα.Εποµένως, νοµίζω ότι θα πρέπει να γίνει
ένας κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων σε σχέση µε
τα όσα ακούστηκαν -αν βεβαίως το δεχθούµε εδώ, γιατί και εσείς
είπατε ότι θα πρέπει να είµαστε σχετικά ελαστικοί σε σχέση µε
τη διαδικασία- για τα ζητήµατα των τροπολογιών. Δεν µπορεί δη-
λαδή να εξαντλήσουµε όλα τα ζητήµατα στο δεκάλεπτο που
έχουµε στη διάθεση µας ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για
να µιλήσουµε επί του νοµοσχεδίου, διότι µε αυτόν τον τρόπο δεν
θα γίνει καµµία συζήτηση επί του νοµοσχεδίου τελικά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κανείς δεν είπε ότι
θα είναι δέκα λεπτά. Μάλιστα, είπα ότι µπορεί να είναι δώδεκα
και δεκατρία και δεκατέσσερα. Αλλά το να µιλήσουν δύο δεκά-
λεπτα –που θα είναι δεκατετράλεπτα- δεν γίνεται, δηλαδή δεν
µπορώ να επινοήσω νέα διαδικασία. Έχει αποφασιστεί το κατε-
πείγον. Έχει κριθεί αυτό. Έχει τελειώσει.
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Άρα νοµίζετε, ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ότι είναι
τώρα η ώρα να µιλήσετε το δεκάλεπτο σας, που θα είναι προφα-
νώς ελαφρώς µεγαλύτερο, ή θέλετε να συνεχίσουµε, να συσσω-
ρευτούν θέµατα και να απαντήσετε εν συνεχεία; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ τώρα θέλω να µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλετε τώρα. Ωραία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συµφωνείτε µε τη

διαδικασία να διακόπτουµε και να µιλάνε και δύο Βουλευτές από
τον πρώτο κύκλο; Απ’ ό,τι φαίνεται, συµφωνούµε και µε αυτό, να
µην πάει σερί η συζήτηση µε τους έξι Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους.

Τώρα, πριν µιλήσουν επί της ουσίας οι έξι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, επί της διαδικασίας –το λατρεµένο θέµα µας, η δια-
δικασία!- κ. Μανωλάκου, θέλετε τον λόγο; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μάλιστα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα κι εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Λιβανέ, θέλετε

και εσείς τον λόγο επί της διαδικασίας;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Για να

απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, σε αυτά που είπε ο κ. Τζανακόπου-
λος, όσον αφορά τη δική µας θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επί της διαδικασίας.
Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μία δήλωση θέλω να κάνω.
Κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ κατήγ-

γειλε την τακτική της Κυβέρνησης µε την επανειληµµένη κατά-
θεση νοµοσχεδίων µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, χωρίς να
δίνει χρόνο µελέτης και προετοιµασίας, γι’ αυτόν τον λόγο απο-
χώρησε από τη χθεσινή συνεδρίαση της αρµόδιας Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπής προειδοποιώντας την Κυβέρνηση να σταµατήσει
αυτή την τακτική. 

Σήµερα, στη συζήτηση στην Ολοµέλεια, η Κυβέρνηση επιµένει
στην προκλητική της τακτική καταθέτοντας εκπρόθεσµες τροπο-
λογίες άσχετες µε το νοµοσχέδιο που συζητιέται, µε ρουσφετο-
λογικό και φωτογραφικό κυρίως περιεχόµενο, όπως για
παράδειγµα η επίµαχη τροπολογία για την αλλαγή των προσόν-
των του διοικητή της ΕΥΠ, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες που
έκανε ο Υπουργός κ. Γεραπετρίτης να µας πείσει ότι τίποτε δεν
άλλαξε.

Εµείς τοποθετηθήκαµε και στη συζήτηση και για το περιεχό-
µενο του νοµοσχεδίου –το οποίο βεβαίως καταψηφίζουµε- και
επανειληµµένα ζητήσαµε την απόσυρση όλων των τροπολογιών,
αλλά η Κυβέρνηση επιµένει στην τακτική της.

Γι’ αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ δεν θέλει σε καµ-
µία περίπτωση να νοµιµοποιήσει αυτήν την απαράδεκτη διαδικα-
σία και θα αποχωρήσουµε από την ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτή είναι η δήλωση
που καταγράφεται στα Πρακτικά.

Κύριε Λιβανέ, θέλετε να µιλήσετε για το διαδικαστικό ζήτηµα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Σεβαστή η άποψη των δύο κοµµάτων που αποχωρούν. Ο κ.

Τζανακόπουλος ο οποίος θέτει συνέχεια τα διαδικαστικά θέµατα,
µας λέει ότι δεν του αρέσει να µιλάει για τη διαδικασία, αλλά
αυτά θέτει συνέχεια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τι έθεσα; Τι είπα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Νοµίζω ότι

και για το ζήτηµα της τροπολογίας της ΕΥΠ, αλλά και για το ζή-
τηµα του κατεπείγοντος, πήραµε τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, εκφράστηκαν όλα τα επιχειρήµατα, η διαδικασία
προχώρησε.

Εµείς θα συµφωνήσουµε µε την πρότασή σας να γίνει, µε την
ανοχή σας για κάποια λεπτά, η συνήθης διαδικασία του κύκλου
των όσων αντιπροσώπων µείνουν µέσα στην Αίθουσα και να
υπάρχει νοµίζω αρκετός χρόνος -έχουν εξαντληθεί τα πρώτα επι-
χειρήµατα- για να µιλήσουµε για τις τροπολογίες ή για οτιδήποτε
θέλει ο καθένας.

Αντιλαµβάνοµαι ότι ψάχνει ο κ. Τζανακόπουλος να βρει αν πρέ-
πει να αποχωρήσει και εκείνος ή όχι. Ε, εάν το αποφασίσει, εµείς
εδώ θα είµαστε να τους χαιρετίσουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Υποµονή, υποµονή. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν µας

πειράζει. Μας έχετε συνηθίσει να φεύγετε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία, άρα προχω-

ρούµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους µε µία µικρή
ανοχή.

Κύριε Τζανακόπουλε, θέλετε να προηγηθείτε. Ωραία, έχετε τον
λόγο.ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αναγκαζόµαστε για άλλη µία φορά να αντικρίζουµε µία άδεια
Αίθουσα και νοµίζω ότι αυτό είναι απόλυτη ευθύνη της Κυβέρνη-
σης και του τρόπου µε τον οποίον πλέον µας έχει συνηθίσει να
νοµοθετεί. Έχει µεγάλο ταλέντο στο να τινάζει τις διαδικασίες
και τις κοινοβουλευτικές συζητήσεις στον αέρα. Αυτό έκανε και
µε τις τροπολογίες Βρούτση, αυτό κάνει και σήµερα µε την απα-
ράδεκτη τροπολογία για τον διοικητή της ΕΥΠ. 

Αναρωτιέµαι: Γιατί δεν ήλθε ο κ. Μητσοτάκης εδώ για να υπε-
ρασπιστεί αυτήν την τροπολογία; Μάλλον δεν είναι προνοµιακό
θέµα για σόου, όπως αυτό το οποίο έκανε την προηγούµενη
εβδοµάδα στο άλλο νοµοσχέδιο σε σχέση µε την άρση των cap-
ital controls, η οποία ήταν προδιαγεγραµµένο ότι θα γίνει. Ξέρετε,
ο κ. Μητσοτάκης αν ερχόταν εδώ για να υπερασπιστεί την τρο-
πολογία αυτή, θα έπρεπε να παραδεχτεί ότι είπε ψέµατα όταν
απαντώντας στον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ σε σχετική ερώτηση, είχε
δηλώσει µε σαφήνεια ότι δεν πρόκειται να καταθέσει οποιαδή-
ποτε τροπολογία, η οποία θα αλλάζει τα προσόντα για την επι-
λογή του διορισµού του διοικητή της ΕΥΠ. Θα έπρεπε να
παραδεχθεί ότι είπε ψέµατα όταν ισχυρίστηκε ότι η επιλογή του
δεν πάσχει νοµικά και θα έπρεπε να παραδεχθεί ότι ο σχετικός
διορισµός είναι παράνοµος. 

Πρόκειται εδώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µία τροπολο-
γία-σκάνδαλο, διότι επιλέγετε να εξευτελίσετε την Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών και επιµένω. Επιµένετε και επιλέγετε να
εξευτελίσετε τους εαυτούς σας και επιµένετε και επιλέγετε –και
αυτό είναι το σηµαντικότερο απ’ όλα- να εξευτελίσετε την ίδια τη
χώρα, διότι ο διοικητής της ΕΥΠ δεν είναι ένας οποιοσδήποτε
επικεφαλής ενός οποιουδήποτε οργανισµού ή φορέα. Έχει κρι-
σιµότατο ρόλο τόσο στο εσωτερικό όσο και σε ό,τι αφορά τις
διεθνείς σχέσεις της χώρας. 

Αντί να απαντήσετε στα µείζονα, επιλέξατε ως Κυβέρνηση διά
των αρµόδιων ή αναρµόδιων Υπουργών να κάνετε νοµικό και επι-
χειρηµατολογικό χαβαλέ. Αυτή ήταν σήµερα η επιλογή της Κυβέρ-
νησης, να κάνει νοµικό και επιχειρηµατολογικό χαβαλέ. Όµως, η
αξιοπιστία της ΕΥΠ, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, δεν είναι χαβαλές.
Οι αρµοδιότητες και οι εξουσίες της δεν επιτρέπουν χαβαλέ. 

Εγώ, όµως, θέλω να επιµείνω και σε κάτι άλλο που αφορά τις
δηµοκρατικές ευαισθησίες για τις οποίες ο Υπουργός Επικρα-
τείας κ. Γεραπετρίτης έχει την τάση να αναγνωρίζει στον εαυτό
του ένα ειδικό προνόµιο, το οποίο βεβαίως δεν έχω καταλάβει
από πού ακριβώς προκύπτει. Το αντιπαρέρχοµαι το τελευταίο,
αλλά θέλω να πω τι κατάλαβα ότι µας είπε ο κύριος Υπουργός.
Μας είπε ότι σε καµµία χώρα του κόσµου δεν συζητά το Κοινο-
βούλιο για τους όρους και τις προϋποθέσεις στη βάση των
οποίων ρυθµίζεται η λειτουργία των Εθνικών Υπηρεσιών Πληρο-
φοριών. Δηλαδή τι ακριβώς θέλει ο κύριος Υπουργός; Να τον κα-
ταργήσουµε τον νόµο; Να έχει η Κυβέρνηση απεριόριστη
εξουσία, χωρίς να περιορίζεται από τον νόµο ως προς τους
όρους λειτουργίας της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών; Αυτό
είναι το κράτος του νόµου; Αυτή είναι η κοινοβουλευτική και δη-
µοκρατική ευαισθησία; Αυτή είναι η ευαισθησία για τη δηµοκρα-
τική αρχή;

Όµως, θέλω να πω ότι η δηµοκρατική ευαισθησία τελικά δεν
µετριέται όταν την επικαλούµαστε διαρκώς. Μετριέται στην
πράξη, µετριέται εµπράκτως και αποδεικνύεται εµπράκτως. 

Θέλω να αντιστρέψω το ερώτηµα που έθεσε ο κ. Γεραπετρίτης
και να ζητήσω από την Κυβέρνηση να µας πει µία χώρα του κό-
σµου που αναρωτιέται το Κοινοβούλιο αν έχει ή δεν έχει διοικητή
η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών!
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Διότι θέλω να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, ότι πριν
από µερικές εβδοµάδες έγινε η τελετή παράδοσης παραλαβής
µεταξύ του κ. Ρουµπάτη και του νέου διοικητή, τον οποίο εσείς
έχετε επιλέξει. Τι ακριβώς παρέλαβε ο µη διορισµένος διοικητής; 

Και θέλω να θέσω κι άλλο ένα ερώτηµα. Πείτε µου µία χώρα
του κόσµου, εφόσον δεν έχει διοριστεί ο διοικητής της ΕΥΠ, που
ο Πρωθυπουργός επιλέγει να αφήσει τη χώρα απροστάτευτη και
επιλέγει να αφήσει τη χώρα έκθετη χωρίς διορισµό διοικητή για
τριάντα ολόκληρες µέρες, έτσι ώστε να µπορέσει να δηµιουργή-
σει νοµοθετικά τους όρους για να βολέψει τον κύριο αυτόν τον
οποίο έχει επιλέξει και ο οποίος δεν έχει τα απαραίτητα προ-
σόντα! Πείτε µου µία χώρα του κόσµου, όπου ο διοικητής της
ΕΥΠ δεν έχει πτυχίο αλλά είναι διευθυντής σε εταιρεία σεκιού-
ριτι! Διότι περί αυτού πρόκειται εδώ. Καµµία χώρα τέτοια του κό-
σµου δεν θα βρείτε. 

Πάµε τώρα στα νοµοτεχνικά επειδή σας αρέσουν πάρα πολύ
κι επειδή ακούστηκε ότι δεν αλλάζουν τα προσόντα διορισµού
του διοικητή της ΕΥΠ. Βεβαίως κι αλλάζουν. Διότι η φράση «πτυ-
χίο της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και διοικητική εµπειρία», που
ίσχυε µε βάση τον προηγούµενο νόµο, µετατρέπεται στη φράση
«πτυχίο πανεπιστηµίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής ή επαγ-
γελµατική εµπειρία δεκαετή». Και δεν διευκρινίζεται και τι ακρι-
βώς επαγγελµατική εµπειρία. Οποιαδήποτε επαγγελµατική
εµπειρία; Αρκεί οποιαδήποτε επαγγελµατική εµπειρία χωρίς να
υπάρχουν τα απαραίτητα µορφωτικά και εκπαιδευτικά προσόντα
για να διοριστεί κάποιος διοικητής της ΕΥΠ; 

Είναι προφανές µε τι έχουµε να κάνουµε εδώ. Έχουµε να κά-
νουµε µε µία σκανδαλώδη ρύθµιση. Έχουµε να κάνουµε µε ένα
τεράστιο πρωθυπουργικό σκάνδαλο, διότι ο κ. Μητσοτάκης επι-
λέγει να αυτοεξευτελιστεί, να εξευτελίσει την Κυβέρνησή του και
να εξευτελίσει κυρίως -γιατί εµάς αυτό µας απασχολεί- τη χώρα
για να βολέψει έναν κύριο, ο οποίος κάποιες υπηρεσίες ενδεχο-
µένως είναι έτοιµος να προσφέρει στον κ. Μητσοτάκη και τη νέα
Κυβέρνηση. Πράγµατι, είναι απαράδεκτο το γεγονός ότι γίνεται
λόγος σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και γίνεται τέτοια συζήτηση για
µία εθνική υπόθεση, για µία υπόθεση που αφορά στην ευαίσθητη
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών.

Όµως –γιατί η δικολαβία και η στρεψοδικία έχουν κι ένα όριο-
αναρωτιέµαι: Ποιος φέρει την ευθύνη για το γεγονός ότι έρχεται
αυτό το τεράστιο ζήτηµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο και για το γε-
γονός ότι δεν υπάρχουν οι όροι αξιοπιστίας και εµπιστοσύνης
που πρέπει να έχει το σύνολο των πολιτικών κοµµάτων στην
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών; Φταίει µήπως η Αντιπολίτευση
για το γεγονός ότι εσείς επιλέγετε να αλλάξετε τους όρους και
τις προϋποθέσεις για τον διορισµό του διοικητή της ΕΥΠ; Και τι
θέλετε ακριβώς να κάνουµε εµείς; Να σιωπήσουµε; Θέλετε να το
αφήσουµε να περάσει έτσι αυτό το τεράστιο πρωθυπουργικό
σκάνδαλο;

Μας εγκαλείτε κιόλας για το γεγονός ότι αναδεικνύουµε και
αποκαλύπτουµε τις απίστευτες λαθροχειρίες, τις οποίες κάνετε;
Είναι δυνατόν να εγκαλείται η Αντιπολίτευση για το γεγονός ότι
αποκαλύπτει το τεράστιο αυτό πρωθυπουργικό σκάνδαλο, το
οποίο έχει επισηµανθεί εδώ και πάνω από είκοσι πέντε-τριάντα
µέρες; Μου έγινε και παρατήρηση για το γεγονός ότι είπα πως
προειδοποιούµε την Κυβέρνηση να µην προχωρήσει σ’ αυτήν την
τροπολογία. 

Βεβαίως και την προειδοποιήσαµε. Βεβαίως και σας είπαµε
«µην τολµήσετε, µην τολµήσετε», διότι είναι µία αντιδηµοκρατική,
µία θεσµική εκτροπή το γεγονός ότι επιλέξατε να αλλάξετε τους
όρους και τις προϋποθέσεις για τον διορισµό του διοικητή της
ΕΥΠ για τον οποίον θα έπρεπε να υπάρχει µία σχετική συναίνεση
και κυρίως θα έπρεπε να υπάρχουν όροι εµπιστοσύνης και όροι
αξιοπιστίας του απέναντι στο σύνολο των πολιτών αυτής της
χώρας. Αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχουν αυτοί οι όροι και αυτό γί-
νεται και αυτό επιλέγεται από την Κυβέρνηση µε συγκεκριµένο
τρόπο.

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριε Πρόεδρε να µιλήσω δύο-τρία
λεπτά για το νοµοσχέδιο, για το οποίο επίσης, µε εγκάλεσε ο
Υπουργός Επικρατείας, για το γεγονός ότι έκανα κριτική ως προς
τον κατεπείγοντα χαρακτήρα του. Η βασική, όµως, κριτική δεν
είναι διαδικαστική και θα επιµείνω σε αυτό. Είναι ουσιαστική. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι την Κυβέρνηση και τους αρµόδιους
Υπουργούς, κανείς εκ των οποίων δεν µας κάνει την τιµή από ό,τι
βλέπω να παρευρίσκεται εδώ για το νοµοσχέδιο για το οποίο συ-
ζητάµε σήµερα. Δεν ξέρω που βρίσκονται, ίσως έχουν σηµαντι-
κότερες δουλειές από το να ακούσουν τους Βουλευτές.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Καλωσορίζουµε τον κ. Κε-

φαλογιάννη τώρα. Ο κ. Καραµανλής µας έκανε την τιµή για κα-
νένα τέταρτο, είκοσι λεπτά. Ενδεχοµένως, εξαιτίας του
γεγονότος ότι ο κ. Κεφαλογιάννης δεν έχει νοµοθετική πρωτο-
βουλία και δεν µπορούσε να κάνει δεκτές τις τροπολογίες που
κατέθεσαν οι Υπουργοί, ήρθε ο κ. Καραµανλής δέχτηκε τις τρο-
πολογίες και πήγαµε παρακάτω. 

Εγώ λοιπόν, αναρωτιέµαι για το εξής σε σχέση µε το νοµοσχέ-
διο αυτό: Ποιος επέβαλε τον κατεπείγοντα χαρακτήρα του;
Μήπως η συµβουλή για να προχωρήσει τόσο γρήγορα το νοµο-
σχέδιο αυτό σχετίζεται µε την παρουσία του κ. Ηλιάδη χθες στην
επιτροπή, κύριοι Υπουργοί; 

Και ξέρετε ποιος είναι ο κ. Ηλιάδης; Αν δεν ξέρετε, θα σας πω
εγώ. Χθες στην επιτροπή επισηµάνθηκε από τον κ. Σπίρτζη, Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ, το γεγονός ότι στην αρµόδια Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου παρευρισκόταν ένας κύριος, ο οποίος
είναι Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εκπαιδευτών
Οδηγών, χωρίς κάτι τέτοιο να προβλέπεται από τον Κανονισµό,
διότι δεν υπήρχε διαδικασία ακρόασης φορέων. 

Ρωτήσαµε λοιπόν, ευλόγως τον Πρόεδρο της Επιτροπής πώς
ακριβώς βρέθηκε ο εν λόγω κύριος στην επιτροπή. Μας απάν-
τησε ο κύριος πρόεδρος της επιτροπής ότι ο κύριος αυτός είναι
συνεργάτης του Υπουργού και ως συνεργάτης του Υπουργού
πράγµατι γίνεται να παρευρίσκεται κάποιος στις επιτροπές για
να µπορεί να παρακολουθεί το τι διαµείβεται και να µπορεί να
ενηµερώνει σχετικά. 

Όταν όµως, επισηµάναµε το γεγονός ότι αυτός ο κ. Ηλιάδης
είναι κατηγορούµενος σε βαθµό κακουργήµατος για τα κυκλώ-
µατα διαφθοράς, που λυµαίνονταν τις διαδικασίες των εξετά-
σεων για διπλώµατα οδήγησης, ξαφνικά το τροπάρι άλλαξε και
ο κύριος αυτός µετατράπηκε από σύµβουλο σε άτυπο σύµβουλο.
Στη συνέχεια µετατράπηκε από άτυπο σύµβουλο του Υπουργού
σε άτυπο σύµβουλο της πολιτείας και στην επόµενη φάση ξεχά-
στηκε κι αυτό και σε σχετική µου ερώτηση ο κύριος Υπουργός
απάντησε ότι δεν γνωρίζει τον συγκεκριµένο κύριο. Τελικά, τι
συµβαίνει; Τι ακριβώς συµβουλές δίνει στην Κυβέρνηση ο κ.
Ηλιάδης, κατηγορούµενος –επαναλαµβάνω- για τα κυκλώµατα
διαφθοράς, που λυµαίνονταν τις διαδικασίες των εξετάσεων; 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Τα λέω όλα αυτά, διότι έχουν άµεση
σχέση µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Διότι το νοµο-
σχέδιο αυτό τι έρχεται να κάνει; Έρχεται στην πραγµατικότητα
να καταργήσει έναν νόµο της προηγούµενης κυβέρνησης, ο
οποίος στόχευε ακριβώς στην καταπολέµηση των κυκλωµάτων
διαφθοράς στις διαδικασίες εξετάσεων των διπλωµάτων οδήγη-
σης. Τα έχετε ακούσει αυτά τα κυκλώµατα; Έχει πάρει το αυτί
σας τι ακριβώς συνέβαινε επί δικής σας διακυβέρνησης τα πα-
λαιότερα χρόνια σε σχέση µε τα διπλώµατα οδήγησης; 

Και τι έχουµε τώρα εδώ; Έχουµε τις αντιδράσεις από τη µεριά
αυτών ακριβώς των κυκλωµάτων, που υπονόµευσαν την εφαρ-
µογή του νόµου της προηγούµενης κυβέρνησης, ακριβώς επειδή
έβαζε το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων και δηµιουργούσε
όρους καταπολέµησης αυτών των κυκλωµάτων. Και για ποιο
λόγο; Για να επιστρέψουµε στο παλαιό καθεστώς, αντί να συζη-
τήσουµε µε ποιους όρους θα µπορέσει να εφαρµοστεί ο νόµος
τον οποίο είχαµε περάσει εµείς στην προηγούµενη Βουλή και
ακριβώς στόχευε στην καταπολέµηση της διαφθοράς.Με λίγα
λόγια αυτό στο οποίο στοχεύει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα, από ό,τι φαίνεται εκ των ενόντων, διότι η βασική συζήτηση
µε ευθύνη της Κυβέρνησης και πάλι πήγε αλλού, έχει να κάνει µε
την επιστροφή στο παλαιό καθεστώς της διαφθοράς, στο παλαιό
καθεστώς των κυκλωµάτων που λυµαίνονταν τις εξετάσεις για τα
διπλώµατα οδήγησης. Αυτή είναι η πολιτική ουσία του νοµοσχε-
δίου και όλα τα υπόλοιπα δεν είναι τίποτα άλλο παρά προφάσεις
εν αµαρτίαις.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

2368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο κ. Χήτας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσεως και όχι Λύσης. 

Να ξέρετε ότι έχετε το µισό χρόνο, γιατί έχει µιλήσει ο Πρό-
εδρος του κόµµατος σας, oπότε θα έχετε πέντε λεπτά.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ούτως ή άλλως θα είµαι σύντοµος, θα το έλεγα και από µόνος
µου, γιατί µίλησε ο Πρόεδρός µας.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο µίλησε ο ειδικός αγορητής µας.
Δεν είναι ωραία αυτή η εικόνα που παρουσιάζει το Κοινοβούλιο.
Δεν µας αρέσει καθόλου, το είπα και στο ξεκίνηµα. Σήµερα βρε-
θήκαµε και µαζευτήκαµε εδώ να µιλήσουµε και ένα πολύ σοβαρό
νοµοσχέδιο. Θα έπρεπε να είναι σοβαρό. Θα έπρεπε να µιλάµε
για οδική παιδεία, για οδική συµπεριφορά και αντί αυτών συζη-
τάµε άλλα θέµατα.

Το πρόβληµα του Κοινοβουλίου -επιτρέψτε µου να σας µετα-
φέρω την εικόνα από έξω προς τα µέσα, γιατί είµαι καινούργιος
στο Κοινοβούλιο- είναι ότι νοµίζετε ότι όσα κουβεντιάζουµε εδώ,
τα λέµε µεταξύ µας. Ξεχνάτε ότι ο κόσµος µας παρακολουθεί.
Λησµονείτε το γεγονός ότι εµείς εδώ είµαστε εκπρόσωποι του
κόσµου, των πολιτών. Δεν εκπροσωπούµε τους εαυτούς µας
ούτε τα εγώ µας ούτε τα κοµµατικά κριτήρια. Ο κόσµος είναι
αυτός που µας έστειλε εδώ και µας παρακολουθεί και η εικόνα
που παρουσιάζουµε, δυστυχώς, δεν είναι καλή. Πρέπει να επικα-
λούµαστε τη λογική και η λογική σήµερα εδώ µέσα δεν υπάρχει.

Προσπαθείτε να µας πείσετε, κύριε Γεραπετρίτη, για κάτι το
οποίο είναι λάθος και το ξέρετε ότι είναι λάθος. Αυτή η ιστορία
µε την ΕΥΠ και τον αρχηγό της ΕΥΠ είναι λάθος. Ο κάθε κοινός
νους το καταλαβαίνει ότι είναι λάθος αυτό που κάνετε. Προσπα-
θείτε να µας πείσετε ότι είναι εντάξει γιατί από δω και πέρα θα
αρχίσει να ισχύει η συµφωνία ή τα µέτρα. Είναι λάθος. 

Και απορώ γιατί είναι µία Κυβέρνηση µε εκατόν πενήντα οκτώ
Βουλευτές, γιατί µία καινούργια Κυβέρνηση ενός µήνα, φρέσκια
κάθεται και σέρνεται πίσω από έναν διοικητή ΕΥΠ, από τη στιγµή
που ο ίδιος δεν πληροί τις προϋποθέσεις; Δεν καταλαβαίνω τι
βιολί είναι αυτό. Δεν το καταλαβαίνω πραγµατικά. Γιατί δέχεστε
τόσο µεγάλο πλήγµα; Αυτό είναι θέµα δικό σας και των επικοι-
νωνιολόγων σας, δεν µε αφορά καθόλου, αλλά έχετε άδικο και
το ξέρετε. Μην προσπαθείτε, όµως, να µας πείσετε για το αντί-
θετο.

Σας είπα κάτι. Ξεχνάτε ότι αναφερόµαστε στον κόσµο. Τι πα-
ράδειγµα δίνουµε σήµερα εδώ εµείς στην κοινωνία; Προχωρούν
οι άριστοι ή προχωρούν οι βολεµένοι; Ποιο είναι το σύνθηµα;
Ποιο είναι το µήνυµα που περνάµε εµείς στον κόσµο σήµερα; 

Να µας πείτε, κύριε καθηγητά. Μιλάτε στους φοιτητές σας. Τι
θα τους πείτε αύριο στην αίθουσα διδασκαλίας, ότι περνάνε
αυτοί που µας κάνουν τη δουλειά ή αυτοί που είναι άριστοι και
αξίζουν τον κόπο να προχωρήσουν;

Για το νοµοσχέδιο θα πω δυο-τρία πράγµατα, γιατί µίλησα και
στη µία από τις δύο επιτροπές. Εχθές είχαµε δύο επιτροπές, την
Επιτροπή του Εµπορίου, που εννοείται ότι θα µιλούσαµε για το
νοµοσχέδιο -για το οποίο δεν µιλήσαµε ποτέ- και την Επιτροπή
για την οδική ασφάλεια. 

Ξέρετε κάτι; Δεν πρόκειται να αλλάξει τίποτα. Δεν µπορούµε
να µιλάµε µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα για οδική ασφάλεια
και οδηγική παιδεία, γιατί αυτά έπρεπε να κουβεντιάζουµε σή-
µερα και πρέπει να ενσκήψουµε πάνω από αυτά τα προβλήµατα,
για το πώς θα µάθουν τα παιδιά µας από εµάς πρώτους, γιατί η
οδική ασφάλεια και η οδική παιδεία ξεκινά από την κούνια, όχι
από το σχολείο, πώς θα µπορέσουµε να γίνουµε άνθρωποι και
να σταµατήσει αυτός ο ακήρυχτος πόλεµος στην άσφαλτο.

Όµως, πώς τολµάµε εδώ µέσα να µιλάµε εµείς για οδική ασφά-
λεια και για οδική παιδεία όταν στα σχολεία µας δεν υπάρχει -η
κ. Κεραµέως δεν είναι εδώ, έφυγε- µάθηµα κυκλοφοριακής αγω-
γής, όπως συµβαίνει σε άλλες χώρες, γιατί δεν βλέπουµε τα
άλλα παραδείγµατα. Το κατέθεσα χθες στην επιτροπή, θα το κα-
ταθέσω και σήµερα. 

Στη Σουηδία από το 1924 διδάσκεται αυτό το µάθηµα, γι’ αυτό
και οι άνθρωποι έχουν σχεδόν µηδαµινά ατυχήµατα. Διδάσκεται

από το 1924. Εµείς, λοιπόν, οι Έλληνες που διδάξαµε πολιτισµό,
ιστορία, που δώσαµε τα φώτα µας, τι κάνουµε; Σκοτωνόµαστε
στους δρόµους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν εγχειρίδιο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό εδώ, λοιπόν, είναι το εγχειρίδιο το οποίο µε την πάροδο
των χρόνων φυσικά εξελίσσεται, αλλά διδάσκεται στα παιδιά από
το 1924 και εµείς σήµερα, αντί να πάρουµε µία απόφαση να το
βάλουµε µέσα στα σχολεία µας, συζητάµε για άλλα πράγµατα.

Δεν έχω χρόνο. Θα πρέπει να τρέξω πάρα πολύ. 
Θα κάνω ένα σύντοµο σχόλιο για τη ΔΕΗ. Θα αναφερθώ στο

τεράστιο θέµα της ΔΕΗ. Ο κ. Χατζηδάκης, που του αρέσει το twit-
ter, έγραψε το εξής: «Αν δεν λαµβάναµε µέτρα στις 24 Σεπτεµ-
βρίου η ΔΕΗ και η χώρα θα αντιµετώπιζαν τραγικές συνέπειες.
Ο ορκωτός ελεγκτής θα ζητούσε βίαια µέτρα για την επιχείρηση.
Συνολικά η ελληνική οικονοµία, λόγω του προβλήµατος που το
καθιστά ανεξέλεγκτο, θα βρισκόταν σε µία απίστευτη περιδί-
νηση». 

Ακούστε λίγο. Σε µία παράγραφο λέει «τραγικές συνέπειες,
βίαια µέτρα, ανεξέλεγκτο πρόβληµα, απίστευτη περιδίνηση». Ας
µας έλεγε από την αρχή: «Κύριοι, αυξάνονται τα τιµολόγια». Δεν
χρειάζεται αυτή η τροµοκρατία. «Αυξάνουµε τα τιµολόγια» και
τελείωσε η υπόθεση. Πρέπει να µας τροµοκρατήσετε, κύριε Χα-
τζηδάκη; 

Δεν το κάνει όµως αυτό. Ξέρετε γιατί δεν το κάνει αλλά προ-
σπαθεί να το περάσει γλυκά και χρυσώνει το χάπι; Γιατί στις 22
Ιουλίου ο κ. Χατζηδάκης είχε πει -και θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά- «Δεσµεύοµαι ότι δεν θα αυξηθούν τα τιµολόγια της ΔΕΗ». 

Ευχαριστούµε πολύ, κύριε Χατζηδάκη, για το νέο φιρµάνι. Δεν
αφορά µόνο σε εµάς, ξέρετε. Αφορά κυρίως στον κόσµο εκεί
έξω. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα κάνω και ένα σχόλιο, επειδή είµαστε στο θέµα της ΔΕΗ. Στο
νοµοσχέδιο, στο άρθρο 7, δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν κανένα κοινω-
νικό κριτήριο. Είναι έγκληµα αυτό. Πρέπει να σκύβουµε και να
ακούµε τον κόσµο, τον πολίτη, αυτούς που έχουν προβλήµατα.
Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν το νοµοσχέδιο κανένα κοινωνικό κριτήριο. 

Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, τί-
ποτα, ούτε ακόµα-ακόµα, αν θέλετε, τις περιοχές µε τις κλιµατο-
λογικές συνθήκες. Το ίδιο θα κληθώ να πληρώσω εγώ και οι
συµπολίτες µου στη βόρεια Ελλάδα, που έχει µείον δέκα, µε τον
πολίτη στα Χανιά, που δεν ανάβει ποτέ το καλοριφέρ του ή το
κλιµατιστικό του; Δεν πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν αυτά; Δεν εί-
µαστε εδώ γιατί εκπροσωπούµε τον κόσµο; Δεν πρέπει να τους
ακούσουµε; Όλους στο ίδιο τσουβάλι;

Σήµερα είχαµε απόβαση στη Λέσβο. Πεντακόσιοι σαράντα
επτά νέοι άνθρωποι πήγαν εκεί, εκατόν εβδοµήντα επτά άντρες,
εκατόν είκοσι τέσσερις γυναίκες και διακόσια σαράντα έξι παιδιά.
Ζούµε εκ νέου µέρες του 2015. 

Στη Μόρια σπάσαµε το ρεκόρ. Έχουµε νέο αρνητικό ρεκόρ.
Από εννέα χιλιάδες εξακόσιους σαράντα που ήταν εκεί µέσα, σή-
µερα µε αυτούς, πήγαν στις δέκα χιλιάδες εκατόν ογδόντα οκτώ. 

Αυτά είναι τα προβλήµατα µε τα οποία πρέπει να ασχολούµα-
στε και εµείς κοιτάµε πώς θα πείσει η Νέα Δηµοκρατία τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ποιος έκανε µεγαλύτερα λάθη ή µεγαλύτερες αβλεψίες και
παρατυπίες.

Κλείνω µε τις παρατυπίες και τον Κανονισµό της Βουλής. Απο-
φασίστε αν πρέπει να παραβλέπουµε κάποιους κανόνες για το
καλό της συζήτησης και του διαλόγου ή όχι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χήτα.

Η συζήτηση θα εξελιχθεί εν συνεχεία, όπως είπαµε, ανάµεσα
σε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, Υπουργούς και πρώτου
κύκλου οµιλητάς. 
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Τον λόγο έχει ο κ. Σιµόπουλος τώρα, που είναι πρώτος στον
πρώτο κύκλο οµιλητών.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες και σήµερα είµαστε στο ίδιο
έργο θεατές, και είµαστε στο ίδιο έργο θεατές µε κύρια ευθύνη
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Επί δύο µέρες στην Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου και σήµερα, βλέπουµε συνεχώς πα-
ρεµβάσεις επί της διαδικασίας, οι οποίες σε πολλά σηµεία δεν
µας αφήνουν ουσιαστικά να συζητήσουµε σε βάσεις τα θέµατα. 

Επίσης, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κινείται κατά κανόνα µε
τη λογική του δολοφόνου -βάζω και τη λέξη «πολιτικού» γιατί
πολύ εύκολα έχουν µάθει να διαστρεβλώνουν τα πράγµατα- ο
οποίος γυρίζει στον τόπο του εγκλήµατος και ζητάει και τα ρέστα
από τους συγγενείς των θυµάτων ή σε τελική ανάλυση, «εκεί που
µας χρωστούσαν, µας πήραν και το βόδι».

Για ποιο πράγµα µιλήσαµε χθες στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου; Μιλήσαµε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και βέ-
βαια για τη ΔΕΗ. Η σηµερινή Αντιπολίτευση, η οποία επί τεσσε-
ρισήµισι χρόνια -ασυνείδητα πιστεύω, ιδεοληπτικά- στην
κυριολεξία απαξίωσε τη µεγαλύτερη επιχείρηση της χώρας, δεν
επιθυµεί καθόλου να συµβάλει µε προτάσεις, ώστε να τη διασώ-
σουµε. 

Και µάλιστα, µιλήσαµε µε εκπροσώπους της χθες, οι οποίοι
δεν ήξεραν βασικά θέµατα οικονοµίας, µε εκπροσώπους οι
οποίοι -σηµειώστε αυτό- είχαν και κρίσιµες κυβερνητικές θέσεις.
Υπήρχε υπουργός της προηγούµενης κυβέρνησης που µας είπε:
«Και τι θέλετε; Από τις ΝΟΜΕ η προηγούµενη κυβέρνηση εισέ-
πραξε 2 δισεκατοµµύρια». Δεν είπε, όµως, ότι της στοίχισαν 2,5
ή 3 δισεκατοµµύρια οι ΝΟΜΕ. Θεωρώ ότι αυτό που είπε οφείλε-
ται σε πλήρη άγνοια στοιχειωδών κανόνων οικονοµικής πολιτι-
κής.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Οι προθέσεις
ήταν καλές. Κανείς δεν το αρνείται. Ο δρόµος προς την κόλαση,
όµως, πολλές φορές είναι στρωµένος µε καλές προθέσεις. Πή-
γατε να εξορθολογίσετε ή αν θέλετε να ανατρέψετε πλήρως, µία
κατάσταση η οποία ήταν σε πολύ λάθος κατεύθυνση, συµφωνών-
τας µαζί σας ότι χρειάζονταν ριζικές αλλαγές. 

Και τι καταφέρατε; Ένα πλήρες µπάχαλο! Δηµιουργήσατε ένα
κοινωνικό πρόβληµα εκεί που δεν υπήρχε. Ναι, µπορεί να µην
είναι εκατόν επτά χιλιάδες, να είναι εκατό, ενενήντα ή ογδόντα.
Το νούµερο είναι από το Υπουργείο και το πιστεύω. Μέσα σε αυ-
τούς, όµως, όπως είπα και χθες, υπάρχουν επαγγελµατίες που
δεν µπορούν να δουλέψουν, υπάρχουν νέοι άνθρωποι που ίσως
να µην µπορούν να µεταφερθούν προς ή από τη δουλειά τους
προς το σπίτι τους.

Και ξέρετε, η πολιτική δεν αφορά µόνο στα µεγάλα. Το να επα-
ναφέρουµε την κανονικότητα δεν αφορά µόνο στα capital con-
trols ή στο άσυλο. Αναφέρεται και στα µικρά. Και το να µπορούν
εκατό χιλιάδες άνθρωποι να έχουν το δίπλωµά τους είναι επανα-
φορά στην κανονικότητα. 

Επί της ουσίας, είκοσι έξι κανονιστικές διατάξεις δεν έχουν εκ-
δοθεί. Δεν χρειάζεται να τις πω µία-µία, τις έχει πει και ο εισηγη-
τής. Ήταν ένα πλήρως ανεφάρµοστο νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση
λέει: Θέλουµε χρόνο ώστε το πρόβληµα αυτό να λυθεί πρό-
σκαιρα. Θα κρατήσουµε, πιθανώς, όποιες διατάξεις και όποια
µέτρα από το προηγούµενο νοµοσχέδιο ήταν σωστά και όσο το
δυνατόν πιο γρήγορα θα φέρουµε ένα καινούργιο νοµοσχέδιο.

Μιλήσατε χθες, κυρίως, αλλά και σήµερα η εισηγήτρια της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µίλησε για την οδική ασφάλεια. Για
ποια οδική ασφάλεια µου µιλάτε; Ξέρετε ότι έχετε σταµατήσει
έργο που είχε προδεσµευµένες πιστώσεις 500 εκατοµµυρίων
ευρώ για την οδική ασφάλεια και είχε ουσιαστικά παραχωρηθεί
στην «ΕΓΝΑΤΙΑ» για παρεµβάσεις οδικής ασφάλειας σε όλη την
Ελλάδα; Δεν κάνατε τίποτε. Παίξατε µε τη συγκεκριµένη προδέ-
σµευση.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τα µπερδεύετε…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Τι κάνατε µε το

έργο Πάτρα-Πύργος; Εκεί είστε πολιτικοί –πολιτικοί, πάλι το το-
νίζω- δολοφόνοι! Στις µάνες αυτών που σκοτώνονται εκεί τα τε-
λευταία χρόνια και στους συγγενείς τους πρέπει να
απολογηθείτε πολιτικά. Ένα έργο έτοιµο εδώ και τέσσερα-πέντε

χρόνια για να δηµοπρατηθεί το σπάσατε και τώρα ακόµη δεν
έχουµε προχωρήσει βήµα από τότε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πότε ήταν έτοιµο;
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα µην κόπτεστε

για θέµατα οδικής ασφάλειας. Έχετε πλήρη ευθύνη γι’ αυτό το
οποίο συνέβη επί τεσσερισήµισι χρόνια σε όλη την Ελλάδα µε τα
έργα, τα οποία παραδώσατε και κόπτεστε, ενώ ήταν 95% έτοιµα.
Αυτό κάνατε. Κόβατε κορδέλες! Καλώς τον Υπουργό µε τις κορ-
δέλες!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, έχουµε σειρά.

Κυρία Πέρκα, µιλήσατε και περισσότερο από τον χρόνο σας.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Είναι επί προσωπικού. Αναφέρ-

θηκε σε εµένα. Με έδειξε µε το δάχτυλο και είµαι εισηγήτρια. 
Παρακαλώ, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό είναι επίνευσις.

Ο Κανονισµός δεν µιλάει για επίνευση. Μιλάει για ύβρη και για
αλλοίωση λεγοµένων. Δεν υπάρχει παράπτωµα στην επίνευση.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πριν από λίγο είπατε ότι δεν πρέ-
πει να είµαστε τόσο αυστηροί. Αναφέρθηκε σε εµένα για ένα
θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, δεν υπάρχει. Και
η ανάγκη να µιλήσουµε –που την καταλαβαίνω- δεν µπορεί να κα-
λυφθεί µε περιγραφή άλλων τρόπων οµιλίας, όπως είναι το προ-
σωπικό.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Θωµάς και µετά είναι ο κ. Βα-
ρεµένος.

Κύριε Θωµά, έχετε τον λόγο για να αναφερθείτε στο αντικεί-
µενο του Υπουργείου σας που είναι ενσωµατωµένο στο νοµοσχέ-
διο.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τροπολογία 7 για το ΕΤΜΕΑΡ
εξασφαλίζει την εφαρµογή του ν.4585, που ψηφίστηκε από την
προηγούµενη κυβέρνηση τον Δεκέµβριο του 2018 και ο οποίος
δεν εφαρµόστηκε µέχρι τον Ιούλιο. Δεν εκδόθηκε η κατάλληλη
υπουργική απόφαση για να εφαρµοστεί αυτός ο νόµος, ο οποίος
εκτός των άλλων θα είχε διατάξεις για να κάνει τη χρέωση του
ΕΤΜΕΑΡ συµβατή µε τις κρατικές ενισχύσεις στους τοµείς ενέρ-
γειας και περιβάλλοντος. Υπήρχε εκκρεµότητα από το 2014.

Εφόσον, λοιπόν, ο νόµος αυτός δεν έχει εφαρµοστεί από την
προηγούµενη κυβέρνηση, είναι επείγον να καταθέσουµε τροπο-
λογία ούτως ώστε η ισχύς του νόµου να αρχίσει µε υπουργική
απόφαση.

Εκτός απ’ αυτό στα µηνιαία δελτία του ΔΑΠΕΕΠ, τα οποία
έχουν εκδοθεί µέχρι τον Μάιο του 2019, έχει εµφανιστεί καθαρά
πλεόνασµα στα έσοδά του λόγω ΕΤΜΕΑΡ. Και αυτά τα αυξηµένα
έσοδα οφείλονται στην αύξηση της τιµής των εκποµπών του αε-
ρίου θερµοκηπίου.

Με τον νόµο και µε την εποµένη υπουργική απόφαση, µας δί-
νεται η δυνατότητα να οµαλοποιήσουµε την κατάσταση, να εκ-
µεταλλευτούµε το πλεόνασµα στο λογαριασµό του ΕΤΜΕΑΡ για
να µειώσουµε τις ανάλογες εισφορές στα νοικοκυριά και στους
επιχειρηµατίες χαµηλής τάσης και να βοηθήσουµε τη ΔΕΗ, η
οποία αντιµετωπίζει σοβαρότατα προβλήµατα ρευστότητας,
όπως παρουσιάσαµε χθες στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
και το πρωί και το απόγευµα.

Η ΔΕΗ είναι ένας από τους µεγαλύτερους πληρωτές του
ΕΤΜΕΑΡ, λόγω του µεριδίου που έχει στην αγορά, και η µείωση
αυτού του ποσού θα µπορέσει να εξασφαλίσει στη ΔΕΗ τη δυ-
νατότητα να έχει ρευστότητα λόγω της αντίστοιχης αύξησης του
ανταγωνιστικού κοµµατιού του τιµολογίου της.

Οι καινούργιες χρεώσεις, οι οποίες θα είναι χαµηλότερες, δεν
θα έχουν αρνητικές επιπτώσεις -όπως ζητήθηκε και χθες και σή-
µερα και επιβεβαιώνω- για τους παραγωγούς ΑΠΕ. Το ταµείο θα
παραµείνει πλεονασµατικό. Και έχουµε κάνει τις κατάλληλες δια-
βουλεύσεις µε τους φορείς για να το εξασφαλίσουµε αυτό. Και
όπως δήλωσα, η γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης είναι να
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προωθήσει περισσότερο τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µε
τους απαραίτητους πόρους και όχι λιγότερο. 

Εποµένως, κάνουµε αυτή τη ρύθµιση µε πλήρη δέσµευση ότι
δεν θα υπάρχουν αρνητικές επιπτώσεις στους παραγωγούς ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εκτός αυτού, θα υπάρχει µέσα στο χρόνο και µία απόφαση για
την ετήσια κατανοµή πόρων δικαιωµάτων εκποµπών ρύπων, η
οποία θα µας επιτρέψει να αυξήσουµε το ταµείο του ΕΤΜΕΑΡ. 

Θέλω να κάνω µία µικρή αναφορά στο άρθρο 8, το οποίο δίνει
παράταση στην προθεσµία προβολής αντιρρήσεων στους δασι-
κούς χάρτες, οι οποίοι έχουν αναρτηθεί για όλους τους πολίτες.
Δίνει µία παράταση από τις 30 Αυγούστου µέχρι τις 30 Οκτω-
βρίου, για να έχουν οι πολίτες τη δυνατότητα να φέρουν αντιρ-
ρήσεις στους δασικούς χάρτες, οι οποίοι έχουν αναρτηθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος

Ελλάδας αποχωρούν από την Αίθουσα)ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανά-
σιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρεµένος για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έλεγε κανείς, κύριοι συνάδελφοι, ότι όλα όσα συµβαίνουν

τις τελευταίες ηµέρες είναι οπερετικά ή αποµυθοποιητικά για τον
τρόπο που πολιτεύεται µια κυβέρνηση µε τόσο πρόσφατη και
ισχυρή εντολή, αν δεν ήταν πολύ σοβαρά.

Κοιτάξτε να δείτε: Εδώ δεν θορυβούµε, όπως έγινε προηγου-
µένως, ούτως ώστε να µην καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός περί
τίνος πρόκειται και για τι συζητάµε. Κατεπείγον: Εδώ υπερβή-
καµε την έννοια του κατεπείγοντος. Όταν λέει ο Κανονισµός κα-
τεπείγον δεν υπονοεί ότι κάτι πρέπει να γίνει εν κρυπτώ, δηλαδή
να βγάζεις κάτι στις 23.00’ το βράδυ και να καλείς το Κοινοβού-
λιο, την επιτροπή να συζητήσει στις 10.00’. Υπερβαίνει και αυτό,
διότι τι συµβαίνει; Ο τρόπος, η µεθόδευση αποκαλύπτει και προ-
δίδει τα ελατήρια, διότι µόλις ξηµέρωσε δεν είναι αν πρόλαβαν
ή δεν πρόλαβαν µόνο οι Βουλευτές να διαβάσουν το  νοµοσχέ-
διο. Είναι και κάτι άλλο. Αποκαλύφθηκε στην επιτροπή της Βου-
λής γιατί αυτή η πρεµούρα. Και πώς αποκαλύφθηκε;
Εµφανίστηκε κάποιος κύριος στη συνεδρίαση ο οποίος, όπως
είπε και ο κ. Τζανακόπουλος, δεν εµπλέκεται µόνο σε µια κατη-
γορία σοβαρή, ότι είναι αναµεµειγµένος σε κύκλωµα πλαστών
αδειών οδήγησης, αλλά είναι εκπρόσωπος ενός στενού, σκληρού
λόµπι µε το οποίο δεν συµφωνούν οι ανά την επικράτεια σχολές
οδήγησης, το οποίο αυτό λόµπι, αυτός ο πυρήνας συµφερόντων
είχε προαναγγείλει ότι θα επανέλθουµε στο παλιό σύστηµα.

Εδώ θέλω να πω το εξής: Εάν πράγµατι ήθελε η Κυβέρνηση,
είχε την άποψη, όπως ο απών Υπουργός είχε αφήσει να υπονοηθεί
τον πρόσφατο Μάιο, ότι ο νόµος αυτός χρήζει διορθώσεων ή ότι
δεν µπορεί να λειτουργήσει άµεσα και αποτελεσµατικά, θα
έπαιρνε µια πρωτοβουλία για τη βελτίωση αυτού του νόµου.
Όµως, δεν πρόκειται περί αυτού. Ανοιχτά, καθαρά και στο προοί-
µιο η Κυβέρνηση λέει «επανερχόµαστε στο παλαιό καθεστώς των
αδειών οδήγησης», ένα καθεστώς το οποίο είχε καταγγελθεί ως
κοιτίδα διαφθοράς και συναλλαγής όχι µόνο από τη σηµερινή Αν-
τιπολίτευση, τη µείζονα ή την ελάσσονα, αλλά από την ίδια τη Νέα
Δηµοκρατία.

Και ξέρετε κάτι; Εγώ δεν ξέρω τελικά τι είναι αυτός ο κύριος
που παρευρέθη στην επιτροπή. Στην αρχή είπε ο Υπουργός ότι
ήταν σύµβουλος, µετά είπε άτυπος σύµβουλος. Εγώ θα πω το
εξής, θα τον πω επόπτη. Ήταν επόπτης για να επιβλέψει εάν
αυτό που είχε προαποφασιστεί εφαρµόζεται κατά γράµµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην κουνάτε το δάχτυλο, κύριε Υπουργέ, γιατί θα σας πω το

εξής, που είναι σοβαρό: Λέτε ότι δεν γίνονται εξετάσεις. Ακούστε
µε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Αφήστε τους θεατρινισµούς, κύριε Βαρεµένε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Μην κλέβουµε τον χρόνο, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

Λέτε ότι δεν γίνονται εξετάσεις. Γίνονται εξετάσεις και σε ορι-
σµένες περιοχές, όπως στην Κρήτη, όπως αναφέρθηκε στην επι-

τροπή χθες, πενήντα υπερήλικες κόπηκαν στην πορεία. Εάν
αυτοί οι πενήντα στην Κρήτη, κύριε Υπουργέ, και δεν ξέρω πόσοι
άλλοι από τις υπόλοιπες περιοχές της χώρας τώρα που τους δώ-
σατε το ελεύθερο αρχίζουν να οδηγούν και έχουµε τα ατυχή-
µατα, ποιος θα αναλάβει την ευθύνη; Την αναλαµβάνετε εσείς;
Σας ρωτώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Ηλιάδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ο κ. Ηλιάδης έτσι και αλλιώς είναι

ανεύθυνος. Είναι το λόµπι που επιβάλλει χωρίς να ελέγχεται. 
Εάν, λοιπόν, έχουµε κάποια ατυχήµατα ποιος αναλαµβάνει την

ευθύνη; Σας ρωτώ ευθέως.
Να σας πω κάτι; Μήπως υπάρχει κάποια σοβαρή πολιτική πα-

ρεξήγηση σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και όχι µόνο; Ότι δηλαδή η
εντολή που σας δόθηκε από τον ελληνικό λαό είναι να γυρίσουµε
στο παλαιό καθεστώς; Εγώ ισχυρίζοµαι ότι δεν είναι αυτή η εν-
τολή και αργά ή γρήγορα θα επαληθευτεί ποιο ήταν το νόηµα
της εντολής και τι ακριβώς εισπράττετε.Διότι πάνω απ’ όλα αυτά,
τα οποία συντόµως περιέγραψα, διότι δεν έχω τον χρόνο, έρχε-
ται η σηµερινή τροπολογία. Πώς θέλετε να την χαρακτηρίσουµε; 

Ήρθε εδώ ο κ. Βορίδης µε διάφορες πιρουέτες για να πει ότι
εδώ συζητάµε ποια πρέπει να είναι τα προσόντα του διοικητή της
ΕΥΠ; Δεν συζητάµε για αυτό. Εάν συζητήσουµε για αυτό, µπορεί
να καταλήξουµε, πράγµατι, ότι ο διοικητής της ΕΥΠ πρέπει να
έχει εργαστεί σε υπηρεσίες security. Δεν συζητάµε αυτό. Εδώ
συζητάµε το µείζον πολιτικό θέµα που προέκυψε όταν ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας από το Βήµα -δεν ξέρω ποιο- απαντώντας
στον Τσίπρα τού είπε «κανέναν νόµο δεν πρόκειται να αλλά-
ξουµε, κύριε Τσίπρα». Κι έρχεστε σήµερα και αλλάζετε τον νόµο.
Σε ποια χώρα ευρωπαϊκή γίνονται αυτά; Διότι σας ακούω να λέτε
«να δούµε τι γίνεται στην Ευρώπη». Μήπως µπλέξατε τις ηπεί-
ρους; Και το λέω αυτό χωρίς να θέλω να θίξω καµµία ήπειρο. Τι
πρακτική είναι αυτή; Έρχεστε εκ των υστέρων και βάζετε έναν
νόµο να προσαρµοστεί σε ένα πρόσωπο, για το οποίο πρόσωπο
είπατε -όχι εσείς µόνο γενικώς και αφηρηµένως, αλλά ο Πρωθυ-
πουργός- ότι δεν πρόκειται να αλλάξει ο νόµος. Και θέλετε να
σας πούµε «µπράβο»; Ε, να σας το πούµε. «Μπράβο», συνεχίστε
έτσι και θα διαπιστώσετε κάποια στιγµή ότι είναι πολύ αργά για
να αναθεωρήσετε αυτήν την πρακτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελική Αδαµοπού-
λου. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κάρολος

Μαρξ είχε υποστηρίξει ότι η ιστορία επαναλαµβάνεται την πρώτη
φορά σαν τραγωδία και τη δεύτερη σαν φάρσα. 

Μετά, λοιπόν, από την τραγικότητα της προηγούµενης διακυ-
βέρνησής σας που επιστέγασε το καταστροφικό ιστορικό παρελ-
θόν -και αναφέροµαι στο ιστορικό κυβερνητικό παρελθόν της
παρούσας Κυβέρνησης- ήρθε η ώρα της πιο µεγάλης φάρσας,
της κοινοβουλευτικής φαρσοκωµωδίας και του τραγέλαφου του
κατεπείγοντος. Για πολλοστή φορά επιχειρείται εντός ούτε ενός
µήνα θητείας, ουσιαστικά, να παγιώσετε µία κοινοβουλευτικά και
συνταγµατικά απαράδεκτη νοµοθετική πρακτική, η οποία, εν
όψει και της τροπολογίας σχετικά µε τον διοικητή της ΕΥΠ, ευ-
τελίζει την κοινοβουλευτική διαδικασία, υπονοµεύει κατάφωρα
τη δηµοκρατία και αγγίζει τα όρια της συνταγµατικής εκτροπής. 

Το µοτίβο και στα τέσσερα νοµοσχέδια, τα οποία µέχρι τώρα
έχει φέρει η Κυβέρνηση είναι κοινό: τρία κατεπείγοντα κι ένα
επείγον. Ακόµη και η διαδικασία µε την οποία συζητήθηκε και ψη-
φίστηκε το νοµοσχέδιο για το επιτελικό κράτος, η οποία ήταν
πολύ σύντοµη, θα µπορούσαµε να πούµε ότι εντάσσεται σε αυτό
το πνεύµα του κατεπείγοντος.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η περιφρόνηση στη θεσµική λει-
τουργία του Κοινοβουλίου και του πολιτεύµατος δεν έχει τέλος.
Αποφασίζουµε και διατάσσουµε χωρίς σεβασµό στη στοιχειώδη
κοινοβουλευτική συνταγµατική και νοµοθετική δεοντολογία, µε
µία µανιέρα -θα λέγαµε- πολιτικού απολυταρχισµού και έναν ξε-
κάθαρο στόχο ουσιαστικά να συµπαρασυρθεί η ίδια η δηµοκρα-
τία στην κινούµενη άµµο του αντίθετου από αυτό το οποίο
εξήγγειλε και διατυµπανίζει η Κυβέρνηση, που είναι η πιο αντι-
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κανονική κανονικότητα.
Σε σχέση µε τα άρθρα, θα αναφερθώ σε κάποια, σε ελάχιστα

από τα άρθρα, διότι όπως καταδικάζουµε την πρόχειρη και βια-
στική νοµοθέτηση, έτσι παραβιάζουµε και µία πρόχειρη και βια-
στική αντιπολίτευση, µία επιδερµική τοποθέτηση επί των
άρθρων.

Την ικανότητα οδήγησης πολιτών άνω των ογδόντα ετών απο-
φάσισε η Κυβέρνηση να την πιστοποιούν δευτεροβάθµιες ιατρι-
κές επιτροπές µε απλές κλινικές εξετάσεις. Δεν υπάρχει καµµία
απολύτως πρόνοια για δοκιµασία σε συνθήκες πραγµατικής κυ-
κλοφορίας του οχήµατος. Αλήθεια, αυτό συµβαίνει και στις υπό-
λοιπες χώρες; Η άδεια ανανεώνεται στα ογδόντα ή στα
εβδοµήντα έτη; Σύµφωνα µε µία έρευνα που έχει γίνει στις ΗΠΑ,
οι οδηγοί άνω των εξήντα πέντε ετών είναι 73% πιο πιθανό να κα-
ταλήξουν από τραυµατισµό µετά από τροχαίο και έχουν δεκαε-
φτά φορές µεγαλύτερη πιθανότητα να καταλήξουν γενικά από
ένα ατύχηµα. 

Γνωρίζει, αλήθεια, η Κυβέρνηση ότι σε πολλές χώρες η ανα-
νέωση της άδειας προϋποθέτει όχι µόνο τη συµµετοχή σε συνε-
δρίες ενηµέρωσης και απλές κλινικές εξετάσεις, αλλά την ίδια τη
δοκιµασία στον δρόµο; Τι κάνουµε, λοιπόν, αντί για το αυτο-
νόητο; Πετάµε το µπαλάκι στις δευτεροβάθµιες ιατρικές επιτρο-
πές, οι οποίες αν κρίνουν λάθος, αν υπάρξει κάποια ιατρική
αµέλεια, αυτή θα µπορεί να εντοπιστεί κατόπιν εορτής και µάλι-
στα µε έναν τρόπο όχι και τόσο αµερόληπτο και αντικειµενικό. 

Είναι γνωστό ότι τα αντανακλαστικά αυτής της ηλικιακής οµά-
δας ατόµων, που είναι ιδιαίτερα ευπαθής οµάδα, υπολειτουρ-
γούν, είναι επικίνδυνοι για την οδική ασφάλεια και πόσο µάλλον
σε µία χώρα όπου είναι γεγονός ότι απουσιάζει η ουσιώδης κυ-
κλοφοριακή αγωγή, µε αποτέλεσµα να παρατηρούνται φαινό-
µενα µη συνετής οδηγικής συµπεριφοράς και οι απώλειες από
τα τροχαία ατυχήµατα να µπορούν να συγκριθούν µε τις τραγι-
κές απώλειες µιας εµπόλεµης χώρας. 

Έναντι, λοιπόν, αυτών των ρυθµίσεων θα πρέπει η Κυβέρνηση
να λάβει ουσιώδη µέτρα για να καταστεί πιο ουσιώδης η κυκλο-
φοριακή αγωγή και να καλλιεργηθεί από µικρή ηλικία η σύνεση
και η συµµόρφωση στους κανόνες οδικής κυκλοφορίας. 

Ως προς το άρθρο 4 για τις περίφηµες «γουρούνες», αρµόδιοι,
λοιπόν, κρίνονται οι δήµοι ή η περιφέρεια για το αν θα µπορούν
τα οχήµατα αυτά να κυκλοφορούν ή όχι στις περιοχές αρµοδιό-
τητας των δήµων. 

Όταν στις τουριστικές περιοχές, όπου υπάρχει αυξηµένο εν-
διαφέρον για τα οχήµατα αυτά, τα συµφέροντα των ενοικιαστών
και των εµπόρων αυτών των οχηµάτων εναγκαλιστούν µε τα αν-
τίστοιχα συµφέροντα και τις προσδοκίες των δηµάρχων, των το-
πικών αρχόντων να εξασφαλίσουν την επανεκλογή τους, όλοι
καταλαβαίνουµε ότι δεν θα πρυτανεύσει τελικά η λογική και η
έγνοια για τη ζωή και τη σωµατική ακεραιότητα των τουριστών
οι οποίοι θα οδηγούν αυτά τα οχήµατα, διότι ξέρουµε ότι οι προ-
διαγραφές ασφαλείας αυτών των οχηµάτων δεν είναι και οι ανά-
λογες. 

Είναι δυνατόν, λοιπόν, να θέτουµε σε κίνδυνο τόσους ανθρώ-
πους, ιδίως νέους ανθρώπους και συνακόλουθα να επηρεάζεται
από αυτό και ο τουρισµός της χώρας, που είναι το νούµερο ένα
προϊόν και αυτά τα θέµατα αντί να τα αναθέτουµε στον κεντρικό
σχεδιασµό, να τα αναθέτουµε στην περιφερειακή διοίκηση, στην
αποκέντρωση; 

Έρχοµαι στο άρθρο 18. Μεταφέρατε κυριολεκτικά σε µία
νύχτα µε προεδρικό διάταγµα τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, χωρίς καµµία προηγούµενη διαβού-
λευση, παραγνωρίζοντας ακόµη και τα prison rules του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, τα οποία συνιστούν ο σωφρονισµός, η
σωφρονιστική πολιτική να υπάγεται µόνο στο χαρτοφυλάκιο της
δικαιοσύνης και τα θέµατα της υπηρεσιακής ή πολιτικής διοίκη-
σης των φυλακών να είναι τελείως διακριτά από τα Σώµατα
Ασφαλείας. 

Τι θέλουµε, αλήθεια, να κάνουµε; Να γίνουµε σαν την χώρα
του Όρµπαν; Ούτε καν στη Βραζιλία του Μπολσονάρου δεν έχει
τολµήσει η κυβέρνηση µε τέτοιου είδους νοµοθετική πρωτοβου-
λία να ρυθµίσει τόσο σηµαντικά ζητήµατα. Είναι, λοιπόν, τόση

πια η αγάπη για τη δικαιοσύνη που αποδυναµώνεται ουσιαστικά
αυτό το Υπουργείο για ζητήµατα τα οποία είναι νοµικής φύσης! 

Και σε αυτό το σηµείο ακριβώς θα θέλαµε να αναφέρουµε την
αντίφαση που παρατηρείται στη διάταξη του άρθρου, η οποία
ορίζει ότι τα θέµατα σωφρονιστικής πολιτικής είναι και θέµατα
διοικητικής και τεχνικής φύσεως, άρα υπάγονται στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, αλλά οι ιατροδικαστικές υπηρεσίες και
οι επιµελητές ανηλίκων παραµένουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Ειλικρινά, αυτή τη διάκριση ανάµεσα σε αυτά τα ζητήµατα δεν
µπορούµε να την καταλάβουµε, όταν η αντεγκληµατική πολιτική
διέπει ακόµη και το πνεύµα των ίδιων των άρθρων του Ποινικού
Κώδικα. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µία µεταφορά η οποία εγκυµονεί σοβα-
ρούς κινδύνους. Σηµατοδοτεί το πέρασµα από την εποχή όπου ο
κρατούµενος αντιµετωπιζόταν ως άνθρωπος, τώρα αντιµετωπίζε-
ται σαν µία απειλή ασφαλείας. Είναι ένα ιδιαίτερα επικίνδυνο πέ-
ρασµα, όπως το έχει διευκρινίσει ακόµη και ο ίδιος ο πρώην
Γενικός Γραµµατέας Αντεγκληµατικής Πολιτικής Ευτύχης Φυτρά-
κης.

Μονοµερώς, λοιπόν, δίνεται βάση στην ασφάλεια. Η µεταφορά
αυτή ουσιαστικά συµβολίζει την αποµάκρυνση από το µοντέλο
της κοινωνικής επανένταξης του κρατούµενου, την καθιέρωση
µιας νέας σωφρονιστικής πολιτικής, η οποία χαρακτηρίζεται από
εκδικητικότητα, τιµωρητικότητα, από το δόγµα «τάξη και ασφά-
λεια», µε µοναδικό γνώµονα και µοναδική παράµετρο να απο-
φευχθεί η απόδραση του κρατουµένου, παραγκωνίζοντας µε
αυτόν τον τρόπο τις συνθήκες διαβίωσης των κρατουµένων, τα
προγράµµατα κοινωνικής επανένταξης, τα προγράµµατα εκπαί-
δευσης, που όλα αυτά τα ζητήµατα είναι αποκλειστικά αρµοδιό-
τητα της δικαιοσύνης.

Εκ των πραγµάτων και εκ της φύσεώς του, θεωρούµε ότι το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη δεν έχει το θεσµικό υπόβα-
θρο, δεν έχει τις απαραίτητες δοµές, προκειµένου να καταρτίσει
και να ασκήσει µία σωστή σωφρονιστική πολιτική. Τα προγράµ-
µατα εκπαίδευσης και κατάρτισης θα αντικατασταθούν από ένα
όπλο, το οποίο θα καραδοκεί σε κάθε γωνιά της φυλακής, µε
όλες τις γνωστές συνέπειες, όλες τις γνωστές παρεκτροπές, τις
γνωστές πειθαρχικές παραβάσεις και παραβάσεις καθήκοντος
που παρατηρούνται, ασχέτως αν αυτές άγονται ενώπιον της δι-
καιοσύνης και αν τελικά τιµωρούνται ή όχι.

Καλούµε λοιπόν την Κυβέρνηση να αποσύρει τη συγκεκριµένη
διάταξη, είναι άκρως προβληµατική και επικίνδυνη, και πάνω από
όλα να τεθεί στο άµεσο ενδιαφέρον της η προστασία των δικαιω-
µάτων και των θεµελιωδών ελευθεριών των κρατουµένων, λαµ-
βάνοντας όλες τις διεθνείς συνθήκες, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την
Ευρωπαϊκή Σύµβαση Προστασίας των Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που και πάνω απ’ όλα τις εκθέσεις που έχει κάνει η επιτροπή για
την Πρόληψη των Βασανιστηρίων ως προς τις συνθήκες απάν-
θρωπης και εξευτελιστικής µεταχείρισης στην οποία υποβάλλον-
ται πολύ συχνά οι κρατούµενοι, έτσι ώστε να αρθεί το άβατο των
φυλακών, να διερευνώνται όλα αυτά τα περιστατικά και επιτέ-
λους οι συνθήκες διαβίωσης να συνάδουν µε την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια. Θα πρέπει λοιπόν, η αντεγκληµατική πολιτική να
εναρµονιστεί µε µία πολιτική η οποία αντιµετωπίζει τον κρατού-
µενο ως άνθρωπο, µε συγκεκριµένες ανάγκες κοινωνικής επα-
νένταξης και εκπαίδευσης.

Τέλος, ως προς το θέµα του ΤΑΧΔΙΚ, του Ταµείου Χρηµατο-
δότησης Δικαστικών Κτηρίων: µε τη συγκεκριµένη διάταξη το τα-
µείο αυτό θα είναι ένας συνδιοικούµενος µαζί µε τις φυλακές από
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη οργανισµός, ο οποίος ου-
σιαστικά θα χρηµατοδοτεί τα έργα της σωφρονιστικής πολιτικής.
Το ερώτηµα είναι: από πού θα αντλήσει τους πόρους το ταµείο;
Αυτό που δεν µας λέει η Κυβέρνηση είναι από πού θα αντλήσει
ώστε να ενισχύσει τον προϋπολογισµό του ταµείου και να µπο-
ρέσει να χρηµατοδοτήσει το συγκεκριµένο θέµα της σωφρονι-
στικής πολιτικής. 

Είναι πασιφανές ότι αυτό θα γίνει µε τη µέθοδο των περικοπών
και ένας από τους θεσµούς ο οποίος θα πληγεί πρωτίστως από
αυτές τις περικοπές θα είναι ο τόσο σηµαντικός θεσµός του κοι-
νωνικού κράτους δικαίου, θεωρούµε, ο θεσµός της νοµικής βοή-
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θειας προς τους άπορους πολίτες, τους πολίτες χαµηλού εισο-
δήµατος.

Θα αναφερθώ τώρα στην τροπολογία σχετικά µε τον διοικητή
της ΕΥΠ. Ανέφεραν ο Υπουργός κ. Γεραπετρίτης ότι µε τη συγ-
κεκριµένη διάταξη εξυπηρετείται το δηµόσιο συµφέρον κι ο κ.
Οικονόµου ότι εξασφαλίζεται ο διορισµός ατόµου µε επιχειρη-
σιακή ικανότητα, όταν ουσιαστικά µε την τροπολογία αυτή υπο-
βαθµίζονται τα προσόντα του ατόµου που θα διοριστεί και ο
οποίος δεν θα είναι αναγκαίο να έχει πανεπιστηµιακή εκπαίδευση
και χωρίς να εξειδικεύεται πού ακριβώς θα έχει ασκήσει την προ-
ηγούµενη δεκαετή επαγγελµατική του απασχόληση. Διότι το
ερώτηµα είναι πώς ένα άτοµο, το οποίο για παράδειγµα µπορεί
να έχει µία εµπειρία στην ιδιωτική ασφάλεια, θα µπορεί να κατέ-
χει πολύ σηµαντικό ρόλο σε ένα τόσο µείζον θέµα δηµοσίου συµ-
φέροντος και ποιες θα είναι οι γνώσεις αυτού του ατόµου,
σύµφυτες µε τη δηµόσια ασφάλεια, όπως είναι η κυβερνοάµυνα,
η συλλογή πληροφοριών, οι τεχνικές ανάκρισης, διείσδυσης,
όπως είναι θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όπως είναι θέµατα δι-
οικητικά. Ούτε καν την προϋπηρεσία ή τη γνώση σε θέµατα διοι-
κητικής φύσεως δεν εξειδικεύει ο νόµος. 

Όσον αφορά τέτοια ζητήµατα, λοιπόν, τόσο αυξηµένου δηµο-
σίου συµφέροντος, πώς εξασφαλίζεται από τη συγκεκριµένη διά-
ταξη ότι το άτοµο το οποίο θα διοριστεί θα µπορεί να ανταποκριθεί
στα καθήκοντά του σε συνδυασµό βέβαια -αναφέροµαι τώρα και
στις επιπλέον αρµοδιότητες που έχει αυτό το άτοµο- µε το ότι συ-
νεργάζεται µε τις αντίστοιχες υπηρεσίες άλλων χωρών και διεθνών
οργανισµών για την αποτελεσµατικότερη εκπλήρωση της αποστο-
λής του; Μπορεί να υπογράφει µνηµόνια συνεργασίας µε αυτούς
τους φορείς, ιδίως µε το Υπουργείο Εξωτερικών. Πώς, λοιπόν,
αυτό το άτοµο, χωρίς καν πανεπιστηµιακή εκπαίδευση και προ-
ηγούµενη διοικητική εµπειρία και γνώσεις σε όλους τους τοµείς
που ανέφερα πιο πάνω, θα µπορεί να κατέχει έναν τόσο σηµαντικό
ρόλο;

Σε κάθε περίπτωση, καταγγέλλουµε τον τρόπο µε τον οποίο
εισήχθη αυτή η τροπολογία, η οποία δεν είναι σύµφυτη µε το αν-
τικείµενο του νοµοσχεδίου, όπως ορίζει το άρθρο 88. Καταγγέλ-
λουµε την πάγια µέχρι σήµερα τακτική της Κυβέρνησης να
περιφρονεί τον Κανονισµό της Βουλής και να κάνει µία καταχρη-
στική ερµηνεία του κατεπείγοντος.

Η Κυβέρνηση θεωρούµε ότι έχει εκτεθεί στα µάτια όχι µόνο
των Βουλευτών, αλλά και όλου του ελληνικού λαού, ο οποίος
βλέπει το περίφηµο αφήγηµα για πολιτική ευπρέπεια και θεσµική
προσήλωση να ξηλώνεται.

Θα θέλαµε να µας εξηγήσει πραγµατικά η Κυβέρνηση τι απέ-
γιναν εκείνες οι µεγαλεπήβολες υποσχέσεις για ενίσχυση της δη-
µοκρατίας, για δηµόσια διαρκή διαβούλευση.

Κατόπιν όλων αυτών και όλων των απαράδεκτων κοινοβουλευ-
τικά διαδικασιών καταγγέλλουµε και την τροπολογία, καταγγέλ-
λουµε όλη τη διαδικασία και ως ΜέΡΑ25 δηλώνουµε ότι θα
απέχουµε από τη διαδικασία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές του ΜέΡΑ25 αποχωρούν από
την Αίθουσα)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό Τουρισµού κ. Θεοχάρη.

Δεν ήσασταν εδώ, κύριε Υπουργέ της Υγείας. Ως προς τον
χρόνο που παραπονείστε, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
έχουν µια ανοχή εξ υπαρχής από το Προεδρείο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Δεν θα πάρω πολύ χρόνο.
Δύο ζητήµατα θέλω να αναφέρω. Φυσικά, πρώτα θέλω να υπο-

στηρίξω το άρθρο 9 του Υπουργείου µας, το οποίο αναφέρεται
σε µια πραγµατική κατάσταση την οποία προσπαθούµε να επι-
λύσουµε. Έχει ήδη λήξει από 1-8 η προθεσµία µε την οποία θα
έπρεπε οι τουριστικές επιχειρήσεις να πάρουν περιβαλλοντική
αδειοδότηση, διότι ήρθε από την προηγούµενη κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ µία οριζόντια διάταξη, µε την οποία έπρεπε όλες να πά-

ρουν αδειοδότηση. 
Αυτό το θέµα, όµως, είναι πολύπλοκο. Σε πολλές περιπτώσεις

-στις περισσότερες θα έλεγα- το δηµόσιο είναι αυτό που δεν
µπορεί να τους δώσει την αδειοδότηση, γιατί δεν έχουν ορισθεί
οι αιγιαλοί, δεν έχουν κυρωθεί οι δασικοί χάρτες. Υπάρχει, δη-
λαδή, µία σειρά από προβλήµατα. 

Και όπως αναφέρει και το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο Ελλά-
δος στην επιστολή του, την οποία καταθέτω στα Πρακτικά και
διαβάζω: «Τα θέµατα της περιβαλλοντικής αδειοδότησης των
υφιστάµενων ξενοδοχείων είναι σύνθετα και πολύπλοκα λόγω
των συχνών αλλαγών στο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο δεν λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τον χρόνο ίδρυσης των ξενοδοχείων, αντιµετωπί-
ζοντας µε ενιαίο και οριζόντιο τρόπο τα υφιστάµενα ξενοδοχεία,
χωρίς να αναγνωρίζει τις ιδιαιτερότητες». Και κλείνει η επιστολή:
«Παρά τις προσπάθειες του Υπουργείου Τουρισµού να αντιµε-
τωπίσει το πρόβληµα µε τη θέσπιση χρονικών παρατάσεων για
την κατάθεση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, εντούτοις εξα-
κολουθεί να υπάρχει σηµαντικός αριθµός ξενοδοχείων που αδυ-
νατούν να ολοκληρώσουν τη διαδικασία της αδειοδότησης για
λόγους που δεν ανάγονται στο δικό τους πεδίο ευθύνης».

Καταθέτω και την επιστολή. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης

(Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι, λοιπόν, µία αναγκαία και εκπρόθεσµη παράταση και για
αυτόν τον λόγο την καταθέτουµε ως Υπουργείο Τουρισµού σε
αυτό το κατεπείγον νοµοσχέδιο, για να δώσουµε λύση στο πρό-
βληµα που έπρεπε, φυσικά, να είχε λυθεί πριν από τις εκλογές
και δηµιουργήθηκε, όπως είπα, από αυτή την οριζόντια παρά-
ταση. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε και ένα γενικότερο σχόλιο για
αυτά που ακούµε όλο αυτό το διάστηµα που περιµένουµε. Εί-
δαµε τον κ. Βαρεµένο να κουνάει το δάχτυλο και να λέει στον
Υπουργό «µην κουνάτε το δάχτυλο!» σε µια συνήθη αντιστροφή
της πραγµατικότητας που συνηθίζει να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, ή ακούµε
να µας µιλούν για τη ΔΕΗ αυτοί οι οποίοι την έχουν οδηγήσει στο
χείλος της καταστροφής. 

Όµως, αυτό που ήθελα να πω είναι ένα: Η βασική κριτική του
ΣΥΡΙΖΑ απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδο-
µών είναι πως υπάρχει διαφθορά και συνεπώς έπρεπε να αφή-
σουµε το ισχύον νοµοσχέδιο να συνεχίσει. Με το ισχύον
νοµοσχέδιο δεν βγαίνουν άδειες. Σας προτείνουµε, λοιπόν, µε
αυτήν την «ωραία» πρακτική που έχετε, για να µην υπάρχει δια-
φθορά στις πολεοδοµίες, να απαγορευθούν οι οικοδοµικές
άδειες, και για να µην υπάρχει διαφθορά στις εφορίες, να απα-
γορευθούν και οι οικονοµικές συναλλαγές! Αυτή είναι η έννοια
της πολιτικής που φέρνετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από την Ελληνική Λύση κ. Κων-
σταντίνος Μπούµπας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλύτερα το Κοινοβούλιο να
λειτουργεί τη νύχτα. Μας πάει περισσότερο. Όχι ότι «έχουµε µε-
σάνυχτα» -ξέρουµε τι µας γίνεται-αλλά τότε περνούν τα νοµο-
σχέδια ως κατεπείγοντα, λίγα λεπτά πριν τα µεσάνυχτα. Και καλό
θα ήταν, αφού δεν έχουµε τον χρόνο να τα µελετήσουµε εκείνη
την ώρα, να επισηµάνουµε κάποια πράγµατα. Πολυσέλιδα είναι.
Προσπαθώ να εντοπίσω κάποια σηµεία από εχθές το βράδυ σε
ό,τι αφορά αυτό που έρχεται για τα διπλώµατα οδήγησης. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι: Η πολιτική γίνεται µε προτάσεις
καρδιάς και προτάσεις λογικής. Χρειάζεται να συγκεράσουµε και
τα δύο. Υπάρχει και µια λαϊκή ρήση που λέει, «όσο κι αν τρέχει ο
νους, δεν φτάνει την καρδιά». Δεν µπορούµε να πάµε µόνο µε το
συναίσθηµα. Αντιλαµβάνοµαι ότι χιλιάδες συµπολίτες µας περι-
µένουν να πάρουν τα διπλώµατα και πολλοί εξ αυτών τα έχουν
ανάγκη, γιατί πρέπει να τα χρησιµοποιήσουν και στην εργασία
τους. Και εγώ δεν θα ήθελα να είµαι στη θέση τους. 
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Πλην, όµως, υπάρχουν κάποια σηµεία, όπως αυτό µε τον ηλι-
κιωµένο στα εβδοµήντα τέσσερα έτη. Διαβάζω από µέσα το επι-
χείρηµα -αν είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό
να είναι αυτό ένα πολιτικό επιχείρηµα- της Κυβέρνησης: «Λόγω
υποστελέχωσης των υπηρεσιών, θα πρέπει ο ηλικιωµένος να µην
δίνει πορεία». Ούτε εµένα θα µου αρέσει, όταν θα φτάσω σε
αυτήν την ηλικία, να δώσω πορεία, γιατί θα καταλάβω ότι είµαι
πλέον αδύναµος και δεν έχω τα αντανακλαστικά που απαιτούν-
ται. Θα αφήσουµε, όµως, έναν γέροντα, µε τα εγγόνια του, χωρίς
να περάσει πορεία οδήγησης, να είναι στους ελληνικούς δρό-
µους, µόνο και µόνο για να µην τον υποβάλουµε σε µια επίπονη
διαδικασία; Υπάρχει σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αυτό; Αντιλαµβάνεται κανείς ότι η ψυχοσύνθεσή του, του δίνει
δύναµη όταν έχει δίπλωµα. 

Μου λέει ένας φίλος προχθές: Πολύ καλό το νοµοσχέδιο, διότι
αν πάρεις το αυτοκίνητο από τον πατέρα µου, του παίρνεις όλη
τη ζωή και δεν θα δώσει εξετάσεις. Δεν είναι επιχείρηµα, όµως,
αυτό απέναντι σε µία κουλτούρα, σε µία αγωγή που θέλουµε να
δώσουµε στα παιδιά µας, να λέµε ότι ο ηλικιωµένος, λόγω υπο-
στελέχωσης υπηρεσιών, δεν θα περνάει εξετάσεις σε πορεία. Αν
είναι δυνατόν!

Να πάµε λίγο στις λεγόµενες «γουρούνες», στα τετράτροχα.
Επειδή οδηγώ πάρα πολλά χρόνια δίτροχο, κανονικά αυτοί που
οδηγούν δίτροχα θα έπρεπε να επιδοτούνται, γιατί συνδράµουν
στην κυκλοφοριακή αποσυµφόρηση. Τα τετράτροχα, όµως, οι
«γουρούνες» είναι µια άλλη διαδικασία. Δεν σηµαίνει ότι επειδή
οδηγείς δίτροχο, θα οδηγείς και «γουρούνα». Θέλει µια άλλη δια-
δικασία που την ξέρω πολύ καλά. Εκεί θέλει προσοχή. 

Πετάµε το µπαλάκι στους δήµους, στην τοπική αυτοδιοίκηση,
για να δούµε αν θα επιτρέπει σε κάποιους δρόµους να κυκλοφο-
ρούν, διότι πληρώνουν τέλη κυκλοφορίας. Αυτό είναι το ζητού-
µενο; Μόνο επειδή πληρώνουν τέλη κυκλοφορίας θα τους
αφήσουµε a priori να κυκλοφορούν στους δρόµους;

Όσον αφορά τα οχήµατα, που κυκλοφορούν σε κλειστούς χώ-
ρους, δεν θα µπαίνουν οι εργαζόµενοι σε µια διαδικασία προκει-
µένου να βγάλουν ένα ειδικό δίπλωµα -καλό ακούγεται- για να
µην µπαίνουν πολλά εµπόδια στην απόκτηση διπλώµατος. Για
οδηγήστε, όµως, ένα κλαρκ σε κλειστό χώρο. Θα πρέπει να έχει
δεξιοτεχνία ο οδηγός, διότι ελλοχεύει ο κίνδυνος να γίνουν σο-
βαρά εργατικά ατυχήµατα, όπως και έχουν γίνει στο παρελθόν. 

Υπάρχουν πολλά σηµεία. 
Όσον αφορά τον τρόπο εξέτασης, το νοµοσχέδιο κινείται

όπως τα εκπαιδευτικά οχήµατα. Τα οχήµατα αυτά έχουν τον συµ-
πλέκτη, το φρένο και το γκάζι και από την άλλη πλευρά ο δάσκα-
λος έχει µόνο τον συµπλέκτη και το φρένο. Άρα, πρέπει να είναι
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ναι µεν θα βοηθήσει τον κόσµο να βγει
από αυτό το τέλµα, αλλά να έχουµε ένα νοµοσχέδιο υπό τη
µορφή κυοφορίας των εννέα µηνών και µόλις συµπληρωθούν οι
εννέα µήνες θα πάµε µε το τι προστάζει η Κοµισιόν, είναι κατα-
πραϋντικό. Διότι στην Ελλάδα υπάρχει και το άλλο ρητό που λέει
ότι «ουδέν µονιµότερον του προσωρινού». Αυτό φοβάµαι.

Για τους δασικούς χάρτες, που δεν έχουν συσταθεί ακόµη, νο-
µίζω ότι συµφωνούµε µε την παράταση που δίνεται, για να δοθεί
η δυνατότητα κάποιοι άνθρωποι να κάνουν ενστάσεις.Για τους
ΟΤΑ, κι εγώ προσωπικά και η Ελληνική Λύση σάς το είχαµε πει:
Είναι ένα µεγάλο σχολείο η αυτοδιοίκηση και θέλει προσοχή. Δεν
µπορεί µέσα σε λίγα εικοσιτετράωρα να έρχονται άλλα θέµατα
για να προσδιορίσουν τι λάθη έχουν γίνει. Υπάρχει συγκεντρωτι-
σµός και πάλι εξουσιών σε έναν δήµαρχο, ο οποίος θα έχει απε-
ριόριστη εξουσία. 

Πρέπει να αλλάξουµε, ξέρετε, και τον τίτλο. Ο Κλεισθένης είχε
κάνει τις τριττύες. Είχε δώσει στο δήµο µεγαλύτερη οντότητα και
από τη Βουλή των Πεντακοσίων. Δηλαδή, η Βουλή παρασκεύαζε
θέµατα που τα συζητούσαν στο δήµο. Αυτό έκανε ο Κλεισθένης.
Εσείς κάνετε το αντίθετο. Τουλάχιστον να αλλάξουµε και την
ονοµασία του Κλεισθένη µε τις πενήντα φυλές που είχε κάνει στη
Μεσογαία, το άστυ και την πεδιάδα, και είχε δώσει αυτή τη δυ-
νατότητα. 

Να πάµε λίγο γρήγορα, γιατί δεν έχω και χρόνο, κύριε Πρό-
εδρε, στα τουριστικά καταλύµατα. Είναι αυτό που λέω, «ουδέν
µονιµότερο του προσωρινού». Δηλαδή, κάποιος προσκοµίζει,

ενεχειρίζει τον φάκελο και τελείωσε; Είπε ο κύριος Υπουργός ότι
δεν πρόκειται να πάρουν άδεια, αλλά πολύ φοβούµαι το τι θα
γίνει.

Σε ό,τι αφορά τα αθλητικά σωµατεία, θα µπορούσε να βγει ένα
καταστατικό που να λέει ποια είναι τα νόµιµα, ποια είναι τα µη
νόµιµα. Διότι ξέρω ότι οι αθλητές όπως η Κορακάκη -έχω την Μα-
τίνα Σωτηρίου στις Σέρρες, αθλήτρια παγκόσµιας κλάσης- δεν
έχουν πού να προπονηθούν. Δεν µπορούσε να βγει ένας µπού-
σουλας -να το πω έτσι απλά, στην καθοµιλουµένη- µε το ποια σω-
µατεία πληρούν τις υποχρεώσεις και ποια όχι, για να παίρνουν
τη µοριοδότηση; 

Και τέλος, για τις εκποµπές ρύπων από τα αυτοκίνητα, δώστε
εχέγγυα στον κόσµο να πάει σε νέο στόλο αυτοκινήτων. Βάλτε
το µέτρο της απόσυρσης. Χαµηλώστε τα τέλη ταξινόµησης.
Υπάρχουν τρόποι. 

Και τελειώνοντας, επειδή ο Πρωθυπουργός έθεσε και το θέµα
των γερµανικών αποζηµιώσεων -όπως διάβασα πριν από λίγο-,
ως Ελληνική Λύση λέµε όχι απλά αποζηµιώσεις µόνο από τους
Γερµανούς, αλλά υπάρχουν και τα κλεµµένα που έχουν πάρει οι
Βούλγαροι από µοναστήρια της βόρειας Ελλάδας, όπως του Τι-
µίου Προδρόµου και της Εικοσιφοινίσσης, να γίνει κάποιο διά-
βηµα να επιστραφούν διότι είναι δικά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία. ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εδώ και ενάµιση µήνα η Νέα Δηµοκρατία αποδει-
κνύει τι σηµαίνει πολλή δουλειά, τι σηµαίνει δέσµευση και τι ση-
µαίνει αξιοπιστία, τι σηµαίνει σεβασµός στον πολίτη, τι σηµαίνει
ταχύτατη αναγνώριση και αντιµετώπιση ζητηµάτων που ταλαιπω-
ρούσαν την καθηµερινότητά του. 

Σήµερα συζητούµε µια ακόµη πτυχή αυτής της ευχάριστης,
νέας πραγµατικότητας µε ένα σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών που έρχεται να δώσει άµεση λύση στην ταλαιπωρία
εκατόν πέντε χιλιάδων υποψηφίων οδηγών και άνω, καθώς και
στο αδιέξοδο των σχολών οδηγών και χιλιάδων ηλικιωµένων πο-
λιτών οι οποίοι θέλουν να ανανεώσουν τα διπλώµατά τους.

Γιατί, όµως, αδιέξοδο; Πολύ απλά διότι η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε πριν από έξι µήνες τον ν.4599/2019 που
έµεινε πλήρως ανεφάρµοστος, αφού η προηγούµενη ηγεσία του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών δεν εδέησε να προχωρή-
σει στην έκδοση έστω και µιας κανονιστικής πράξης από τις εί-
κοσι έξι που προέβλεπε ο νόµος αυτός, ένας νόµος που όχι µόνο
δεν έλυσε προβλήµατα, αλλά δηµιούργησε ακόµη περισσότερα
στη διαδικασία έκδοσης αδειών οδήγησης.

Ποια είναι αυτά τα προβλήµατα;
Πρώτον, δεν γίνονται εξετάσεις υποψηφίων οδηγών από τον

Οκτώβριο του 2018, µε αποτέλεσµα οι πολίτες να µην µπορούν
να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες τους και ιδιαίτερα οι υποψήφιοι
οδηγοί των επαγγελµατικών κατηγοριών που βιοπορίζονται από
το επάγγελµα αυτό.

Δεύτερον, παρ’ ότι ο νόµος ΣΥΡΙΖΑ προέβλεπε τη δηµιουργία
ειδικά διαµορφωµένων χώρων για τις ειδικές δοκιµασίες -οπισθο-
πορεία και παρκάρισµα-, τέτοιοι χώροι δεν βρέθηκαν σε όλη την
Ελλάδα, µε αποτέλεσµα πάλι να εµποδίζονται οι εξετάσεις, ενώ
ακόµη και στις περιοχές που βρέθηκαν χώροι, η αναµονή για τις
εξετάσεις ήταν τόσο µεγάλη, µε επακόλουθο τη δραµατική
πτώση της ποιότητας των εξετάσεων.

Τρίτον, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δεν έχει τον
αναγκαίο εξοπλισµό -κάµερες παρακολούθησης- προκειµένου
να είναι εφαρµόσιµες οι διατάξεις που ψήφισε.

Τέταρτον, οι εκπαιδευτές αρνούνται να διαθέσουν τα εκπαι-
δευτικά τους οχήµατα χωρίς τη δική τους παρουσία. Απόλυτα
λογικό αν σκεφτεί κανείς ότι στην απευκταία περίπτωση ατυχή-
µατος, οι ασφαλιστικές εταιρείες δεν τους καλύπτουν εφόσον οι
ίδιοι δεν συνοδεύουν τον εκπαιδευόµενο.

Πέµπτον, ο νόµος ΣΥΡΙΖΑ υποχρέωσε τους υποψήφιους οδη-
γούς να προχωρούν µε δικά τους έξοδα σε υποχρεωτική ατοµική
ασφάλιση, προκειµένου να δώσουν εξετάσεις. Ως συνέπεια ανέ-
κυψαν µεγάλα προβλήµατα, καθώς οι ασφαλιστικές εταιρείες αρ-
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χικά αρνήθηκαν να χορηγήσουν τέτοια ασφαλιστήρια, ενώ στη
συνέχεια χορήγησαν ατοµικά ασφαλιστήρια υποψηφίων οδηγών,
µε τεράστιο, όµως, κόστος, όπως, για παράδειγµα, ποσό 120
ευρώ για εξέταση µισής ώρας, όταν το ίδιο ποσό καλύπτει ετήσια
ασφάλεια.

Την ίδια στιγµή, τα απόνερα της εφαρµογής του ισχύοντος
νόµου όχι µόνο έφεραν σε οικονοµικό αδιέξοδο τους ιδιοκτήτες
των σχολών οδηγών και τους υπαλλήλους τους, αλλά προκάλε-
σαν τεράστια ανωµαλία στη λειτουργία των αρµοδίων υπηρεσιών
µεταφορών, οι οποίες µε την εφαρµογή του νόµου καλούνταν
εντός ωραρίου να απέχουν από τα καθήκοντά τους εντός των
υπηρεσιών. Συνέπεια ήταν η µη σωστή εξυπηρέτηση εµπόρων
αυτοκινήτων, ιδιωτών, ελεύθερων επαγγελµατιών και ιδιοκτητών
φορτηγών δηµοσίας χρήσεως, ειδικά σε έναν νοµό όπως είναι η
Ηµαθία που είναι µεγάλος συγκοινωνιακός κόµβος ειδικά για την
αγροτική παραγωγή.

Αυτά στον πλανήτη του ΣΥΡΙΖΑ, στον πλανήτη που κάθε λύση
έχει το δικό της πρόβληµα.

Όµως, όπως είναι κατανοητό, αυτό το πλαίσιο δεν µπορεί να
συνεχιστεί να υφίσταται ούτε ώρα. Να, γιατί η Νέα Δηµοκρατία
έρχεται, όχι για να ξηλώσει τον νόµο, όπως κραυγάζει άστοχα η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά για να καταργήσει συγκεκριµέ-
νες διατάξεις που έφεραν σε καθεστώς οµηρίας χιλιάδες πολί-
τες, κυρίως επαγγελµατίες οδηγούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη ρύθµιση του ζη-
τήµατος των αδειών οδήγησης, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αποδεικνύει ότι είναι οδηγός πίστας, που ξέρει όχι µόνο
να κρατάει γερά το τιµόνι, µε ασφάλεια και αποτελεσµατικότητα,
αλλά και ότι έχει πλέον ανάψει το πράσινο φως για την επάνοδο
της χώρας και των πολιτών της στην κανονικότητα, στην εργατι-
κότητα και στην κοινή λογική, η έλλειψη των οποίων…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην ενοχλείστε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ! Μην ενοχλεί-

στε! 
Η χώρα, ευτυχώς για τους Έλληνες πολίτες, επιστρέφει στην

κανονικότητα, στην εργατικότητα και στην κοινή λογική, η έλ-
λειψη των οποίων τόσο πολύ κόστισε στη χώρα τα τελευταία χρό-
νια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ.
Σπίρτζης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στην αρχή και µέχρι

το τέλος της τοποθέτησής µου, να αναδείξω διάφορους µύθους
που άκουσα µέσα στην Αίθουσα -αν και θα στεναχωρηθούν ιδι-
αίτερα οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας- και για τη διαδι-
κασία και για την ουσία του νοµοσχεδίου αλλά και για τις
τροπολογίες.

Ξεκινώ από το τελευταίο όχι για κανέναν άλλο λόγο, αλλά γιατί
η µία τροπολογία έχει σχέση µε την Εθνική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών. Και επειδή εσείς έχετε πληροφορίες και «Οµάδα Αλή-
θειας», να βάλουµε µερικά πράγµατα στη θέση τους.

Για τη βάση δεδοµένων που έχετε ως πληροφορίες και επειδή
συζητάµε για την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, ο κ. Ρουµπά-
της έχει PhD από το Πανεπιστήµιο Τζον Χόπκινς στην Αµερική –
ένα από τα καλύτερα πανεπιστήµια του κόσµου- αναγνωρισµένο
από το ΔΙΚΑΤΣΑ. Απορώ γιατί πολλοί από εσάς που δεν το ξέ-
ρετε, είστε φίλοι µε τον κ. Ρουµπάτη χρόνια τώρα.

Και τώρα, κύριε Γεραπετρίτη -η ανησυχία που είχαµε όταν λέ-
γαµε ότι πολλά µαζεύονται στον Πρωθυπουργό ως αρµοδιότη-
τες- σε συνδυασµό µε το επιτελικό κράτος και µε το ότι η ΕΥΠ
είναι στο Γραφείο του Πρωθυπουργού και µε αυτή τη ρύθµιση,
εµείς θα θέλαµε να σας προτείνουµε -γιατί το λέγαµε από τότε
ότι επιχειρείτε επανασύσταση του κράτους της Δεξιάς- να µετο-
νοµάσετε την ΕΥΠ σε ΚΥΠ, για να υπάρχει µία κανονικότητα σαν
κι αυτή που θέλετε να φέρετε, ώστε να καταλάβει και ο ελληνικός
λαός τι πάει να γίνει.

Απορώ -γιατί το άκουσα και πριν από την εισηγήτρια του
ΜέΡΑ25- µε το εξής: Θα κάνει σύµβαση η ΕΥΠ µε το Υπουργείο
Εξωτερικών, για να κάνει τη δουλειά της; Σοβαρά µιλάµε; Μνη-

µόνιο συνεργασίας; Τι υποκρύπτεται;
Πάµε στους υπόλοιπους µύθους. Έχουν αναπτυχθεί επαρκώς

από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, από τον Κοινοβουλευτικό µας
Εκπρόσωπο και από την εισηγήτρια τα θέµατα της διαδικασίας.
Όµως, εγώ θα επιµένω να λέω για δύο θέµατα σε σχέση µε τη
διαδικασία. Το ένα είναι οι κανόνες καλής νοµοθέτησης. Αυτοί
είναι µόνο για να τους επικαλείται η Κυβέρνηση. Μας κατηγο-
ρείτε ότι εµείς δεν κάναµε διαβούλευση -που κάναµε και θα το
αναδείξουµε µετά- για το νοµοσχέδιο και εδώ δεν υπάρχει ούτε
η έκθεση διαβούλευσης. Με ποιον διαβουλεύτηκε η Κυβέρνηση
και έφερε αυτό το νοµοσχέδιο;

Το δεύτερο αφορά τις τροποποιήσεις του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών. Αλλάζει αυτά που ψηφίστηκαν την προηγούµενη εβδο-
µάδα. Είναι καταπληκτική διαδικασία καλής νοµοθέτησης!
Υποβαθµίζει τα δηµοτικά συµβούλια και µεταφέρει πάλι τις αρ-
µοδιότητες στην οικονοµική επιτροπή.

Όµως, πάµε στο κυρίως θέµα του Υπουργείου Μεταφορών και
τους µύθους που ακούµε για το κατεπείγον. Ρωτήσαµε και στην
επιτροπή, γιατί όλα αυτά που ακούµε είναι προσχηµατικά. Λένε
ότι δεν εφαρµόζεται ο νόµος. Ρωτήσαµε, λοιπόν, σε ποιες περι-
φέρειες δεν γίνονται εξετάσεις. Δεν πήραµε απάντηση. Πότε θα
το απαντήσετε; Μετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου; Στην επι-
τροπή γιατί δεν το απαντήσατε; Και δεν απαντάτε, γιατί δίδονται
εξετάσεις παντού εκτός από κάποιες υπηρεσίες, που µπορεί να
είναι τρεις, τέσσερις. Όµως, εσείς πρέπει να ρωτήσετε τους πε-
ριφερειάρχες σας γιατί δεν γίνονται σε αυτές τις τρεις, τέσσερις
και γίνονται στις άλλες.

Δεύτερον...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, αποκλείεται να έχω µιλήσει τέσσερα λεπτά και

θα ζητούσα, πραγµατικά, την ανοχή σας, γιατί υπηρέτησα σε
αυτό το Υπουργείο και θα είναι εποικοδοµητική η πληροφόρηση
που θα δώσω στο Κοινοβούλιο και στον ελληνικό λαό. Θα πάρω
χρόνο από τον κ. Φάµελλο, αν συµφωνείτε!

Η απάντηση, λοιπόν, είναι: Δεν υπάρχουν πίστες. Μα, προβλέ-
πεται στο σχέδιο νόµου -στον νόµο πλέον- ότι όπου δεν υπάρ-
χουν πίστες, γίνονται οι εξετάσεις στους δρόµους. Λέτε ότι δεν
υπάρχει ηλεκτρονικό σύστηµα στο Υπουργείο. Μα, προβλέπεται
ότι θα φυλάσσονται τα ηλεκτρονικά αρχεία µέχρι να γίνει το ηλε-
κτρονικό σύστηµα στο Υπουργείο. Λέτε ότι εκκρεµούν εκατόν
πέντε χιλιάδες άδειες. Ο Πρόεδρος της Βουλής είπε ογδόντα χι-
λιάδες. Η ναυαρχίδα των εφηµερίδων της Νέας Δηµοκρατίας
διαρρεύσατε και έγραψε εκατόν πενήντα χιλιάδες. Δεν ξέρετε
ποιο είναι το νούµερο. Γιατί; Υπάρχει το ηλεκτρονικό σύστηµα
στο Υπουργείο.

Σας ρωτάµε: Πόσες από αυτές τις αιτήσεις είναι νέες άδειες,
πόσες επαγγελµατικές, πόσες για ανανέωση των εβδοµήντα τεσ-
σάρων άνω; Δεν το λέτε, γιατί ξέρετε ότι άνω των εβδοµήντα τεσ-
σάρων µέχρι να εξεταστούν έχουν πάρει παράταση. Δεν είναι
εκατόν πέντε χιλιάδες.

Υπάρχει ηλεκτρονικό σύστηµα. Γιατί δεν µας φέρνετε τα στοι-
χεία επίσηµα;

Εεπειδή όλα αυτά τα χρόνια κάνετε επιτροπές, χωρίς να κά-
νετε τίποτα -το είπε και ο κ. Παπαδόπουλος πριν- να δούµε τι κά-
νατε µέχρι τώρα: Σωρεύτηκαν οι άνω των εβδοµήντα τεσσάρων,
κωλυσιεργούσαν οι υπηρεσίες και όλοι οι υπόλοιποι, γιατί κά-
ποιοι τους έκλεισαν το µάτι.

Λέτε ότι δεν κάναµε διαβούλευση. Θα καταθέσω τις θέσεις της
ΠΟΕΟ, του κ. Ηλιάδη. Θα καταθέσω πότε έκαναν δικές τους, αν
θέλετε, ανακοινώσεις το 2015, το 2016, το 2017, το 2018, του κ.
Γρίτζαλη, γιατί δεν είναι µόνο ο κ. Ηλιάδης που ελέγχεται. Είναι
και άλλοι της οµοσπονδίας που ελέγχονται. Τα καταθέτω για να
ενηµερωθεί ο Υπουργός.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Καλύβας στην επιτροπή της Βουλής το 2017 έλεγε τα ίδια.
Τι έλεγε λοιπόν; Σώµα εξεταστών, εκκίνηση εξέτασης σε καθο-
ρισµένη ώρα, πρωινές εξετάσεις, εξετάσεις σε δύο φάσεις κ.λπ..
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Είναι τα άρθρα που καταργείτε, κύριε Υπουργέ. Είναι το 1, το
2, το 3, το 4, το 5, το 8 και το 9. Είναι τα άρθρα που καταργείτε
και ξηλώνετε αυτά που προτείνει ο σύµβουλός σας, ο κ. Ηλιά-
δης.

Σήµερα, λοιπόν, ο κ. Ηλιάδης, ενώ τα ζητούσε αυτά, πανηγυ-
ρίζει που τα καταργεί. Γιατί; Διότι, όπως λέει, σωρεύτηκαν οι
άδειες. Μάλιστα. Όχι. Διότι κάποιοι σαµπόταραν την εφαρµογή
του σχεδίου νόµου και την σαµπόταραν, γιατί κάποιοι τους έκλει-
ναν το µάτι ότι δεν θα εφαρµοστεί ο νόµος.

Δεν έκανε πατάτα ο Υφυπουργός, ο κ. Κεφαλογιάννης, που
είπε ότι είναι σύµβουλός του. Δεν το λέει ο κ. Κεφαλογιάννης. Το
λέει ο ίδιος ο κ. Ηλιάδης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Καταθέτω, λοιπόν, από την σελίδα του κ. Ηλιάδη πώς αυτο-
προσδιορίζεται Πρόεδρος της ΠΟΕΟ, Διοικητικό Συµβούλιο ΓΣΕ-
ΒΕΕ, Σύµβουλος Οδικής Ασφάλειας του τοµέα Μεταφορών της
Νέας Δηµοκρατίας,  του Κωνσταντίνου Καραµανλή και συνεργά-
της του κ. Πατούλη.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 7 Ιουλίου ο κ. Ηλιάδης έβγαλε αυτό εδώ. Να το χαίρεστε!
«Η Υπουργάρα έφυγε, ο Ηλιάδης έµεινε». Και το έβγαλε από την
τοποθεσία Νέα Δηµοκρατία κεντρικά, Πειραιώς 62. Συγχαρητή-
ρια. Το καταθέτω και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, δώσαµε µάχες για να σπάσουµε
κυκλώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Σπίρτζη. Έχετε υπερβεί τον χρόνο κατά πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Πήρα χρόνο από τον κ. Φάµελλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν αλλάζετε τον

Κανονισµό εσείς ούτε διαχειρίζεστε µια διαδικασία. Κλείστε πα-
ρακαλώ. Μετά από αυτό κλείστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ενοχλώ!
Θα πω, λοιπόν, τι κάναµε στην Κέρκυρα, στον Πειραιά, στην

Ελευσίνα, µε τα κυκλώµατα, στο Νότιο Τοµέα Αθηνών που είναι
και ο κ. Ηλιάδης και οι υπόλοιποι.

Υπάρχουν, όµως, σχολές οδηγών και οµοσπονδίες, τους οποί-
ους δεν κάνατε τον κόπο να τους καλέσετε στην επιτροπή, που
δεν θέλουν οι άνθρωποι να βγάζουν το ψωµί τους έτσι, µε µαύρα
χρήµατα, ούτε εξεταστές που να θέλουν να τα παίρνουν. Υπάρ-
χουν και άλλοι. 

Κύριε Υπουργέ, τα θέµατα της οδικής ασφάλειας είναι ένας
τοµέας που οφείλουµε όλοι, όλο το πολιτικό σύστηµα, οι φορείς,
η κοινωνία, να δώσουµε κοινές µάχες, να συγκλίνουµε. Δυστυ-
χώς µε τον τρόπο που χειρίζεται το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου,
επιβεβαιώνετε ότι µία νεοφιλελεύθερη, µεταρρυθµιστική Κυβέρ-
νηση, όπως επικαλείστε, επιστρέφει στον παραδοσιακό παλαι-
οκοµµατισµό δεκαετιών της Δεξιάς ακόµη και στα θέµατα οδικής
ασφάλειας. Επιστροφή στο χθες, και το λέει ο ίδιος ο κ. Ηλιάδης:
«Όταν έχεις να κάνεις µε σοβαρή πολιτική ηγεσία που σέβεται
τον πολίτη και τον επαγγελµατία όπως τους Υπουργούς -δεν
θέλω να κατονοµάζω- «…τέσσερα στα τέσσερα σε λιγότερο από
δύο µήνες». «Ήρθε η κανονικότητα…» -λέει ο κ. Ηλιάδης- «…στη
ζωή των εβδοµήντα τεσσάρων ετών plus». «Παράταση για έναν
χρόνο και οικονοµικό όφελος των πολιτών. Αναστολή του ν.4599.
Σύσταση ολιγοµελούς ευέλικτης επιτροπής µε συµµετοχή του
κλάδου µας». «Και συνεχίζουµε…» -λέει ο κύριος Ηλιάδης- «…µε
εγκυκλίους που θα διευκρινίζουν απλά θέµα, λειτουργικά…», από
αυτά που ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Σπίρ-
τζη. Διπλασιάσατε τον χρόνο.

Σας ευχαριστούµε πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τελειώσατε και σας

ευχαριστούµε θερµά.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος, που ζήτησε τον λόγο για

δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εµείς καταφέραµε να

σπάσουµε κυκλώµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Καλώς. Τα εί-

πατε αυτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όταν υπηρετεί κάποιος στο Υπουργείο

Μεταφορών, αναρωτιέται αν έχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη µας δυσκολεύετε

άλλο, κύριε Σπίρτζη, σας παρακαλώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε πει επτά, οκτώ

φορές ότι κλείνετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείσατε, κύριε Σπίρ-

τζη. Σας ευχαριστούµε θερµά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Αναφέρεστε όλοι σε εµένα και δεν έχω
διακόψει ούτε έναν!

Όταν έχεις υπηρετήσει, λοιπόν, ή υπηρετείς στο Υπουργείο
Μεταφορών και έχεις την παραµικρή, στοιχειώδη ευαισθησία,
σκέφτεσαι τι θα έπρεπε να είχες κάνει όταν ένα παιδί σκοτώνεται,
όταν έχεις ένα θανατηφόρο ατύχηµα.

Εσείς, πραγµατικά, όταν θα επανέλθετε όχι στην κανονικότητα
του παλαιοκοµµατισµού, αλλά στο να βρούµε συγκλίσεις για την
οδική ασφάλεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε, κύριε
Σπίρτζη, αλλά τώρα δεν ξέρω µε ποιον τρόπο πρέπει να σας δια-
κόψω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: …θα είµαστε εδώ να συµβάλουµε.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Λοιπόν, αυτό δεν γί-

νεται.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ, ησυχία!
Ο κ. Τζανακόπουλος έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε, όσο

µας επέτρεπε ο χρόνος, συζήτηση σε σχέση µε την τροπολογία
η οποία κατατέθηκε για την αλλαγή των όρων, των προϋποθέ-
σεων και των προσόντων για τον διορισµό του διοικητή της ΕΥΠ.

Από τη δική µας πλευρά, από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, καλέ-
σαµε την Κυβέρνηση να αποσύρει αυτή την ντροπιαστική, αυτή
την απαράδεκτη, αυτή τη σκανδαλώδη τροπολογία, για την οποία
η ευθύνη είναι εξ ολοκλήρου στον Πρωθυπουργό. Η Κυβέρνηση,
από ό,τι φαίνεται, είτε διά της σιωπής της είτε διά της συνέχισης
της υποστήριξης της τροπολογίας αποφάσισε να µην την απο-
σύρει και να ολοκληρώσει αυτό το σκάνδαλο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Εποµένως είµαστε υποχρεωµένοι, κύριε Πρόεδρε, αντί να επι-
λέξουµε τη λύση της αποχώρησης και να αφήσουµε για άλλη µια
φορά µόνη της τη Νέα Δηµοκρατία να αποφασίζει, κατ’ αρχάς
να επισηµάνουµε το γεγονός ότι το Κοινοβούλιο µε ευθύνη της
Κυβέρνησης και της Πλειοψηφίας εκφυλίζεται µέρα µε τη µέρα
όλο και περισσότερο. Αυτή τη στιγµή έχουµε ήδη την αποχώ-
ρηση τριών κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Από τη δική µας µεριά
δεν είµαστε διατεθειµένοι να το κάνουµε, τουλάχιστον σε αυτή
τη φάση και µε δεδοµένο ότι απ’ ό,τι φαίνεται η Κυβέρνηση δεν
καταλαβαίνει από αποχωρήσεις. Αποχωρήσαµε µία, αποχωρή-
σαµε δύο και η Κυβέρνηση δεν φαίνεται να βάζει µυαλό. Εποµέ-
νως θα καταθέσουµε αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας.
Αιτούµεθα η ονοµαστική ψηφοφορία για την τροπολογία για τον
διοικητή της ΕΥΠ, όπως είναι πάγια κοινοβουλευτική πρακτική,
να οριστεί είτε για αύριο το πρωί είτε για τη Δευτέρα το πρωί,
έτσι ώστε να µπορέσουν να ενηµερωθούν όλοι οι Βουλευτές και
να έλθουν εδώ.
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Σας λέω: Αυτή ήταν η πρακτική την οποίαν ακολουθούσε το
προηγούµενο Κοινοβούλιο και νοµίζω ότι είναι πάγια κοινοβου-
λευτική και δηµοκρατική πρακτική. Από εκεί και πέρα, ακούστε.
Μη φοβάστε. Θα σας πω.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήστε την αµηχανία. Η αµηχανία σας είναι έκδηλη εδώ και

πάρα πολλή ώρα.
Σας λέω, λοιπόν, το εξής: Εφόσον, απ’ ό,τι φαίνεται, δεν είστε

διατεθειµένοι να υλοποιήσετε αυτό το δηµοκρατικό αίτηµα, που
κατά τη γνώµη µου είναι και δηµοκρατική υποχρέωση και ένδειξη
σεβασµού του Κοινοβουλίου, θα σας πω ότι θα αναλάβετε ένας
προς έναν και οι εκατόν πενήντα οκτώ –θα δούµε αν θα είναι εκα-
τόν πενήντα οκτώ- την ευθύνη για τη σκανδαλώδη αυτή τροπο-
λογία. Δεν θα πάρει την ευθύνη µόνος του ο κ. Μητσοτάκης. Το
πρωθυπουργικό σκάνδαλο θα έχει και συνεργούς και αυτοί οι συ-
νεργοί θα είστε εσείς, ένας προς έναν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μόλις παραληφθεί

το αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας, θα τοποθετηθεί το Προ-
εδρείο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µια νοµο-
τεχνική βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Κεφα-
λογιάννη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή ολοκληρώνεται σιγά-σιγά η διαδικασία, παίρνω τον
λόγο για να πω για τη νοµοτεχνική στην οποία αναφέρθηκε ο κ.
Βορίδης προηγουµένως ότι βεβαίως γίνεται αποδεκτή. 

Επίσης, υπάρχει και µια νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 10.
Η φράση «Σε περίπτωση ισοψηφίας συνδυασµών» αντικαθίσταται
από τη φράση «Σε περίπτωση ισοψηφίας µεταξύ των δύο πρώ-
των συνδυασµών». Αυτό το λέω για να καταγραφεί στα Πρακτικά.

Όσον αφορά στην ουσία της τοποθέτησής µου, θα το κάνω
στο τέλος.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Βουλευτής Ηρακλείου κ. Σενετάκης.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα επιδιώκει να διορθώσει µια δυ-
σµενή κατάσταση που διαµόρφωσε η προηγούµενη κυβέρνηση
σε βάρος των συµπολιτών µας, σε βάρος των επαγγελµατιών και
σε βάρος των πολιτών τρίτης ηλικίας.

Η κυβέρνηση της Αριστεράς, η οποία υποτίθεται ότι κόπτεται
για την ισότητα των πολιτών, εφάρµοσε µια πολιτική διακρίσεων
εις βάρος των υπερήλικων συµπολιτών µας. Χωρίς κριτήρια,
χωρίς να υπάρχει πουθενά αλλού στην Ευρώπη αυτό το παρά-
δειγµα, ανακάλυψε αυθαίρετα ότι οι άνθρωποι άνω των εβδο-
µήντα πέντε ετών δεν µπορούν να οδηγήσουν και επειδή δεν
είναι ικανοί, έπρεπε να εξεταστούν εκ νέου, προκειµένου να ανα-
νεώσουν την άδεια οδήγησής τους. Μόνο που νοµοθέτησαν κάτι
που δεν στηριζόταν σε καµµία επιστηµονική µελέτη. Για παρά-
δειγµα, καµµία έρευνα δεν υπάρχει που να δείχνει ότι οδηγοί κά-
ποιας ηλικίας προκαλούν τροχαία ατυχήµατα ή δυστυχήµατα.

Εδώ θα επικαλεστώ το δικό σας παράδειγµα, το οποίο είπατε
ότι είναι εν εξελίξει, γιατί σας ακούω. Στην Αυστραλία και στη
Δανία είπατε ότι είναι εν εξελίξει οι µελέτες. Δεν έχουµε στοιχεία
και βεβαίως θα περιµένουµε αυτά τα στοιχεία, ώστε να τα βά-
λουµε στον νόµο που πρόκειται να έλθει, αλλά αυτή τη στιγµή
δεν υπάρχουν, εκτός αν προβλέπετε το µέλλον -κάτι που είναι
λίγο δύσκολο, γιατί σήµερα βρίσκεστε εκεί που βρίσκεστε- και
µπορούσατε αυτά τα στοιχεία να τα βάλετε στη νοµοθεσία σας.
Το έκαναν, λοιπόν, µε πρόχειρο τρόπο, χωρίς οργάνωση και µέ-
ριµνα, µε αποτέλεσµα όλοι αυτοί οι άνθρωποι να ταλαιπωρούνται
και –το κυριότερο- να αισθάνονται ως πολίτες δεύτερης κατηγο-
ρίας. Ακόµα χειρότερα δε, ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας, έγι-
ναν και αντικείµενο εκµετάλλευσης από επιτήδειους που
εκµεταλλεύτηκαν την προχειρότητα του νόµου για να προσφέ-
ρουν, µε το αζηµίωτο φυσικά, τις υποτιθέµενες καλές τους υπη-
ρεσίες.

Η Κυβέρνηση νοµοθετεί σήµερα για να αποκαταστήσει αυτή
την αδικία. Με το άρθρο 1 επανερχόµαστε στο προηγούµενο κα-
θεστώς προκειµένου να οµαλοποιηθεί η κατάσταση.

Βεβαίως, εδώ δεν λέµε ότι όλα βαίνουν καλώς. Αναγνωρίζουµε
ότι τίθεται θέµα εκπαίδευσης και εξέτασης υποψηφίων οδηγών.
Γνωρίζουµε όλοι κι αναγνωρίζουµε τη σηµασία της εκπαίδευσης
στην αντιµετώπιση της µάστιγας των τροχαίων που πλήττει τη
χώρα µας και ειδικά την Κρήτη αυτή τη στιγµή όπου έχει πάρει
διαστάσεις ενός ακήρυχτου πολέµου. Αλλά αυτό το θέµα αφορά
βεβαίως όλους µας. Δεν κάνουµε διακρίσεις.

Η προηγούµενη κυβέρνηση µε τον ν.4599/2019 επιχείρησε να
αναµορφώσει το πλαίσιο εκπαίδευσης και εξέτασης. Είπατε ότι
λύσατε το πρόβληµα. Κανένα πρόβληµα δεν λύσατε. Προφανώς
αυτή ήταν η αντιµετώπιση της λύσης των προβληµάτων, να µη
γίνεται αυτό που προκαλεί τα προβλήµατα. Εσείς σταµατήσατε
να δίνετε διπλώµατα. Δεν λύσατε κανένα πρόβληµα, µε αποτέ-
λεσµα εκατό χιλιάδες συµπολίτες µας να µην µπορούν να λάβουν
άδεια οδήγησης. Αυτό το πρόβληµα λύνεται µε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Δεν είναι δυνατόν την αδυναµία του κράτους να την πλη-
ρώνουν µε ταλαιπωρία οι πολίτες.

Εδώ θέλω να απευθυνθώ στην Κυβέρνηση. Και θέλω, κύριε
Υπουργέ, εδώ να σας πω ότι πρέπει να αποδείξουµε ότι δεν
έχουµε τις ίδιες πρακτικές και ότι ήρθαµε να κάνουµε κάτι καλύ-
τερο. Έχουµε βάλει ένα χρονοδιάγραµµα εννέα µηνών στο πρό-
γραµµα. Θα ήθελα, παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να τηρήσουµε το
χρονοδιάγραµµα, γιατί όντως το πρόβληµα είναι µεγάλο.

Κύριε πρώην Υπουργέ, σε όλη αυτή την κουβέντα που έγινε
µέσα στην επιτροπή δεν τέθηκε το θέµα του νοµοσχεδίου που
θα έρθει. Εκεί θέλουµε την κριτική σας. Εκεί θα δείτε πολλά
πράγµατα που ίσως είχατε κι εσείς. Τότε θέλω την κριτική σας.
Τότε να µας πείτε αν εµείς εξυπηρετούµε αυτά τα συµφέροντα
και τότε να δείτε, αφού παράγονται τα διπλώµατα, αν όντως λύ-
νουµε το πρόβληµα.

Ως ότου λοιπόν η επιτροπή, κύριε Υπουργέ, καταλήξει στο νέο
πλαίσιο οι υποψήφιοι οδηγοί θα λαµβάνουν άδεια οδήγησης µε
το προηγούµενο καθεστώς. Για µας είναι στοιχειώδης σεβασµός
στους συµπολίτες µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σενετάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει κατατεθεί αίτηµα διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ αιτήθηκε να
γίνει η ψηφοφορία αύριο ή τη Δευτέρα. Το νοµοσχέδιο, επανα-
λαµβάνω, είναι κατεπείγον. Συνεπώς η ψηφοφορία δεν µπορεί
να γίνει αύριο ή τη Δευτέρα, γιατί υπάρχουν και προθεσµίες,
όπως εξηγήθηκε. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι δεν υπάρχει προηγούµενο αναβο-
λής ονοµαστικής ψηφοφορίας σε κατεπείγον νοµοσχέδιο. Υπάρ-
χει σε άλλα νοµοσχέδια µε τη συνήθη διαδικασία, όχι όµως έτσι
όπως έγινε τώρα, αλλά έπειτα από συνεννόηση των γραµµατέων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Έχουν µείνει να µιλήσουν ένας συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ,
νοµίζω ο κ. Φάµελλος. Έχει µείνει να µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Λιβανός, και να κλείσει
ο Υφυπουργός κ. Κεφαλογιάννης. Συνεπώς εν όψει αυτών των
εκκρεµοτήτων, η ενδεδειγµένη ώρα για να γίνει η ονοµαστική ψη-
φοφορία και να έχουµε και ένα µικρό χρονικό περιθώριο είναι
στις 18:30’ σήµερα το απόγευµα.

Συνεπώς ελήφθη το αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία. Θα
συνεχίσουµε τη διαδικασία εφόσον έχουν µείνει τρεις συνάδελ-
φοι µε τις ξεχωριστές ιδιότητες ο καθένας και σε µια ώρα από
τώρα, στις 18:30’, θα γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία που έχει ζη-
τήσει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, στις 18:30’
θα εκφωνήσουµε τα ονόµατα για την απαραίτητη διαπίστωση της
παρουσίας τουλάχιστον δεκαπέντε συναδέλφων.

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, θα µου επιτρέ-

ψετε, κύριε Κεφαλογιάννη, να αναφερθώ κατ’ αρχάς στον
Υπουργό Επικρατείας, τον κ. Γεραπετρίτη.

Τα καταφέρατε, κύριε Γεραπετρίτη. Επιτελικό το κράτος. Ας
τα πάρουµε µε τη σειρά. Έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κα-
τατέθηκε χωρίς διαβούλευση και χωρίς έκθεση διαβούλευσης.
Ένα νοµοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε χωρίς υπογραφή αρµό-
διου Υπουργού Δικαιοσύνης και µε µια άτακτη υποχώρηση, απο-
σύροντας το άρθρο από την επιτροπή. Ωραία επιτελικότητα.
Πρέπει να το οµολογήσω κι εγώ. Σας χαίροµαι, κύριε Γεραπε-
τρίτη. Φαντάζοµαι περνάτε τέλεια!

Είναι ένα νοµοσχέδιο που κατετέθηκε έντεκα ώρες πριν από
την επιτροπή. Ένα νοµοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε και συζη-
τήθηκε σε επιτροπή που µέσα ήταν άτυπος σύµβουλος του
Υπουργού κατά δήλωσή του, που όµως εκπροσωπούσε επαγγελ-
µατικά συµφέροντα συναρτώµενα και εξυπηρετούµενα µε το νο-
µοσχέδιο και εµπλέκεται και σε δικαστική διαδικασία. Ωραία,
κύριε Γεραπετρίτη, τους ελέγχετε τους Υπουργούς. Τα έχετε κα-
ταφέρει τέλεια! 

Και το αποκορύφωµα -«πενταρέ»- είναι ότι έρχεται τροπολογία
από το παράθυρο για να έχουµε διοικητή στην ΕΥΠ χωρίς πτυχίο.
Και µας λέει ο κ. Γεραπετρίτης να σεβόµαστε τους εθνικούς φο-
ρείς.

Εσείς πώς την σέβεστε την ΕΥΠ, κύριε Γεραπετρίτη, σε αντί-
θεση µε τη δήλωση του Πρωθυπουργού εδώ στο Βήµα της Βου-
λής, τοποθετώντας άνθρωπο µε τροπολογία εκ των υστέρων
χωρίς πτυχίο στην ΕΥΠ; Αυτό είναι σεβασµός προς την εθνική
ασφάλεια; Θίγετε την εθνική ασφάλεια, κύριε Γεραπετρίτη.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά η επιλογή
αυτή της δηµοκρατίας έρχεται σε αντίθεση µε τα συµφέροντα
της εθνικής ασφάλειας, διότι µας θίγει και στο εξωτερικό. Θα γε-
λάνε µε αυτά που κάνετε και στο εξωτερικό και µάλιστα για µια
χώρα που έχει ανάγκη να είναι ισχυρή και αναπτυξιακά και δη-
µοκρατικά και παραγωγικά.

Το µόνο πρόβληµα, όµως, που έχει η Νέα Δηµοκρατία είναι ότι
την πιάνει µια αλλεργία µε τη δηµοκρατία. Δεν σας αρέσουν οι
κανονικές διαδικασίες, δεν σας αρέσει η διαβούλευση, η διαφά-
νεια, δεν σας αρέσει να υπάρχει πτυχίο. Ωραίο µήνυµα δίνουµε
στα παιδιά που µπήκαν στο πανεπιστήµιο αυτή την εβδοµάδα,
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πολύ ωραίο µήνυµα, κύριε Γεραπετρίτη. Στους µαθητές σας όταν
ξαναπάτε στο πανεπιστήµιο -και σας εύχοµαι να πάτε γρήγορα-
να τους πείτε αυτό ακριβώς, ότι αξίζει να σπουδάζουν για να µη
γίνουν ποτέ κάτι σε σηµαντικό φορέα στη χώρα µας.

Αυτή είναι η κανονικότητα της Νέας Δηµοκρατίας, καµµία
σχέση µε τη δηµοκρατία, όµως, της Ευρώπης, µε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο. Αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα που πρέπει να εξετά-
σουµε.

Ας δούµε λιγάκι δύο πιο συγκεκριµένα άρθρα. Έρχεται άρθρο
στο νοµοσχέδιο από τη Νέα Δηµοκρατία για την αξιοποίηση του
πλεονάσµατος του ΕΤΜΕΑΡ. Πρώτο θέµα, γιατί έχει το ΕΤΜΕΑΡ
πλεόνασµα; Όχι φυσικά γιατί του δώσατε εσείς. Κύριε εισηγητά,
800 εκατοµµύρια είχατε αφήσει έλλειµα στον λογαριασµό ΑΠΕ
φεύγοντας από την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Έχει πλεό-
νασµα 180 εκατοµµύρια, γιατί υπήρχε µια κυβέρνηση που σεβά-
στηκε τους Έλληνες και τον κόπο τους.

Ποιος ήταν ο σκοπός του πλεονάσµατος αυτού; Πρώτον, να
πληρώνει τις επενδύσεις των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και
δεύτερον, να µειώσει το κόστος του ρεύµατος.

Και τι έρχεται να κάνει τώρα ο µετριόφρων, φιλελεύθερος, κ.
Χατζηδάκης; Έρχεται να αυξήσει την τιµή του ρεύµατος, κατα-
ναλώνοντας πλεόνασµα της δουλειάς των Ελλήνων, της δου-
λειάς µέσα σε µνηµόνιο και περικοπές. Τώρα που δεν είναι
ανάγκη να έχουµε τόσο σκληρές περικοπές καταναλώνετε πλε-
όνασµα, δηλαδή τρώτε από τα έτοιµα και µάλιστα ταυτόχρονα
δηµιουργείτε και άλλες αυξήσεις που κρύβονται πίσω από τη µεί-
ωση του ΦΠΑ, που πάλι καταφέραµε εµείς να κάνουµε. Ένα όφε-
λος που κυµαίνεται από 200 έως 300 εκατοµµύρια το κόβετε από
την κοινωνία και την χρεώνετε µε 500 εκατοµµύρια ευρώ από την
αύξηση της τιµής του ρεύµατος.

Και µη λέτε ψέµατα ότι δεν θα το αισθανθεί ο πολίτης. Το 5%
της µείωσης της έκπτωσης θα το αισθανθεί άµεσα, όλα τα νοι-
κοκυριά θα το αισθανθούν. Και όλοι οι επαγγελµατίες της χώρας
µας, όλοι οι µικροµεσαίοι, όλοι οι έµποροι και όλοι οι βιοτέχνες
θα έχουν άµεσο αποτύπωµα τουλάχιστον 12% αύξηση του ενερ-
γειακού κόστους στα λογιστικά τους βιβλία και στο κόστος πα-
ραγωγής.

Πολύ γρήγορα αποδείξατε πόσο αγαπάτε την µεσαία τάξη.
Πολύ γρήγορα, αυξάνοντας σε ένα µήνα 12% το κόστος ενέρ-
γειας για όλη την µικροµεσαία παραγωγή στην Ελλάδα και µετά
εσείς λέτε ότι θα φέρετε ανάπτυξη και θέσεις εργασίας.

Πράγµατι, δεν το κάνετε µόνο εις βάρος των µικροµεσαίων,
αλλά κλείνετε και το µάτι σε όλους τους ιδιώτες εναλλακτικούς
παρόχους που έχουν το 25% της αγοράς, διότι µπορούν να αυ-
ξήσουν την τιµή του ρεύµατος χωρίς να καταναλώσουν ούτε ένα
ευρώ σε επενδύσεις και νέες θέσεις εργασίας. Ωραία επιχειρη-
µατικότητα, έτσι την φαντάζεστε, να αυξάνονται κέρδη ιδιωτικών
επενδύσεων χωρίς να βάζουν λεφτά για επενδύσεις και χωρίς να
βάζουν λεφτά για εργασία.

Το τελευταίο επεισόδιο, όµως, στο έργο της ΔΕΗ είναι η εξε-
ταστική. Επειδή προφανώς έχετε πολύ µεγάλο κοινωνικό κόστος
από όλα αυτά που µαθαίνει η κοινωνία για την αναίτια χρέωση
της µε 500 εκατοµµύρια ευρώ, προφανώς ο κ. Γεραπετρίτης και
εµµέσως ο κ. Χατζηδάκης θυµήθηκαν την εξεταστική.

Καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται, κύριε Γεραπετρίτη.
Καµµία σχέση δεν έχουν προφανώς οι εξεταστικές µε το προφίλ
το φιλελεύθερο και το κεντρώο που βγάζετε. Δεν το έχετε, είναι
ψευδές, γιατί η ουσία είναι αυτή η ποινικοποιηµένη διάσταση της
πολιτικής που έχει πάντα η Δεξιά, που θέλει να ποινικοποιεί τον
πολιτικό της αντίπαλο, που δεν αντέχει το ότι υπήρχε διοίκηση
της ΔΕΗ που µπόρεσε να µειώσει 12% το ρέµα, να µην πουλήσει
καµµία ενεργειακή µονάδα, να µην πουλήσει δίκτυα, να εφαρµό-
σει κοινωνικά τιµολόγια και να σχεδιάσει µια προοπτική µε ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, γιατί εµείς για αυτό απολογούµαστε
και για αυτό κρινόµαστε.

Καµµία µονάδα δεν πουλήθηκε. Το δίκτυο δεν πουλήθηκε. Μει-
ώθηκε το κόστος του ρεύµατος. Εσείς, µε το που ήρθατε, µάνι-
µάνι αυξάνετε 500 εκατοµµύρια του κόστος του ρεύµατος και
ετοιµάζεστε να πουλήσετε και µονάδες δίνοντας κέρδη στους
ιδιώτες. Αυτό είναι το ακραίο νεοφιλελεύθερο και συντηρητικό
προφίλ, το οποίο ξεκαθαρίζεται τώρα και στην κοινωνία.

Και τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω, ένα σχόλιο
για το άρθρο των ΦΟΔΣΑ. Άκουσα τον Υφυπουργό κ. Λιβάνιο
στην επιτροπή να λέει ότι δεν παρεµβαίνει η Κυβέρνηση στο πώς
χρησιµοποιούνται τα αντισταθµιστικά και δίνει το δικαίωµα αυτό
στους δήµους. Το είπατε, κύριε Υφυπουργέ. Δηλαδή, προσέξτε,
η Κυβέρνηση δεν έχει την πολιτική ευθύνη να προστατεύσει τους
πολίτες ώστε τα αντισταθµιστικά να επενδύονται για το περιβάλ-
λον, αποχωρεί από την άσκηση πολιτικής και αφήνει τους δήµους
να κάνουν κατά το δοκούν αξιοποίηση ενός αντισταθµιστικού
πόρου που είναι µόνο για περιβαλλοντική επιβάρυνση. Ωραία
Υπουργεία έχετε φτιάξει, κύριε Λιβάνιε!

Αν πρόκειται να αποχωρείτε από την άσκηση πολιτικής, να
αγνοείτε τις ανάγκες των πολιτών, να µην περιφρουρείτε το πε-
ριβάλλον, τότε αυτό δεν είναι Υπουργείο Εσωτερικών, αυτό είναι
«υπουργείο τακτοποιήσεων». Γιατί και µε τους ΦΟΔΣΑ αυτό κά-
νουν. Τακτοποιούν, καταργώντας διαπιστωτικές πράξεις των
Γραµµατέων των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, των συντονι-
στών, χωρίς να έχουν κάποιο πρόβληµα νοµιµότητας. Οι οποίες
πράξεις, πρέπει να σας θυµίσω, ότι µε τον ν.4555 στηρίζονται σε
ψηφοφορίες δηµοτικών συµβουλίων που εκφράζουν το 80% των
πολιτών. Δηλαδή, αγνοούν αποφάσεις που εκφράζουν το 80%
των πολιτών και τις καταργούν εκ των υστέρων. Πολύ ωραία
άποψη για τη δηµοκρατία, κύριε Λιβάνιε! 

Ακόµα δεν έχουµε µάθει, όµως, γιατί κανείς δεν ήξερε -ρώ-
τησα και τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας να µου
πει- ποιες είναι οι διαπιστωτικές πράξεις που καταργείτε; Γιατί
δεν έχετε τολµήσει να τις πείτε εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο;
Ποιες είναι οι ήδη ληφθείσες διαπιστωτικές πράξεις που καταρ-
γείτε; Να µάθουν και οι Έλληνες Βουλευτές για ποιους φορείς
ετοιµάζεται να γίνει αλαλούµ. Πού θα γίνει το πάρτι των απορ-
ριµµάτων; Πείτε µας! Πού καταργείτε φορείς µε αυτό το άρθρο,
το οποίο έχετε δηµιουργήσει; 

Είναι πάρα πολύ απλό, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω. Η Κυ-
βέρνηση δηλώνει διά του νοµοσχεδίου ότι θα φάει από τα έτοιµα,
από τον κόπο και τη δουλειά των Ελλήνων πολιτών, ότι θα βάλει
χαράτσι 500 εκατοµµύρια στους Έλληνες πολίτες για το ρεύµα,
ότι θα αποχωρήσει από τον έλεγχο του περιβάλλοντος που
έπρεπε να ασκεί διά του νόµου, ότι θα αφήσει να γίνεται πάρτι
και στην αυτοδιοίκηση και ότι θα καταργήσει δηµοκρατικές απο-
φάσεις της αυτοδιοίκησης.

Αυτή είναι η πραγµατική επιτελικότητα, ένα «ετσιθελικό»,
σκληρά δεξιό κράτος της εποχής του 1960!

Να το χαίρεστε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ζήτησε να λάβει τον
λόγο ο κ. Γεραπετρίτης για µία απάντηση.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο, κύριε Γεραπετρίτη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πα-

ρακαλούσα, όµως, να µη µε διακόψετε αυτή τη φορά. Διότι,
όπως είδατε, ο σεβασµός προϋποθέτει, όταν ο οµιλητής είναι
στο Βήµα ή αγορεύει, να µην ακούγεται από κάτω οχλαγωγία. Κι
αυτό το τήρησε αυτή εδώ η πλευρά της Αίθουσας και όχι η άλλη
πλευρά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν νοµίζω! Κάνετε λάθος!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κι εµένα µε διέκοψαν αρκετοί. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βλέ-

πετε; Αυτό ήταν µια απλή δοκιµή για να επιβεβαιώσουµε. Δεν
ήταν κάτι διαφορετικό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν µας απευθύνεστε, θα
σας απευθυνόµεθα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όταν
ο οµιλητής βρίσκεται στο Βήµα, οφείλετε να επιδεικνύετε µια
ανοχή, ακόµα κι αν δεν είναι ευχάριστα τα πράγµατα.

Και προχωρώ…
Ζήτηµα πρώτον: Εάν θεωρεί ο καθένας ότι το γεγονός -διότι

πρόκειται περί γεγονότος- πως τα κέρδη των 90 εκατοµµυρίων
έγιναν ζηµιές 600 εκατοµµυρίων δεν είναι πρόβληµα, ας µην το
ψάξουµε. Αν θεωρεί κάποιος ότι η χρηµατιστηριακή αξία, η οποία
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βρισκόταν στο 1,9 δισεκατοµµύριο και είναι σήµερα στο 0,3 δι-
σεκατοµµύριο, δεν είναι να το διερευνήσουµε, ας µην το ψά-
ξουµε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ο ΑΔΜΗΕ ήταν µέσα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ας

συνταχθούµε ότι θα πρέπει, αν µη τι άλλο, να αναζητήσουµε κά-
ποια ευθύνη απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Και, εν πάση περιπτώσει, εγώ ξέρετε ότι δεν θα µιλήσω για το
τι συµβαίνει στο παρελθόν, αλλά όχι ότι εµείς καθιστούµε πολι-
τικό όπλο τις εξεταστικές επιτροπές. Διότι αυτό το θεωρώ θυµη-
δία, µε βάση το ότι συνέβη στο παρελθόν έναντι δικαίων και
αδίκων. Κι ας θυµηθείτε λίγο τον κ. Πικραµένο.

Ζήτηµα δεύτερο: Ας διαβάσουµε λίγο τη διάταξη για την ΕΥΠ.
Δεν καταργείται το πτυχίο. Ας τη διαβάσουµε λίγο περισσότερο. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν ντρέπεστε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τι λέτε! Δεν είµαστε καλά! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριοι συνάδελφοι,

έχει δικαίωµα στις απόψεις του και δεν δικαιούστε να τον διακό-
πτετε. Σας καλώ να σκεφτείτε µήπως για πρωτοτυπία δεν διακό-
πτετε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μας παριστάνετε και τους
αστούς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε Γερα-
πετρίτη, συνεχίστε. Θα τα καταφέρουµε! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλει
δουλειά για να τα καταφέρουµε!

Και να πω κι ένα τρίτο, διότι…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Συνεχίστε τον κατήφορο. Πάει και πιο

χαµηλά!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πάει κι άλλο κάτω!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Τζανακόπουλε, µάλλον δεν έχετε συνηθίσει σε έναν διάλογο µε
επιχειρήµατα. Είναι απλά τα πράγµατα.

Και να κλείσω λέγοντας το εξής, επειδή µε επετίµησε, µάλλον
ειρωνικά, και χειροκρότησε ο κ. Τζανακόπουλος, ότι µου εύχεται
να επιστρέψω γρήγορα στο πανεπιστήµιο. Εγώ έχω µία δουλειά
να επιστρέψω που είναι τιµή για τη χώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί, εµείς δεν έχουµε δουλειά;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το άγχος σας φαίνεται!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε χάσει την ψυχραιµία

σας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, έχει µεί-

νει να λάβει τον λόγο για δέκα λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπήλιος Λιβανός, Βουλευτής
Αιτωλοακαρνανίας, και κλείνει ο κατάλογος των Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω να είµαι πιο ήρεµος τώρα, για να πέσουν οι
τόνοι, αν και δεν είναι και εύκολο µετά από όλη αυτή τη συζήτηση
που έγινε σήµερα εδώ και τις τοποθετήσεις.

Κύριε Τζανακόπουλε, µας απειλήσατε πάλι, τρίτη φορά σή-
µερα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς, µε

την εξεταστική. Μας δείξατε µε το δάχτυλο και µας είπατε ότι θα
έρθουµε ένας-ένας και οι εκατόν πενήντα οκτώ, για να ψηφί-
σουµε αυτό το κατάπτυστο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια εξεταστική; Την ονο-
µαστική εννοείτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Την ονοµα-
στική, µε συγχωρείτε. 

Εµείς, λοιπόν, θα έρθουµε στην ονοµαστική να ψηφίσουµε
ένας-ένας. Δεν ξέρω αν εσείς, που είστε στα τηλέφωνα όλη
µέρα, µπορέσατε να µαζέψετε αυτούς που χρειαζόσασταν για
να καταθέσετε την ονοµαστική και να δούµε πόσοι από εσάς θα
είναι εδώ για να ψηφίσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό τώρα τι είναι; Εξυ-
πνάδα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Είναι η
απάντηση προς αυτά που λέγατε τόση ώρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε πτυχίο και τα λέτε
αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, αλλά κάποια
στιγµή εσείς που επικαλείστε τον Κανονισµό πρέπει να τον τη-
ρείτε για να γίνετε αποστοµωτικοί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να µη µου απευθύνεται,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν θα µας

πείτε εσείς, κύριε Τζανακόπουλε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας προτείνω τρό-

πους να γίνετε αποστοµωτικοί.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε, κύριε Πρόεδρε.

Θα γίνω εγώ µε τον τρόπο µου. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λοιπόν, κύριε Λιβανέ,

απευθύνεστε προς το Σώµα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα απευ-

θύνοµαι προς το Σώµα. 
Τόσο, λοιπόν, ο κ. Τζανακόπουλος όσο και ο κ. Ραγκούσης -το

βλέπουµε και πάλι- δεν έχουν βολευτεί στους καινούργιους τους
ρόλους. Θεωρούν ότι είναι ακόµα κυβερνητικοί, ότι θα ορίζουν
τη χώρα όπως το έκαναν τα τελευταία χρόνια και ότι θα κατευ-
θύνουν ακόµα και τη συζήτηση και θα µας λένε τι είναι δηµοκρα-
τικό και τι όχι. Θέλουν να γίνουν κάποιοι άλλοι. Θα πρέπει να
περιµένουν. Δεν είστε ακόµα σε αυτή τη θέση. Εκτίθεστε και θα
συνεχίσετε να εκτίθεστε. 

Όσον αφορά τα ψέµατα που επαναφέρετε και επαναφέρετε,
είναι γνωστό και νοµίζω ότι θα γελάει και το παρδαλό κατσίκι αν
έρχεστε εσείς να λέτε σε εµάς ότι λέµε ψέµατα και δη στον Πρω-
θυπουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Ακούστηκαν πολλά για την ΕΥΠ. Αυτό που δεν καταλάβατε
ακόµα και µετά από όλη αυτή τη συζήτηση είναι ότι δεν πρέπει
να συνεχίσετε να µιλάτε για την ΕΥΠ µέσα σε αυτή την Αίθουσα
µε αυτό τον κατάπτυστο τρόπο.

Μιλήσατε για την αναδροµικότητα. Δεν ισχύει. Μιλήσατε για
τα προσόντα. Δεν ισχύει. Εµείς επιµένουµε ότι αυτή η διάταξη
που έρχεται είναι καλή. Επιµένουµε ότι αυτό το οποίο έχει σηµα-
σία για τον Διοικητή της ΕΥΠ είναι η διοικητική του ικανότητα.
Και επιµένουµε ότι οι υπηρεσιακές δυνατότητες που έχει ο εκά-
στοτε Διοικητής της ΕΥΠ είναι ο λόγος και τα κριτήρια µε τα
οποία πρέπει να τον κρίνουµε.

Όσον αφορά στον κ. Ρουµπάτη, ποτέ κανείς από την κυβερ-
νητική πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας τώρα, αλλά ούτε και
στο παρελθόν από τις άλλες κυβερνήσεις, δεν έκανε κανένα σχό-
λιο, άσχετα αν τα πτυχία ήταν αναγνωρισµένα ή όχι, άσχετα αν
κάπου µπορεί να υπήρχαν αστοχίες ή όχι. Σε κάθε περίπτωση,
ποτέ δεν µπήκαν αυτά τα κριτήρια στη συζήτηση και ποτέ δεν
έπεσε τόσο χαµηλά το επίπεδο όταν µιλούσαµε για την ΕΥΠ.

Μας καλέσετε ειρωνικά να τη µετονοµάσουµε, γιατί αναστη-
λώνουµε το κράτος της Δεξιάς. Απλά δεν είστε σοβαροί. Σας το
λέω να το καταχωρίσετε.

Όσον αφορά στο κατεπείγον, νοµίζω ότι ξεπεράστηκε, το συ-
ζητήσαµε. Έχετε καταλάβει γιατί έρχονται αυτά τα νοµοσχέδια
µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Σαράντα πέντε µέρες κάνατε να
φέρετε το πρώτο σας νοµοσχέδιο, όταν προετοιµαζόσασταν
τόσο πολύ και ρίξατε την προηγούµενη κυβέρνηση µέσω της
εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Εδώ αφήσατε πίσω
ένα χάος, που αναγκαστικά η Κυβέρνηση έρχεται να το καλύψει
µε διάφορες διατάξεις τις οποίες φέρνει σε κατεπείγοντα, πράγ-
µατι, νοµοσχέδια. Και όπως είπαµε, δεχόµαστε τη θέση του Κυ-
βερνητικού Εκπροσώπου, ο οποίος µας είπε ότι αυτό δεν θα είναι
η κανονικότητα.

Σε αυτό το πλαίσιο, η βασική προτεραιότητα την οποία έχει η
Κυβέρνησή µας είναι να αλλάξει την κατάσταση της χώρας από
εκεί που την αφήσατε. 

Και δεν θα απαριθµήσω το τι έχει συµβεί στην Ελλάδα σε αυτό
το σύντοµο χρονικό διάστηµα. Δεν θα τα καταγράψω πάλι απ’
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αυτό το Βήµα τώρα. Αντιλαµβάνεστε, όµως, ότι το έχει καταλάβει
ο ελληνικός λαός, το έχουν καταλάβει οι σύµµαχοι στο εξωτε-
ρικό, το έχουν καταλάβει οι αγορές στο εξωτερικό και στο εσω-
τερικό. Οι µόνοι που δεν έχουν καταλάβει τι γίνεται σε αυτή τη
χώρα -και συνεχίζετε να τοποθετήστε µε τον τρόπο που τοποθε-
τηθήκατε σήµερα- είστε εσείς.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας και σωστά επέλεξε, όπως παρα-
δοσιακά κάνουν όλοι οι Πρωθυπουργοί, να επισκεφθεί πρώτα απ’
όλα την Κύπρο και στη συνέχεια τη Γαλλία και τη Γερµανία. Εί-
µαστε περήφανοι για τη λογική του, για την πολιτική του και για
τις τοποθετήσεις του. Είµαστε περήφανοι, επίσης, για το πώς
έχει συµπεριφερθεί, τι έχει αναλύσει εκεί και πόσο έχει αλλάξει
το κλίµα.

Ο κ. Βελόπουλος πριν από λίγο µας κατήγγειλε και µας κατη-
γόρησε επίσης -γιατί ακολουθεί το δικό σας παράδειγµα- ότι δεν
έθεσε όλα τα εθνικά θέµατα και ότι η συµπεριφορά του δεν ήταν
αυτή που έπρεπε να είναι. Είναι ακριβώς η συµπεριφορά που θα
θέλαµε από έναν υπεύθυνο και σοβαρό Πρωθυπουργό. Με τη
σωστή λογική έβαλε όλα αυτά τα εθνικά ζητήµατα. Και το καλό
στην προκειµένη περίπτωση -που δεν το πετυχαίναµε τα προ-
ηγούµενα χρόνια- είναι ότι έλαβε και τη συναίνεση για τα φλέ-
γοντα εθνικά µας ζητήµατα σήµερα.

Ήρθατε και µας ειρωνευτήκατε πριν από λίγο -ήταν ένας Βου-
λευτής της Αντιπολιτεύσεως- ότι µε αυτή τη λογική που κυβερ-
νάει η Κυβέρνηση θα γελάνε στο εξωτερικό. Δεν έχουν περάσει
δα τόσοι µήνες όταν γίναµε ρεζίλι µε τις παρουσίες του κ. Τσίπρα
στο εξωτερικό. Και όχι µόνο γέλαγαν οι άλλοι µαζί µας -µε την
Ελλάδα γέλαγαν στο πρόσωπό του- αλλά εµείς όλοι εδώ κλαί-
γαµε γι’ αυτό. Οπότε για άλλη µία φορά θα σας πω ότι στο «σπίτι
του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί».

Όσον αφορά τώρα στο θέµα της ΔΕΗ, ακριβώς αυτά τα κατε-
πείγοντα προβλήµατα που µας αφήσατε πίσω ερχόµαστε να λύ-
σουµε. Δεν είπατε τίποτα για την ουσία του θέµατος. Δεν µας
είπατε ποιο ήταν το πλάνο σας. Δεν µας είπατε, αν ήσασταν κυ-
βέρνηση µέχρι τις 24 Σεπτεµβρίου, τι θα κάνατε αν ο ορκωτός
λογιστής έβγαζε την έκθεση και έλεγε ότι υπάρχει πρόβληµα µε
τη ΔΕΗ. Δεν µας είπατε πώς θα αντιµετωπίζατε τη χρεοκοπία
αυτής της εταιρείας, η οποία όπως αντιλαµβάνεστε -αν το αντι-
λαµβάνεστε- θα επέφερε µεγάλο πρόβληµα στις τράπεζες που
την έχουν δανείσει και, βεβαίως, µεγάλο πρόβληµα στο σύνολο
της οικονοµίας της χώρας, διότι είναι ένας από τους βασικούς
πυλώνες της.

Είπε πριν ένα από τα στελέχη σας ότι τα χρέη είναι λογιστικά,
λες και όταν είναι λογιστικά δεν είναι χρέη. Αυτά είναι πρωτο-
φανή και καινοφανή πράγµατα, τα οποία λέτε! Προφανώς, παρ’
ότι κυβερνούσατε τέσσερα-τεσσεράµισι χρόνια, δεν έχετε κατα-
λάβει ακόµα τι γίνεται.

Έτσι για την ιστορία µόνο -για να καταλάβουµε για άλλη µία
φορά και ο ελληνικός λαός επίσης γιατί εσείς δεν έχετε το δι-
καίωµα να καταγγέλλετε, αλλά πρέπει απλά να απολογείστε για
το θέµα της ΔΕΗ- να επαναλάβουµε τα νούµερα. Τα κέρδη το
2014 ήταν 90 εκατοµµύρια. Το 2018 η ζηµιά ήταν 903 εκατοµµύ-
ρια. Το 2014 η χρηµατιστηριακή αξία ήταν 1,9 δισεκατοµµύριο.
Και τον Ιούλιο του 2019 ήταν 300 εκατοµµύρια. Τα ληξιπρόθεσµα
διπλασιάστηκαν και οι ευθύνες σας είναι απόλυτες.

Είπατε ότι δεν πουλήσατε τις µονάδες, γιατί δήθεν είσαστε
εθνικά υπερήφανοι. Δεν µπορέσατε να τις πουλήσετε, γιατί απλά
τις είχατε απαξιώσει! Η απόρριψη του σχεδίου της «µικρής ΔΕΗ»
κόστισε 2 δισεκατοµµύρια. Τότε η κυβέρνηση Σαµαρά είχε κανο-
νίσει αυτά τα 2 δισεκατοµµύρια να µην πάνε στο χρέος, όπως
όφειλε, και να πήγαιναν στα ταµεία της ΔΕΗ. Αυτά εσείς τα χά-
σατε. Και παράλληλα -εκεί δεν µπορούσατε να κάνετε κι αλλιώς-
δώσατε και το 40% της αγοράς –δηλαδή από το 90% πήγατε στο
50%- τσάµπα! Και για όλα αυτά δεν λέτε κουβέντα. Τα 600 εκα-
τοµµύρια που κόστισαν οι ΝΟΜΕ προς όφελος των ιδιωτών επί
ΣΥΡΙΖΑ, επίσης, δεν τα αναφέρετε.

Για όλα αυτά, λοιπόν -τα οποία µπορεί κάποιον να τον οδηγή-
σουν στο συµπέρασµα ότι πραγµατικά θέλετε να εξυπηρετήσετε
τα µεγάλα συµφέροντα και κάποιους άλλους, λίγο πιο αφελείς
και ήπιους, στο ότι απλά δεν ξέρετε να κυβερνάτε τη χώρα- εµείς
απλά θα αναζητήσουµε ευθύνες.

Και χαιρόµαστε που ο εκπρόσωπός σας είπε ότι αποδέχεται
µε χαρά τη διερεύνηση του θέµατος της ΔΕΗ, αλλά πολύ θα θέ-
λαµε, όχι γιατί είµαστε περίεργοι, αλλά για να καταλάβει και ο
ελληνικός λαός τι έγινε τελικά µε αυτό το µείζον για την οικονο-
µία µας θέµα.

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο, δεν θα µιλήσω για το νο-
µοσχέδιο, στη συζήτηση του οποίου ελέχθησαν πολλά, θέλω
µόνο να σταθώ λίγο στο ζήτηµα αυτό, στο οποίο επιµείνατε πάρα
πολύ µε το θέµα του κ. Ηλιάδη. Ο κ. Ηλιάδης δεν είναι σύµβου-
λος της Κυβέρνησης και δεν είναι σύµβουλος του Υπουργού. Τε-
λεία και παύλα. Όλα τα άλλα -τα βλέπω εδώ ακόµα, έχουν µείνει
από τον κ. Σπίρτζη οι φωτογραφίες- είναι απλά µια προσπάθεια
να βγάλετε το αντιπολιτευτικό σας µεροκάµατο και να δηµιουρ-
γήσετε εντυπώσεις ακριβώς επειδή δεν έχετε επιχειρήµατα να
αντιµετωπίσετε την πολιτική µας. 

Εν τέλει, για να έρθουµε λίγο να σοβαρευτούµε και να νιώ-
σουµε τι πιστεύουν και οι Έλληνες πολίτες εκεί έξω -ας αφή-
σουµε όλες αυτές τις αντεγκλήσεις- δεν έχει τη δυνατότητα το
πολιτικό µας σύστηµα να φτιάξει έναν τρόπο, ένα σύστηµα το
οποίο να δίνει διπλώµατα; Θα πρέπει να τσακωνόµαστε για όλα;
Το να δίνεις, λοιπόν, επιτυχηµένα και στην ώρα του και να µη µέ-
νουν εκατό χιλιάδες άνθρωποι χωρίς δίπλωµα είναι θέµα δεξιό ή
αριστερό; 

Θα προσπαθήσετε -και πρέπει να προσπαθήσετε- να ακολου-
θήσετε τη λογική της Κυβέρνησης αυτής, να καταλάβετε ότι η
πολιτική θέλει αποτελεσµατικότητα και όχι κενή περιεχοµένου
ρητορεία και να έρθετε στη νέα πραγµατικότητα η οποία -αντι-
λαµβανόµαστε όλοι ότι- σας είναι πάρα πολύ δύσκολη.

Κλείνοντας θέλω να πω ότι κάθε κυβέρνηση, όπως και κάθε
άνθρωπος ο οποίος πράττει και έχει τόσα πολλά να κάνει, προ-
φανώς θα κάνει και λάθη. Στην παρούσα φάση εµείς βλέπουµε
µια Κυβέρνηση η οποία σπεύδει, επιτυγχάνει πράγµατα -τα οποία
δεν είχαν γίνει τα προηγούµενα χρόνια- µέσα σε λίγες ηµέρες,
µας κάνει περήφανους και δίνει µια άλλη δυνατότητα στους Έλ-
ληνες πολίτες να αισθανθούν κι εκείνοι για µια φορά µετά από
δέκα χρόνια περήφανοι. 

Ο Πρωθυπουργός είπε µια φράση την οποία καλό είναι να τη
θυµάστε κι εσείς. Εχθές στη Γερµανία είπε: «Οι αλλαγές θα γί-
νουν από εµάς γιατί αφορούν πρωτίστως εµάς µε ένα δικό µας
σχέδιο αναδιάρθρωσης». Δεν έχει την υποχρέωση η δική µας Κυ-
βέρνηση και ο Κυριάκος Μητσοτάκης να κάνει τις κωλοτούµπες
που κάνατε εσείς, διότι πιστεύουµε πραγµατικά σε αυτή τη µε-
ταρρυθµιστική πολιτική, πιστεύουµε πραγµατικά στην αλλαγή
πορείας της χώρας. 

Σας καλούµε, λοιπόν -και εύχοµαι στο επόµενο τουλάχιστον
νοµοσχέδιο να είστε σε αυτή την κατεύθυνση- να σταµατήσετε
την ανεύθυνη, καταγγελτική, δοµική, κουτσοµπολίστικη αντιπο-
λίτευση και να προσέλθετε σε έναν σύγχρονο και δηµιουργικό
διάλογο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η συζήτηση θα τε-
λειώσει µε τοποθέτηση του αρµόδιου Υφυπουργού κ. Κεφαλο-
γιάννη. Ωστόσο, προηγουµένως ζήτησε τον λόγο ο Υφυπουργός
Εσωτερικών κ. Λιβάνιος, προφανώς γιατί έγινε αναφορά στον
ίδιο.

Κύριε Λιβάνιε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είχα σκοπό να λάβω τον λόγο, απλά η αναφορά του κ. Φά-

µελλου µε ανάγκασε να πω κάποια πράγµατα και θα τα πω µε
δυο κουβέντες. 

Πρώτον, η διάταξη που έρχεται για το ανταποδοτικό, τον
ΦΟΔΣΑ, είναι επαναφορά διάταξης του 2013. Ήταν ψηφισµένος
νόµος, ο ν.4164/2013. Αυτός ο νόµος επαναφέρεται και αυτός ο
νόµος πλέον θα ισχύει, καθώς ένα από τα πολλά απίστευτα που
έγιναν µε τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» ήταν να δέσουµε χειροπόδαρα και
τους δήµους να διαθέτουν όπως θέλουν τα χρήµατά τους. 

Όµως, άκουσα το εξής καταπληκτικό, το κράτος να λέει στους
δήµους τι να κάνουν τα λεφτά, πώς θα τα επενδύουν. Αυτή είναι
η αυτοδιοίκηση που θέλετε; Ειλικρινά, αυτό είναι για εσάς η αυ-
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τοδιοίκηση; Το κεντρικό κράτος να αποφασίζει ποια έργα θα
κάνει ο κάθε δήµαρχος; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εν πάση περιπτώσει, το λέω και το πιστεύω ότι είναι αναφαί-

ρετο δικαίωµα του δηµάρχου και του κάθε δηµάρχου και του
κάθε περιφερειάρχη ανεξαρτήτως προέλευσης, ανεξαρτήτου
χρώµατος να αποφασίζει τι θα κάνει τα χρήµατα που λαµβάνει
στο πλαίσιο της νοµιµότητας και γι’ αυτό στο τέλος θα κριθεί.

Εµείς την αυτοδιοίκηση δεν θα την αφήσουµε να διαλυθεί. Δεν
θα την αφήσουµε να είναι δεµένη µε το κράτος, Εµείς έχουµε
άλλο σχέδιο για την αυτοδιοίκηση. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Το είδαµε!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Βεβαίως

το είδατε. Και θα το δείτε και στη συνέχεια.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Και για το περιβάλλον, επίσης,

θα δούµε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κλείνον-

τας θέλω να πω ότι ακριβώς το ίδιο πήγατε να κάνετε και µε τους
ΦΟΣΔΑ. Χειροπόδαρα, χωρίς ερωτήσεις, χωρίς διαβούλευση να
συνενώσετε, χωρίς σχεδιασµό. Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Κινδυ-
νεύουµε να έχουµε σοβαρό πρόβληµα µε τα σκουπίδια, το οποίο
το αναγνωρίζουν όλοι. Ε, δεν θα το αφήσουµε να γίνει αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιες διαπιστωτικές καταργούνται; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λιβάνιο. 
Παρακαλείται, να λάβει τον λόγο ο Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην επιτροπή,

εδώ δεν είµαστε για να κάνουµε κάποια δίκη προθέσεων, αλλά
όσοι ασχολούµαστε µε την πολιτική, βεβαίως, κρινόµαστε για την
αποτελεσµατικότητα, για τις πράξεις ή τις παραλείψεις µας.

Το παρόν σχέδιο νόµου, στην ουσία, έρχεται να καλύψει µία
µεγάλη ανικανότητα, µια κωλυσιεργία, όπως είπα και στην επι-
τροπή, της προηγούµενης κυβέρνησης, διότι βρεθήκαµε προ
ενός µεγάλου κοινωνικού ζητήµατος, ενός πολύ µεγάλου κοινω-
νικού προβλήµατος, όπου πάνω από εκατό χιλιάδες συµπολιτών
µας µε ευθύνη -θα έλεγα- και της προηγούµενης κυβέρνησης -
θα εξηγήσω τους λόγους- στην ουσία, δεν µπορούν να πάρουν
το δίπλωµά τους. Και όταν µιλάµε για συµπολίτες µας που δεν
µπορούν να πάρουν το δίπλωµά τους, αναφερόµαστε σε ανθρώ-
πους που έχουν βρει δουλειά και χρειάζονται το αυτοκίνητο για
εργαλείο της δουλειάς τους. Μιλάµε για επαγγελµατίες, στους
οποίους είναι απαραίτητο, στην ουσία, το συγκεκριµένο δίπλωµα.
Αντιλαµβάνεστε, επίσης, τα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα, τα
οποία δηµιουργούνται.

Πολλοί εκ των συνοµιλητών, προηγουµένως, αναφέρθηκαν σε
µία σειρά από λόγους που αυτός ο νόµος ήταν ανεφάρµοστος.
Μεταξύ αυτών, βασικός λόγος είναι ότι είκοσι έξι κανονιστικές
πράξεις έπρεπε να είχαν εκδοθεί από την προηγούµενη ηγεσία
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 

Ουσιαστικά, τους προηγούµενους πέντε µήνες, που µεσολά-
βησαν µέχρι τις εκλογές, δεν βρέθηκε ο χρόνος ή η διάθεση για
να εκδοθεί ούτε µία κανονιστική πράξη. Μάλιστα, στην επιτροπή
κάτι ψέλλισε ο πρώην Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών. Βρι-
σκόµασταν -λέει- σε προεκλογική περίοδο. Από τον Φεβρουάριο
µέχρι και τον Ιούλιο βρισκόµασταν σε προεκλογική περίοδο και
ο άνθρωπος, ο οποίος, όπως διαπιστώσαµε και στο Υπουργείο,
εξέδιδε τις εγκυκλίους και τις υπουργικές αποφάσεις πιο γρή-
γορα και από φωτοτυπικό µηχάνηµα δεν µπόρεσε να εκδώσει µία
από τις είκοσι έξι υπουργικές αποφάσεις που απαιτούνταν, προ-
κειµένου να είναι σε ισχύ ο συγκεκριµένος νόµος. Και έρχεστε
σήµερα υποκριτικά από την Αντιπολίτευση να µας πείτε ότι εµείς
φταίµε για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Άκουσα και προηγουµένως τον πρώην Υπουργό να λέει ότι
στην ουσία ήταν κάποιοι, οι οποίοι µας σαµποτάρισαν. Οµολό-
γησε, δηλαδή, ότι επί πέντε µήνες υπήρξε αυτή η κωλυσιεργία,
επειδή κάποιοι -δήθεν- εµπόδιζαν να εκδώσει µία υπουργική από-

φαση. Ποιοι; Ήταν στο γραφείο του; Ήταν εκτός γραφείου; Πρέ-
πει να µας πει. Να πω ότι είχε εκδώσει δύο, τρεις, πέντε υπουρ-
γικές αποφάσεις και δεν µπορούσε να εκδώσει τις άλλες είκοσι,
να το καταλάβω. Αλλά ούτε µία από τις είκοσι έξι κανονιστικές
πράξεις που έπρεπε βάσει του νόµου να εκδοθούν δεν είχαν εκ-
δοθεί από τον κ. Σπίρτζη. Άρα πρέπει κάποια στιγµή να σταµα-
τήσει αυτή η υποκρισία.

Όπως τόνισα και στην επιτροπή, εδώ δεν ερχόµαστε να ξηλώ-
σουµε κάποιον νόµο. Συγκεκριµένα, καταργούµε διατάξεις, οι
οποίες δηµιούργησαν αυτά τα προβλήµατα. Θα κάνω µόνο µία
αναφορά.

Για παράδειγµα, µία από τις διατάξεις του νόµου, η οποία δεν
καταργείται, είναι το άρθρο 17, το οποίο αναφέρεται στο Σώµα
Επιθεωρητών Ελεγκτών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, το οποίο έχει την ευθύνη για να κάνει τους ελέγχους. Και
αυτό είναι µία απάντηση στο κατά πόσο θα υπάρχει διαφάνεια ή
όχι. 

Βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε ότι υπάρχουν προβλήµατα µε το
ισχύον καθεστώς. Γι’ αυτό και λέµε ότι δεν πάµε εσαεί στο προ-
ηγούµενο καθεστώς. Γι’ αυτό και θεσµοθετούµε, νοµοθετούµε
αυτή την επιτροπή, η οποία σε µία δεσµευτική προθεσµία θα
µπορέσει να έχει ένα έργο τέτοιο και ένα τέτοιο πόρισµα, ώστε
πραγµατικά να µπορέσουν όλες οι πτέρυγες της Βουλής -ελπίζω-
όταν θα ολοκληρώσω το έργο να πουν ότι πράγµατι έγινε ένα
σωστό έργο. 

Όπως είπα, επίσης, και στην επιτροπή, βεβαίως και πολλές
από τις προτάσεις, οι οποίες υπήρχαν προηγουµένως θα τις υιο-
θετήσουµε. Βεβαίως, και πολλές από τις διατάξεις, οι οποίες δυ-
στυχώς δεν εφαρµόστηκαν για άλλους λόγους από την
προηγούµενη κυβέρνηση και είναι προς αυτή την κατεύθυνση θα
τις υιοθετήσουµε. Δεν ερχόµαστε εδώ µε µία ισοπεδωτική λο-
γική.

Όσον αφορά, βεβαίως, τη διαφάνεια να θυµίσω και κάτι άλλο
το οποίο είπαµε και στην επιτροπή. Πέρα από τη συγκρότηση
εκείνης της επιτροπής, η οποία θα αναλάβει αυτό το έργο,
έχουµε πει ότι θα γίνει µια εντατικοποίηση, τόσο από πλευράς
της Ελληνικής Αστυνοµίας όσο και από τους ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και, βε-
βαίως, η σύνταξη του νέου νόµου, µετά το έργο της επιτροπής,
θα γίνει σε συνεργασία µε την Ενιαία Αρχή Διαφάνειας. 

Επιγραµµατικά θέλω να αναφερθώ κι εγώ στους λόγους για
τους οποίους το προηγούµενο νοµοσχέδιο ήταν, δυστυχώς, ανε-
φάρµοστο. 

Στην ουσία οι εξετάσεις των υποψηφίων οδηγών έχουν σταµα-
τήσει εδώ και πάρα πολλούς µήνες. 

Ο νόµος, όπως είπαν κι άλλοι οµιλητές, προέβλεπε κάποιους
ειδικά διαµορφωµένους χώρους για να γίνουν αυτές οι ειδικές
δοκιµασίες. Χαρακτηριστικά µάλιστα στην Αττική ο µόνος χώρος
ο οποίος υπήρχε είναι στον Χολαργό, δίπλα από το Υπουργείο.
Άρα αντιλαµβάνεστε ότι εκατόν είκοσι µε εκατόν πενήντα άτοµα
κανονικά, αν συσσωρευτούν σε µία µέρα, θα ήταν αδύνατον να
γίνουν, όχι µόνο εξετάσεις και να βγει σωστά ο χρόνος, αλλά και
ουσιαστικές εξετάσεις, καθώς υπήρχε ελάχιστος χρόνος και δυ-
στυχώς είχε επικρατήσει µια λογική ότι σε δύο-τρία λεπτά πρέπει
να τελειώνουµε τις εξετάσεις για να παίρνουν τα διπλώµατα και
αυτό µε το υπάρχον πλαίσιο. 

Ένας δεύτερος λόγος στον οποίο αναφέρθηκαν κι άλλοι συ-
νάδελφοι είναι ότι ουσιαστικά οι εκπαιδευτές αρνούνται να δια-
θέσουν τα εκπαιδευτικά τους οχήµατα, τα οποία οχήµατα ήταν
βεβαίως χωρίς τη δική τους παρουσία, καθώς στην περίπτωση
ατυχήµατος οι ασφαλιστικές εταιρείες δεν κάλυπταν αυτόν κίν-
δυνο, εφόσον δεν συνόδευαν τον εκπαιδευόµενο. 

Επίσης, υπήρχε και η υποχρέωση ασφάλισης των υποψηφίων
οδηγών ατοµικά, κάτι το οποίο αρχικά είχε δηµιουργήσει το πρό-
βληµα ότι οι ασφαλιστικές εταιρείες αρνήθηκαν να χορηγήσουν
ασφαλιστήρια τέτοιου περιεχοµένου. Και στη συνέχεια, όταν
προχώρησαν σε αυτή τη διαδικασία, για µία διαδικασία µισής
ώρας καλούνταν οι υποψήφιοι οδηγοί να πληρώσουν 150 ευρώ
όσον αφορά τα αυτοκίνητα και όσον αφορά τα βαριά οχήµατα
το ποσό έφτανε πολλές φορές τα 180 ευρώ και τα 200 ευρώ. 

Αν ακολουθούσαµε την πολιτική λογική του ΣΥΡΙΖΑ, το πολι-
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τικό άρµα του ΣΥΡΙΖΑ, θα έλεγε κάποιος ότι έγινε αυτή η διάταξη
για να ευνοηθούν οι ασφαλιστικές εταιρείες. Δεν το κάνουµε,
όµως, αυτό το πράγµα. Το λέω αυτό προς απάντηση συναδέλ-
φου που µίλησε για διαπλοκή στην επιτροπή. 

Θυµίζω, επίσης, ότι πράγµατι στο Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών δεν υπήρχε ο αναγκαίος εξοπλισµός για να υπάρχει
σε πραγµατικό χρόνο στην ουσία η µετάδοση της εξέτασης ούτε
βεβαίως και οι κάµερες. Και µάλιστα όταν εκλήθησαν οι υπηρε-
σίες να µου πουν πότε θα υπάρχει αυτή η ολοκλήρωση, µου
είπαν ότι υπάρχει ένας διαγωνισµός προκειµένου να προσλά-
βουµε τεχνικό σύµβουλο, ο οποίος θα δώσει τις προδιαγραφές
για να κάνει έναν νέο διαγωνισµό προκειµένου να πάρουµε τον
εξοπλισµό, κάτι το οποίο αντιλαµβάνεστε ότι µε την ελληνική
πραγµατικότητα αυτό θα έπαιρνε δύο µε τρία χρόνια. Για δύο µε
τρία χρόνια ακόµα θα ήταν σε οµηρία δεκάδες χιλιάδες συµπο-
λίτες µας.

Είπαµε και προηγουµένως ότι κανείς δεν µπορεί να ισχυριστεί
το προηγούµενο καθεστώς δεν είχε προβλήµατα, τα οποία κι
εµείς αναγνωρίζουµε. Και, βεβαίως, πρέπει να αναρωτηθεί,
όµως, αν έστω και µε αυτό τον τρόπο που λειτούργησε αυτούς
τους πέντε ή έξι µήνες το καθεστώς αυτό, το σηµερινό, υπήρχαν
ζητήµατα ή κρούσµατα διαφθοράς. 

Σας λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατηγορηµατικά, δυ-
στυχώς, ότι αυτά όχι µόνο δεν µειώθηκαν αλλά αυξήθηκαν. Ο
λόγος είναι ότι πολλές φορές υπήρχαν κάποιοι επιτήδειοι, που
ακριβώς επειδή γίνονταν µε το σταγονόµετρο οι εξετάσεις, προ-
θυµοποιούνταν να µεσολαβήσουν προκειµένου να γίνουν πιο
γρήγορα ή κάποιοι να µπουν σε αυτές τις εξετάσεις. Και δυστυ-
χώς φάνηκε ότι αυτά τα φαινόµενα διαφθοράς δεν καταπολεµή-
θηκαν ούτε µε το υπάρχον σύστηµα. 

Όσον αφορά τη σύσταση της επιτροπής που σας είπα, βάσει
και του άρθρου 2, αυτή βεβαίως και θα επεξεργαστεί ένα νέο νο-
µοθετικό πλαίσιο για τη διενέργεια εξετάσεων των υποψηφίων
οδηγών, τόσο των θεωρητικών όσο και των πρακτικών. 

Και θα έλεγα στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να µην προτρέ-
χουν, γιατί τα ίδια λέγανε και για την Αρχή Ανταγωνισµού και
µόλις είδαν τα πρόσωπα τα οποία στην ουσία συγκρότησαν αυτή
την επιτροπή, µετά επικράτησε µια σιωπή. Άρα θα έλεγα, ας
δείτε κι εσείς τα πρόσωπα τα οποία θα µπουν σε αυτή την επι-
τροπή και εκεί πέρα βεβαίως να δεχτούµε την όποια καλοπροαί-
ρετη κριτική. Όµως, εκ των προτέρων να πείτε ότι αυτή η
επιτροπή ενδεχοµένως θα επαναφέρει ένα σύστηµα διεφθαρ-
µένο ή προς τη λανθασµένη κατεύθυνση, θα έλεγα ότι είναι ένα
σχήµα πρωθύστερο.

Όσον αφορά τον ιατρικό έλεγχο των ηλικιωµένων, σας είπα
και προηγουµένως -και νοµίζω ότι πολλοί συµφώνησαν από διά-
φορες πτέρυγες της Βουλής- ότι πράγµατι οι δευτεροβάθµιες
επιτροπές είναι απαραίτητες. Είναι επιτροπές οι οποίες καταρ-
γήθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση. Και αν θέλετε, να
σας δώσω και κάποια ενδιαφέροντα στατιστικά, εκείνες οι δευ-
τεροβάθµιες επιτροπές, δηλαδή για τους άνω των ογδόντα ετών,
στην ουσία για να το πω λίγο απλά, κόβανε το 25% µε 30%, σε
αντίθεση µε αυτό το οποίο γίνεται τώρα, το οποίο είναι πολύ µι-
κρότερο ποσοστό.

Άρα στην ουσία πάµε σε µία αυστηροποίηση του πλαισίου και
όχι σε αυτό το οποίο προσπάθησε να περάσει η Αντιπολίτευση,
ότι κλείνουµε το µάτι σε κάποιες κατηγορίες συµπολιτών µας.

Όσον αφορά, βεβαίως, στην κατάργηση της καθολικής απα-
γόρευσης των ελαφρών και βαρέων τετράτροχων µοτοσυκλετών
-δηλαδή τις περίφηµες «γουρούνες» κάτω των 125 κυβικών εκα-
τοστών- εδώ υπάρχει άλλο ένα παράδοξο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κάτι που µπορεί να µην το ξέρετε: Αυτή τη στιγµή που
µιλάµε µε το ισχύον πλαίσιο επιτρέπονται οι άνω των 125 κυβικών
εκατοστών. Δηλαδή θεωρητικά το πιο επικίνδυνο όχηµα, αυτό το
οποίο έχει µεγαλύτερο κυβισµό, επιτρέπεται και δεν επιτρέπεται
το κάτω των 125 κυβικών. Όταν µάλιστα, στην επιτροπή ρώτησα
τον κ. Σπίρτζη και την κ. Πέρκα για ποιον λόγο απαγορεύτηκαν,
µου είπαν ότι ουσιαστικά δεν είχαν λάβει την έγκριση τύπου οχη-
µάτων.

Εγώ καταθέτω για τα Πρακτικά δύο εγκρίσεις τύπου οχηµάτων
για αντίστοιχα οχήµατα µε κυβισµό σαράντα εννέα  κυβικά, για

να δείτε δυστυχώς ότι δεν ήσασταν σωστά ενηµερωµένοι. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Υπάρχουν, λοιπόν, εγκρίσεις, γιατί αναφερόµαστε σε οχήµατα
τα οποία έχουν εγκριθεί, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, έχουν λάβει άδεια κυκλοφορίας και, βεβαίως,
πληρώνουν ετήσια τέλη κυκλοφορίας. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, δίνουµε και τη δυνατότητα στον οι-
κείο δήµο ή την περιφέρεια, εφόσον θεωρήσει, σύµφωνα και µε
το άρθρο 52 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας ότι πρέπει να
θέσει κάποιους περιορισµούς σε αυτή την κυκλοφορία –και, βε-
βαίως, κανείς δεν νοµίζω ότι θα διαφωνήσει ότι η τοπική αυτοδι-
οίκηση είναι εκείνη η οποία ξέρει πολύ καλύτερα τις τοπικές
ανάγκες και εκεί που χρειάζεται ενδεχοµένως να µπει αυτός ο
περιορισµός- δίνουµε στον δήµαρχο ή στον περιφερειάρχη τη
δυνατότητα να θέσει αυτούς τους περιορισµούς.

Όσον αφορά την παράγραφο 2 του συγκεκριµένου άρθρου,
στην ουσία λύνουµε ένα πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί
για την κυκλοφορία οχηµάτων τα οποία κινούνται εντός κλειστού
χώρου, δηλαδή αποκλειστικά σε λιµάνια και αεροδρόµια, όπου
είχε παρατηρηθεί ένα άλλο παράδοξο, ότι το ίδιο ακριβώς όχηµα
το οποίο είχε µπει στην κυκλοφορία πριν από τη 12η Οκτωβρίου
2016, είχε χαρακτηριστεί ως ειδικός ελκυστήρας, ενώ µετά από
αυτή την ηµεροµηνία είχε χαρακτηριστεί ως µηχάνηµα έργων.
Εποµένως για το ίδιο -επαναλαµβάνω- ακριβώς όχηµα χρειάζον-
ταν δύο διαφορετικοί τύποι διπλωµάτων. Στην ουσία κάνουµε µία
οµογενοποίηση και νοµίζω ότι λύνουµε ένα πρακτικό πρόβληµα
που αντιµετωπίζεται σε αυτούς τους χώρους εργασίας.

Στο άρθρο που αφορά την κατάργηση της υποχρεωτικής επα-
νεξέτασης των κατόχων αδειών οδήγησης για τους άνω των
εβδοµήντα τεσσάρων ετών είπα και στην επιτροπή κάτι -και µά-
λιστα είχαµε µια ανταλλαγή επιχειρηµάτων και µε την εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ- ότι σε καµµία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
υπάρχει η εξέταση των συγκεκριµένων ανθρώπων, δηλαδή των
άνω των εβδοµήντα τεσσάρων ετών, αλλά µόνο ιατρικές εξετά-
σεις. Η κυρία συνάδελφος µου ανέφερε τη Δανία. 

Εγώ καταθέτω για τα Πρακτικά το τι ισχύει στη Δανία. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτό που ισχύει στη Δανία είναι µόνο οι ιατρικές εξετάσεις.
Τι ίσχυε µέχρι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Αυτοί οι

συµπολίτες µας έπρεπε να επισκεφτούν τις περιφερειακές υπη-
ρεσίες τέσσερις φορές. Δηλαδή, µία φορά για να καταθέσουν τα
δικαιολογητικά, µία δεύτερη φορά για να προγραµµατίσουν την
ηµέρα που θα εξεταστούν, µία τρίτη φορά προκειµένου να πά-
ρουν ένα χαρτί το οποίο θα έγραφε ότι πέτυχαν και µία τέταρτη
φορά για να πάρουν την άδεια οδήγησης. 

Επίσης, να πω ότι ο αριθµός αυτής της κατηγορίας των συµ-
πολιτών µας ανέρχεται σε δεκάδες χιλιάδες. Εποµένως αντιλαµ-
βάνεστε ότι µε αυτόν τον τρόπο επιλύουµε άλλο ένα µεγάλο
κοινωνικό πρόβληµα.

Να δούµε, όµως και τι ίσχυε µε το υπάρχον καθεστώς. Αυτή η
εξέταση ήταν υποτυπώδης. Τους έβαζαν, δηλαδή, σε έναν δρόµο
πεντακοσίων ή οκτακοσίων µέτρων, για αυτό και οι απορριφθέν-
τες ήταν ελάχιστοι. 

Σύµφωνα, µάλιστα, µε τα στατιστικά –και το καταθέτω επίσης
στα Πρακτικά- από τη Διεύθυνση Τροχαίας Αστυνόµευσης, η
συγκεκριµένη κατηγορία συµπολιτών µας ευθύνεται µόλις για το
7% των θανατηφόρων τροχαίων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εποµένως αντιλαµβάνεστε ότι άλλος ένας από τους αστικούς
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µύθους, ότι δήθεν αυτή η κατηγορία δηµιουργεί περισσότερα
προβλήµατα από ό,τι ενδεχοµένως διορθώνει, νοµίζω ότι καταρ-
ρίπτεται. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν είναι έτσι, δεν είναι από την
Αστυνοµία τα στοιχεία, µελέτες έχουν γίνει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Εγώ σας καταθέτω συγκεκριµένα στοιχεία, κυρία
Πέρκα. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι µε το συγκεκριµένο ζήτηµα στην
ουσία επέρχεται µία εναρµόνιση µε βάση αυτό το οποίο ισχύει –
επαναλαµβάνω- σε κάθε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εποµέ-
νως, πρέπει να σταµατήσει ενδεχοµένως αυτή η σπέκουλα η
οποία γινόταν σε αυτή την Αίθουσα ότι δήθεν πάµε να επαναφέ-
ρουµε ένα σύστηµα το οποίο αντίκειται στους κανόνες της καλής
πρακτικής. 

Πράγµατι ισχύει αυτό, κύριοι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ –
τουλάχιστον από όσο ψάξαµε- στην πολιτεία της Οκλαχόµα στις
Ηνωµένες Πολιτείες, ενδεχοµένως και σε κάποια άλλη χώρα,
αλλά πουθενά πάντως σε καµµιά άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Από κει και πέρα θα έχουµε όλο τον χρόνο και νοµίζω ότι η
συγκεκριµένη επιτροπή θα είναι ανοιχτή στο να ακούσει και τις
απόψεις των κοµµάτων και βεβαίως και των φορέων της αγοράς,
προκειµένου, πράγµατι, να πάµε σε µία καλή νοµοθέτηση. 

Τέλος, µε το άρθρο 5 των ρυθµίσεων στην ουσία συνεχίζεται
η καταβολή της µηνιαίας αποζηµίωσης των εξεταστών, όπως είχε
ορθώς θεσµοθετήσει και η προηγούµενη κυβέρνηση, µέχρι 31
Οκτωβρίου και από την 1η Νοεµβρίου 2019 συνεχίζεται στην
ουσία η καταβολή µιας νέας αποζηµίωσης -του ίδιου όµως
ποσού- προκειµένου να γίνονται αυτές οι εξετάσεις. 

Προτού αναφερθώ σε ένα ζήτηµα που αφορά τη χθεσινή συ-
νεδρίαση της επιτροπής, στο οποίο έγινε αναφορά από πολλούς
συναδέλφους, απλώς να δώσω και µια πολύ σύντοµη απάντηση
στον κ. Σπίρτζη, που ρώτησε σε ποιες περιφέρειες δεν γίνονται
εξετάσεις αυτή τη στιγµή. Δεν γίνονται εξετάσεις κατά βάση στη
Στερεά Ελλάδα, στη Θεσσαλονίκη, στην Κρήτη. Στην Αττική
υπάρχει όπως σας είπα µόνο η πίστα του Χολαργού. Άρα αντι-
λαµβάνεστε ότι στην ουσία αυτή τη στιγµή στο µεγαλύτερο
µέρος της επικράτειας λόγω των γνωστών προβληµάτων -ανα-
φέρθηκαν και προηγουµένως- δυστυχώς δεν γίνονται οι εξετά-
σεις και υπάρχει αυτή η µεγάλη ταλαιπωρία.

Θα κλείσω, αν και δεν είχα σκοπό να το κάνω, µε ένα ζήτηµα
στο οποίο, πράγµατι, αναφέρθηκαν πάρα πολλοί συνάδελφοι και
γύρω από το οποίο έγινε µία θα έλεγα πολιτική εκµετάλλευση
εχθές.

Δεν τυγχάνει να έχω προνοµιακή πληροφόρηση για θέµατα δι-
καιοσύνης, όπως έχει ο κ. Τζανακόπουλος, για να ξέρω ποιος κα-
τηγορείται και ποιος δεν κατηγορείται. Να δεχθώ αυτά τα οποία
λέει, όµως, ως δεδοµένο. Χθες στην επιτροπή, πράγµατι, ήταν ο
Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εκπαιδευτών Οδήγη-
σης. Δεν ήταν κάποιος τυχαίος, κάποιος περαστικός. Ήταν κά-
ποιος φορέας. 

Και για να δείτε την υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ, µόλις προηγουµέ-
νως ο κ. Σπίρτζης µάς είπε ότι µε αυτόν τον άνθρωπο διαβουλεύ-
τηκε το 2015, το 2016, το 2017 και κατέθεσε στα Πρακτικά ότι
στην ουσία µε την οµοσπονδία διαβουλεύτηκε. Όταν αναφέρ-
θηκε η παρουσία του, διότι δεν έγινε ούτε µε δική µου πρό-
σκληση ούτε, βεβαίως, µε κάποια αρχική δική µου άδεια, είπα ότι
από τη στιγµή που είναι φορέας, όπως έγινε κατ’ επανάληψη και
επί της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μη διαστρεβλώνετε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Δεν σας αρέσει, αλλά θα ακούσετε την αλήθεια.
Είπα ότι όπως έγινε κατ’ επανάληψη…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν συνοµιλείτε µε
τον ρήτορα επί του Βήµατος. Ακούτε τον ρήτορα επί του Βήµα-
τος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Δεν σας αρέσουν αυτά γιατί τα έχετε διαστρεβλώ-
σει. Το καταλαβαίνω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίστε, κύριε Κε-
φαλογιάννη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Είπα ότι από τη στιγµή που εκπροσωπεί έναν
φορέα, µία οµοσπονδία, ένα πρωτοβάθµιο σωµατείο, εφόσον δεν
υπάρχει πρόβληµα να παραµείνει. Παρ’ όλα αυτά µετά αποχώ-
ρησε από την Αίθουσα. 

Από εκεί και πέρα…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Πάντως όχι µε δική µου πρόσκληση και µε δική µου έγκριση. 
Για να κλείσει, λοιπόν, αυτό το ζήτηµα, ο συγκεκριµένος άν-

θρωπος δεν αποτελεί σύµβουλο ούτε δικό µου ούτε του Υπουρ-
γείου. Για να σταµατήσει, λοιπόν, αυτή…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Άλλα λέγατε εχθές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε Μπάρκα, γνωριζόµαστε σε αυτή την Αί-
θουσα. Νοµίζω ότι προτρέχετε να χρησιµοποιήσετε ακρίτως…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κεφαλογιάννη,
να απευθύνεστε στο Σώµα συνολικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Προτρέχετε ακρίτως να υιοθετήσετε απόψεις και
λυπάµαι, διότι ακριβώς επειδή όλοι γνωριζόµαστε σε αυτή την
Αίθουσα ξέρουµε καλά το ποιόν του καθενός. 

Σε κάθε περίπτωση προτρέπω τον οποιονδήποτε, να δει αν ο
συγκεκριµένος άνθρωπος έχει οποιαδήποτε τυπική ή άτυπη
σχέση µε το Υπουργείο και µετά θα µπορέσουµε να τα ξανα-
πούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με την τοποθέτηση
του Υφυπουργού κ. Κεφαλογιάννη έκλεισε ο κατάλογος των οµι-
λητών, δηλαδή εισηγητών, Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων,
Προέδρων κοµµάτων και Υπουργών γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. 

Εκκρεµεί το αίτηµα είκοσι οκτώ συναδέλφων της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ για ονοµαστική ψηφοφορία. Θα δια-
κόψουµε για δέκα λεπτά και στις 18.30’, κύριοι συνάδελφοι, θα
γίνει η εκφώνηση των ονοµάτων των υπογραφόντων την αίτηση
Βουλευτών, αµέσως µετά θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία και
στη συνέχεια θα γίνει η ψηφοφορία επί των υπολοίπων άρθρων
που δεν ετέθησαν για ονοµαστική.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των
άρθρων του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ επί της τροπολογίας
34/4/30-8-2019, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα αναγνώσω και
τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της ονοµαστικής
ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από
τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Αλεξιάδης Τρύφωνας. Παρών.
Η κ. Αναγνωστοπούλου Σία. Παρούσα.
Η κ. Αυγέρη Δώρα. Παρούσα.
Η κ. Αχτσιόγλου Έφη. Παρούσα.
Ο κ. Βαρεµένος Γιώργος. Παρών.
Ο κ. Βίτσας Δηµήτρης. Παρών.
Η κ. Γεροβασίλη Όλγα. Παρούσα.
Ο κ. Γκιόλας Γιάννης. Παρών. 
Ο κ. Ζαχαριάδης Κώστας. Παρών.
Ο κ. Καλαµατιανός Διονύσης. Παρών.
Η κ. Καφαντάρη Χαρά. Παρούσα.
Ο κ. Μαµουλάκης Χάρης. Παρών.
Ο κ. Μπάρκας Κωνσταντίνος. Παρών.
Η κ. Νοτοπούλου Κατερίνα. Παρούσα.
Ο κ. Ξανθός Ανδρέας. Παρών.
Ο κ. Ξανθόπουλος Θεόφιλος. Παρών.
Η κ. Ξενογιαννακοπούλου Μαριλίζα. Παρούσα.
Ο κ. Παππάς Νίκος. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-

σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της υπουργι-

κής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, σύµφωνα µε
τις διατάξεις των άρθρων 72 και 72Α’ του Κανονισµού της Βου-
λής. 

Οι αποδεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη

Νέα Δηµοκρατία και η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν πε-

ριέλθει στο Προεδρείο, επίσης σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, επιστολές συναδέλφων Βουλευτών ευ-
ρισκοµένων σε αποστολή της Κυβέρνησης στο εξωτερικό, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση που θα ακο-
λουθήσει. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-
ταλαµβάνει ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ
ΜΠΟΥΡΑΣ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχει συνάδελφος,

ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Η επιστολή η οποία απεστάλη στο Προεδρείο από τη συνά-

δελφο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής,
καταχωρίζεται στα Πρακτικά.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι οι συνάδελφοι Βου-
λευτές κ.κ. Σπυρίδων Τσιλιγγίρης, Αθανάσιος Δαβάκης,
Τσαµπίκα (Μίκα) Ιατρίδη, Θεοδώρα Μπακογιάννη, Έλενα Ράπτη,
Όλγα Κεφαλογιάννη και Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής δεν θα
παρευρεθούν στη σηµερινή ονοµαστική ψηφοφορία και µας γνω-

στοποιούν µε επιστολή τους πως αν ήταν παρόντες, θα ψήφιζαν
«ΝΑΙ».

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, κα-
ταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:



2392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2019 2393



2394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2019 2395



2396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2019 2397



2398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2019 2399

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στην ολοκλήρωση

της διαδικασίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δηλώσω

πως ψηφίζουµε επί του νοµοσχεδίου και απέχουµε, δεν συµµε-
τέχουµε στην ψηφοφορία για τις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μάλιστα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-

φορών: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και άλλες επείγουσες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία.

Προχωρούµε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;



2400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2019 2401



2402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2019 2403



ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 15 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς το άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Σε αυτό το άρθρο, το άρθρο 18, εντάσσεται η τροπολογία µε

γενικό αριθµό 35 και ειδικό αριθµό 5, η οποία θα ψηφιστεί ξεχω-
ριστά στο τέλος.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 31 και ειδικό 1 ως έχει;

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΙΝΑΛ είναι απόν.
Το ΚΚΕ είναι απόν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
Δεν δεχόµαστε καµµία τροπολογία γιατί είναι εκπρόθεσµες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 31 και ειδικό 1 έγινε

δεκτή ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 33 και ειδικό 3 ως έχει; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΙΝΑΛ είναι απόν.
Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 33 και ειδικό 3 έγινε

δεκτή ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4 τέθηκε σε ονο-
µαστική ψηφοφορία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 35 και ειδικό 5 ως έχει; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΙΝΑΛ είναι απόν.
Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 35 και ειδικό 5 έγινε

δεκτή ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 18 του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 36 και ειδικό 6 ως έχει; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΙΝΑΛ είναι απόν.
Το ΚΚΕ είναι απόν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 36 και ειδικό 6 έγινε

δεκτή ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της τροπολογίας µε
γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4. 

Εψήφισαν συνολικά 220 Βουλευτές.
Υπέρ της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4, δη-

λαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 150 Βουλευτές.
Κατά της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4, δη-

λαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 70 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» δεν εψήφισε κανένας Βουλευτής, σύµφωνα µε το

παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 34 και ειδικό 4 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Προχωρούµε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νο-
µοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΙΝΑΛ είναι απόν. 
Το ΚΚΕ είναι απόν. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): To ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Το ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.

2404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και άλλες επείγουσες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΚΙΝΑΛ είναι απόν. 
Το ΚΚΕ είναι απόν. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ΜέΡΑ25 είναι

απόν.
Το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-

φορών: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και άλλες επείγουσες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και
άλλες επείγουσες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ 

ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 1
Ρυθµίσεις θεµάτων θεωρητικών εξετάσεων και 

δοκιµασιών προσόντων και συµπεριφοράς 
υποψηφίων οδηγών και οδηγών

1. Δύο (2) ηµέρες από τη δηµοσίευση του παρόντος: 
α. Καταργούνται τα άρθρα 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 12 και 14

και οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 15 του ν. 4599/2019 «Δο-
κιµασία προσόντων και συµπεριφοράς υποψηφίων οδηγών και
οδηγών για τη χορήγηση αδειών οδήγησης οχηµάτων, άλλες δια-
τάξεις για τις άδειες οδήγησης και λοιπές διατάξεις» (Α’ 40) και
οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 15 του ν. 4599/2019 αναριθ-
µούνται σε 2 και 3 αντίστοιχα. 

β. Η δοκιµασία προσόντων και συµπεριφοράς υποψηφίων οδη-
γών και οδηγών διενεργείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ.
51/2012 (Α’ 101) και της απόφασης 50984/7947/2013 «Άδεια οδή-
γησης, εκπαίδευση και εξέταση υποψηφίων οδηγών µοτοποδη-
λάτων, µοτοσικλετών και αυτοκινήτων» (Β’ 3056) του
Υφυπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων όπως τροπο-
ποιούνται µε τον παρόντα νόµο. 

2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 15 του ν. 4599/2019 αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1. Καθορίζεται, από την 1η Νοεµβρίου 2019: 
α. µηνιαία αποζηµίωση ύψους διακοσίων πενήντα (250) ευρώ

για τους υπαλλήλους - εξεταστές που συµµετέχουν στο έργο των
δοκιµασιών προσόντων και συµπεριφοράς υποψηφίων οδηγών
και οδηγών, 

β. η αποζηµίωση αυτή καταβάλλεται υπό τον όρο ότι ο αριθµός
των συµµετοχών κάθε υπαλλήλου-εξεταστή, στις δοκιµασίες
προσόντων και συµπεριφοράς, δεν θα είναι µικρότερος των
πέντε (5) µηνιαίως, 

γ. σε περίπτωση µικρότερου αριθµού συµµετοχών η παρα-
πάνω αποζηµίωση περιορίζεται αναλόγως, 

δ. οι υπάλληλοι-εξεταστές υποχρεούνται, όταν υπάρχουν υπη-
ρεσιακές ανάγκες, να πραγµατοποιούν και περισσότερες των
πέντε (5) συµµετοχών. Για τις πέραν των πέντε (5) συµµετοχών
στο έργο αυτό, δεν καταβάλλεται αποζηµίωση, 

ε. το έργο αυτό πραγµατοποιείται µετά τη λήξη του κανονικού
ωραρίου εργασίας των Δηµοσίων Υπηρεσιών και πέραν του χρό-
νου που καλύπτεται από υπερωριακή απασχόληση.» 

3. Στο έργο της δοκιµασίας προσόντων και συµπεριφοράς
υποψηφίων οδηγών και οδηγών συµµετέχουν: 

αα) οι υπάλληλοι – εξεταστές, οι οποίοι έχουν αποκτήσει, οποι-

αδήποτε χρονική στιγµή έως την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του
ν. 4599/2019, δικαίωµα διενέργειας δοκιµασιών προσόντων και
συµπεριφοράς, υπό την προϋπόθεση της περιοδικής επιµόρφω-
σής τους σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις,  ββ) οι υπάλληλοι
που εντάσσονται εφεξής στο υπόψη έργο σύµφωνα µε τις κείµε-
νες διατάξεις και οι οποίοι ανήκουν οργανικά και υπηρετούν στις
Υπηρεσίες των Περιφερειακών Ενοτήτων των Περιφερειών της
χώρας καθώς και στις Υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Με-
ταφορών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ως αυτή
ορίζεται στο π.δ. 123/2017 (Α’ 151) «Οργανισµός του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών» για την περιοχή χωρικής αρµοδιότη-
τας της Περιφέρειας Αττικής. 

4. Έναν (1) µήνα από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόν-
τος νόµου, το έργο της δοκιµασίας προσόντων και συµπεριφο-
ράς υποψηφίων οδηγών και οδηγών διενεργείται από δύο (2)
υπαλλήλους – εξεταστές. 

Έως και την 30η Απριλίου 2020, στο πλαίσιο διασφάλισης της
εξυπηρέτησης των υποψηφίων οδηγών και οδηγών και της οµα-
λής υλοποίησης της διαδικασίας διενέργειας δοκιµασιών προ-
σόντων και συµπεριφοράς ανά την Επικράτεια, µε αιτιολογηµένη
απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη, δύναται να διενεργούνται
οι δοκιµασίες προσόντων και συµπεριφοράς από έναν (1) εξετα-
στή. 

Άρθρο 2
Σύσταση επιτροπής για την αναµόρφωση του πλαισίου 

εκπαίδευσης και εξέτασης υποψηφίων οδηγών

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών συστή-
νεται επιτροπή µε αντικείµενο την επεξεργασία και υποβολή ολο-
κληρωµένης εισήγησης για την αναµόρφωση του πλαισίου που
διέπει την εκπαίδευση και εξέταση υποψηφίων οδηγών και οδη-
γών και τη χορήγηση αδειών οδήγησης. Το έργο της επιτροπής
αυτής ολοκληρώνεται εντός χρονικού διαστήµατος έξι (6) µηνών
από τη σύστασή της, µε δυνατότητα παράτασης του εν λόγω δια-
στήµατος για τρεις (3) επιπλέον µήνες µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών.  

Άρθρο 3
Σύσταση Δευτεροβάθµιων Ιατρικών Επιτροπών

1. Στις έδρες των Υπηρεσιών Μεταφορών και Επικοινωνιών
των Περιφερειακών Ενοτήτων των Περιφερειών της Χώρας, συ-
στήνονται Δευτεροβάθµιες Ιατρικές Επιτροπές (Δ.Ι.Ε.) για την ια-
τρική εξέταση υποψηφίων οδηγών ή οδηγών. Οι Δ.Ι.Ε. έχουν
αρµοδιότητα στο σύνολο της περιοχής αρµοδιότητας της οικείας
Υπηρεσίας Μεταφορών και Επικοινωνιών. Σε περίπτωση που δεν
είναι δυνατή η συγκρότηση Δ.Ι.Ε., η οικεία Υπηρεσία Μεταφορών
και Επικοινωνιών παραπέµπει τους υποψήφιους οδηγούς ή οδη-
γούς προς ιατρική εξέταση στις Δ.Ι.Ε. όµορης περιοχής. 

Οι Δ.Ι.Ε. είναι αρµόδιες για την εξέταση των κατόχων άδειας
οδήγησης οι οποίοι έχουν συµπληρώσει την ηλικία των ογδόντα
(80) ετών και επιθυµούν να την ανανεώσουν καθώς και για την
εξέταση των υποψηφίων οδηγών ή οδηγών, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στην κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου 2 του
παρόντος άρθρου. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Υγείας και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται, η σύ-
σταση και η συγκρότηση των Δ.Ι.Ε., οι αρµοδιότητές τους, η
διαδικασία λειτουργίας τους, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια
αναγκαία για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών καθορίζεται η αποζηµίωση των µελών των
Δευτεροβάθµιων Ιατρικών Επιτροπών (Δ.Ι.Ε.), όπως προβλέπεται
από τις διατάξεις του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 «Διαχείριση
των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και
άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δηµο-
σιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων» (Α’ 176).

4. Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 52 του ν.
4155/2013 «Εθνικό Σύστηµα Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων
και άλλες διατάξεις» (Α’ 120) προστίθενται περιπτώσεις γ’ και δ’
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ως εξής: 
«γ. Το ποσό που καταβάλλεται από τον υποψήφιο οδηγό ή

οδηγό για την ιατρική εξέταση από Δευτεροβάθµια Ιατρική Επι-
τροπή (Δ.Ι.Ε.), ισούται µε το τριπλάσιο του ποσού που ισχύει
κάθε φορά ως κατώτατο όριο αµοιβής των συµβεβληµένων µε
το Δηµόσιο ιατρών για επίσκεψη στο ιατρείο τους. 

Η καταβολή του ποσού αυτού δεν απαιτείται, σε περίπτωση
που η ιατρική εξέταση διενεργείται µετά από παραποµπή στο
πλαίσιο εφαρµογής της διάταξης της παραγράφου 8 του άρθρου
13 του          ν. 2696/1999 «Κύρωση του Κώδικα Οδικής Κυκλο-
φορίας» (Κ.Ο.Κ.) (Α’ 57) ή στην περίπτωση παραποµπής για επα-
νεξέταση κατά την κρίση της οικείας Υπηρεσίας Μεταφορών και
Επικοινωνιών. 

δ. Το ποσό που καταβάλλεται από τον υποψήφιο οδηγό ή
οδηγό στους ιδιώτες ιατρούς που διενεργούν την ιατρική εξέ-
ταση ή το ποσό που καταβάλλεται για την ιατρική εξέταση από
Δευτεροβάθµια Ιατρική Επιτροπή (Δ.Ι.Ε.), δύναται να αναπρο-
σαρµόζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών,
Υγείας και Υποδοµών και Μεταφορών.» 

5. Έως την έναρξη της λειτουργίας των Δευτεροβάθµιων Ια-
τρικών Επιτροπών (Δ.Ι.Ε.), οι ιατρικές εξετάσεις διενεργούνται
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις του π.δ. 51/2012. 

Άρθρο 4
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 2696/1999 (Α’ 57) και 

του π.δ. 51/2012 (Α’ 101)

1. Οι παράγραφοι 7 και 8 του άρθρου 40 του  ν. 2696/1999 «Κύ-
ρωση του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας» καταργούνται. 

2. Στο άρθρο 97 του ν. 2696/1999, η παράγραφος 3 αναριθ-
µείται σε 4 και προστίθεται νέα παράγραφος ως ακολούθως: 

« 3. Κατ’ εξαίρεση των διατάξεων των παραγράφων 1 και 2,
οχήµατα ειδικής κατηγορίας που έχουν χαρακτηριστεί είτε ως ει-
δικοί ελκυστήρες, είτε ως µηχανήµατα έργων – µετατοπιστικά
βαρέων αντικειµένων και κυκλοφορούν αποκλειστικά εντός εγ-
καταστάσεων λιµένων ή αερολιµένων δύναται να οδηγούνται από
οδηγούς κατόχους αδειών οδήγησης κατηγορίας CE ή από οδη-
γούς κατόχους αδειών οδήγησης µηχανηµάτων έργων.»

3. Η παράγραφος 3 του άρθρου 7 του π.δ. 51/2012 «Προσαρ-
µογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Οδηγία 2006/126/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Δε-
κεµβρίου 2006, όπως τροποποιήθηκε µε τις Οδηγίες 2008/65/ΕΚ
της Επιτροπής της 27ης Ιουνίου 2008, 2009/113/ΕΚ της Επιτρο-
πής της 25ης Αυγούστου 2009 και 2011/94/ΕΕ της Επιτροπής
της 28ης Νοεµβρίου 2011» καταργείται, η παράγραφος 4 του άρ-
θρου 7 του     π.δ. 51/2012 αναριθµείται σε παράγραφο 3. 

4. Η παράγραφος 4 του άρθρου 17 του π.δ. 51/2012 τροπο-
ποιείται ως ακολούθως:  

«4. Ιατρός, ο οποίος κρίνει ικανό υποψήφιο οδηγό ή οδηγό που
δεν πληροί τις ελάχιστες απαιτούµενες προδιαγραφές σωµατι-
κής και διανοητικής ικανότητας του Παραρτήµατος ΙΙΙ, παραπέµ-
πεται από την αρµόδια Υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών
στα αρµόδια όργανα για ενδεχόµενη παράβαση της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 5 του         ν. 3418/2005 «Κώδικας Ιατρικής
Δεοντολογίας»        (Α’ 287) ή/και των άρθρων 217 και 221 του
Ποινικού Κώδικα και επιβάλλονται οι προβλεπόµενες από τους
νόµους αυτούς κυρώσεις. 

Παράλληλα και ανεξάρτητα από τις κυρώσεις αυτές, καταγ-
γέλλεται, από την αρµόδια Υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινω-
νιών, η σύµβασή του. Ο συγκεκριµένος ιατρός δεν  δικαιούται
πλέον να συµβληθεί µε καµία Υπηρεσία Μεταφορών και Επικοι-
νωνιών για διενέργεια ιατρικής εξέτασης υποψηφίων οδηγών και
οδηγών.»    

Άρθρο 5
Μεταβατικές διατάξεις

1. Έως και την 31η Οκτωβρίου 2019 εξακολουθεί να καταβά-
λεται στους υπαλλήλους - εξεταστές και στα ελεγκτικά όργανα
του έργου της δοκιµασίας προσόντων και συµπεριφοράς υπο-

ψηφίων οδηγών και οδηγών η µηνιαία αποζηµίωση που καθορί-
ζεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 15 του ν. 4599/2019. 

2. Ως ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 1 του παρόντος νόµου ορίζεται η 1η Νοεµβρίου 2019. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 6
Προσθήκη παραγράφου 4Β και τροποποίηση της 

παραγράφου 8 του άρθρου 121 του ν. 2960/2001 (Α’ 265)

1. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 8 του άρθρου 121 του ν.
2960/2001 (Α’ 265), αντικαθίσταται ως εξής: «Ειδικά ως προς την
εκπεµπόµενη µάζα διοξειδίου του άνθρακα, έως 29.2.2020 λαµβά-
νονται υπόψη οι τιµές, σύµφωνα µε τον νέο ευρωπαϊκό κύκλο οδή-
γησης (NEDC), ενώ, από 01.3.2020 και εφεξής, οι τιµές σύµφωνα
µε την παγκοσµίως εναρµονισµένη διαδικασία δοκιµής ελαφρών
οχηµάτων (WLTP).»

2. Μετά την παράγραφο 4Α του άρθρου 121 του         ν.
2960/2001 (Α’ 265), προστίθεται νέα παράγραφος 4B, ως εξής: 

«4Β. α) Οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης που προβλέ-
πονται από την παράγραφο 2, όπως αυτοί διαµορφώνονται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3 για επιβατικά αυτοκίνητα της
δασµολογικής κλάσης 87.03 της Συνδυασµένης Ονοµατολογίας,
που έχουν κοµιστεί ή θα κοµιστούν στη Χώρα µας µέχρι και
31.8.2019 και για τα οποία θα έχουν κατατεθεί, µέχρι την παρα-
πάνω ηµεροµηνία, δηλωτικά εισαγωγής ή δηλώσεις άφιξης οχη-
µάτων ή άλλα αποδεικτικά στοιχεία εισόδου, προκειµένου για
µετοικούντα πρόσωπα, εφόσον πληρούν εκ κατασκευής τις προ-
διαγραφές του αµέσως προηγούµενου από το ισχύον, ως προς
την ταξινόµηση, ευρωπαϊκού προτύπου εκποµπών ρύπων (Euro),
δεν αυξάνονται κατά πενήντα τοις εκατό (50%), όπως προβλέπεται
από την περίπτωση α’ της παραγράφου 4, του ιδίου άρθρου µε
την προϋπόθεση ότι, µέχρι και 31.12.2019 θα έχουν βεβαιωθεί και
εισπραχθεί γι’ αυτά, οι οφειλόµενες φορολογικές επιβαρύνσεις. 

β) Οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης που προβλέπονται
από την παράγραφο 2, όπως αυτοί διαµορφώνονται σύµφωνα µε
την παράγραφο 3, για επιβατικά αυτοκίνητα της δασµολογικής
κλάσης 87.03 της Συνδυασµένης Ονοµατολογίας, που έχουν κο-
µιστεί ή θα κοµιστούν στη Xώρα µας µέχρι και 29.2.2020 και για
τα οποία θα έχουν κατατεθεί, µέχρι την παραπάνω ηµεροµηνία,
δηλωτικά εισαγωγής ή δηλώσεις άφιξης οχηµάτων ή άλλα απο-
δεικτικά στοιχεία εισόδου, προκειµένου για µετοικούντα πρόσωπα,
εφόσον δεν πληρούν εκ κατασκευής τις προδιαγραφές του αµέ-
σως προηγούµενου, από το ισχύον, ως προς την ταξινόµηση, ευ-
ρωπαϊκού προτύπου εκποµπών ρύπων (Euro), δεν αυξάνονται
κατά διακόσια τοις εκατό (200%), όπως προβλέπεται από την πε-
ρίπτωση β’ της παραγράφου 4, αλλά κατά πενήντα τοις εκατό
(50%), µε την προϋπόθεση ότι µέχρι και 16.3.2020 θα έχουν βε-
βαιωθεί και εισπραχθεί γι’ αυτά, οι οφειλόµενες φορολογικές επι-
βαρύνσεις.»

3. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από 1.9.2019.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 
ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 7
Τροποποίηση της παραγράφου 3 του άρθρου 143 

του ν. 4001/2011 (Α’ 179)

1. Το δεύτερο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης
β’ της παραγράφου 3 του άρθρου 143 του ν. 4001/2011 (Α’179)
αντικαθίσταται ως ακολούθως: 

«Το Ε.Τ.Μ.Ε.Α.Ρ. επιβάλλεται επί της κατανάλωσης ηλεκτρικής
ενέργειας οµοιόµορφα για όλη την Ελληνική Επικράτεια, µε την
επιφύλαξη των επόµενων εδαφίων.»
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2. Το τρίτο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης β’
της παραγράφου 3 του άρθρου 143 του ν. 4001/2011 (Α’ 179) κα-
ταργείται. 

3. Τα εδάφια δέκατο και επόµενα (ισχύουσα αρίθµηση) της υπο-
περίπτωσης αα’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 143 του  ν. 4001/2011 (Α’ 179) αντικαθίστανται ως
ακολούθως: 

«Με την επιφύλαξη των επόµενων εδαφίων, από 01.01.2019 επι-
βάλλεται σε όλες τις κατηγορίες καταναλωτών ενιαία χρέωση
Ε.Τ.Μ.Ε.Α.Ρ. επί της ηλεκτρικής ενέργειας που απορροφούν από
το Δίκτυο ή το Σύστηµα, η οποία χρέωση ορίζεται ως Χρέωση
Βάσης («Χρέωση Βάσης» - «ΧΒ»). 

Ειδικά ως προς τις κατηγορίες των καταναλωτών που είναι δι-
καιούχοι µειωµένων χρεώσεων σύµφωνα µε την Ανακοίνωση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις Κατευθυντήριες γραµµές για τις
κρατικές ενισχύσεις στους τοµείς του περιβάλλοντος και της ενέρ-
γειας (2014-2020) (Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
2014/C200/01), οι µοναδιαίες χρεώσεις Ε.Τ.Μ.Ε.Α.Ρ. ορίζονται ως
ποσοστό επί της Χρέωσης Βάσης. 

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κα-
θορίζονται οι κατηγορίες καταναλωτών που είναι δικαιούχοι µει-
ωµένων χρεώσεων Ε.Τ.Μ.Ε.Α.Ρ. από 1.1.2019, σύµφωνα µε το
προηγούµενο εδάφιο, τα ποσοστά µειωµένων χρεώσεων σε σχέση
µε τη Χρέωση Βάσης (ΧΒ) ανά 

κατηγορία δικαιούχων, οι κατηγορίες καταναλωτών στους οποί-
ους επιβάλλεται ακέραια η Χρέωση Βάσης (ΧΒ), η µέγιστη και η
ελάχιστη χρέωση που µπορεί να επιβληθεί σε µεµονωµένο κατα-
ναλωτή, προσδιορίζονται ειδικά για τα έτη 2019 και 2020 και µε
ισχύ από 01.01.2019 οι σχετικές µοναδιαίες χρεώσεις, ο χρόνος
θέσης των χρεώσεων σε εφαρµογή, η διαδικασία εκκαθάρισης
των χρεώσεων από 1.1.2019 και ρυθµίζεται κάθε άλλη λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή τους, συµπεριλαµβανοµένης της διαδικα-
σίας και των όρων αναθεώρησής τους ειδικά κατά τα έτη αυτά. 

Η Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. ορίζεται ως φορέας αρµόδιος για τη διαδι-
κασία υπαγωγής των δικαιούχων σε µειωµένες χρεώσεις µέσω
υλοποίησης και διαχείρισης κατάλληλου πληροφοριακού συστή-
µατος για την υποδοχή αιτήσεων των δυνητικών δικαιούχων. 

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κα-
θορίζεται η διαδικασία υποβολής αιτήσεων υπαγωγής σε κατηγο-
ρία δικαιούχων µειωµένης χρέωσης, η διαδικασία ελέγχου των
κριτηρίων υπαγωγής, το ύψος του ανταποδοτικού τέλους για την
εξέταση των αιτήσεων υπαγωγής, οι υποχρεώσεις των δικαιούχων
των µειωµένων χρεώσεων, τα πρόστιµα και ο τρόπος επιβολής
τους σε περιπτώσεις παραβίασης των  υποχρεώσεων αυτών,
καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των παρα-
πάνω. 

Ειδικά για τα έτη 2019 και 2020 και µε ισχύ από 1.1.2019, η
Χρέωση Βάσης (ΧΒ) καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και αναστέλλονται οι διαδικασίες
προσδιορισµού και αναθεώρησης του τέταρτου και πέµπτου
εδαφίου, ενώ από το έτος 2021 η Χρέωση Βάσης (ΧΒ) καθορίζε-
ται από τη Ρ.Α.Ε., σύµφωνα και µε τα οριζόµενα στο τέταρτο και
πέµπτο εδάφιο. 

Μέχρι να τεθούν σε εφαρµογή οι µειωµένες χρεώσεις που
προβλέπονται στην απόφαση του ενδέκατου εδαφίου, συνεχί-
ζουν ως προς τις κατηγορίες των δικαιούχων αυτών να επιβάλον-
ται οι µοναδιαίες χρεώσεις Ε.Τ.Μ.Ε.Α.Ρ. της µε αριθµό
1.101/2017 απόφασης της Ρ.Α.Ε. (Β’ 4670) για το ηµερολογιακό
έτος 2018. 

Λεπτοµέρειες σχετικά µε τις διαδικασίες διαχείρισης συναλ-
λαγών του Ε.Τ.Μ.Ε.Α.Ρ. από 1.4.2019 καθορίζονται στον Κώδικα
του Διαχειριστή Α.Π.Ε. και Εγγυήσεων Προέλευσης.» 

4. Το παρόν άρθρο τίθεται σε ισχύ από την ψήφισή του. 

Άρθρο 8
Παράταση της προθεσµίας υποβολής 

αντιρρήσεων κατά αναρτηµένων δασικών χαρτών

Στις περιπτώσεις που η ανάρτηση του δασικού χάρτη πραγ-
µατοποιήθηκε από τις 19.10.2018 έως τις 1.3.2019 και η προθε-
σµία της παραγράφου 1 του άρθρου 15 του ν. 3889/2010 (Α’ 182)

λήγει στις 30.8.2019, σύµφωνα µε το άρθρο τέταρτο παραγρά-
φος 1 του ν. 4617/2019 (Α´ 88), η προθεσµία αυτή παρατείνεται
από την ηµεροµηνία λήξης της έως την 31.10.2019 για κατοίκους
εσωτερικού και εξωτερικού. 

Άρθρο 9
Περιβαλλοντική αδειοδότηση κύριων 

ξενοδοχειακών καταλυµάτων

Η προθεσµία δύο (2) ετών που προβλέπεται στο άρθρο 66 του
ν. 4403/2016 (Α’ 125), όπως αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
53 του ν. 4484/2017 (Α’ 110), παρατείνεται για ένα (1) έτος και
ξεκινά από την δηµοσίευση του παρόντος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 10
Ρύθµιση θεµάτων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης

1. α. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 59
του ν. 3852/2010 (Α’ 87), καταργείται. 

β. Η παράγραφος 8 του άρθρου 66 του ν. 3852/2010 καταργεί-
ται και η επόµενη παράγραφος αναριθµείται ως παράγραφος 8. 

γ. Η παράγραφος 9 του άρθρου 160 του ν. 3852/2010 αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«Χωρικός αντιπεριφερειάρχης ή έπαρχος που ανεξαρτητοποι-
ήθηκε ή διαγράφηκε από την παράταξή του, εκπίπτει αυτοδικαίως
από το αξίωµα αυτό.»

2. α. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 64
του ν. 3852/2010 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Κατά την πρώτη εφαρµογή της περίπτωσης δ’ της παραγρά-
φου 4 του άρθρου 9, η κατά τα προηγούµενα εδάφια σύγκληση
του δηµοτικού συµβουλίου δύναται να λάβει χώρα την επόµενη
Κυριακή από την εγκατάσταση των δηµοτικών αρχών. Συγκλήσεις
δηµοτικών συµβουλίων για την εκλογή προεδρείου και των λοιπών
συλλογικών οργάνων που έλαβαν χώρα την 1η Σεπτεµβρίου 2019,
θεωρούνται νόµιµες.»

β. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 165 του
ν. 3852/2010 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Κατά την πρώτη εφαρµογή της περίπτωσης δ’ της παραγρά-
φου 6 του άρθρου 114, η κατά τα προηγούµενα εδάφια σύγκληση
του περιφερειακού συµβουλίου δύναται να λάβει χώρα την επό-
µενη Κυριακή από την εγκατάσταση των περιφερειακών αρχών.
Συγκλήσεις περιφερειακών συµβουλίων για την εκλογή προ-
εδρείου και των λοιπών συλλογικών οργάνων που έλαβαν χώρα
την 1η Σεπτεµβρίου 2019, θεωρούνται νόµιµες.»

3. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 2 του π.δ. 497/1991 (Α’ 180)
συµπληρώνεται ως εξής: 

«Στο δηµοτολόγιο αναγράφονται ο αριθµός της οικογενειακής
µερίδας, ο αύξων αριθµός εγγραφής κάθε µέλους στην οικογενει-
ακή µερίδα, η χρονολογία εγγραφής, το επώνυµο, το κύριο όνοµα,
το όνοµα του πατέρα, το όνοµα της µητέρας, η χρονολογία και ο
τόπος γέννησης, η κατοικία, το θρήσκευµα, ο τρόπος και η χρο-
νολογία κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας και της ιδιότητας του
δηµότη, το έτος και ο τρόπος εγγραφής στα µητρώα αρρένων, η
χρονολογία διαγραφής και η αιτιολογία αυτής, ο αριθµός µη-
τρώου κοινωνικής ασφάλισης (ΑΜΚΑ) και κάθε άλλο σχετικό στοι-
χείο που προβλέπει ο τύπος των φύλλων του δηµοτολογίου.» 

4. Η παράγραφος 1 του άρθρου 79 του ν. 3852/2010 αντικαθί-
σταται, ως εξής: 

«1. Πρόεδρος του συµβουλίου της κοινότητας άνω των τρια-
κοσίων (300) κατοίκων ορίζεται ο σύµβουλος του πρώτου κατά
σειρά συνδυασµού που έλαβε τους περισσότερους σταυρούς
προτίµησης µεταξύ των υποψηφίων του συνδυασµού του και σε
περίπτωση ισοψηφίας, αυτός που είναι γραµµένος πρώτος στην
απόφαση επικύρωσης της εκλογής από το αρµόδιο Πρωτοδικείο.
Σε περίπτωση ισοψηφίας µεταξύ των δύο πρώτων συνδυασµών,
Πρόεδρος ορίζεται ο υποψήφιος που έλαβε τις περισσότερες
ψήφους. Η µη αποδοχή του αξιώµατος του Προέδρου, δεν οδη-
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γεί σε απώλεια της ιδιότητας µέλους του συµβουλίου της κοινό-
τητας.» 

5. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 156 του
ν. 4600/2019 (Α’ 43) αντικαθίσταται, ως εξής: 

«7. Οι ανώνυµες εταιρείες του άρθρου 266 του Κώδικα Δήµων
και Κοινοτήτων των καταργούµενων δήµων, µετατρέπονται, από
την έναρξη λειτουργίας των νέων δήµων, µε ανάλογη τροποποί-
ηση του καταστατικού  

τους, σε κοινές ανώνυµες εταιρείες του άρθρου 252 του ίδιου
Κώδικα µε µετόχους τους συνιστώµενους Δήµους και µε απο-
κλειστικό αντικείµενο τους σκοπούς της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 266 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων.»

6. α. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του
ν. 1069/1980 (Α’ 191) αντικαθίσταται, ως εξής: 

«1. Η ΔΕΥΑ που συνιστάται σε έναν (1) Δήµο διοικείται από εν-
δεκαµελές διοικητικό συµβούλιο, το οποίο ορίζεται από το Δη-
µοτικό Συµβούλιο µε τους αναπληρωτές του και αποτελείται από
τον Δήµαρχο, ή τον οριζόµενο από αυτόν σύµβουλο, ως Πρό-
εδρο και έξι (6) ακόµη αιρετούς εκπροσώπους του δήµου, εκ των
οποίων οι τέσσερις (4) ανήκουν στην παράταξη του Δηµάρχου.» 

β. Η παράγραφος 2 του άρθρου 3 του ν. 1069/1980 (Α’ 191)
αντικαθίσταται, ως εξής: 

«2. Σε περίπτωση συµµετοχής στην επιχείρηση περισσότερων
του ενός δήµων, τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου προσαυ-
ξάνονται ανάλογα, µε την υπόδειξη, σύµφωνα µε την προηγού-
µενη παράγραφο, τριών (3) αιρετών εκπροσώπων, µε τους
αναπληρωτές τους, από κάθε Δηµοτικό Συµβούλιο, εκ των
οποίων οι δύο (2) ανήκουν στην παράταξη του Δηµάρχου. Σε πε-
ρίπτωση που προκύπτει άρτιος συνολικός αριθµός µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου της
έδρας της επιχείρησης υποδεικνύει έναν (1) επιπλέον αιρετό εκ-
πρόσωπό του. Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της δια-
δηµοτικής επιχείρησης είναι ο Δήµαρχος της έδρας της
επιχείρησης ή ο οριζόµενος από αυτόν σύµβουλος. Ο περιβαλ-
λοντικός ή κοινωνικός φορέας υποδεικνύει εκπρόσωπό του, ο
οποίος ορίζεται από το Δηµοτικό Συµβούλιο του δήµου της
έδρας της επιχείρησης. Τα λοιπά µη αιρετά µέλη ορίζονται από
το δηµοτικό συµβούλιο, τηρουµένης της αναλογίας της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 6 του ν. 4623/2019 (Α’ 134). Ο αντιπρό-
εδρος του Διοικητικού Συµβουλίου είναι ο Δήµαρχος του
µεγαλύτερου σε πληθυσµό δήµου που συµµετέχει στην επιχεί-
ρηση, πλην του δήµου της έδρας της επιχείρησης, ή ο οριζόµε-
νος από αυτόν σύµβουλος.» 

7. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 11 του άρθρου 18 του
ν. 4623/2019 αντικαθίσταται, ως εξής: 

«Για την εφαρµογή των παραγράφων 7 έως 10, συνάπτονται
προγραµµατικές συµβάσεις µεταξύ του δήµου που αποτελούσε
την έδρα του καταργούµενου και των λοιπών εµπλεκοµένων
δήµων.» 

8. Στην παράγραφο 19 του άρθρου 5 του    ν. 4623/2019 η
φράση «και σε κάθε άλλη περίπτωση η οικονοµική επιτροπή.»
διαγράφεται και µετά τη λέξη «περιφερειάρχης» τίθεται τελεία. 

9. α. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης η’ της παραγράφου 1
του άρθρου 72 του ν. 3852/2010 τροποποιείται, ως εξής: 

«Αποφασίζει αιτιολογηµένα για την τροποποίηση του φυσικού
ή οικονοµικού αντικειµένου συµβάσεων, σύµφωνα µε την εφαρ-
µοζόµενη σε κάθε περίπτωση νοµοθεσία.» 

β. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης η’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 176 του ν. 3852/2010 τροποποιείται, ως εξής: 

«Αποφασίζει αιτιολογηµένα για την τροποποίηση του φυσικού
ή οικονοµικού αντικειµένου συµβάσεων, σύµφωνα µε την εφαρ-
µοζόµενη σε κάθε περίπτωση νοµοθεσία.» 

10. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 176 του ν. 3852/2010, η
εσφαλµένη αρίθµηση της περίπτωσης κβ’ διορθώνεται σε περί-
πτωση κ’ και προστίθεται περίπτωση κα’, ως εξής: 

«κα) Την απόφαση για την αγορά, παραχώρηση χρήσης, µί-
σθωση και εκµίσθωση κινητών και ακινήτων.» 

11. α. Η παράγραφος 1 του άρθρου 11 του  π.δ. 74/2011 (Α’
181), αντικαθίσταται ως εξής:     

«1. Κατά τον πρώτο χρόνο της περιφερειακής περιόδου,
το περιφερειακό συµβούλιο εκλέγει τους εκπροσώπους του στη

Γενική Συνέλευση της ΕΝ.Π.Ε. µε µυστική ψηφοφορία.» 
β. Η παράγραφος 1 του άρθρου 9 του π.δ. 75/2011 (Α’ 182)

αντικαθίσταται ως εξής: 
«1. Κατά τον πρώτο χρόνο της δηµοτικής περιόδου, τα δηµο-

τικά συµβούλια κάθε δήµου εκλέγουν τους εκπροσώπους τους
στη Γενική Συνέλευση της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων
(Π.Ε.Δ.) µε µυστική ψηφοφορία.»   

Άρθρο 11
Κτήση δηµοτικότητας εν ενεργεία βουλευτών

Στην παράγραφο 8 του άρθρου 15 του Κώδικα Δήµων και Κοι-
νοτήτων, όπως κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3463/2006
(Α’ 114), προστίθεται περίπτωση δ’, ως εξής: 

«δ) Των εν ενεργεία βουλευτών για κτήση δηµοτικότητας σε
δήµο της εκλογικής τους περιφέρειας.» 

Άρθρο 12
Δηµοσίευση πράξεων ορισµού διοίκησης 

δηµοτικών ιδρυµάτων
και νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δήµων

1. Στο άρθρο 227 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, όπως κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του  ν. 3463/2006 (Α’ 114) προστίθε-
ται παράγραφος 7, ως εξής:  

«7. Οι πράξεις ορισµού των προέδρων των δηµοτικών ιδρυµά-
των, καθώς και των αντιπροέδρων αυτών, δηµοσιεύονται στο
πρόγραµµα Διαύγεια, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 2 του ν.
3861/2010     (Α’ 112), οπότε και αποκτούν νόµιµη υπόσταση, για
όλες τις συνέπειες. Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου κατα-
λαµβάνει και όσες πράξεις διορισµού έχουν δηµοσιευθεί κατά τα
ανωτέρω, έως την έναρξη ισχύος της.» 

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 240 του
Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, όπως κυρώθηκε µε το άρθρο
πρώτο του ν. 3463/2006 (Α’ 114), αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Οι διατάξεις των άρθρων 227 παράγραφοι 5 και 7, 234, 235
και των παραγράφων 1 και 3 του άρθρου 236 εφαρµόζονται και
στα νοµικά πρόσωπα αυτά.» 

Άρθρο 13
Ρύθµιση θεµάτων Φορέων

Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων (ΦΟΔΣΑ)

1. Το άρθρο 243 του ν. 4555/2018 αντικαθίσταται, ως εξής: 
«Άρθρο 243
Αντισταθµιστικό όφελος
1. Οι ΦΟΔΣΑ καταβάλλουν στους Δήµους που φιλοξενούν τη

λειτουργία εγκαταστάσεων µηχανικής βιολογικής επεξεργασίας
αποβλήτων και χώρων υγειονοµικής ταφής, κατηγορίας Α1 και Α2,
σύµφωνα µε την αριθ. 1958/2012 (Β’ 21) απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αντισταθµιστικό όφελος. 

2. Το ύψος του αντισταθµιστικού οφέλους καθορίζεται µε από-
φαση του διοικητικού συµβουλίου του ΦΟΔΣΑ και δεν µπορεί να
είναι µικρότερο από το ένα τοις εκατό (1%) επί των εσόδων του
ετήσιου προϋπολογισµού τους. Το αντισταθµιστικό όφελος συµ-
ψηφίζεται µε τα ποσά που οι δήµοι υπέρ των οποίων επιβάλλεται,
υποχρεούνται να καταβάλουν στο ΦΟΔΣΑ για τις υπηρεσίες που
τους παρέχει και τυχόν εναποµείναντα από το όφελος ποσά, δύ-
ναται να διατίθενται από τους δήµους αυτούς για την κάλυψη
κάθε είδους δαπάνης, κατά προτεραιότητα όµως σχετιζόµενης
µε περιβαλλοντική αντιστάθµιση από τη λειτουργία των εγκατα-
στάσεων.» 

2. Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 225 του ν.
4555/2018 (Α’ 133) προστίθεται εδάφιο, ως εξής: «Στις περιφέ-
ρειες στις οποίες υφίστανται ήδη µέχρι τρεις (3) ΦΟΔΣΑ, οι
οποίοι πληρούν σωρευτικά τις προϋποθέσεις των περιπτώσεων
α’ έως δ’, δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 245. Η
ισχύς της διάταξης του προηγούµενου εδαφίου άρχεται από
1.1.2019. Τυχόν διαπιστωτικές πράξεις Συντονιστών   Αποκεν-
τρωµένων Διοικήσεων κατ’ εφαρµογή του άρθρου 245, θεωρούν-
ται ως µηδέποτε εκδοθείσες.» 
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Άρθρο 14
Ρύθµιση οικονοµικών θεµάτων OTA

1. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης ε’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 58 του ν. 3852/2010 αντικαθίσταται, ως ακολούθως: 

«Στην τελευταία αυτή περίπτωση, πριν από την απόφαση του
δηµάρχου, προηγείται απόφαση της οικονοµικής επιτροπής για
µέρος ή το σύνολο των πιστώσεων που χρήζουν εξειδίκευσης.» 

2. Η περίπτωση στ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 159 του ν.
3852/2010 αντικαθίσταται, ως εξής: «Αποφασίζει για την έγκριση
των δαπανών και τη διάθεση όλων των εγγεγραµµένων στον προ-
ϋπολογισµό πιστώσεων, συµπεριλαµβανοµένων και των πιστώ-
σεων που εγγράφονται σε αυτόν µε αναµόρφωση, µε την έκδοση
απόφασης ανάληψης υποχρέωσης. Για την άσκηση της αρµοδιό-
τητας αυτής δεν απαιτείται προηγούµενη απόφαση συλλογικού
οργάνου, εκτός αν αυτή είναι απαραίτητη, προκειµένου να επι-
τευχθεί η απαιτούµενη εξειδίκευση της πίστωσης. Στην τελευταία
αυτή περίπτωση, πριν από την απόφαση του Περιφερειάρχη, προ-
ηγείται απόφαση της οικονοµικής επιτροπής για µέρος ή το σύ-
νολο των πιστώσεων που χρήζουν εξειδίκευσης. Εξειδικευµένη
θεωρείται η πίστωση, όταν κατονοµάζεται ρητά η συγκεκριµένη
δαπάνη για την οποία προορίζεται και προσδιορίζεται στο αναλυ-
τικότερο δυνατό επίπεδο κωδικοποίησης του προϋπολογισµού.» 

3. Η περίπτωση ιγ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 159 του ν.
3852/2010 αντικαθίσταται, ως εξής:

«ιγ) µπορεί να µεταβιβάζει την άσκηση αρµοδιοτήτων του σε
µέλη του περιφερειακού συµβουλίου, καθώς και να παρέχει
εξουσιοδότηση υπογραφής µε εντολή του σε προϊσταµένους
υπηρεσιών της περιφέρειας.» 

Άρθρο 15
Μεταφορά µαθητών κατά το σχολικό έτος 2019 – 2020

1. Στις περιπτώσεις των εκκρεµών έως την έναρξη του σχολικού
έτους 2019 - 2020 διαγωνισµών, τους οποίους προκήρυξαν οι Πε-
ριφέρειες για τη µεταφορά µαθητών πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης δηµοσίων σχολείων, η Οικονοµική Επιτροπή
µπορεί, κατ’ εξαίρεση των κείµενων διατάξεων, να αποφασίζει την
ανάθεση της εκτέλεσης των σχετικών δροµολογίων στους προ-
σωρινούς µειοδότες ή προσωρινούς αναδόχους µέχρι την ολο-
κλήρωση των διαγωνισµών µε την υπογραφή των οικείων
συµβάσεων και πάντως το αργότερο µέχρι 30.6.2020. 

2. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες: 
α) δεν κατέστη εφικτό από τις οικείες περιφέρειες να προκηρύ-

ξουν διαγωνισµούς, 
β) προέκυψαν νέες ανάγκες µετά την προκήρυξη των διαγωνι-

σµών, 
γ) υπάρχουν αδιάθετα δροµολόγια για τα οποία είτε δεν υπο-

βλήθηκαν προσφορές είτε οι υποβληθείσες προσφορές κρίθηκαν
µη κατάλληλες, 

δ) δεν έχουν αναδειχθεί µειοδότες ή προσωρινοί ανάδοχοι
στους εκκρεµείς διαγωνισµούς, 

η Οικονοµική Επιτροπή µπορεί µε απόφασή της να παρατείνει
έως 30.6.2020, την εκτέλεση των συµβάσεων που ήταν σε ισχύ
στις 30.6.2019. Σε κάθε περίπτωση, λαµβάνονται υπόψη κριτήρια
οικονοµικότητας και εξασφάλισης συνθηκών γνήσιου ανταγωνι-
σµού. 

3. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµόσιων σχολείων, που
αφορούν και πραγµατοποιούνται µέχρι και το σχολικό έτος 2019
– 2020, µέχρι τη σύναψη της σχετικής  σύµβασης µεταφοράς κα-
ταβάλλονται νόµιµα, εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαιώνει
µε σχετική πράξη του την εκτέλεση της µεταφοράς των µαθητών
και εφόσον το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο µε την
απόφαση ανάθεσης της οικείας Οικονοµικής Επιτροπής. 

4. Στις ανωτέρω περιπτώσεις, το συµβατικό κόστος εκάστου
δροµολογίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τη µεγίστη αποζηµίωση
που προκύπτει από την εφαρµογή της 50025/2018 (Β’ 4217) κοι-
νής υπουργικής απόφασης. 

5. Τα κατακυρωτικά έγγραφα των προσωρινών µειοδοτών των
ηλεκτρονικών διαγωνισµών µεταφοράς µαθητών των παραγρά-

φων 1 και 2 του παρόντος, όπως αυτά ορίζονται από τον
ν. 4412/2016 (Α’ 147), γίνονται αποδεκτά, εφόσον κατατεθούν σε
φυσική µορφή ενώπιον της Οικονοµικής Επιτροπής µετά από
απόφασή της και σε χρόνο τον οποίο αυτή ορίζει. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 16
Ρύθµιση ζητηµάτων διακριθέντων αθλητών

1.α. Αθλητές που πέτυχαν, πριν τη δηµοσίευση του παρόντος
Νόµου, εξαιρετική αγωνιστική διάκριση κατά την έννοια της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, αγωνιζόµενοι µε
αθλητικό σωµατείο που δεν  είχε, κατά τον χρόνο επίτευξης της
διάκρισης, την ειδική αθλητική αναγνώριση του άρθρου 8 του ν.
2725/1999, αποκτούν δικαίωµα εισαγωγής σε Α.Ε.Ι. σύµφωνα µε
τις ευεργετικές διατάξεις της παραγράφου 8 του άρθρου 34 του
ν. 2725/1999, εφόσον το σωµατείο µε το οποίο αγωνίστηκαν οι
διακριθέντες αθλητές έλαβε την ειδική αθλητική αναγνώριση του
άρθρου 8 του ν. 2725/1999 πριν τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου. 

β. Αθλητές που πέτυχαν, πριν τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου, εξαιρετική αγωνιστική διάκριση κατά την έννοια της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, αλλά δεν υπήρχε
στη συγκεκριµένη διοργάνωση ο ελάχιστος αριθµός σωµατείων
µε την ειδική αθλητική αναγνώριση του άρθρου 8 του ν.
2725/1999, αποκτούν δικαίωµα εισαγωγής σε Α.Ε.Ι. σύµφωνα µε
τις ευεργετικές διατάξεις της παραγράφου 8 του άρθρου 34 του
ν. 2725/1999, εφόσον τα σωµατεία που δεν είχαν την ειδική αθλη-
τική αναγνώριση στη συγκεκριµένη διοργάνωση, ώστε να συµ-
πληρωθεί ο ελάχιστος αριθµός σωµατείων, έλαβαν την ειδική
αθλητική αναγνώριση του άρθρου 8 του ν. 2725/1999 πριν τη δη-
µοσίευση του παρόντος νόµου. 

Οι ανωτέρω προϋποθέσεις των περιπτώσεων α’ και β’ πρέπει
να πληρούνται σωρευτικά. 

2. Η εγγραφή στον ειδικό πίνακα της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 34 του ν. 2725/1999 των διακριθέντων αθλητών των ανω-
τέρω περιπτώσεων γίνεται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού, ύστερα από αίτηση των ενδιαφερό-
µενων αθλητών που υποβάλλεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού.  

Άρθρο 17
Διάταξη περί Ε.Α.Π.

Το έκτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 10 του ν.
2552/1997 (Α’ 266), όπως η παράγραφος αυτή τροποποιήθηκε
µε την παράγραφο 9 του άρθρου 42 του ν. 4521/2018 (Α’ 38), αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι της Διοικούσας  Επιτροπής,
εφόσον το επιθυµούν, απαλλάσσονται από το σύνολο των διδα-
κτικών, διοικητικών και ερευνητικών καθηκόντων τους στα Α.Ε.Ι.
ή στα ερευνητικά κέντρα όπου υπηρετούν. Η απαλλαγή επέρχε-
ται µε µόνη τη δήλωση του ενδιαφεροµένου, που απευθύνεται
στο οικείο Α.Ε.Ι. ή ερευνητικό κέντρο και κοινοποιείται στη Διοι-
κούσα Επιτροπή του Ε.Α.Π..» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις Αντεγκληµατικής και Σωφρονιστικής Πολιτικής

1.  Στην παράγραφο 2 του άρθρου 3 του ν. 3090/2002 (Α’ 329),
τα δύο πρώτα εδάφια αντικαθίστανται ως εξής:

«Το Σώµα Επιθεώρησης και Ελέγχου Καταστηµάτων Κράτησης
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στελεχώνεται από δώδεκα (12) υπαλλήλους του Δηµοσίου ή νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που αποσπώνται στο Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη για το χρονικό διάστηµα της
συγκεκριµένης υπηρεσίας τους. Με απόφαση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη ο αριθµός των υπαλλήλων που απο-
σπώνται στο Σώµα Επιθεώρησης και Ελέγχου Καταστηµάτων
Κράτησης δύναται να αυξηθεί έως δώδεκα (12) επιπλέον άτοµα
σύµφωνα και µε τις εκάστοτε ανάγκες του Σώµατος.

Ο αριθµός των υπαλλήλων κατηγορίας ΠΕ που ασκούν ελεγ-
κτικά καθήκοντα πρέπει να είναι τριπλάσιος των υπαλλήλων κα-
τηγορίας ΠΕ ή ΤΕ ή ΔΕ που ασκούν γραµµατειακά καθήκοντα.»

2. Στο τέλος του άρθρου 10 του ν.δ. 1017/1971 (Α’ 209) προ-
στίθεται παράγραφος 5 ως εξής:

«5. Ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%) επί των ετήσιων συνολι-
κών οικονοµικών πόρων του ΤΑ.Χ.Δ.Ι.Κ. αποδίδεται προς τη Γε-
νική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. Το ανωτέρω ποσοστό δύναται να µετα-
βάλλεται µε Κοινή Απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Προ-
στασίας του Πολίτη.»

3. α) Έως τις 31.12.2019, το Υπουργείο Δικαιοσύνης είναι αρ-
µόδιο για τη διεκπεραίωση κάθε ζητήµατος διοικητικής, τεχνικής
και πληροφοριακής φύσεως της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Δικαιοσύνης καθορίζονται το περιεχόµενο και η έκταση της
ως άνω αρµοδιότητας, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή της προηγούµενης περίπτωσης.

γ) Στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη συστήνεται Γενική Διεύ-
θυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Διοικητικής Υποστήριξης,
αποτελούµενη από τις εξής Διευθύνσεις: i) Διεύθυνση Οικονοµι-
κής Διαχείρισης, ii) Διεύθυνση Προµηθειών και iii) Διεύθυνση Δι-
οικητικής Υποστήριξης. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη ρυθµίζονται οι επιµέρους αρµοδιότητες της κάθε
µίας Διεύθυνσης, ο τρόπος λειτουργίας, ο ειδικότερος τρόπος
στελέχωσης των ως άνω Διευθύνσεων και άλλα ζητήµατα προ-
σωπικού, κατάρτισης και εκτέλεσης προϋπολογισµού, εκκαθάρι-
σης αποδοχών, η διαχείριση και διοίκηση του ειδικού
λογαριασµού «Κεφάλαια Εργασίας Κρατουµένων», ο τρόπος διε-
νέργειας προµηθειών και διαγωνισµών, ζητήµατα πρωτοκόλλου,
διεκπεραίωσης, εκπαίδευσης, οργάνωσης και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια.

δ) Στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη συστήνεται Γενική Διεύ-
θυνση Διαχείρισης Καταστηµάτων Κράτησης και Διαχείρισης
Κρίσεων, αποτελούµενη από τις εξής Διευθύνσεις: i)Διεύθυνση
Διαχείρισης Καταστηµάτων Κράτησης, και ii) Διεύθυνση Διαχεί-
ρισης Κρίσεων. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πο-
λίτη ρυθµίζονται οι επιµέρους αρµοδιότητες της κάθε µίας
Διεύθυνσης, ο τρόπος λειτουργίας, τα ζητήµατα του προσωπικού
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

4. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 8 του ν. 2776/1999
(Α’291) «Σωφρονιστικός Κώδικας» τροποποιούνται ως εξής:

«1. Στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη συστήνεται πεντα-
µελές Κεντρικό Επιστηµονικό Συµβούλιο Φυλακών (Κ.Ε.Σ.Φ.) που
συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πο-
λίτη, ο οποίος ορίζει τον πρόεδρο, τον αναπληρωτή του, τα τα-
κτικά και τα ισάριθµα αναπληρωµατικά µέλη του και αποτελείται
από προσωπικότητες αναγνωρισµένου κύρους στον τοµέα τους. 

2. Το Κ.Ε.Σ.Φ. απαρτίζεται από δύο (2) µέλη Δ.Ε.Π. ελληνικών
Α.Ε.Ι., κατά προτίµηση νοµικούς µε ενασχόληση σε θέµατα ποι-
νικού ή σωφρονιστικού ή συνταγµατικού δικαίου, έναν (1) επι-
στήµονα εξειδικευµένο στη σωφρονιστική ή την ψυχολογία των
εγκλείστων ή τη µεταχείριση των τοξικοµανών ή σε άλλο συνα-
φές αντικείµενο, έναν (1) διευθυντή καταστήµατος κράτησης και
έναν (1) κοινωνικό λειτουργό που υπηρετεί στην κοινωνική υπη-
ρεσία καταστήµατος κράτησης. Η θητεία των µελών του Κ.Ε.Σ.Φ.
είναι τριετής. Το Κ.Ε.Σ.Φ. συνεδριάζει ύστερα από πρόσκληση
του προέδρου τουλάχιστον µία (1) φορά το µήνα, βρίσκεται σε
απαρτία εφόσον παρίστανται τρία (3) τουλάχιστον µέλη του και
αποφασίζει µε πλειοψηφία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψη-

φίας υπερισχύει η γνώµη µε την οποία συντάσσεται ο πρόεδρος.
Χρέη γραµµατείας του Κ.Ε.Σ.Φ. επιτελούν υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη, οι οποίοι ορίζονται µε την από-
φαση που εκδίδεται κατά την παράγραφο 1.»

5. Η παράγραφος 5.1 του άρθρου 2 του π.δ. 81/2019 (Α’ 119)
«Σύσταση, συγχώνευση, µετονοµασία και κατάργηση Υπουρ-
γείων και καθορισµός των αρµοδιοτήτων τους - Μεταφορά υπη-
ρεσιών και αρµοδιοτήτων µεταξύ Υπουργείων», τροποποιείται ως
εξής:

«5.1. Από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολι-
τικής του άρθρου 17 του π.δ. 96/2017(Α’136) όπως ισχύει,
συµπεριλαµβανοµένου του συνόλου των υπαγοµένων σε αυτή
οργανικών µονάδων, το Σώµα Επιθεώρησης και Ελέγχου Κατα-
στηµάτων Κράτησης, τα Καταστήµατα Κράτησης, Σωφρονιστικά
και Θεραπευτικά Καταστήµατα, τα Ειδικά Θεραπευτικά Καταστή-
µατα και η Κεντρική Αποθήκη Υλικού Φυλακών (ΚΑΥΦ), το
Ίδρυµα Αγωγής Ανηλίκων Αρρένων Βόλου, πλην των Εταιρειών
Προστασίας Ανηλίκων, της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας και των
Υπηρεσιών Επιµελητών Ανηλίκων και Κοινωνικής Αρωγής, οι
οποίες παραµένουν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης.»

Άρθρο 19
Τροποποίηση του Παραρτήµατος Ε’ 

του  ν. 4036/2012 (Α’ 8), σε συµµόρφωση 
προς την Οδηγία (ΕΕ) 2019/782

(Άρθρα 1 και 2 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/782) - Προθεσµία
της παραγράφου 5 του άρθρου 14 του ν.δ. 420/1970 (Α’ 27)

1.Το Παράρτηµα Ε’ του ν. 4036/2012 (Α’ 8) αντικαθίσταται ως
εξής:

«ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ε’
ΤΜΗΜΑ 1

Εναρµονισµένοι δείκτες κινδύνου

Οι εναρµονισµένοι δείκτες κινδύνου παρατίθενται στα τµήµατα
2 και 3 του παρόντος Παραρτήµατος.

ΤΜΗΜΑ 2
Εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 1: Εναρµονισµένος δεί-

κτης κινδύνου βάσει επικινδυνότητας ο οποίος βασίζεται στις πο-
σότητες των δραστικών ουσιών που διατίθενται στην αγορά σε
φυτοπροστατευτικά προϊόντα δυνάµει του κανονισµού (ΕΚ) αριθ.
1107/2009.

1. Ο εν λόγω δείκτης βασίζεται σε στατιστικά στοιχεία για τις
ποσότητες των δραστικών ουσιών που διατίθενται στην αγορά
σε φυτοπροστατευτικά προϊόντα δυνάµει του κανονισµού (ΕΚ)
αριθ. 1107/2009, στοιχεία που παρέχονται στην Επιτροπή (Euro-
stat) δυνάµει τον Παραρτήµατος I («Στατιστικές σχετικά µε τη
διάθεση των γεωργικών φαρµάκων στην αγορά») του κανονισµού
(ΕΚ) αριθ. 1185/2009. Τα στοιχεία αυτά ταξινοµούνται σε 4 οµά-
δες, οι οποίες διαιρούνται σε 7 κατηγορίες.

2. Οι ακόλουθοι γενικοί κανόνες εφαρµόζονται για τον υπολο-
γισµό του εναρµονισµένου δείκτη κινδύνου 1:

α) ο εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 1 υπολογίζεται µε βάση
την κατηγοριοποίηση των δραστικών ουσιών στις 4 οµάδες και
τις 7 κατηγορίες του πίνακα 1·

β) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 1 (κατηγορίες Α και Β) είναι
εκείνες που παρατίθενται στο Μέρος Δ’ του παραρτήµατος του
εκτελεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011 της Επιτροπής·

γ) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 2 (κατηγορίες Γ και Δ) είναι
εκείνες που παρατίθενται στα Μέρη Α’ και Β’ του παραρτήµατος
του εκτελεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·

δ) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 3 (κατηγορίες Ε και ΣΤ)
είναι εκείνες που παρατίθενται στο Μέρος Ε’ του παραρτήµατος
του εκτελεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·

ε) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 4 (κατηγορία Ζ) είναι εκεί-
νες που δεν έχουν εγκριθεί, σύµφωνα µε τον κανονισµό (ΕΚ)
αριθ. 1107/2009 και, ως εκ τούτου, δεν παρατίθενται στο παράρ-
τηµα του εκτελεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·
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στ) εφαρµόζονται συντελεστές στάθµισης της σειράς vi) του
πίνακα 1.

3. Ο εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 1 υπολογίζεται µε τον
πολλαπλασιασµό των ετήσιων ποσοτήτων των δραστικών ουσιών
που διατίθενται στην αγορά για κάθε οµάδα του πίνακα 1 επί τον
σχετικό συντελεστή στάθµισης επικινδυνότητας που καθορίζεται

στη σειρά vi), ακολουθούµενος από τη συγκεντρωτική παρου-
σίαση των αποτελεσµάτων αυτών των υπολογισµών.

4. Μπορούν να υπολογίζονται οι ποσότητες των δραστικών ου-
σιών που διατίθενται στην αγορά για κάθε οµάδα και κατηγορία
του πίνακα 1.
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5. Ως βάση αναφοράς για τον εναρµονισµένο δείκτη κινδύνου
1 ορίζεται το 100 και ισούται µε το µέσο αποτέλεσµα του παρα-
πάνω υπολογισµού για την περίοδο 2011-2013.

6. Το αποτέλεσµα του εναρµονισµένου δείκτη κινδύνου 1 εκ-
φράζεται σε σχέση µε τη βάση αναφοράς.

7. Η ΣΕΑ υπολογίζει και δηµοσιεύει τον εναρµονισµένο δείκτη
κινδύνου 1, σύµφωνα µε το άρθρο 29 παράγραφος 2 για κάθε
ηµερολογιακό έτος και το αργότερο 20 µήνες µετά το τέλος του
έτους, για το οποίο υπολογίζεται ο εναρµονισµένος δείκτης κιν-
δύνου 1.

ΤΜΗΜΑ 3

Εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 2: Εναρµονισµένος δεί-
κτης κινδύνου ο οποίος βασίζεται στον αριθµό των αδειών που
χορηγούνται δυνάµει του άρθρου 53 του κανονισµού (ΕΚ) αριθ.
1107/2009.

1. Ο εν λόγω δείκτης βασίζεται στον αριθµό των αδειών που
χορηγούνται για τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, σύµφωνα µε
το άρθρο 53 του κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 1107/2009, όπως αυτές
κοινοποιήθηκαν στην Επιτροπή, σύµφωνα µε το άρθρο 53 παρά-
γραφος 1 του εν λόγω κανονισµού. Τα στοιχεία αυτά ταξινοµούν-
ται σε 4 οµάδες, οι οποίες διαιρούνται σε 7 κατηγορίες.

2. Οι ακόλουθοι γενικοί κανόνες εφαρµόζονται για τον υπολο-
γισµό του εναρµονισµένου δείκτη κινδύνου 2:

α) ο εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 2 βασίζεται στον αριθµό
των αδειών που χορηγούνται δυνάµει του άρθρου 53 του κανο-

νισµού (ΕΚ) αριθ. 1107/2009. Υπολογίζεται µε βάση την κατηγο-
ριοποίηση των δραστικών ουσιών στις 4 οµάδες και τις 7 κατη-
γορίες του πίνακα 2 του παρόντος τµήµατος·

β) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 1 (κατηγορίες Α και     Β)
παρατίθενται     στο     Μέρος Δ’     του Παραρτήµατος του εκτε-
λεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·

γ) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 2 (κατηγορίες Γ και Δ) πα-
ρατίθενται στα Μέρη Α’ και Β’ του Παραρτήµατος του εκτελεστι-
κού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·

δ) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 3 (κατηγορίες Ε και ΣΤ)
είναι εκείνες που παρατίθενται στο Μέρος Ε’ του Παραρτήµατος
του εκτελεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·

ε) οι δραστικές ουσίες της οµάδας 4 (κατηγορία Ζ) είναι εκεί-
νες που δεν έχουν εγκριθεί σύµφωνα µε τον κανονισµό (ΕΚ) αριθ.
1107/2009 και, ως εκ τούτου, δεν παρατίθενται στο Παράρτηµα
του εκτελεστικού κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 540/2011·

στ) εφαρµόζονται οι συντελεστές στάθµισης της σειράς νi) του
πίνακα 2 του παρόντος τµήµατος.

3. Ο εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 2 υπολογίζεται µε τον
πολλαπλασιασµό του αριθµού των αδειών που χορηγούνται για
τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα που διατίθενται στην αγορά δυ-
νάµει του άρθρου 53 του κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 1107/2009 για
κάθε οµάδα του πίνακα 2 επί τον σχετικό συντελεστή στάθµισης
επικινδυνότητας που καθορίζεται στη σειρά vi), ακολουθούµενος
από τη συγκεντρωτική παρουσίαση των αποτελεσµάτων αυτών
των υπολογισµών.
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4. Ως βάση αναφοράς για τον εναρµονισµένο δείκτη κινδύνου
2 ορίζεται το 100 και ισούται µε το µέσο αποτέλεσµα του παρα-
πάνω υπολογισµού για την περίοδο 2011-2013.

5. Το αποτέλεσµα του εναρµονισµένου δείκτη κινδύνου 2 εκ-
φράζεται σε σχέση µε την τιµή βάσης. 

6. Η ΣΕΑ υπολογίζει και δηµοσιεύει τον εναρµονισµένο δείκτη
κινδύνου 2, σύµφωνα µε το άρθρο 29 παράγραφος 2 για κάθε ηµε-
ρολογιακό έτος και το αργότερο 20 µήνες µετά το τέλος του έτους
για το οποίο υπολογίζεται ο εναρµονισµένος δείκτης κινδύνου 2.»

2. Η αποκλειστική προθεσµία έξι (6) µηνών για υποβολή αιτή-
σεως της παραγράφου 5 του άρθρου 14 του ν.δ. 420/1970 (Α’ 27),
όπως αυτή προστέθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 59 του
ν. 4235/2014 (Α’32) και αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 2 του
άρθρου 32 του ν. 4597/2019 (Α’35), παρατείνεται µέχρι και
31.10.2019.

3. Οι παράγραφοι 3,4,5 και 6 του άρθρου 32 του ν. 4597/2019
αποτελούν εσωτερικές παραγράφους του άρθρου 14 του ν.δ.
420/1970 και αναριθµούνται σε 6,7, 8 και 9 αντιστοίχως.

4. Η παράγραφος 1 αρχίζει να ισχύει από την 5η Σεπτεµβρίου
2019.

Άρθρο 20

Συµβάσεις ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας αρµοδιότητας
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής (ΥΝΑΝΠ)

1. Οι συµβάσεις ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας υπ’
αριθµ.25/2009, 28/2009, 29/2009, 79/2009, 80/2009, 95/2009,
97/2009,3328.1.7.8/01/2010, 2252.1.3.54/43960/2018,
2252.1.3.66/44045/2018, 2252.1.3.67/44046/2018,
2252.1.3.69/44437/2018, 2252.1.3.70/44438/2018,
2252.1.3.71/44439/2018, 2252.1.3.72/44440/2018,
2252.1.3.73/44441/2018, 2252.1.3.78/44846/2018,
2252.1.3.79/44998/2018, 2252.1.3.83/48940/2018 και
2252.1.3.98/68217/2018, καθώς και συµβάσεις η ισχύς των
οποίων λήγει εντός του τρέχοντος έτους, που έχουν συναφθεί
κατ’ εκτέλεση του άρθρου όγδοου του ν. 2932/2001 (Α' 145) βα-
ρύνουν τις πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής (ΥΝΑΝΠ) για τα
δροµολόγια που θα εκτελεσθούν έως την 31.12.2019, ενώ για τα
δροµολόγια που εκτελούνται µετά την ηµεροµηνία αυτή βαρύ-
νουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείο Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

2. Νέες συµβάσεις ανάθεσης δηµόσιας υπηρεσίας που εκτε-
λούνται δυνάµει του άρθρου όγδοου του       ν. 2932/2001 (Α’
145), καθώς και παρατάσεις υπαρχουσών συµβάσεων κατ' εφαρ-
µογή της παραγράφου 10 του άρθρου όγδοου του
ν. 2932/2001 (Α’ 145) βαρύνουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων του Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. 

Άρθρο 21
Τροποποίηση του ν. 3649/2008

1. Η παράγραφος 9 του άρθρου 4 του ν. 3649/2008 (Α’ 39) τρο-
ποποιείται ως εξής:

«9. Συνεργάζεται µε τις αντίστοιχες Υπηρεσίες άλλων χωρών
και διεθνών οργανισµών, καθώς µε τους φορείς της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 6 του παρόντος, για την αποτελεσµατικότερη
εκπλήρωση της αποστολής της. Για την προαγωγή του έργου
της Ε.Υ.Π., τον εκσυγχρονισµό των εργασιών της και τη διευκό-
λυνση της συνεργασίας της µε τους ανωτέρω φορείς:

(α) Η Ε.Υ.Π. µπορεί να υπογράφει µνηµόνια συνεργασίας µε
τους φορείς της παραγράφου 1, ιδίως δε το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας, το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Στα
µνηµόνια συνεργασίας προσδιορίζονται το αντικείµενο και οι
όροι της εκάστοτε συνεργασίας.

(β) Με απόφαση του Διοικητή της Ε.Υ.Π. µπορούν να συστή-
νονται οµάδες εργασίας αποτελούµενες από µέλη του προσω-
πικού της Ε.Υ.Π. και από µέλη προτεινόµενα από τον εκάστοτε

συνεργαζόµενο φορέα. Στα µέλη αυτών των οµάδων εργασίας
δεν παρέχεται πρόσθετη αµοιβή.

(γ) Ανεξάρτητα από την κατά την προηγούµενη υποπαρά-
γραφο σύσταση οµάδων εργασίας, µε απόφαση του Διοικητή της
Ε.Υ.Π. µπορεί να ορίζεται µέλος του προσωπικού της ως σύνδε-
σµος µε έναν ή περισσότερους φορείς της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου, ο οποίος και µεριµνά για την αποτελεσµατική
συνεργασία των δύο φορέων και τον συντονισµό των δράσεων
σε πεδία κοινού ενδιαφέροντος, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
µεταξύ των φορέων, µνηµόνιο συνεργασίας και τις κατευθύνσεις
της Διοίκησης της Ε.Υ.Π.. 

(δ) Τα µνηµόνια συνεργασίας και οι αποφάσεις που προβλέ-
πονται στην παρούσα παράγραφο δεν δηµοσιεύονται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 9 του ν.
3649/2008, αντικαθίσταται ως εξής: «Για τον διορισµό στη θέση
του Διοικητή της Ε.Υ.Π. απαιτείται η κατοχή Πανεπιστηµιακού τίτ-
λου σπουδών της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής ή δεκαετής του-
λάχιστον αποδεδειγµένη επαγγελµατική απασχόληση.»

Άρθρο 22
Τροποποίηση του π.δ. 1/2017

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 του π.δ. 1/2017 (Α’ 2), µετά
τις λέξεις «Αυτοτελή Γραφεία» προστίθενται οι λέξεις «και Γραµ-
µατείες».

2. Η υποπερίπτωση (αα) της περίπτωσης (α) της παραγράφου
1 του άρθρου 1 του π.δ. 1/2017, καταργείται και οι λοιπές υποπε-
ριπτώσεις υπό στοιχεία (ββ) έως (ιδιδ) αναγραµµατίζονται σε (αα)
έως (ιγιγ) αντιστοίχως.

3. Η περίπτωση (1) του άρθρου 2 του π.δ. 1/2017 καταργείται
και οι λοιπές περιπτώσεις υπό τους αριθµούς (2) έως (15) αναριθ-
µούνται σε (1) έως (14).

4. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 του π.δ. 1/2017 προστίθεται
περίπτωση (στ) ως εξής: «στ) των Γραµµατειών του Διοικητή και
των Υποδιοικητών οι Προϊστάµενοι αυτών.»

5. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 4 προστίθεται περίπτωση (β)
ως εξής: «β) Οι Προϊστάµενοι των Κλιµακίων των Περιφερειακών
Μονάδων και των Γραµµατειών του Διοικητή και των Υποδιοικητών
εξοµοιώνονται µε Προϊσταµένους Αυτοτελών Γραφείων.»

6. Στην υποπερίπτωση (αα) της περίπτωσης (α) της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 5 του π.δ. 1/2017, η φράση «ορίζονται µε από-
φαση του Διοικητή της Ε.Υ.Π. για τρία (3) έτη», αντικαθίσταται από
τη φράση «ορίζονται και παύονται µε απόφαση του Διοικητή της
Ε.Υ.Π.» 

7. Το δεύτερο εδάφιο της υποπερίπτωσης (δδ) της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 5 του π.δ. 1/2017, αντικαθίσταται ως εξής: «Σε
περίπτωση που Προϊστάµενος Διεύθυνσης ή Υποδιεύθυνσης δεν
ορισθεί ως Προϊστάµενος για δεύτερη φορά, αυτός δύναται κατά
την κρίση του Διοικητή της Ε.Υ.Π. να καταλάβει θέση Προϊστα-
µένου Τµήµατος για την οποία προβλέπεται η Κατηγορία, ο Κλά-
δος ή/και η Ειδικότητά του.»

8. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 44 του
π.δ. 1/2017 η φράση «µε αναπληρωτή τον έτερο Υποδιοικητή»
αντικαθίσταται από τη φράση «µε αναπληρωτή έναν (1) από τους
έτερους Υποδιοικητές που υποδεικνύεται από τον Διοικητή».

Άρθρο 23
Τροποποίηση του π.δ. 81/2019

Στην παράγραφο 6 του άρθρου 5 του π.δ. 81/2019 (Α’119)
µετά τη λέξη «παραγράφων», προστίθεται φράση ως εξής: «, µε
την επιφύλαξη της διάταξης του άρθρου 19 του ν. 3649/2008 (Α’
39), η οποία παραµένει σε ισχύ».

Άρθρο 24
Καταργούµενη διάταξη

Οι παράγραφοι 1 και 3 του άρθρου 21 του  ν. 4579/2018 (Α’
201), καταργούνται.
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Άρθρο 25
Διαρθρωτικές Αλλαγές

1. Η παράγραφος 5 του άρθρου 2 του ν. 4052/2012 (Α’ 41),
µετά την προτεινόµενη τροποποίηση αντικαθίσταται ως εξής: 

«5. Ο Υπουργός Υγείας συστήνει Επιτροπή αποτελούµενη από
τον Γενικό Γραµµατέα Υπηρεσιών Υγείας, έναν Προϊστάµενο Δι-
εύθυνσης του Υπουργείου Υγείας, έναν καθηγητή ή αναπληρωτή
καθηγητή της ΕΣΔΥ ή ΑΕΙ ή ΑΤΕΙ µε συναφές αντικείµενο, έναν
αντιπρόεδρο «ή σύµβουλο» του ΑΣΕΠ και ένα υψηλόβαθµο στέ-
λεχος του ιδιωτικού τοµέα, µε αντικείµενο µη συναφές µε τις µο-
νάδες υγείας. Κατόπιν προσκλήσεως του Υπουργού Υγείας, για
εκδήλωση ενδιαφέροντος, η ως άνω Επιτροπή συντάσσει κατά-
λογο αξιολόγησης των υποψηφίων και εισηγείται στον Υπουργό
Υγείας, ο οποίος και διορίζει τους Διοικητές και Αναπληρωτές Δι-
οικητές.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 164
του ν. 4600/2019. όπως προστέθηκε µε το άρθρο 4 του ν.
4613/2019 (Α’ 78), αντικαθίσταται ως εξής: «Έναρξη ισχύος της
διάταξης αυτής ορίζεται η 31η Δεκεµβρίου 2019.»

Άρθρο 26
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν άλλη διάταξη ορίζει δια-
φορετικά.

Αθήνα,..........................2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): To Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος λύεται η συνεδρίαση.
Ώρα λήξης 19.30’.
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